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4U O D B O R U  O F —  Na stari stavbi zdravilišča 
Šmarjeto Zoran D obrovc v četrtek odkril spo  
to  mesto. Na slovesnosti, ki so  se je  udeležili mnc 
;ga komiteja ZKS N ovo m esto Viktor Avbelj (n

ti še precej tako v parkih kot na cestah 
in v javnih straniščih. Čistoče na zq)eni- 
cah so ocenjevalci pogrešali tudi v Šent
jerneju, vendar so tam pohvalili pred
vsem urejenost gostinskih lokalov, oko
lice Iskre in hipodroma. Artičani bodo 
veseli pohvale na račun njihovih vrtov, 
pokopališča in športnih površin, med
tem ko Senovčanom komisija ni bila 
mila. Posebej jo  je zmotilo pomanjka
nje čistoče v lokalih, pohvalila pa je 
med drugim športne površine in okoli
co cerkve.

BRANKO SUHY BO 
RAZSTAVLJAL V 

DOLENJSKI 
GALERIJI

NOVO MESTO — Akademski sli
kar Branko Suhy iz Novega mesta bo v 
Dolenjski galeriji pripravil jutri, v pe
tek, 6. novembra, samostojno pregled
no razstavo slik, grafik in plastik, ki bo 
odprta do 10. decembra, potem pa se 
bo selila v Moderno galerijo v Ljublja
no, kjer bo odprta do 15.januaija 1988.

Načrt je barantanje s pametjo
Medobčinski svet SZDL za Dolenjsko razpravljal o zveznem protiinflacijskem 

programu — Zbirka prepisanih želja — Veljavo strokovnjakom in trgu
NO VO  M ESTO  —  Zaradi embarga na informacije o  programu ukre

pov in aktivnosti za znižanje inflacije in stabilizacijo gospodarstva ter 
kratkega roka, v katerem naj bi bil dokument sprejet, je ostalo premalo 
časa za temeljito javno in posebej strokovno presojo najnovejšega protiin
flacijskega načrta zveznega izvršnega sveta. Tako so soglasno menili ude
leženci ponedeljkovega posveta, ki ga je medobčinski svet SZ D L  za D o 
lenjsko sklical s predstavniki regijskih gospodarskih organizacij, bank, 
družbenopolitičnih organizacij in gospodarske zbornice ter delegatov za 
zvezno in republiško skupščino.

RAZSTAVA O BOJNI POTI CAN- 
KARJEVCEV — Osnovna šola 29.
oktober iz Šmariptp nrazmiip skuoai S

praznikom občine. Na ta dan že tra
dicionalno pripravijo srečanje z borci 
in uro zgodovine. Letos je bilo to 
srečanje še posebej slovesno, saj so 
ob tej priložnosti v avli šole pripravili 
tudi spominsko razstavo o bojni poti 
5. SNOUB Ivan Cankar ter razstavo 
likovnih in ročnih del učencev šole. 
Na sliki: razstavo so si ogledali tudi 
Rudi Avbelj, general Lojze Hren, Ri
hard Romih in drugi. (Foto: J. P.)

Lestvica
slovenskih

naselij
Turistična zveza Slove
nije o urejenosti mest — 

Kje so naši kraji
LJUBLJANA — Turistična zveza 

Slovenije je postregla z ocenami, s kate
rimi je njena komisija za varstvo okolja 
letos že devetnajstič po vrsti nagradila 
27 vetjih in manjših mest v republiki. 
Kraji so tekmovali v gostoljubnosti, 
pestrosti ponudbe in prireditev, v pro
metni varnosti ter čistoči in urejenosti 
na tej in oni strani plotu. Med mesti, 
razvrščenimi v štiri ocenjevalne razrede, 
je komisija med turističnimi kraji dode
lila Dolenjskim Toplicam, Kranjski go
ri in 4. do 5. mesto. Med izletniškimi in 
tranzitnimi kraji sta se uvrstila Metlika 
in Šentjernej na 6. in 7. mesto, med ma
njšimi turističnimi kraji so Artiče 3. po 
vrsti, Senovo sije  prislužilo 6. mesto.

V oceni Dolenjskih Toplic je poudar
jena lepa okolica šole, dobra avtobusna 
postaja in urejenost gostinskih lokalov. 
Ceste so čiste in z urejenimi prometnimi 
oznakami. V Metliki je komisija pohva
lila urejenost kulturnozgodovinskih spo
menikov ter pokopališča, vendar je 
menila, da bodo morah v mestu postori-

Menili šo, da so potrebni odločni 
ukrepi za ustalitev gospodarstva, 
vendar je  zdajšnji načrt zveznega iz
vršnega sveta ponesrečen poskus

reševanja Krize, innacija je  jugoslo
vanski problem, vendar ostaja vtis,

Največ so 
zbrali v 

Uršnih selih
V novomeški občini 
skupno skoraj 4 mili- 
 jone din______

NOVO MESTO — Končala se 
je vsejugoslovanska akcija Rdečega 
križa, ki je potekala pod geslom 
»Solidarnost v dejanjih«. Po zaslugi 
prizadevnih aktivistov so se v no
vomeški občini v akcijo vključile 
vse krajevne skupnosti razen Hinj. 
Vnovčili so za 1,650.000 din bo
nov, ob tem pa zbrali še za 2 milijo
na dodatnih prostovoljnih prispe
vkov. Akciji so se z zbiranjem 
papiija pridružili tudi pionirji 9 os
novnih šol in skupaj zbrali 330.000 
din. Med krajevnimi skupnostmi so 
se najbolj odrezali v Urinih selih, 
kjer so na gospodinjstvo zbrali kar 
1279 din prispevka, v KS Bršljin 
820 din, v KS Birčna vas 430 din, v 
KS Mali Slatnik 420 din in v KS 
Bučna vas 406 din. Manjšo solidar
nost so pokazali v Hinjah, Beli cerk
vi, Brusnicah, Šmarjeti in Šmihelu. 
Kot je bilo že zapisano, bodo polo
vico denarja nemenili postavitvi 
sončnega kolektorja v mladinskem 
okrevališču na Debelem rtiču, po
lovica sredstev pa bo ostala v obči
ni. Del te vsote bodo nakazali kot 
pomoč Pomurju, 30% za atomski 
absorber, ostalo pa bo šlo za redne 
dejavnosti krajevnih organizacij Rde
čega križa.

J. P.
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naj bi jo  zmanjševali le ponekod v 
državi, so menili razpravljalci. Pravi 
program  bi m oral nalagati skrb za 
preživetje vsem, ne glede na to, kje v 
Tuftrclaviii VHn 7ivi vend^f ie zdajŠ- , 1-j-----J
nji pisan na kožo samo nekom u in to 
Slovenija zagotovo ni, je  ugotovila 
ena od udeleženk.

•  Razpravljalci so protiinflacij
skemu načrtu očitali tudi zastare
lost, saj je okrog 70 odst., kot je  
ocenil Vili Pavlič, ukrepov prepi
sanih iz prejšnjih podobnih doku
mentov. Gre le za dodatek k prena- 
kopičenim predpisom vseh vrst, ki 
ni porok za premike na bolje. Na
sprotno, nakazana politika grozi z 
okrnitvijo uspešnosti dobrih de
lovnih organizacij, obenem  pa po
meni pot v celovito centralizacijo 
upravljanja. Načrt se ukvaija vse  
preveč s prerazporejanjem dohod
ka ter omejuje ustavno pravico 
razpolaganja s presežno vrednost
jo , so ugotavljali na sestanku, ki se 
ga je udeležil Jože Korinšek kot 
predstavnik republiške Socialistič
ne zveze.

Z zares obširnim spiskom očitkov 
na račun program a so se razpravljalci 
zavzemali za večjo vlogo trga na vseh 
področjih jugoslovanskega gospodar
stva, za občutnejšo prisotnost stro

kovnjakov pri oblikovanju načrtov 
za prihodnost, za ukrepe za poslovno 
varen izvoz, zlasti v države v razvoju. 
Sploh pa protiinflacijskega program a 
ne potrebujemo, potrebujemo le spoš
tovanje finančne discipline in zakoni
tosti ter red. V tem smislu je  potrebno 
uvesti družbeno kontrolo in hkrati 
nadzor nad to kontrolo, je  med dru
gim dejal predstavnik Temeljne do
lenjske banke Ljubljanske banke.

M. LUZAR
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SEVNICA — Kako slabo je vplivala 
vest o odkupni ceni pšenice prihodnje 
leto, ki jo  je objavil zvezni izvršni svet, 
so krepko občutili tudi v TOK Koope
racija Kmetijskega kombinata Sevnica. 
Kooperanti so bili namreč prvič letos 
zadovoljni z odkupno ceno, veliko 
vprašanje pa je, kako bo z odkupom 
pšenice prihodnje leto. Prvič se je na
mreč zgodilo, da je semenska pšenica, 
ki je bila namenjena pogodbeni setvi, 
ostala na zalogi.

Obisk iz NDR
Državni sekretar za 
strokovno šolstvo na 
obisku v Novem mestu

„ OBLETNICA MDA 
SAMAC—SARAJEVO

NOVO MESTO -  Tukajšnja 
občinska konferenca ZSMS zač
enja z zbiranjem prijav za udeležbo 
na proslavi 40-letnice izgradnje 
proge Šamac—Sarajevo, ki bo 16. 
novembra letos v Sarajevu. Skupaj 
naj bi iz Slovenije 15. novembra 
odpotovalo na slovesnost 57 urad
no vabljenih brigadirjev veteranov. 
Udeleženci ene najbolj znanih mla
dinskih delovnih akcij se v Novem 
mestu za proslavo lahko prijavijo 
na občinski konferenci ZSMS, Ket
tejev drevored 3, tel.: 21-536.

NOVO MESTO — Bodo Wei- 
demann, državni sekretar za stro
kovno šolstvo Nemške demokratič
ne republike, je med nekajdnevnim 
delovnim bivanjem v Jugoslaviji 
prejšnji teden obiskal tudi Novo 
mesto.

V Srednji šoli tehniških in zdrav
stvene usmeritve so mu predstavili 
organizacijo dela, pedagoško de
javnost in vpetost šole v družbeno 
okolje. Ob ogledu učnih prostorov 
se je podrobno zanimal za vsebin
sko in pedagoško naravnanost

— L-nSAl,„intjna nrnrp«a
V£guj!iu-i/.uuia£cvaiuvgt4
Pohvalno se je izrazil o organizaciji 
in delu šole in poudaril nenado
mestljivi pomen pedagoških delav
cev za kvalitetno vzgojno-izobra- 
ževalno delo. Obisk v Novem 
mestu je zaključil v Srednji šoli za 
gostinstvo in turizem, kjer si je 
ogledal sodobno urejene učilnice za 
praktični pouk.

V sproščenem in zanimivem raz
govoru je tudi na tej šoli beseda te
kla o tem, kako je strokovno šolstvo 
organizirano v NDR in o uspehih 
ter problemih strokovnega šolstva 
pri njih in v Sloveniji. Weidemann 
je poudaril, da si v NDR vztrajno 
prizadevajo dvigniti izobrazbeno 
raven vseh zaposlenih. j  g

NEZADOVOLJNI 
AVTOMEHANIKI 

PRI PREVOZU
BREŽICE — V petek, 30. novembra, 

je okoli 45 delavcev v Prevozovih meha
ničnih delavnicah za dve uri prekinilo de
lo. Kot razlog za štrajk so navajali preni
zke osebne dohodke. Po uradnih podatkih 
je povprečni zaslužek avtomehanikov 250 
tisočakov.

okrožnega odbora O F za 
okrožnega odbora OF  
nekdanji sekretar okrožnega  
pripravili učenci osnovnih šol iz

Toplice je  nekdanji sekretar 
ploščo v spomin na delovanje 

so  se je  udeležili mnogi nekdanji borci in aktivisti, je  govoril 
Viktor Avbelj (na sliki). O b tej priložnosti so  program  

(Foto: J. Pavlin)

Na poskusnem odseku Dobova- 
Brežice spet betonski pragi
Progo prenavlja 250 delavcev noč in dan

NOVA STANOVANJA V BREŽICAH — Za občinsko samoupravno stano
vanjsko skupnost je Pionirjev tozd Gradbeni sektor Krško dokončal nov blok v 
soseski Trnje. D o praznične otvoritve je uredil tudi parkirišče in zasadil zeleni
ce. V Brežicah so s to zgradbo dobili 2500 m2 stanovanjske površine. Ključe 
novih stanovanj bo dobilo 46 družin. (Foto: J. Teppey)

DOBOVA — Na odseku Dobova 
— Zidani most si sledijo vlaki vsake tri 
minute in pri nas je to najbolj obreme
njena železniška proga. Velika obreme
njenost zahteva tudi varno vozišče in 
temu dajejo v Sloveniji prednost pred 
hitrostjo. Progo med Dobovo in Breži
cami ta čas prenavlja Železniško grad
beno podjetje Ljubljana.

Začeli so 26. oktobra in za več dni 
popolnoma zaprli za promet levi tir v 
smeri od Dobove proti Ljubljani. Na 
gradbišču je zaposlenih 250 delavcev, 
ki so delali podnevi in ponoči, ne glede 
na vreme.

Popolno zaporo tira so medtem uki
nili in je zdaj zaprt samo še sedem ur 
dnevno. S sanacijo spodnjega ustroja 
proge bodo na odseku Dobova — 
Brežice povečali nosilnost in dovoljeno 
osno obremenjenost na 22 ton. Glavni
no del bodo ponaredili v novembru, 
prenovo pa bodo zaključili sredi decem
bra.

Na progi poberejo ven tirnice, s stroji 
nato izkopljejo jame in odstranijo ves 
nasipni material. Na dnu ogromnih jar
kov položijo polipropilensko plast, čez
njo raztegnejo plastične mreže, nanje pa 
nasujejo 30 cm tamponskega gramoz-

D o  konca tedna se bo nada
ljevalo suho in hladno vreme.

nega sloja. Ob tej prenovi menjajo tudi 
železniške pragove. To je poskusni od
sek v Jugoslaviji, na katerem uvajajo 
prage iz prednapetega betona. Z beton
skimi pragi so pred leti že nadomeščali 
lesene, vendar se niso obnesli. Pričaku
jejo, da bodo sedanji trajnejši.

J. TEPPEY

ISKANJE RESNICE
NOVO MESTO — Predsedstvo 

občinskega komiteja ZK Novo me
sto je preteklo sredo razpravljalo 
tudi o pisanju nekaterih naših čas
nikov o obisku priotja pleterske 
kartuzije Janeza Marie Hollenstei- 
na na novomeški srednji šoli peda
goške in tehnično-naravosiovne 
usmeritve, ki da razpihujejo pripeti- 
je  v zvezi z obiskom, posebno De
lov članek Jožice Grgič »Čarovnice 
so med nami«. Predsedstvo je  meni
lo, da zlonamerno pisanje meče 
temno senco na člane osnovne or
ganizacije na šoli in na vse komuni
ste v občini, ki se jim  očita to, kar 
niso, v slabi luči pa so prikazane tu
di druge družbenopolitične organi
zacije. Ostro so zanikali namigova
nja o odstavitvi ravnateljice Vasje 
Fuis, ki jo  vsi zelo cenijo. Ker pisa
nje tudi blati sodelovanje s kartuzi
jo, je predsedstvo sklenilo, da se te
meljito razišče (tudi z republiško 
pomočjo), kako je prišlo do članka, 
v katerem pravijo, da ni nobene 
resnice ob tisti, da je prior obiskal 
šolo 22. septembra.

25 let 
vzponov 

in padcev
Iskra-Energetska elektro
nika je praznovala 25- 

letnico obstoja

VELIKA CIKAVA — 29. oktobra, 
na dan ko praznuje občina Novo mesto 
svoj praznik, so delavci Iskre, tozda 
Energetske elektronike, praznovali svoj 
srebrni jubilej. Prav na ta dan pred 25 
leti je bil v Bršljinu ustanovljen in slo
vesno odprt obrat za_ proizvodnjo us- 
merniških naprav. Čas proslave na 
Cikavi je sovpadal s slavnostno sejo

skupščine občine in izvršilnih orgi?,ov 
družbenopolitičnih organizacij občine 
Novo mesto, zato gostov, kakršne smo 
ob podobnih priložnostih navajeni vi
deti v prvih vrstah, to pot ni bilo.

V svojem prikazu zgodovine novo
meške Iskre je direktor Božidar Zajc 
orisal nekaj mejnikov, vzponov in pad
cev. Dejal je, daje tozd Energetska elek
tronika v vsej Jugoslaviji poznan po 
modelu demokratičnega samouprav
nega vodenja z vsemi elementi poslov
nosti.

V bršljinski Iskri seje  začelo z nekaj 
deset delavci, ki so se predhodno uspo
sabljali v Kranju. V začetku sedemdese
tih let je bila v mladi ekipi strokovn
jakov vse bolj prisotna potreba po 
organizaciji tovarne kot podjetja. Mož
nosti za to so bile skorajda že ustvarje
ne, ko seje 1973 Iskri-Napajanja prikl
jučila Ela. Po direktoijevih besedah je 
ta integracija vsebovala preveč neopre
deljen program, zamegljene cilje in dru
go, zato sta se tovarni ločili. Združitev je 
potem uspela šele leta 1984, ko je bil 
pripravljen temeljit program razvoja in 
so z njim navdušili večino delavcev.

Današnja Iskra-Energetska elektronika 
je danes organizirana v objektih na 
Cikavi, v Bršljinu, na Bizeljskem in v 
Ljubljani.

Iz poslovnega poročila za prvih devet 
mesecev letošnjega leta je razvidno, da 
je  uspešnost tovarne nekaj slabše kot 
minula leta, saj jim  ni uspelo izpolniti 
vseh obveznosti iz dohodka. V vodo je 
padlo nekaj dobre prodaje na tujih 
trgih: za 4 milijone klirinških dolarjev 
pa seje zmanjšal tudi izvoz v Italijo. Za
to pa seje bistveno povečal delež proda
je  sistemov energetske elektronike na 
domačem trgu. »Poslovni uspeh si v 
prihodnje lahko popravimo z večjo 
prodajo kvalitetnih izdelkov, gmotno 
nabavo surovin in materiala ter odpro
dajo vseh nekurantnih zalog. Ladja je 
poškodovana, vendar jo  uspešno po
pravljamo in pričakujemo srečen pri
hod v pristanišče ob koncu leta,« je na 
zaključku poslovnega poročila zapisal 
direktor Božidar Zajc.

J. PAVLIN

SREBRNI JUBILEJ ISKRAŠEV — 29. oktober je bil za 800-članski kolektiv 
Iskre velik dan: podelili so jubilejne nagrade 33 delavcem, ki v vztrajajo vstajajo 
od prvih dni, pripravili so proslavo (posnetek je z nje) skupaj z Dolenjskim 
oktetom in učenci glasbene šole, na koncu pa so se ob zvokih ansambla Cof še 
poveselili. (Foto: J. P.)

Razprodaja
Kriza v živinoreji se bo km alu poznala tudi v mesnicah, saj 

kupci že  po  omejeni založenosti slutijo, da nekaj škriplje. Os
novni razlog za m anjši stalež živine so podražitve krmil. Cene 
teh so poskočile  za trikrat, p ri nekaterih celo za štirikrat, cena 
živine pa  kom aj za 70 odst. D rugi razlog za visoke obresti za  
naložbe. Za bančni kredit morajo kmetje plačevati že  122 odst., 
ker so se tudi obresti za trikrat povečale. Grozijo velikanske iz
gube v družbeni in zasebni reji. Edini vir za pom oč je  sk lad  inte
resne skupnosti za pospeševanje tržne pridelave hrane, toda ta 
ne bo m ogel pokriti m ilijonskih zneskov. Izhodje  takojšnja raz
prodaja živine, za naprej pa trajnejše zmanjšanje staleža v hle
vih. Čez čas bo to nihanje močno pretreslo tržišče in potem  se
bomo najbrž spet poskušali na horuk rešiti iz težav.

J. TEPPEY



Novinarji o 
svojem delu in 
stanovski zvezi
Statuta še niso spreje
li — Nagrade Mose Pi-
jada — Obisk koroških 

Slovencev
LJUBLJANA— Izzivi in tveganja, 

to je  srčika novinarskega poklica, 
napornega in izčrpavajočega, a sla
bo plačanega posla. Tako je Slavko 
Fras, predsednik Zveze novinajjev 
Jugoslavije, na skupščini novinar
ske zveze (bila je prejšnji teden v 
Ljubljani) očrtal dejavnost ljudi, 
katerih prizadevanja so nenehno 
izpostavljena kritičnemu pretresu 
javnosti.

Po domevnem Frasovem govoru 
so delegati iz vseh koncev Jugosla
vije z raznovrstnih gledišč pretresli 
delo novinarske zveze v zadnjem 
obdobju, nakazali vrsto lastnih po
manjkljivosti, pa tudi težav, kate
rim botrujejo drugi, niso obšli. Po 
dolgem usklajevanju stališč so spre
jeli samoupravni sporazum o zdru
ževanju v Zvezo novinarjev Jugo
slavije, žal pa se tudi tokrat niso

I •• • '  '  i
4suuwi o strupnem imenovalcu za 
statut zveze.

Veliko besedje bilo izrečenih še 
o izhodiščih za nov novinarski ko
deks, na moč, delovno skupščino je 
dopolnila slovesnost, na kateri so 
podelili nagrade Moše Pijada (to 
najvišje novinarsko priznanje so le
tos prejeli djordje Radenkovič, Mi- 
ljenko Smoje in Bogdan Pogačnik), 
zaključili pa so jo  s potjo na avstrij- 
sko„Koroško, kjer so se v Bilčovsu 
in Železni Kapli seznanili s peha
njem in nehanjem slovenskega živ
lja onstran Karavank.

D. R.

Melamin spet zdrava tovarna
Za izgubo krivi novi obračunski sistem, kadrovska negotovost in notranji odnosi 
— Kandidat za direktorja Dušan Popovič — Pripombe pravobranilki samouprave

Naša anketa

KOČEVJE — V M elamin je  prišel Dagm ar Šuster kot v.d. direktorja 
12. junija letos, z njim pa še njegov sedanji pom očnik Adi Rogelj in vodja 
kom erciale Martin K opač, vsi iz sozda Kemija, katerega član je tudi M e
lamin. Ta ekipa s ije  zadala naslednje naloge: ozdraviti tekoče poslovanje 
M elamina, pripraviti dolgoročne pogoje za njegovo zdravo poslovanje in 
skrb za ustrezne kadre.

Podatki o poslovanju Melamina so 
izkazovali občutno izgubo v prvem 
četrtletju, aprilu in maju, obračun za 
junij pa že ostanek dohodka. »Na vaše 
vprašanje, če to ni nenavadno in če 
morda ni prišlo do napak pri izračunih 
ali knjiženju, lahko zatrdim, da napak 
ni bilo. Tudi nam so se zdeli rezultati 
neobičajni, zato smo jih z dodatno 
ekipo strokovnjakov sozda Kemije 
znova analizirali. Izkazalo se je, da na
pak ni. Če kdo meni drugače, naj to 
dokaže,« pravi Dagmar Šuster.

Nadalje je direktor Šuster menil, da 
so bili glavni vzroki za izgubo: novi 
obračunski sistem, kadrovska nestabil
nost in notranji odnosi. Zaradi novega 
obračunskega sistema (revalorizacije) 
je imel Melamin v devetih mesecih letos 
za 2 milijardi dinarjev manj dohodka, 
kar predstavlja 14 odstotkov celotnega 
prihodka. V prvem polletju so imeli v 
Melaminu 100 sestankov po 2 do 3 ure 
med delovnim časom (zdaj so vsi sesta-
nvi no naloimat«. A '  *T - -------- -'■* K
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lo opravljenih po 3.500 nadur (zdaj jih 
je 4-krat manj). Vsak dan je  bilo na 
bolniški po 35 delavcev (zdaj je bol
niške pol manj). Ni bilo discipline. Itd.

V obdobju junij—september so z 
manj zaposlenimi povečali fizični obseg 
proizvodnje za 38 odstotkov. Indeks 
prodaje je znašal 320. Melamin je pos
tal tretji naj večji izvoznik v sozdu Kemi
ja  s 3 milijoni dolarjev konvertibilnega 
izvoza (indeks 330) itd.

Devetmesečni rezultati pa govore, da 
je znašal celotni prihodek Melamina 15 
milijard dinarjev (indeks 242), doho
dek 2,75 milijard (indeks 200), po sta
rem izračunu pa bi bil primerljivi doho

dek še za 2 milijardi dinaijev večji). Za 
poslovni in rezervni sklad so namenili 
550 milijonov. »Vse izračune smo na
redili dosledno po novem zakonu. 
Nismo izkoristili nobenih ugodnosti, ki 
bi jih po noyem zakonu lahko,« je  zatr
dil direktor Šuster in dodal, da bodo do 
konca leta rezultati še boljši.

V obdobju od 1. julija do konca sep
tembra so se osebni dohodki v Melami
nu povečali za 53 odstotkov. Povprečni 
čisti osebni dohodek znaša okoli 
280.000 din. »Od ljudi je  potrebno ve
liko zahtevati, a jim  hkrati tudi veliko 
nuditi,« pravi direktor Šuster, ki ugo
tavlja, da so vsi zaposleni v Melaminu

Dagmar Šuster, v.d. direktoija 
Melamina

DR. VESELINOV O 
ZADRUŽNIŠTVU

Veliko je  ugibanj, kaj bodo ustavne 
spremembe prinesle kmetijstvu. Mnenja 
se precej razlikujejo tudi glede bodoče
ga organiziranja zadružništva. Tudi 
našim bralcem znani dr. Dragan Vese- 
linov se, denimo, ne strinja s tistimi, k i 
zahtevajo, da se nadaljuje z  izenačevan
jem  upravnih pravic zaposlene adminis
tracije in kmetov v zadrugi V Ekonom
sk i politiki je  zapisal takole: »Zadruga 
je  pravna oseba kmetov in njihov 
ekonomski dom. Glasovalno vsiljevanje 
zaposlenih v zadrugi je  zato oblika no
tranjega uničevanja zadruge, k i kme
tom onemogoča voditi edino podjetje, 
katerega zakoniti ekonomski lastniki 
so. Delavci naj gredo v sindikat (od 
katerega na nesrečo nimajo velike 
koristi), v zadrugi pa naj dobijo le kon- 
zultativne pravice — uprava in poslov
na politika pa mora biti v rokah kmetov. 
Tako je  bilo od nekdaj. Tako je  v vsej 
Evropi.«

Nov Komet v Starem trgu
Metliški Komet bo gradil novo proizvodno dvorano

pripravljeni krepko delati zase in za 
firmo.

V zvezi z Melaminovo bodočnostjo 
je  povedal, da pripravljajo nov srednje
ročni program za obdobje 1988 
— 1992. Zelo ambiciozen je tudi plan 
za naslednje leto, ki predvideva za 23 
odst. večji fizični obseg proizvodnje, za 
50 odstotkov večji izvoz na konverti
bilno območje itd.

Šusterju in njegovi ekipi poteče 
mandat 12 decembra letos. Na razpis za

•  V odgovor na vprašanja o neka
terih stališčih družbene pravobrani
lke samoupravljanja (daje bil izbor in 
način imenovanja v.d. direktorja Me
lamina nezakonit; zakaj ni sozd Kemi
ja že pred leti pomagal Melaminu, saj 
težave niso od včeraj itd.) pa je v.d. 
direktoija Dagmar Šuster dal kar 
pismen odgovor na članek druž-ene 
pravobranilke samoupravljanja (ob
javljen v Delavski enotnosti 16. okto
bra), ki so ga oblikovali delavski svet 
Melamina, osnovna organizacija sin
dikata in konferenca delegacij za 
zbor združenega dela občinske sku
pščine Kočevje na skupni seji 21.
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povzemamo, da je odločba sodišča 
združenega dela o imenovanju v.d. 
direktoija pravnomočna. Res je, da 
težave Melamina niso od včeraj, zato 
je PO sozda Kemija že pred dvema le
toma izdelal program ukrepov za 
učinkovitejše gospodaijenje v Mela
minu, ki pa žal ni bil uresničen... 
»Delavci v Melaminu smo prepričani, 
da naše pravice niso bile kršene. Da 
smo se odločili prav, dokazujejo se
danji dobri poslovni rezultati,»je med 
drugim rečeno v odgovoru.

direktorja Melamina seje prijavil le se
danji predsednik izvršnega sveta občine
Kočevje Dušan Popovič. Postopek za 
njegovo imenovanje poteka in m videti 
nobenih ovir, da ne bi bil na to dolžnost 
v kratkem tudi imenovan. Melaminu 
pa bodo potrebne še druge kadrovske 
okrepitvet J  PRIMC

STARI TRG — Metliški Komet ima 
že 15 let obrat v Starem trgu, kjer je  se
daj zaposlenih 50 ljudi, od tega samo en 
moški. Ko je v Starem trgu začel delati 
obrat Uniorja, so se začeli vračati neka
teri, ki so si morali p rq  delo poiskati 
drugje, in življenje v tem delu Poljanske 
doline je oživelo, kar se kaže tudi v več
jem številu učencev v tamkajšnji šoli. 
Povečalo pa se je  tudi število žensk, ki 
iščejo zaposlitev.

Zato so se v Kometu pred časom 
odločili, da bodo razširili tudi sicer že 
pretesni in zastareli obrat v Starem trgu. 
V Kometu imajo interes za širjenje tudi 
zato, ker zadnja leta večina njihove 
proizvodnje dela za izvoz in so zaradi 
tega morali zanemariti domači trg. Tudi 
za naprej kaže, da bo večina njihovih 
proizvodnih zmogljivosti delala za iz
voz, s povečanjem števila zaposlenih v 
Starem trgu pa bodo lahko več naredili 
tudi za domači trg. Z leti naj bi v tem

obratu dobile delo vse ženske iz teh kra
jev, ki iščejo zaposlitev.

Medtem ko je v sedanjem obratu le 
okoli 200 m2 prostora, bo nova proz- 
vodna dvorana merila okoli 550 m2. 
Vsa dokumentacija je  pripravljena, ver
jetno bodo dela oddali že prihodnji me
sec, in če bo vreme ugodno, bodo lahko 
že letos začeli graditi. ^  g

ljubljansko
pjs?no

Kmetu zemlje, 
kolikor je 

more obdelati
K javni razpravi o raz- 

voju kmetijstva
LJUBLJANA — Predsedstvo 

centralnega komiteja ZKS je pred 
dnevi dopolnilo spomladanska sta
lišča Centralnega komiteja o razvo
ju  kmetijstva ter jih posredovalo v 
javno razpravo, ki naj bi trajala do 
srede novembra, ob koncu novem
bra pa naj bi dokončna stališča spre
jeli na seji CK ZKS.

V gradivu, ki zdaj spodbuja jav
no razpravo, je zapisana zahteva, da 
mora biti kmetijstvo gospodarska 
dejavnost, ne pa oskrbnosocialna 
(zdaj t.i. zaščita standarda ljudi po
dira vsa razmerja med cenami) in 
organski del sprememb v sestavi 
slovenskega gospodarstva.

Glavni namen javnega dopoln
jevanja strategije razvoja kmetijstva 
je bistveno povečati dohodek v 
kmetijstvu. Razvoj kmetijstva je 
treba pospešiti z rastjo individualne 
in družbene produktivnosti dela, z 
uravnoteženjem plačilne bilance 
države ter z rastjo življenjske ravni 
delavcev, zaposlenih v kmetijstvu. 
Ob upoštevanju naravnih, socialnih 
in demografskih procesov se mo
ramo v prizadevanjih za nadaljnji 
razvoj kmetijstva opirati predvsem 
na trg in ekonomske zakonitosti, na 
poglobitev samoupravnih družbe
noekonomskih odnosov ter na okre

pljeno vlogo združenih kmetov in 
delavcev v kmetijskih ozdih.

Pomembna pogoja za uspeh 
takšnih prizadevanj pa sta še — do
seči korenite strukturne spremembe 
tako v gospodarstvu kot v kmetij
stvu.

Po oceni predsedstva CK ZKS 
terja potreba po dvigu proizvodnos
ti dela, da združeni kmet obdela 
čimveč zemlje, toliko, kolikor je ob 
uporabi mehanizacije s svojim oseb
nim delom in delom družinskih 
članov zmore.

Analize kažejo, da je tudi kme
tijstvo v hudi krizi, kljub temu pa se 
je že nesporno izpričala pravilnost 
usmeritve, ki jo  je v odnos družbe 
do kmetijstva vnašala ZK Sloveni
je. Tako seje v zadnjih letih bistve
no povečala kmetijska proizvodnja 
za trg, pa tudi njeno podružbljanje, 
in to predvsem z razvojem zadruž
ništva. Dosedanje razprave o razvo
ju  kmetijstva tako opozarjajo, da v 
Sloveniji ni treba spreminjati ključ
nih in v praksi potrjenih osnovnih 
usmeritev 2. konference ZKS, na
menjene razvoju kmetijstva. Nujne 
so le dopolnitve stališč in usmeritev.

Pommebno je tudi stališče pred
sedstva, daje  treba tako z ekonom
sko politiko kot s spremembami 
ekonomskega sistema čimprej in 
čimbolj sprostiti delovanje ekonom
skih zakonitosti in trga. Ekonomska 
politika in ekonomski sistem bi se 
morala opirati na ekonomsko mo
tivacijo kmetišskih proizvajalcev in 
odgovornost družbenopolitičnih 
skupnosti za uresničevanje planira
nih nalog. Pri tem bi morali zlasti 
upoštevati različnost razmer v po
sameznih območjih države, kar ter
ja, da federacija vpliva na uveljavl
janje enotnosti jugoslovanskega 
trga 6 instrumenti ekonomske poli
tike, republike in pokrajini pa na 
splošni družbeni razvoj, predvsem 
pa na razvoj kmetijstva, z dolgo
ročnim usmerjanjem razvoja kme
tijstva na svojih območjih.

VINKO BLATNIK

DELO

NOVI DEVIZNI TEČAJI IlVT lista H. 213 
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za devize, elektivo, čeke, kreditna pisma
tečaj in poštne nakaznice

driava valuta velja za nakupni srednji prodajni

Avstrija šiling 100 7472,79 7484,02 7495,25
Belgija frank/C 100 2517,01 2520.79 2524,57
Belgija frank/F 100 2504,51 2508.27 2512,03
Danska krona 100 13688.01 13708,57 13729,13
Finska marka 100 21493,53 21525,82 21558,11
Francija frank 100 15567.52 15590.91 15614.3Q
Nizozemska gulden 100 46818.50 46888,83 46959,16
Italija lira 100 71,60 71.71 71,82
Norveška krona 100 13967,83 13988.81 14009,79
Portugalska escudo 100 660.19 661,18 662,17
ZR Nemčija marka 100 52724.28 52803.49 52882,70
Španija pezeta 100 792,62 793,81 795,00
Švica frank 100 63864,37 63960.31 64056,25
Švedska krona 100 14723.69 14745.81 14767,93
V. Britanija runt 1 1567.51 1569,86 1572,21
Japonska jen 100 659,95 660.94 661,93
Kuvajt kv. dinar 1 3286,60 3291,54 3296,48
Kanada dolar 1 690,27 691,31 692,35
ZDA dolar 1 908,75 910,12 911,49

C
»Božič naj bo praznik!«

Lanska božična čestitka predsednika slovenske Socialistične zveze je  
mnoge, ki ta praznik praznujejo, prijetno presenetila, nanjo pa so bili 
predvsem v drugih republikah tudi žolčni odzivi. SZD L Slovenije letos 
ne odstopa od  tega, ker je  bilo glede božiča stoijeno lani, je  dejal pred
sednik republiške konference SZDL Jože Smole v nedavni večurni 
razpravi o božiču kot ljudskem, družinskem, verskem in cerkvenem 
prazniku na seji sveta za odnose z verskimi skupnostmi. Smole je  po
udaril, d a je  božič praznik, ki ima svojo večplastnost, običaje, vrednote 
in kulturo. Pri nas ga že sedaj praznuje 79 odstotkov ljudi, od tega 36 
odstotkov kot tradicionalni diužinski praznik. V Sloveniji ni nobenih 
večjih zadržkov, da bi bil božič v doglednem času tudi dela prost dan. V 
praznovanju božiča pa bi moral najti mesto vsak človek, povezovalni 
faktor praznovanja naj bi bil osnovni postulat božiča, prizadevanja za 
mir. To bi pač m oralo biti skupno vsem ljudem.

FRANC KROŠELJ, upokojeni voznik 
iz Gornjega Lenarta: »O božiču zadnje čase 
spet več beremo in poslušamo. Vsi ga radi 
praznujemo, zaradi tradicije, zato mislim, 
da bi bilo prav, če bi si zaposleni lahko vzeli 
prost dan. Takrat se domači vsi dobimo, 
obujamo spomine, to pa je tudi največ, kar 
imamo in si želimo. Takrat pridejo domov 
zdomci, saj praznujejo božič vse sosednje in 
druge evropske države. Ta tradicija je še 
zakoreninjena v nas in po mojem mnenju 
ne bi bilo nič narobe, če bi bil to praznični 
dan. kot zd»> nr«vti»os»n „

MATJAŽ JURKOVIČ, obrtnik iz Stra
že pri Novem mestu: »Praznovanje božiča 
ne bi smelo nikogar motiti. Za Slovence bi 
bila rešitev okrog tega praznika enostavna: 
republiška skupščina naj izda zakon, da je 
25. december dela prost dan. Ali bo plačan 
ali ne, naj se pogovorijo sindikati in drugi, 
kako bo ta dan imenoval brezverec ali mus
liman, pa je njegova stvar. Pri nas delavnica 
stoji od božiča tja do konca novoletnih 
praznikov. Če bi delavce hotel zadržati, bi si 
vzeli bolniško ali ne bi prišli na delo.«

SONJA ČIBELJ, prodajalka v Nami, 
Kočevje: »Praznovanje božiča je  lep star 
običaj, ki se je  ohranil do danes, in celo 
vedno več ljudi ga praznuje. Danes pridejo 
družine skupaj le še ob praznikih, kot je 
božič, drugače smo raztepeni po svetu. Me
nim, da so minili časi nesporazumov med 
cerkvijo in državo in da si vsi želimo, da se 
ne povrnejo nikoli več. Sicer pa je tudi stvar 
posameznika, da se odloči, če bo praznoval 
ta dan ali ne.«

JO ŽE KLUN, avtoprevoznik iz Ribnice: 
»Skrajni čas je, daje začela oblast tako mis
liti, kot mislimo ljudje. Menim, da pri nas 
praznuje božič in tudi še kakšen drug cerk
veni praznik veliko ljudi in tudi neverni. 
Božič praznuje ves svet in zakaj ga ne bi tudi 
pri nas? Če že praznujemo vse drugo, lahko 
tudi ta starodavni ljudski praznik.«

IVAN ŠIBILJA, delavec v Stillesu, Sev
nica: »Zame je božič največji verski in 
družinski praznik in naša družina ga kot 
takega tudi praznuje. Seveda bi me veselilo, 
če bi bil ta dan dela prost. O  tem, da bi za ta 
praznik ostali doma, se sicer veliko govori, 
vprašanje pa je, če bo to sprejeto tako kma
lu. Mislim, da ne bi imeli nič proti božiču 
kot splošnemu prazniku tudi ljudje, ki ne 
verujejo.«

FRANC KOZLEVČAR, prodajalec na 
bencinski črpalki v Trebnjem: »To je  stara 
navada, da se praznuje božič, in tudi jaz ga 
praznujem. Jaz sem za to, da bi bil to dela 
prost dan, čeprav meni to ne bi dosti pome
nilo, ker imam pač tako službo. Tako je v 
vseh razvitih državah. Mislim, da tudi nam 
ne bi škodil še en tak praznik, saj je  božič za 
veliko ljudi največji družinski in ne samo 
verski praznik.«

MARJAN URŠIČ, strojni ključavničar 
v TCP Djuro Salaj, Krško: »Po Smoletovi 
čestitki sem mislil, da bomo že lani prazno
vali božič. Zame bi to veliko pomenilo, ta 
praznik je pri nas že od nekdaj veljal za naj
večjega. Žena in ostali ga praznujejo bolj 
kot verski, jaz kot družinski praznik. Mis
lim, da bi večina ljudi, tudi tistih, ki niso 
verni, sprejela božič kot praznik. Ne na
zadnje ne bi smeli zaostajati za drugimi, ce
lo v državah vzhodnega bloka praznujejo 
božič kot državni praznik.«

IVAN ŠKOF, direktor metliškega doma 
počitka: »V našem domu glede verskih 
praznovanj nimamo nobenih težav. Kdor 
hoče, praznuje, kdor noče, ne, v domu pa 
cerkvenih praznikov posebej ne praznuje
mo. Za božič si nekateri varovanci okrasijo 
sobe. Mislim, da bi tudi v Sloveniji lahko 
glede božiča ostalo kot doslej, da stvari še 
niso zrele za dela prost dan. Tistim, ki ga 
praznujejo, pa je  treba omogočiti, da vza
mejo dopust. Ljudje, ki božič praznujejo ^  
kot družinski praznik, ga lahko praznujejo 
popoldne in zvečer, ko se zbere družina.«

JO ŽE URH, vodja TZO Kmetijstvo pri 
KZ Črnomelj: »Mene ne moti noben 
državljan, če je strpen, pošten in lojalen. 
Spoštujem prepričanje vernih ljudi in ni
mam nič proti, če praznujejo verske praz
nike. Mislim pa, da ne bi bilo, če bi božič 
postal dela prost dan. Eni bi ga praznovali, 
drugi ne, ne moremo pa narediti tako, da bi 
bil pfost dan samo za verne. Vsekakor mora 
to vprašanje rešiti SZDL in upoštevati jav
no mnenje.«
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Dvojna žetev ob Sromljici
Program ima kljub velikemu obsegu edini možnost za uresničevanje

B R E ŽIC E  — A graria  je  z m elioracijam i iztrgala vodi veliko nerodovit
nega, zam očvirjenega in občasno  poplavljenega sveta. O b  Srom ljici je  lani 
zaključila m elioracijska dela na 587 ha, letos pa ob G abernici na  191 ha. 
V rednost del ob  G abernici je  160 m ilijonov dinarjev, v rednost kom asacij
skih posegov 60 m ilijonov.

Pšenica s pogoji
Zaradi slabih izkušenj se 
kmetje za pšenico noče- 
jo vezati s pogodbami
ČRNOMELJ — Ob letošnji žetvi je 

imela črnomaljska Kmetijska zadruga 
520 ton pšenice obveznosti do skupne 
slovenske kašče. Zaradi suše ob setvi, 
neugodne prezimitve pšenice, škodljiv
cev, ki so se pojavili spomladi, dragih 
zaščitnih sredstev, negotove odkupne 
cene in delno tudi zaradi toče v semiš- 
kem koncu pa je prišlo do izpada, tako 
da so oddali manj pšenice — 465 ton.

Tudi za prihodnjo žetev je obveznost 
črnomaljske občine enaka, se pravi 520 
ton. Do sedaj pa je sklenjenih le za 130 
ha pogodb, to je komaj dobra polovica 
površin, ki naj bi jih pogodbeno posejali 
s pšenico. Kmetje se zaradi slabih dose
danjih izkušenj nočejo vezati s pogod
bami, k čemur je precej pripomogla tu
di »o pravem času« objavljena zaščitna 
odkupna cena pšenice za prihodnjo 
žetev — 162 dinaijev za kilogram.

Kljub temu pa v zadrugi menijo, da 
bodo lahko izpolnili svojo obveznost, 
seveda s pogojem, da bo odkupna cena 
spodbudna in da bo znana pred žetvijo. 
Pšenice bo vsekakor dovolj, saj ocenju
jejo, da je v občini posejana na okoli 
650 ha, od goraj naštetih pogojev pa je 
odvisno, če jo bodo kmetje hoteli pro
dati. Setev je potekala normalno in brez 
zastojev, umetnih gnojil je bilo dovolj, z 
mehanizacijo ni bilo težav.

A. B.

Sejmišča
NO VO  M ESTO  —  Na po

nedeljkovem sejmu so  rejci ime
li naprodaj 256 prašičev, starih 
od 8 do 15 tednov, in 53, starih 
15 do 50 tednov, kar pri sled
njih pomeni 40 do 150 kilogra
m ov teže. Lastnika je menjalo 
120 živali. Prve so stale 40.000 
do 55.000 din, druge 130.000 
do 200.000 din. Razen tega so  
na sejmu ponujali še 5 pitancev 
po 1.000 do 1.450 din kilogram  
žive teže, 7 krav po 500 do 
1.000 din, 3 konje po 800 do 
1.500 din in 4 žrebeta po 1.700 
do 2.400 din kilogram žive teže. 
Prodali so 1 konja in 3 žrebeta.

N a tem obm očju je  110 ha druž
benih in 81 ha zasebnih zemljišč, na 
katerih je  230 lastnikov. Dosedanjo 
razdrobljenost so z združbo nekoliko 
omilili. Razdelitev površin ob Gabr- 
nici bo po zagotovilu dipl. Rom ana 
Baškoviča končana do 10. novem
bra.

N a novo urejene kmetijske površi
ne ob  Sromljici so zasejali že lani in 
dobili za 72 odst. več pridelka kot 
prej, v prihodnje pa računajo celo na 
dvojno žetev. Glavna poljedelska 
kultura je  silažna koruza, delno za 
lastne potrebe kooperantov in Agra- 
rie, delno za živino v hlevih ljubljan
ske Grude v Globokem. V kolobar

jenje sta vključeni tudi pšenica in 
oljna repica. Koruze v zrnju bodo po
sejali za slabo tretjino več kot prej, 
oljne repice in pšenice pa prav tako za 
30 odst. več.

Vodja oddelka za melioracije R o
man Baškovič je  tokrat zelo zadovol
jen  z odzivom kmetov, saj je  bil boljši 
kot prej ob Sromljici. Lastniki so m o
rali prispevati za melioracije 20- 
odstotni delež in za komasacije 10 
odst., vendar zaradi tega niso delali 
sitnosti. Postopek je  stekel brez zasto
jev in je  bil hitro končan, ker so kmet- 
ie dobro sodelovali.

Tako zastavljeni program bo Agra
ria izpeljala do izteka tega desetletja.

Kdo ima debel
ČRNOMELJ — Črnomaljska Kme

tijska zadruga je  s  svojimi kooperanti 
sklenila pogodbe za odkup 600 ton 
krompirja. Pripravljeni pa so bili odku
piti tudi vsega ostalega, k i bi jim  ga 
kmetje ponudili. Vendar so se stvari 
drugače zasukale. Na začetku odkupa 
so v občino vdrli prekupčevalci, pred
vsem iz sosednje Hrvaške, in na debelo 
odkupo vali krompir od kmeto v. Tako je  
marsikateri kmet, k i je  z  zadrugo sklenil 
pogodbo, na to obveznost pozabil in 
krompir prodal preprodajalcem.

Poleg tega so kmetje preprodajalcem 
dajali krompir po dokaj nizki ceni, od 
90 do 100 dinarjev za kilogram, in to 
kljub temu da je  zadruga v začetku od
kupa plačevala po dogovorjeni ceni 120 
din za kilogram, proti koncu odkupa pa  
so se dogovorili, da bodo na koncu, ko 
bodo znani vsi stroški, naredili poračun. 
V zadrugi ocenjujejo, da so preproda

jalci iz črnomaljske občine odpeljali 
okoli 300 ton krompirja.

Povrhu vsega je  tak čm  nakup pre
povedan, saj mora vsak, ki odkupuje 
kmetijske pridelke mimo organizatorja 
kmetijske proizvodnje, to je  kmetijske 
zadruge, odvajati od 20 do 30 odst. od 
odkupne cene v sklad za pospeševanje 
kmetijstva, od koder se ta denar spet v 
raznih oblikah vrača kmetu. Tako so v 
tem primeru kmetje, ki so krompir pro
dali preprodajalcem, dvakrat na škodi.

Iz črnomaljske zadruge so o črnem 
odkupu opozorili inšpekcijske službe, 
celo kje in kdaj bo prekupčevalec prišel 
po krompir, so sporočili Ker pa preku
pčevalec ni prišel ravno ob napoveda
nem času, ga inšpektorji pač niso dobili. 
»Prav tako inšpektorji niso posredovali 
na naše opozorilo, da so si nekatere več
je  firm e po vaseh našle odkupovalce gob 
brez potrebne registracije,« se razburja
jo  v črnomaljski zadrugi

ŠE KROMPIR V 
DOMŽALE

D O M Ž A L E  —  Zaradi govoric, ki 
so se v zadnjem času razširile med 
pridelovalci visokoškrobnatega indu
strijskega krom pirja, češ da Helios iz 
D om žal v prihodnjem  letu ne name
rava več odkupovati tega krompirja, 
so nam  iz D om žal sporočili, da to ni 
res.

Kmetijski
Jesenska nega travinja
Zm otno je  mnenje, da travnik in pašnik ne potrebujeta nege, ker pač tra

va sam a raste. Nekdaj je  bilo to  celo res, dandanes pa ob pašno kosni rabi 
travinja to že zdavnaj ni več. Samo pravilno oskrbovan travnik in pašnik 
omogočita velike koristi paše, samo gnojena in pravilno koriščena dajeta 
velike pridelke.

Zdaj ob koncu pašne sezone je  treba obvezno odstraniti nepopasene 
ostanke trave. Svoj čas so priporočali trošenje kravjakov, ki so ostali v čre- 
dinki, vendar se je  pokazalo, da se je  s tem še povečala nepopasena površi
na, saj živina ne m ara zasmrajene krme. Bolje jih  je  odstraniti, pašnik pa 
pognojiti z mineralnimi gnojili. Toda s kakšnimi?

Jesen je  najprimernejši čas za odvzem vzorcev za kemično analizo tal, ki 
je  edino lahko strokovno zanesljiva podlaga za pravilno gnojenje. Velja 
strokovno priporočilo, d a je  treba jem ati vzorce vsaj vsakih pet let, posebno 
pogosto pa, če gnojimo travinje tudi z gnojevko. Ž njo

je  križ, ker je  je  običajno preveč in jo  kmetje razvažajo tudi tedaj ko sploh ni 
priporočljivo. Gnojevka spada na travninje le v času najbolj intenzivne ra
sti, takrat jo  rastline najbolje izkoristijo. Poznojesensko ali zimsko razvaža- 
nje povzroča velike izgube dušika, zato je  mnogo bolje, da kmetje zgradijo 
dovolj velike jam e za gnojevke in potem  lahko čakajo na primeren čas za 
trošenje oz. polivanje.

•  Pri oskrbi intenzivnih travnikov in pašnikov spet pridobiva na po
menu apnenje tal. Večina mineralnih gnojil učinkuje kislo in ob obilnem  
gnojenju se tla sčasom a zakisajo, kar je m ogoče že na zunaj prepoznati 
po tem, daje  v ruši zmanjkalo detelj. Apnenje pa je  zelo zahteven stro
koven ukrep, ki ni m ožen brez analize tal, sicer se lahko doseže celo  
nasproten učinek. Spom nim o se samo nekaterih neuspehov kampanj
skega apnenja v prvih povojnih letih._______________________________

Seveda je  uničevanje plevela tudi nujen ukrep. Enostransko gnojenje s 
kanom  ali gnojevko naravnost spodbuja zeli, tudi najbolj trdovratnih in ka- 
lifilnih (ščavje, regrat, kobulnice ipd.). Če jim  ni kos pravilna raba, pravoč
asna košnja in paša, je  treba poklicati na pom oč tudi herbicide, v skrajnem 
primeru, če se je  zel razrasla čez vse meje, tudi totalne herbicide, kot sta 
roundup ali cidokor, ki uničita koristne in škodljive rastline, tako d a je  treba 
travnik vnovič zasejati.

Inž. M. L.

š t. 44 (1995) 5. novembra 1987

Res pa tak odnos kmetov do zadruge 
in do sklenjenih pogodbenih obveznosti 
govori tudi o nezaupanju kmetov do za
druge. Pri krompirju gre verjetno to pri
pisati lanski slabi izkušnji, ko so imeli 
težave pri prodaji, čeprav v zadrugi po
udarjajo, da so tudi lani ves ponujeni 
krompir odkupili, res pa kasneje.

K akor koli že, v zadrugi bodo letos 
pregledali vse sklenjene pogodbe in tisti, 
ki ni izpolnil svoje obveznosti, bo prikra
jšan za ugodnosti, k i jih  prinaša pogod
beni odnos, to so krediti hranilno- 
kreditne službe, davčne olajšave, pri
spevki za pokojninsko-invalidsko zava
rovanje, premije, regresi

A. B A R T E U
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17-letne 
izkušnje z 

gostimi nasadi
Kakšen je najsodobnej- 

ši nasad jablan
Letos mineva 17 let od prve na

prave sodobnih gostih nasadov ja 
blan pri nas. Zdaj seje ta tehnologi
ja razširila že na vsa območja za 
pridelovanje jabolk v naši državi. 
Sedemnajstletne izkušnje dokazuje
jo, da upravičeno, saj so prednosti 
gostih nasadov nesporne.

Že samo ime pove, da v gostih 
nasadih sadimo sorazmerno veliko 
število jablan. Za tako gosto sajenje 
so uporabljive sorte, ki so cepljene 
na šibkih do srednje bujnih vegeta
tivnih podlagah in posajene na po
seben način. Vsa tehnologija je po
drejena čim boljšemu izkoriščanju 
sončne energije oz. svetlobe,upoš
tevaje najnovejše dosežke znanosti, 
industrije in prakse. Majhno drevo, 
k ije  osnova nasada, bolje izkorišča 
svetlobo, po drugi strani pa taka 
drevesa laže oskrbujemo, kar zelo 
ugodno vpliva na ekonomski 
uspeh.

Trenutno so glavne značilnosti 
sedanjih gostih nasadov jablan: po
dlaga M 9, višina dreves do 2,5 m, 
eno-, dvo- ali trivrstni sistemi sadik, 
uporaba sadik s predčasnimi pogan
jki, 10 do 15 cm visoko cepljeno 
mesto, severnoholandski princip 
vzgoje in obrezovanja, brezvirusne 
sadike, poudarek na upogibanju 
vej, izvajanje poletne rezi in redčen
ja plodov, negovana ledina, brez
hibno varstvo pred boleznimi in 
škodljivci. Težnja je še povečati šte
vilo dreves na hektar, zmanjšati 
razdalje med vrstami, uporabiti ožje 
traktoije ipd. Izkazalo seje tudi, da 
je  sorta najpomembnejši dejavnik 
pridelave in gospodarske uspešnos
ti. (Mag. Aleksander Kravos v 
Vestniku)

M ed tem bo vse pripravila za melio
racijske posege na 1000 ha v Obsotel
ju  in na 350 ha čateškega polja. Pro
jekti za hidromelioracijske sisteme na 
teh območjih bodo napravljeni čez 
dve leti. Jeseni 1989 nameravajo 
začeti z delom na terenu.

O d  1986 do 1990 planirajo agro- 
operacije na 3500 ha, in to je  po 
Baškoviče vem mnenju edini program 
v občini, ki im a realne možnosti za

Roman Baškovič

uresničevanje in ki je  deležen vses
plošne podpore, saj bo m očno po-

•  Za naprej je Agraria prijavila 
hidromelioracije na 267 ha v Buko- 
šku, na 66 ha v Gazicah na Cerkl
janskem  in na 540 ha na D ob ov
škem  polju. V Krški vasi načrtujejo 
agromelioracije na 320 ha, ob 
spodnjem M očniku pa na 86 ha. 
Pod agromelioracijami je razumeti 
čiščenje in planiranje terena, glo
boko oranje, založno gnojenje, 
ureditev poljskih poti in nazadnje 
še združbo zemljišč.

večal količinski obseg kmetijske pro
izvodnje v občini.

J. TEPPEY

Z NOVOMEŠKE TRŽNICE
D an po prazniku je  bila tržnica 

slatx> obiskana. Naprodaj so imeli 
nekaj gob, katerih kilogram je  stal
6.000 din, in kostanja po 1.000 din, 
kolikor je  stal tudi kilogram grozdja. 
Čebulo so prodajali po 800 din, fižol 
po 2.000, redkev, korenček in kole
rabo po 500, radič pa je  veljal 1.200 
do 2.000 din. Naprodaj so imeli nekaj 
česna, slabši je  stal 6.000 din, semen
ski pa tisočaka več. Kilogram orehov 
v lupinah je  bilo moč dobiti za 2.000 
din. Jabolka so stala 700 in kutine
1.000 din.
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Ureja- Tit D oberšek

M a r t in o v a n je
Prihodnja nedelja bo Martinova 

(Martin je v sredo, 11. nov.). Med 
vinogradniki, ki so pridelali dobro 
kapljico, bo veselja in radosti več 
kot preveč. Iz mošta nastalo mlado 
vino bo razmajalo jezike, vsak bo 
znal zapeti vse pesmi, ki jih je kdaj 
slišal. Vino ni zraslo na srcu, čeprav 
je s trudom pridelano. Zato si ga v 
tem času marsikdo naloži preko 
mere. Pri pokušnji novega vina, se
veda z ustreznim prigrizkom, ne 
očitajmo svojemu bližnjemu nič 
slabega, ne prezirajmo ga, če je fev- 
nejši, da ne bomo s takim obnašan
jem kvarili splošnega veselja in raz
položenja sebi in bližnjemu!

Pri pokušnji mladega vina
imamo priliko, da skupaj z dru

gimi gosti ugotovimov morebitne 
napake mladega vina. Še vedno je 
čas, da alkoholno prešibko vino z 
manjšim dosladkanjem popravimo, 
da bo bolj polno in stabilnejše. Če 
še nepopolno povrelo mlado vino z 
dosladkanjem ogrejemo in pomeša
mo (s kolom v sodu), bomo vinske 
kvasnice, ki so že pretežno v drožeh 
in motnem vinu, ponovno oživili in 
bodo povrele dodatek osladkanega 
vina.

V primeru, da ima vino tuj vonj 
in okus, na primer okus po žveplu, 
plesni, praznem sodu itd., ne sme
mo čakati na reden pretok, ampak 
moramo vino takpj pretočiti in na
pako odpraviti. Šele po odpravi 
napake vino prepustimo nadaljn
jemu tihemu vrenju in dozorevanju.

Po Martinovem še ni čas za reden 
pretok vina z droži, saj se_povečini 
še ni dokončno očistilo. Čeprav je 
burno vrenje v glavnem končano, 
vino po malem še vedno vre in do
zoreva. Pretakali bomo šele takrat, 
ko se bo umirilo in postalo bolj čis
to. Ta čas bo enkrat v decembru, ko 
bomo vino pretočili in ločili od

droži. Pustiti vino na drožeh do 
spomladi ne kaže tvegati, saj se 
preko zime po navadi navzame 
vonja in okusa po drožeh in je to 
napako pozneje težko odpraviti. 
Tudi razne škodljive glivice imajo 
na drožeh zatočišče in hrano ter 
nam kvarijo vino. Vedeti moramo, 
da droži z usedlinami vseh mogočih 
škropiv danes bolj smrdijo kot 
nekoč, ko smo škropili le z modro 
galico in žveplali.

Po vrenju vino dolijemo. Z zrač
nim preizkusom preizkušamo obs
tojnost vina. Če na zraku potemni, 
ga moramo dožveplati glede na 
stopnjo potemnitve, in sicer z 2 do 5 
grami na 100 litrov SO 2 oziroma 4 
do 10 grami kalijevega busulfita na 
100 litrov vina. Če slabo ali prema
lo žveplamo, se ob že omenjenih 
napakah in boleznih lahko razvijejo 
tudi bakterije, ki tvorijo sluzaste 
snovi in povzročajo vlečljivost vina. 
Zato je potrebna tedenska kontrola 
zdravstvenega stanja mladega vina.

Martinovanje naj bo veselo!
Organizirajo naj ga v večji meri 

tudi naši gostinci. S tem bodo po
magali vinogradnikom, ki vse težje 
grodajo svoj žlahtni vinski pridelek. 
Če gostinci prirejajo druge priredit
ve, npr. teden piva, uvajajo nedo
mače jedi itd., naj praznujejo tudi 
Martinovo in druge domače praz
nike, pri katerih naj strežejo z do
mačim mladim vinom iz bližnjih 
goric in domačimi jedmi kot nekoč.

Člani Društva vinogradnikov naj 
Martina praznujejo s prijateljskimi 
srečanji v večjih vinskih hramih, 
organizirajo pa naj ta srečanja po
družnice društva.

Vsem Martinom in drugim vino
gradnikom, ki kaj dajo na Martina, 
ter ljubiteljem dobre domače kapl
jice želim mnogo zadovoljstva ob 
praznovanju.

Vaš znanec in urednik rubrike 
TIT DOBERŠEK J

•  Gnilobe ne povzročajo le m ik
roorganizmi, marveč tudi vodilni 
kadri.

•  Za ukinitev Golega otoka se 
najbolj potegujejo tisti, k i se bojijo, da 
ne bi prišli pravi ljudje na prava 
mesta.

KMETIJSKO GOSPODARSTVO 
SLOVENSKA VAS

OBVESTILO REJCEM RJAVEGA GOVEGA IN 
KONJEREJCEM

Zaradi p rehoda  na  drugo vrsto proizvodnje Kmetijsko g o sp o 
darstvo  S lovenska vas, Dob pri Mirni, organizira javno akcijsko 
prodajo p lem enskih krav in telic rjave p a sm e  ter žrebic lipican
ske  p asm e  le tošn jega letnika.
R azpored prodaje bo naslednji:
— sobo ta , 14 .11 ., n a  H otem ežu pri R ad ečah  (prodaja krav in 

plem enskih telic)
— sobo ta , 2 1 .11 ., na  Dobu pri Mirni (prodaja krav in p lem en 

skih telic)
— nedelja, 22. 11., n a  Dobu pri Mirni (prodaja lipicanskih 

žrebic)
V sakokrat ob 9. uri. O gled m ožen od 8. ure dalje.
V se živali so  vključene v A kontrolo, oz. imajo rodovnik.
Vsi interesenti plačajo polog v vrednosti 100.000 din pred priče
tkom prodaje.
Informacije lahko dobite po telefonu 068-47-010  (int. 56 oz. 48)
— za  Dob in 0601 -81 -037 z a  H otem ež.

834/44-87

Krave rade jedo tudi jabolka
Kako je treba ukrepati, če pride tujek v požiralnik živali________

V jeseni pokladamo govedu pogosto 
pridelke, kot so repa, krompir, pesa, 
korenje, buče in sadje. Na paši pa si z 
njimi postreže kar samo. Govedo je po 
naravi lakomno in vselej hiti pri jedi, da 
si čimprej napolni vamp, nato pa leže in 
v miru prežvekuje. V svoji vnemi ve
likokrat pogoltne prevelik zalogaj, ki 
mu delno ali popolnoma zamaši poži
ralnik. Gotovo ima pri tem velik pomen 
slina, zaradi katere postane sadež spol
zek, da se izmika zobem, ter iznenada 
zdrkne v žrelo ali naprej v požiralnik. 
Zlasti rado se to zgodi, ko žival med jed
jo kakorkoli vznemirimo, npr. v sa
dovnjaku, pri kupu krompirja, pese ali 
jabolk.

Tujek povzroči v požiralniku boleči
no, zaradi tega prenehajo živali jesti in 
piti. Začno se daviti in močno sliniti. 
Videti so zelo vznemirjene. Če je poži
ralnik popolnoma zamašen, ne morejo

podrigovati, zato ostajajo v vampu pli
ni. Ti se naglo kopičijo in povzročajo 
hudo napenjanje. Prizadete živali stegu
jejo glavo in vrat, včasih krčevito 
zakašljajo in poskušajo z značilnimi 
kretnjami potisniti tujek naprej ali ga 
izkašljati, kar jim včasih tudi uspe. V 
nasprotnem primeru se stanje naglo 
slabša in obstaja stvarna nevarnost, da 
se žival zaradi hudega napenjanja v 
vampu in pritiska na sapnik zaduši. V 
tako hudih primerih takoj pokličimo 
veterinarja!

Če tujek ni popolnoma zamašil poži
ralnika, lahko živali pomagamo sami. 
Žival privežemo ob jasli. Glavo ji izteg
nemo in lahno privzdignemo. V usta ji 
potisnemo ustni odpirač. To je kovinski 
obroč z ročaji, ki ga držita na vsaki stra
ni dve močni osebi. Z roko sežemo kar 
se da globoko v žrelo in skušamo tujek 
izvleči ali potisniti naprej. Pomagamo si

lahko z gumijasto cevjo, nikakor pa ne s 
trdim predmetom! Z njim bi poškodo
vali požiralnik ali ga celo predrli in s 
tem bi bila usoda živali zapečatena. Če 
živali grozi pogin zaradi napihnjenosti, 
jo  trokiramo. Trokar je ostra dvojna 
cev, s katero prebodemo vamp, da skozi 
njo izhajajo plini. Ker je vamp na levi 
strani, vbodemo v levi lakotnici. Troki- 
ranje uporabimo kot zadnje sredstvo, 
kajti po tem posegu so dokaj pogostne 
komplikacije — vnetje potrebušnice.

Kako preprečimo zadavitev?
Krmo, ki se utegne zagozditi v poži

ralniku, je treba narezati na čim manjše 
kose. Paziti moramo, da govedo ne pri
de v sadovnjak ali do kupa okopanin, 
sadja in drg. Če se to vendarle zgodi, 
žival previdno odženemo, da v naglici 
ne pogoltne prevelikega zalogaja, kar se 
prav v takih okoliščinah rado primeri.

VIDA ČADON1Č-SPELIČ, 
dipl. vet.

VESELO 
MARTINOVANJE 

V SEMIČU
SEMIČ — Društvo vinogradnikov 

Bele krajine, podružnica Semič, bo 
13., 14. in 15. novembra organiziralo 
veselo martinovanje z bogatim pro
gramom. Društvo vabi vinogradnike, 
naj prinesejo svoje vino na degustaci
jo, ki bo na krajevnem uradu 11. no
vembra. Vino naj prinesejo v litrskih 
steklenicah do 9. ure. Društvo vabi 
tudi harmonikaije, naj sodelujejo na 
reviji harmonikarjev, prijavijo pa naj 
se Slavu Plutu, ki igra pri ansamblu 
Slavček ali pa pri Ivanu Dergancu na 
bencinski črpalki.

Vinogradništvo 
brez premij

Iz sklada za intervencije 
le regres za cepljenke
METLIKA — V metliškem skladu 

za intervencije v kmetijstvu se bo letos 
zbralo okoli 140 milijonov dinarjev. 
Od tega dve tretjini združujejo na ravni 
republike, od koder pa spet glede na 
proizvodnjo dobijo nazaj denar v obliki 
premij. Ker je metliška občina prece
jšen pridelovalec hrane, dobi tako iz re
publike dvakrat toliko denarja, kot ga 
združuje.

Tretjina zbranih sredstev gre za tako 
imenovani občinski program, to je za 
delo pospeševalne službe, zavarovanje 
krav, regresiranje gradnje silosov, ose
menjevanje krav, regres za privez ple
menskih telic in podobno. Premije iz 
republike pa uveljavlja zadruga glede 
na oddano mleko, meso, pšenico in 
druge pridelke. Žal pa nič od tega de
narja, ne občinskega ne republiškega, ni 
namenjeno za vinogradništvo. Edino, 
česar so deležni vinogradniki, je regres 
za trsne cepljenke.

Od konca prejšnjega meseca znaša 
regres za mleko z nižinskih kmetij 11 
din za liter, z višinskih pa 28 din.
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Obrestovan denar za raziskave

Raziskovalna skupnost je desetič podelila nagrade inovatorjem, raziskovalcem in 
mentorjem — Letos 22 nagrad — Slovesnost v Energetski elektroniki

NOVO MESTO — »Svečano podelitev nagrad za dosežke na področju in
ventivne in razvojno raziskovalne dejavnosti že nekaj let praznujemo v ne
ugodnih gospodarskih razmerah, kar pa nas ne bi smelo navdajati s pesimiz
mom. Prepričan sem, da kljub vsemu lahko računamo na napredek, če bomo 
znali sprostiti in uveljaviti najpobmenejši element napredka, znanje,« je ob letoš
nji že deseti podelitvi nagrad novomeške raziskovalne skupnosti, kije bila pre
teklo sredo v prostorih Iskre Energetske elektronike na Cikavi, med drugim 
dejal predsednik skupščine raziskovalne skupnosti Novo mesto Feliks Strmole.

lom in Pija Berus (Krka tozd Institut) 
ter jamarski klub Vinko Paderšič- 
Batreja Novo mesto ob svoji 25-letnici. 
Nagrado za dolgoletno razvojno razis
kovalno delo so se letos odločili podeliti 
prof. dr. Matiji Seligetju iz Iskre tozd 
Energetska elektronika Novo mesto.

Z. L.-D.

V naši republiki počasi le prodira 
spoznanje o pomembnosti znanja za 
tehnološki napredek in prihodnost, to 
spoznanje se v praksi potijuje z denar
jem, ki ga namenjamo za potrebe raz
vojno raziskovalne dejavnosti. Ta sred
stva so se v zadnjem času v republiki, pa 
tudi v novomeški občini, precej poveča-

22 NAGRAD ZA RAZVOJNE D O 
SEŽKE — Občinska raziskovalna 
skupnost Novo mesto je že desetič 
podelila nagrade inovatorjem in raz
iskovalcem. Med nagrajenci je bil tu
di srednješolec Ludvik Ilovar (na sliki 
mu podpredsednik občinske skupšči
ne Stanislav Žunič izroča nagrado), 
ki je prejel nagrado za raziskovalno 
delo mladih. (Foto: Z. L.-D.)

Agrokomerc 
tudi nedrčkov 

ni plačal
Agrokomerc Kometu 
dolžan 4,7 milijona di
narjev — Škoda tudi 

'posredna
METLIKA — V metliškem 

Kometu ocenjujejo devetmesečno 
poslovanje kot zadovoljivo. V se
danjih razmerah, zlasti v konfekcij
ski industriji, je taka ocena več kot 
ugodna.

Celotni prihodek so dosegli v nač
rtovanem znesku in je za 105 odst. 
večji kot v enakem lanskem obdob-
iu. Zaradi valorizacije zalog je do
hodek večji le za 86 odst., čisti do
hodek pa za 78 odst. kot v lanskih 
devetih mesecih. Osebni dohodki 
so se v primerjavi z enakim lanskim 
obdobjem povečali za 122 odst. ta-

* Tudi v Kometu občutijo teža
ve zaradi Agrokomercove polo
mije, in to neposredno in posred
no. Komet je z Agrokomercom 
dalj časa posloval, saj je znano, da 
je imel Agrokomerc v tistih krajih 
v svojih rokah tudi vso trgovsko 
mrežo. Do julija letos so jim vso 
robo plačali, za tisto, kar so jim 
poslali julija in avgusta, pa niso 
dobili niti dinarja, ne menice, ne 
čeka, ne garancije, kot da se ne 
poznajo več. Tako je Komet ob 
4,7 milijona dinarjev. Zaradi ne
likvidnosti bank pa precej manj 
robe naročajo kupci z območja 
Bihača in Travnika, kar se Kome
tu že pozna tudi pri poslovnem 
rezultatu.

ko da povprečni osebni dohodek v 
devetih letošnjih mesecih znaša 
181.570 dinarjev, povprečje za sep
tember pa okoli 230 tisočakov.

V devetih mesecih je Komet iz
vozil na konvertibilni trg, v glav
nem v obliki storitev, za 1,2 milijar
de dinarjev, kar je za 188 odst. več 
kot v lanskem devetmesečju, delež 
izvoza v celotnem prihodku pa 
znaša 41 odst. V tem času so uvozili 
za 235 milijonov dinarjev surovin, 
se pravi, da je njihov izvoz petkrat 
večji kot uvoz. Proizvodnja v Ko
metu poteka nemoteno, delež pro
izvodnje, ki dela izvoz, še povečuje
jo, tako da bo v celem letu za izvoz 
delalo več kot 70 odst. Kometove 
proizvodnje.

A. B

la. Feliks Strmole je  še dejal, da je  pre
pričan, da so naši raziskovalci in inova- 
toiji ta povečana sredstva zmožni 
opravičiti na edini možni način: z 
rezultati.

Novomeška raziskovalna skupnost 
je  letos podelila skupaj 22 nagrad ino- 
vatoijem, raziskovalcem in mentoijem. 
Nagrado za raziskovalno delo mladih 
sta prejela: Ludvik Ilovar (SŠTZU Bo
ris Kidrič) in Etbin Gregorič (Iskra 
Energetska elektronika Novo mesto), 
nagrado za mentorsko delo z mladimi 
raziskovalci pa so podelili Ireni Gostiša - 
(OŠ Katja Rupena Novo mesto) in 
Aleksandri Ulčnik (Tovarna zdravil 
Krka). Nagrade za množično inventiv
no dejavnost so prejeli: Ivan Kolarič 
(Iskra IEZE tozd Keramični kondenza- 
torji Žužemberk), Stanislav Zagorc in 
Branko Vrbinc (Iskra tozd Upori Šent
jernej), Jože Tomažin in Dušan Rav
nikar (Iskra tozd Energetska elektroni
ka Novo mesto), Jože Pinterič, Martin 
Božič, Ivan Gričar in Leopold Fink 
(GIP Pionir Novo mesto), Janez Kren 
in Goran Osmokrovič (Krka tozd Bio
kemija). Za raziskovalno delo so bili 
nagrajeni: Milena Knoll (Iskra tozd 
Upori Šentjernej), Milan Zupančič in 
Zmago Lavriša (Iskra tozd Energetska 
elektronika Novo mesto), Branislav Fi
lipovič (Krka tozd Biokemija), Lala Sa-

ENA OVIRA MANJ
NOVO MESTO — Po daljših priza

devanjih za odstranjevanje arhitektonskih 
ovir za invalide so se posebej letos te stvari 
obrnile na bolje. Izdelavi seznama ovir v 
mestu so sledili ukrepi na kritičnih točkah. 
Med drugim velja omeniti izdelavo prila
gojenih vhodov na več mestih in ureditev 
telefonske govorilnice pri pošti. Pretekli 
teden so odstranili oviro na sedežu skup
nih služb sisov na Kidričevem trgu 3 v 
Novem mestu. Za paraplegike so uvedli 
uradne ure ob ponedeljkih in petkih od 
7.30 do 14.30 in ob sredah od 7.30 do 
16.30. Dostop do sobe št. 5, kjer bodo la
hko invalidi urejali tudi vse zadeve s po
dročja invalidsko-pokojninskega zavaro
vanja, je možen z dvorišča.

B. Z.

VARČEVANJA NI 
NIKOLI PREVEČ

NOVO MESTO — Ob mesecu pož
arne varnosti in varčevanja, ki se je 
pravkar iztekel, je Ljubljanska banka 
—  Temeljna dolenjska banka Novo 
mesto skupaj z Zavodom za požarno 
varnost pripravila razgovore s predšol
skimi otroki o temi varčevanje in var
stvo pred požari. Delavci banke in po
klicni gasilci so obiskali 20 predšolskih 
skupin vzgojnovarstvenih zavodov v 
Novem mestu, Dolenjskih Toplicah in 
Dragatušu.

Večje socialne podpore
Večina denarja socialnega skrbstva gre za zavodsko 
varstvo — Nezaposleni Romi, zanemarjena naselja

METLIKA — V letošnjem letu naj 
bi skupnost socialnega skrbstva Metlika 
imela na voljo nekaj manj kot 202 mili
jona dinarjev. Največji izdatek te skup
nosti je plačevanje oziroma doplačilo 
stroškov za bivanje v zavodih za tiste 
občane, ki si zavodskega varstva ne mo
rejo sami plačati. Za to gre kar 80 odst. 
vsega denaija skupnosti socialnega 
skrbstva.

Z oktobrom so za 40 odst. povečali 
družbene denarne pomoči. Dvanajst 
ljudi iz metliške občine — od tega je po
lovica Romov — dobiva sedaj po 
103.292 din na mesec, ker jim  je ta po
moč edini vir za preživljanje, triinpetde
setim občanom pa je ta tako imenovana 
socialna podpora dopolnilni vir; po no
vem v povprečju znaša 45 tisočakov.

V zadnjem času ta skupnost nima lik
vidnostnih težav in upajo, da bo tako do 
konca leta. Medtem ko lani skupnost ni 
mogla nič prispevati za kritje programa 
medobčinskih humanitarnih organiza-

dročju ni bilo do sedaj narejenega tako 
rekoč nič.

A. B.

Topel drugi dom
Dom starejših obča
nov v Novem mestu že 

spet premajhen
NOVO MESTO — Za Dom 

starejših občanov je vse večje zani
manje. Trenutno je pod njegovo 
streho kar 285 oskrbovancev iz 
vseh štirih dolenjskih občin, čeprav 
je bil zgrajen le za 240 oskrbo
vancev.

Po besedah upravnice doma 
Lojzke Potrč ima komisija v tem 
času v rokah 80 prošenj za sprejem: 
» N a  izpraznjena mesta sprejema
mo le tiste starejše Dolenjce, ki so 
potrebni nege, za zdrave starostnike 
pa trenutno ni praznih mest. Tak 
položaj hočemo delavci doma omi
liti tako, da nudimo našo pomoč 
doma. Nega starostnika na dom uje 
le ena od oblik, poleg tega dnevno 
razvozimo v bližnji okolici Novega 
mesta nekaj sto kosil. Takšno odpi
ranje doma je ena najhumanejših 
oblik dela s starostniki. Tako ga 
čimdlje zadržimo v okolju, kjer je 
živel in deloval. Mislim, da bo naš 
dom sčasoma postal center skrbi in 
nege za stare ljudi,« je povedala 
Potrčeva.

Nastale težave bo delno omilil 
dom starejših občanov, ki ga bodo v 
začetku prihodnjega leta odprli v 
Črnomlju. Tega dogodka se veseli 
tudi 15 Črnomaljcev, ki preživljajo 
starost v novomeškem domu. Tu se 
nadejajo, da bodo v novi dom po
slali lahko tudi nekaj težjih prime
rov iz tega konca Dolenjske, saj ob 
otvoritvi ne bo zasedenih vseh 180 
mest. »Čeprav se nekateri oskrbo
vanci in njihovi sorodniki v začetku 
niso navduševali nad to obliko prež
ivljanja starosti v domu, je danes 
mnenje vse drugačno. Mi po svojih 
močeh poskrbimo, da so dnevi 
čimboli pestri. Velik poudarek da
jem o družabnemu življenju. Letos 
smo v dom pripeljali nekaj deset 
nastopajočih skupin, od vrtcev in 
šol do poklicnih glasbenikov. Tudi 
na izlet gredo oskrbovanci radi, še 
posebej, če se srečajo s svojimi vrst
niki. Tako je bilo letos prijetno 
srečanje z oskrbovanci iz Kočevja,« 
dejala upravnica doma.

J. P.

Kritike 
na račun 
poštarjev

V javni razpravi gradivo 
o stanju ptt prometa in o 

programu razvoja
NOVO MESTO — Zbori novomeš

ke občinske skupščine so na seji 29. 
oktobra kot primemo za javno razpra
vo ocenili poročilo o stanju ptt prometa 
v novomeški občini, o programu razvo
ja  in ukrepih za njegovo uresničitev.

Čeprav bo gradivo en mesec v javni 
razpravi, si predvsem delegati krajevnih 
skupnosti niso mogli kaj, da ne bi že na 
tej skupščini prišli na dan s kritičnimi 
pripombami o gradivu, predvsem pa o 
delu ptt podjetja in o njegovem odnosu 
do krajanov, ki sami izgrajujejo telefon
sko omrežje. Prav o tej poštni dejavno
sti je  bilo tudi največ govora. Več dele
gatov je  menilo, d a je  zadnji čas, da ptt 
podjetje krajevnim skupnostim in lju
dem prizna njihov delež pri izgrajeva
nju telefonskega omrežja, kije osnovno 
sredstvo pošte, da se mora spremeniti 
odnos do bodočih naročnikov, da mo
rajo biti njihovi sporazumi prožnejši in 
morajo bolj upoštevati interese ljudi. Iz
več krajevnih skupnosti je bilo slišati, da 
ptt podjetje bolj zavira kot spodbuja iz
gradnjo, namesto da bi jim  pomagalo s 
strokovnimi nasveti, kadri itd. Je treba, 
da vsaka krajevna skupnost znova 
»odkriva Ameriko«, kako graditi, kate
ri kabli so boljši, je  spraševal delegat 
Mirne peči, pa, zakaj je ponudba ptt 
podjetja za izgradnjo omrežja za 80 od
stotkov dražja od ponudbe privatnika.

Oglasil se je tudi predstavnik ptt po
djetja, te dejavnosti posebnega družbe
nega pomena, ki pa mora poslovati pod 
istimi pogoji kot vse druge organizacije, 
cene pa so jim  določene drugje in so da
leč od ekonomike ter sploh ne omogoč
ajo razvoja dejavnosti. Prav zato je pri
pravljen ta program, da bomo s 
skupinimi močmi, s posebnim združe
vanjem vendar kaj naredili, je menil poš
tni predstavnik.

•  Dolga in precej burna je bila tudi 
razprava o sprejetju predloga odloka 
o ravnanju z odpadki v občini Novo 
mesto, ki celovito ureja to problema
tiko in med drugim predvideva, da -i 
v dveh letih zagotovili organizirano 
zbiranje in odvoz odpadkov v vsej 
občini. Iz Pioniija so zahtevali aman
dma, ngj bi z manjšim plačilom spod
budili k sortiranju odpadkov pri iz
vozu, česar pa delegati na koncu niso 
podprli. Novoles je opozoril na resen 
problem posebnih odpadkov, iz kra
jevnih skupnosti pa so bile pripombe, 
da bi morali vpeljati plačevanje sme- 
tarine po osebah, ne pa po kvadratu
ri, čeprav je tak način veliko bolj za
hteven.

BANKA PODARILA KONCERT — V počastitev praznika občine Novo me
sto seje v četrtek, 29. oktobra, v Domu starejših občanov v Šmihelu z večerom
narodnih, partizanskih in umetnih pesmi tamkajšnjim oskrbovancem predsta
vil mešani pevski zbor društva upokojencev iz Črnomlja. Koncert je za praznik

cij, svoje obveznosti letos poravnava. 
Mec.............................................................Jed večjimi problemi ki pa ne bi smel 
biti le problem socialnega skrbstva, še 
naprej ostajajo Romi. V občini jih živi 
okoli 130. Največ težav je z njihovim 
zaposlovanjem. Na skupnosti si priza
devajo, da bi bil zaposlen vsaj en član 
vsake družine, vendar so še daleč od te
ga. Trenutno so štirje resni kandidati za 
zaposlitev, vendar je zanje težko dobiti 
delo, ker imajo delovne organizacije z 
Romi slabe izkušnje. Za delo sposobnih 
in nezaposlenih romov pa je med 40 in 
45. Že tri leta si prizadevajo, da bi lega
lizirali in vsaj za silo uredili romska na
selja v občini, vendar tudi na tem po-

in ob 31. oktobru, dnevu varčevanja podarila Ljubljanska banka-Temeljna do
lenjska banka Novo mesto. Na sliki: upravnica doma Lojzka Potrč izroča spo
minsko priznanje zborovodji Francu Mileku. (Foto: J. P.)

Odlok je  bil vsemu navkljub sprejet, 
k čemur je veijetno največ pripomogla 
razlaga pripravljalcev, da se ga bo tako 
dalo spreminjati, za kar se bo pokazalo, 
da ni najbolje urejeno.

Z. L.-D.

Naših dajatev tujina ne kupi
Zaradi 42. odst. dajatev na vsak kilogram uvožene preje Betina Kodranka na tu

jih trgih ni konkurenčna — Povečevanje izvoza storitev__________

RAZPRA V A JE ZAMRLA
M E TLIK A  —  Prejšnjo sredo so bi

le zaradi izleta gostincev skoraj vse 
zasebne gostilne v M etliki in okolici 
zaprte. Tako j e  javna razprava o pro
tiinflacijskem programu in drugih 
pomembnih gospodarskih in politič
nih vprašanjih povsem zamrla.

M ETLIKA — V Betini temeljni organizaciji Kodranka in volna so  imeli 
prejšnji m esec precej težav s proizvodnjo. Zaradi pomanjkanja surovin je  
prihajalo do zastojev v proizvodnji. »To se nam je letos zgodilo prvič. Proti 
koncu oktobra se je  stanje malo popravilo, tako da upamo, da se te težave  
ne bodo preveč odrazile v Finančnem rezultatu ob koncu leta,« pravi direk
tor tozda Ivan M alešič. Vsekakor pa je bila zaradi teh težav v prejšnjem 
mesecu proizvodnja manjša.

I \ / I

V soboto, 7. novembra, bodo do
19. ure odprte naslednje prodajalne 
živil:

•  . v Novem mestu: Dolenjkin 
Market na Drski

•  v Šentjerneju: Mercatoijeva 
Samopostrežba

•  v Dolenjskih Toplicah: KZ 
Krka prodajalna Vrelec

•  v Žužemberku: Dolenjkin 
Market

•  v Straži: KZ Krka
Ostale prodajalne živil bodo, ker 

je  delovna sobota, odprte do 15. 
ure.

Za letos so si s pianom  zastavili 
proizvodnjo 3.252 ton vseh vrst sinte
tičnih in volnenih prej, ob devetm e
sečju pa so bili za dva odst. pod nač
rtovano proizvodnjo za to obdobje. 
Težave Kodranke izvirajo zgolj iz za
pletov z uvozom ozirom a iz zagotav
ljanja deviz za uvoz potrebnih suro
vin. K ar 70 odst. potrebnih surovin za 
svojo proizvodnjo m ora Kodranka 
uvoziti. D a bi njihova proizvodnja 
potekala nem oteno, bi na  leto potre
bovali 7 milijonov dolarjev za uvoz. 
Tu pa se že dalj časa zatika. Beti v svo
ji reproverigi potrebuje le 15 odst. 
proizvodnje Kodranke, vse ostalo gre 
za potrebe ostale tekstilne industrije v 
Jugoslaviji, tu pa pri združevanju de
viz tudi zaradi proslulega deviznega 
zakona prihaja do  velikih težav.

K odranka s svojim klasičnim in iz
vozom uslug zagotovi le okoli tretjino 
potrebnih deviz. Če se bodo težave z 
zagotavljanjem deviz nadaljevale in 
še zaostrovale, bodo v K odranki pri
siljeni povečevati izvoz, in to izvoz 
storitev, tako imenovani »lohn po
sel«, ne pa klasičnega izvoza. T o pa 
pom eni manjši dohodek in s tem m a

njše osebne dohodke, stagnacijo ali
celo nazadovanje. S klasičnim izvo
zom, se pravi z izvozom svojih izdel
kov, na tujih trgih nikakor ne morejo 
biti konkurenčni. Vsak uvoženi kilo-

Ivan Malešič: »Za izročeno robo je 
doma vedno težje dobiti denar, ker 
je tekstilna industrija vedno bolj 
nelikvidna.«

gram  preje je  obrem enjen z 42 odst. 
dajatev, ki jih  hočeš nočeš m orajo 
vračunati v ceno svojih izdelkov. Teh 
dajatev pa v tujini nimajo kom u pro
dati, ker jih  nihče noče plačati. Še 
več: nova vrednost, ki jo  ustvarijo s 
svojim delom, je  m anjša od teh 42 
odst., kki jih  m orajo plačati državi. 
Večjo novo vrednost lahko ustvarijo 
le z nadaljnjo predelavo v reproduk
cijski verigi, te povezave pa so z no
vim deviznim zakonom  v veliki meri 
onemogočene. Zanim ivo je, da se v 
Kodranki z izvozom storitev lahko 
merijo s svetovnimi cenami, s svojimi 
proizvodi pa nikakor. »Čeprav smo 
mi tu zato, da zadovoljujemo potrebe 
jugoslovanske  tekstilne  industrije , 
bom o, če bom o hoteli imeti vsaj delo, 
prisiljeni povečevati izvoz storitev,« 
pravijo. Vsem tem težavam se pri
družuje še vedno slabša likvidnost ju 
goslovanske tekstilne industrije, zlasti 
nogavičaijev.

Seveda so se v Kodranki, kolikor 
je  v njihovi moči, prilagodili temu tež
kemu stanju. »V največji meri upoš
tevamo trenutne potrebe trga, tako 
smo postali že skoraj naročilniška 
proizvodnja, kot konfekcija, čeprav 
to ni naša značilnost.« Zastoje v pro
izvodnji prejšnji mesec so deloma 
reševali z dopusti, preusmerjanje ljudi 
na druga delovna mesta pa je  vsak
danja praksa.

A. BARTELJ

Novomeška kronika
ŠKORNJI — V novomeški proda

jalni Planika so na ogled in naprodaj 
tudi italijanski škornji za 240.000 din. 
To je po najbolj črnem trenutnem de
viznem tečaju 400 mark ali več kot 
280.000 lir. Nobenega dvoma ni, da so 
italijanski čevlji najboljši na svetu. Naši 
sosednje jih izvozijo vsako leto za več 
kot milijardo dolarjev, kar je skoraj to
liko, kot mi napaberkujemo od turiz
ma. Toda za 280.000 lir dobiš v Trstu 
take škornje, da se pol Italije ozira za 
tabo. V tistih iz Borova pa si ženska 
komajda upa naa vaško veselico.

OZNAKA — Pred kratkim seje de
legacija našega mesta mudila v Lan- 
genhagnu na Spodnjem Saškem, me
stecu, s katerim navezujemo zelo prija
teljske stike. Nad nami so bili gostitelji 
zelo navdušeni, njihov krajevni časnik 
je poln lepih besed in fotografij, nekoli
ko nerodno je le, da seje prestolnica ve
soljne Dolenjske med Nemci pojavila z 
novim imenom. Prebrali smo lahko, da 
gre za Novo mesto.

DROBIŽ — Vozniki na krajevnih 
prograh podjetja Gorjanci nimajo lah
kega dela. Voziti morajo ne najbolj no
ve avtobuse, jx>leg tega pa nastopajo 
tudi v vlogi kondukterja, prodajajo in 
izdajajo vozovnice. Te dni seje na av
tobus povzpela ženička s prepolno pest
jo  drobiža. Voznik, tokrat v vlogi kon
dukterja, je ženski prijazno rekel: 
»Mama, tisto kar spravite v žep, tu pa 
imate karto!« Nekdo bo rekel, da je  bil 
možak prijazen iz lenobe, preštevanje 
ene pesti dinarjev vzame nekaj časa, 
vendar se bolj nagibamo k domnevi, da 
je prijaznost narekovalo dobro srce.

Ena gospa je rekla, da je lastnik 
nedograjene hiše v Potočni vasi od 
Elektra dobil tri položnice, na kate
rih je pisalo, da mora za tok plačati 
0,00 dinarja. Kaj vse se zgodi, če so  
računalniki priključeni na neum
nost.

V času od 22. do 28. oktobra so v no
vomeški porodnišnici rodile: Slavka Os
terman z Dolenjih Kamene — Tomaža,
Janja Špec z Gornjega Kamenja — 
Uroša, Majda Hosta iz Vol "'olčkove vasi — 
Mihelco, Liljana U rbančič iz Cegelnice — 
Matica, Ljudmila Arnež z Otoka — Petro, 
Marica Grguraš s Sela — Teo, Anica 
Brčina iz Kanižarice — Miroslava, Amali
ja Kužnik z Dvora — Damjano, Romana 
Orešnik iz Regrče vasi — Roka, Majda 
Bregar iz Bele cerkve — Jasmino, Ana 
Križan iz Gribelj — Katarino, Zorica Ma
lič iz Pilatovcev — Branko, Danica Lah iz 
Hrastja — Jerneja, Marija Jaklič iz Ve
likih Brusnic — Sabino, Ivica Golobič iz 
Birčne vasi — Matejo, Marija Rogelj s
Studenca — dečka, Majda Bizjak iz Straže 
pri Raki — Janka in Tatjana Peterlin iz
Dobruške vasi — Marka.

IZ NOVEGA MESTA: Lidija Sake- 
lšak iz Levstikove 3 — Sonjo, Slavka 
Kabur z Glavnega trga 1 — Borisa, Mojca 
Šenica, Nad mlini 41 — Juša, Danica 
Kenda iz Cankarjeve 22 — dečka, Mihae
la Turk iz Vrhovčeve 11 — Davida in 
Slavka Petretič, Pot na Gorjance 24 — 
Jerneja.

Čestitamo!

Sprehod po Metliki
PO TEM KOŠČKU Bele krajine se 

širijo govorice o čudnem in strah vzbuja
jočem vzdihovanju, ki prihaja s pokopa
lišča na Krasincu. Nekaj Metličanov seje 
v večernih urah odpravilo poslušat pojav, 
ki po pripovedovanju najbolj obveščenih 
izgine, brž ko se dotakneš pokopališčnih 
vrat. Domov so se vrnili razočarani, a po
trjeni. Vzdihovanja niso slišali, so se jsa 
dodobra nalezli mladege vina v bližnji Ve- 
seličevi gostilni v Podzemlju. Vsaka govo
rica, pa naj bo še tako zvita iz trte, je za 
nekaj in za nekoga dobra.

KADAR KOLI SE ZNAJDE osnovna 
organizacija ZSMS Metlika v škripcih za 
denar, priredi v disku večer, na katerem se 
vrtijo plošče ali pa igra ansambel v živo. 
Tako je bilo tudi pred kratkim. V stari ki
no dvorani je mlade in malo manj rosne 
zabaval ansambel La grande Brilanva. 
(grajoči fantje — doma so iz Metlike in 
Črnomlja — so uspešno nastopili tudi na 
1. srečanju belokranjskih ansamblov v 
Črnomlju. Vžgali so, saj imajo v svojem 
sproredu predvsem uspešne, čeprav stare 
skladbe.

JESENSKO—ZIMSKE PRIREDIT
VE Zimske urice se bodo začele v pretek, 6. 
novembra, ob 19. uri. V hotelu Bela kraji
na bo predstavitev treh pravkar izišlih 
knjig metliških avtorjev: Srečne doline, 
Kdo je lahko komunist? in Volite mene. 
Poleg avtorjev, ki bodo brali odlomke iz 
svojih del, bo pripravljen še zanimiv pro
gram. Dovolj bo, če omenimo samo Jane
za Vraničarja — Luigija, ki bo imel svoj 
najnovejši predvolilni govor, in že je jas
no, da bo hotel ta petek zaseden do zad
njega kotička.
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IZ NKŠIH OBČIN
Črnomaljski drobir
GOBJI MILIJONAR — Gobe niso 

samo priljubljena začimba in dobra jed, 
ampak se da z njimi narediti tudi dober 
biznis. Brž ko jurčki pokažejo svoje klo
buke po belokranjskih steljnikih in ložah, 
se to razve tudi v beli Ljubljani in celo v 
kapitalističnem zamejstvu. (Vohuni?) Po 
vaseh začnejo krožiti poltovornjaki — 
gobji hladilniki. Pri zadnjem izbruhujurč- 
kov se je znašel tudi črnomaljski občan 
temnejše polti in ognjenega pogleda, ki je 
od nabiralcev odkupoval jurčke po pet ti
sočakov in jih »hiadilničatjem« naprej 
prodajal po 8.000 dinaijev. Izkoristil je 
prednost domačega terena, kar mu je pri 
tom gob prineslo okroglih 300 starih mili
jonov. Poznavalci razmer vedo povedati, 
daje bilo dvakrat prodanih gob še precej 
več kot tona. Seveda bo v končni posledici 
jo m še marsikatero razliko plačal zadnji 
kupec.

JOŠKI IN PRTI — Prireditev miss to- 
ples, ki je pred časom napenjala oči gle
dalcem na Preloki, je precej manj uspela v 
črnomaljskem disku. Namesto osem de
klet, kolikor jih je bilo na Preloki, so 
črnomaljski gledalci videli tri pare razga
ljenih gornjih ženskih oblin manj. Lastnik 
diska ni zadovoljen z izkupičkom od te 
prireditve, v okviru katere je bila tudi 
modna revija ženskega perila nekega ljub
ljanskega butika. Ah so gledalci prežgali 
in umazali precej prtov in razbili lepo šte
vilo kozarcev zaradi navdušenja ali iz pro
testa, pa do sedaj še ni bilo moč ugotoviti.

VESELICE V DVORANAH — Po 
uspešni poletni sezoni se veselice in druge 
prireditve zvenečih imen selijo v gasilske 
domove in tako dokazujejo, da ljudskega 
veselja ne morejo uničiti ne ustavne spre
membe, ne protiinflacijski program, ne 
zunanji, ne notranji sovražnik, ne Foto 
grupa M. Najlažje se bo o tem prepričati 
za Martinovo.

Ribniški zobotrebci
SO TE RES UJELI? — Ko so med vo

jaško vajo Ribnico zasedli plavi, so ujeli 
tudi znanega gasilskega funkcionarja Eda 
Tanka in ga vklenjenega vodili skozi Rib
nico. Po vajah so »ujetnika« spraševali 
znanci: »Pa so te res prijeli v gostilni?« 
»Seveda, saj v cerkvi me niso mogli,« jim 
je pojasnjeval Edo.

TEŽAVE PLAVIH — Občani še ved
no premlevajo razne zanimive in tudi 
smešne dogodke med zadnjo vojaško va
jo. Eden takih je napad na plavega stražar
ja pred zgradbo občinske skupščine. Ne
nadoma so začele okoli njega pokati 
petarde, a se ni videlo, kdo jih meče. Na
padalci so namreč splezali na streho 
občinske zgradbe. Seveda so bili to otroci.

BOŽIČ DELAVNIK ALI PRAZNIK? 
— Po zadnjih razpravah v republiškem 
vodstvu SZDL so se razvnele debate tudi 
med občani. V Ribnici pa smo slišali med 
drugim tudi tole zanimivo (ne)resnico: 
»Večina ljudi dela vse leto, le za božič 
počivajo, skromna manjšina pa počiva vse 
leto in dela le na božič, da bi dokazala svo
jo pravovernost«

ZABITA HIŠA — Še za Ribniški se
menj so zabili okna prazne Johanove hiše, 
da obiskovalci ne bi videli razbitih šip in 
nereda v notranjosti. Hiša je še vedno 
prazna in okna zabita. Bo tako kar ostalo?

Drobne iz Kočevja
SPET STRAŠI — Je že tako, da imajo 

povsod kakšno »strašno« zanimivost. V 
Angliji straše grajski duhovi, na Škotskem 
Nessi, v Kočevju pa vedno straši kaj dru
gega. Spomnimo naj se le na črnega moža 
v črnem kombiju pa milijardeijev, izginu
le Kočevarice itd. Zdaj pa je prišla na dan 
še nova »zanesljiva« zgodba. Med mini
ranjem ceste pri Osilnici seje prikazala ve
lika luknja, iz nje pa je prilezla strašna in 
sploh še ljudem zeznana žival. Grozno!

MESTNA SRAMOTA — Most preko 
Rinže proti Rudniku je sicer zavarovan 
kot zgodovinski spomenik, v resnici pa 
razpada. Pločnik na njem se udira, poka
zalo seje že več lukenj in samo vprašanje 
časa je, kdaj bo kakšen občan ali otrok 
zdrknil v Rinžo.

HALO, OREL! — »Je tam orel?« »Ne, 
zdaj je tovariš Orel v Tekstilani, če pa 
iščete njegovega brata, je odvetnik v bivši 
Poljanškovi pisarni.« Do takih in podob
nih zapetljajev je prihajalo med zadnjo vo
jaško vajo, ko so potekali pogovori v 
šifrah, tam, kjer telefonisti in telefonistke 
niso vedeli za šifre, v katerih je nekaj dni 
potekal pogovor.

Trebanjske iveri
PURANJA ZVEZA — Trebanjci pri 

aferi Agrokomerc niso imeli prstov zraven 
in sedaj lahko tem lepše spijo spanje pra
vičnega, saj se zaradi te afere ne maje sto
lček nobenemu pomembnemu možu. 
Vendar pa zveza obstaja. V zadnjih dneh 
so namreč Trebanjci trumoma potovali v 
Veliko Kladušo, kjer so se na razprodaji 
puranov in gosi dobro oskrbeli z repro
dukcijskim materialom za martinovanje. 
Trebanjsko ljudstvo bo na ta način spet 
dokazalo svojo trdoživost. Če bi parafrazi
rali Mladino, potem bi lahko zapisali, da 
jih ne more uničiti ne zvezni izvršni svet ne 
partija.

KULTURNI ODPUSTKI — Prebi
valci občinskega središča so še vedno pre
pričani, da so jim znano azbestno afero 
skuhali vodilni možje, ki so doma veči
noma iz Mirenske doline. Zdaj pa bodo 
Trebanjci prav na ta račun le dobili za
doščenje. Ko je izvršni svet obravnaval 
probleme v kulturi, je med drugim prišlo 
na dan, da trebanjski kino, ki edini deluje 
v vsej občini, nima poštene aparature za 
predvajanje filmov. In zdaj bodo na po
budo izvršnega sveta dobili aparature iz 
Mokronoga in Mirne, kjer pa je kino že 
zdavnaj crknil.

m
lit IZ NKŠIH OBČIN

V REJI DEVET 
OTROK

ČRNOMELJ — Iz črnomaljske 
občine je sedaj v reji 9 otrok, od tega jih 
je 5 pri rejnikih v domači občini, poleg 
teh pa je v reji v črnomaljski občini še en 
otrok iz druge občine. Rejenci so iz rev
nejših družin, vzrok za namestitev v rej
ništvo pa je v glavnem asocialno vede
nje staršev in njihova vzgojna nesposob
nost. Možnosti, da bi se ti otroci vrnili k 
staršem, so zelo majhne, zato rejništvo 
največkrat traja, dokler se rejenec ne 
osamosvoji. Sedaj znaša najnižja rejni
na 104.400 din, najvišja pa 141.300 din 
na mesec, odvisno od starosti rejenca. 
Rejnine so v vsej Sloveniji enake, določ
ajo pa jih v skladu z rastjo povprečnega 
osebnega dohodka.

NEKAJ GASILSKIH
VAS-FARA — 29. oktobra je bilo v 

okviru meseca požarne varnosti na os
novni šoli v Vasi-Fara predavanje za šolar
je. Spremljano je bilo z diapozitivi.

KOČEVJE — V oktobru, mesecu 
požarne varnosti, je v Kočevju le enkrat 
gorelo. Zgorela je manjša baraka ob Reški 
cesti, ki je bila tako rekoč črna gradnja in 
črna delavnica. Bencin, les in varilni apa
rat namreč ne gredo skupaj.

RUDNIK — V oktobru na rudniških 
sipinah ni gorelo, čeprav je bilo tu prav ta 
mesec vsako leto več požarov. Nekateri 
optimisti menijo, da je temu vzrok večja 
budnost po zdanjem sestanku o teh sipi
nah; stvarnejši ocenjevalci pa priznavajo, 
da je požare preprečilo deževno vreme.

KOČEVJE — V delavnicah rednih in 
popoldanskih obrtnikov, kjer je nevar
nost, da izbruhne požar, bi morali imeti 
ročne gasilne aparate. Gasilci ugotavljajo, 
daje najmanj 50 takih delavnic, ki apara
tov nimajo. Aparate je možno kupiti pri 
Gasilskem društvu Kočevje.

Ni delavn
Ribnica: če so obrtniki, 

pa ni delavnic zanje
RIBNICA  — Že leta in leta zapisuje

jo  v ribniške plane o obrti tudi, da jim  
med drugim manjka krojačev. Pred kra
tkim se je  prijavil obrtnik, k i je  
pripravljen v Ribnici odpreti delavnico 
modnega krojaštva, a s tem ne bo nič. V 
Ribnici namreč odgovorni trdijo, da ni 
nikjer primernega prostora zanj.

Take obrtne zadeve v Ribnici rešuje
jo  neživljenjsko, da ne rečemo birokrat
sko. Če odgovorni na občini ali kjerkoli 
že leta in leta vpisujejo nekaj v plane, 
hkrati pa ne narede nič, da bi bil ta plan 
izpolnjen, potem tako delo niti nima 
smisla. Hkrati pa občani pravijo, da so v 
Ribnici prostori, k i že dolgo niso vselje
ni in bi se dali uporabiti za razne obrti, 
pa še obrtnik bi gotovo take prostore tu
di obnovil. Seveda ne gre le za krojače. 
Nekaj podobnega se je  že zgodilo z 
obrtnikom, k i bi popravljal gospodinj
ske stroje.

Za zaključek naj bo le še podatek, da 
v zadnjih letih v sosednjih občinah števi
lo obrtnikov narašča (Kočevje, Gro
suplje itd), v ribniški pa je  nekaj let 
stagniralo. Zadnje štiri leta je  bilo tu po 
okoli 200 obrtnikov. Letos je  število 
začelo upadati in se je  zmanjšalo kar za 
8. Vzrok za to seveda ni le pomanjkanje 
delavnic.

J. P.

Njena beseda 
v skupščini 
upoštevana

Vsestranska prizadeva
nja Lee Oražem

KOČEVJE — Še vedno ne 
znamo urediti stanovanjskih raz
mer razvezanim zakoncem. Tudi 
po razvezi sta najpogosteje prisilje
na živeti skupaj. Prihaja do prepi
rov, šikan, razmere so nevzdržne, 
najbolj pa trpijo otroci, ki so za raz
vezo najmanj krivi. Zato se pri 
otrocih pojavljajo psihične motnje, 
razrvanost, slab uspeh v šoli in še 
druge posledice,« pravi Lea Ora
žem iz Kočevja, k ije  vodja skupine 
delegatov sedmih občin za socialno 
zdravstveno področje v republiški 
skupščini. Zaposlena je kot tajnica 
v zdravstvenem domu, po poklicu 
pa je turistična tehnica.

Prav o stanovanjskih zapletih je 
razpravljala na zadnji seji repu
bliške skupščine in tudi njena bese
da je pripomogla, da je bilo skle
panje o napovedanih spremembah 
stanovanjskih zakonov odloženo. 
Lea Oražem pravi, da so mnenja 
delegatov v republiški skupščini in 
drugih organih vedno bolj upošte
vana. Tako so bile sprejete tudi pri
pombe njene delegacije, ki so se na
našale na invalidski zakon.

Lea Oražem je bila tudi prva vo
diteljica delegacije krajevne skup
nosti Kočevje-mesto v zboru kra
jevnih skupnosti občinske skupšči
ne, in sicer že v prvem obdobju 
delegatskih skupščin. Kot vedno je 
tudi takrat svojo dolžnost opravlja
la resno in odgovorno. »Njena« de
legacija je pogosto dajala pripom
be, predloge, zahteve, kar pa tistim, 
ki so nekje v ozadju o vsem odloča
li, ni bilo prav. J. PRIMC

Skrb za Rome je dobra naložba
Prvi hišici v romskem naselju Sovinjek — Delo vsaj za enega iz družine

ČRNOM ELJ — Pred dvema letoma so v črnomaljski občini sprejeli valnih in sploh življenjskih razmer
samoupravni sporazum o združevanju sredstev za izgradnjo romskega na
selja Sovinjek v krajevni skupnosti Semič. Leta 198S in lani seje  za to zbra
lo 7,8 milijona dinarjev, letos pa 8 milijonov. S tem denaijem  so odkupili 
zemljišče, lani zgradili prvo, letos pa drugo hišico.

Rom ov, A. B.

Podpisniki sporazum a so se dogo
vorili, da bo gradnja naselja potekala 
postopom a, po fazah, skupnost so
cialnega varstva pa je  izdelala pravil
nik in prednostni red dodeljevanja 
hišic. Pravilnik je  prilagojen popula
ciji Rom ov, ki živijo v naseljih »Pri 
štirih rokah« in »Drevesnica«, pred
nost pri dodeljevanju hišic pa imajo 
družine z večjim številom otrok in ti
ste, ki same bolj skrbijo za svojo so
cialno varnost. Dosedanje izkušnje

OTVORITEV BO 
KASNEJE

OSILNICA — Otvoritve posodobl
jene regionalne ceste od Zamosta do 
Mirtovičev letos ne bo. Domačini so se 
najprej prizadevali, da bi bil ta poso
dobljeni cestni odsek odprt že za občin
ski praznik 3. oktober, nato je bila otvo
ritev preložena na dan republike, zdaj 
pa vse kaže, da bo šele prihodnje leto. 
Dela namreč ne bi bila do dneva repu
blike popolnoma gotova, domačini pa 
so se odločili, da otvoritve pred popol
nim zaključkom del ne bo. Na nedav
nem sestanku sveta krajevne skupnosti 
Osilnica so razpravljali tudi o bodočem 
imenu te ceste, ki nosi zdaj neuradni na
ziv Partizanska magistrala. Večina je 
menila, naj bi se imenovala Cesta 
bratstva in enotnosti, ker poteka izme
noma po slovenski in hrvaški strani 
Kolpe in Čabranke.

VSI SO GASILCI
ČRNI POTOK PRI KOČEVJU — 

Vas Čmi potok v krajevni skupnosti 
»Ivan Omerza« Livold je edina v 
kočevski občini, kjer imajo pri vsaki 
hiši ročni gasilni aparat. Vsi vaščani so 
tudi seznanjeni, kako se aparat uprab- 
lja. Gasilec Rudi Kordiš, ki je tečaj o 
uporabi ročnih gasilskih aparatov pa 
tudi gasilske brizgalne, hidrantov in na
stavkov v tej vasi vodil, pravi:

»Črni potok je vas, v kateri so do
poldne doma le starejši občani, ker so 
vsi za delo sposobni v službah. Zato je 
še posebno pomembno, da tudi tisti, ki 
so dopoldne doma, znajo ravnati vsaj z 
ročnimi gasilnimi aparati. Ročne gasil
ne aparate je kupilo tudi več prebival
cev v Ložinah.

kažejo, da bo še najlažje poskrbeti za 
bivalne razmere, težje pa bo  na dru
gih področjih. Trenutno je  najbolj pe
reče vprašanje preskrbe prebivalcev 
Sovinjka s pitno vodo. To bodo rešili 
ali s kapnico ali s cisterno.

Velik problem  je  zaposlovanje 
Romov. Delovne organizacije se 
branijo zaposlovati Rome oziroma 
zanje ni na voljo ustreznih zaposlitev, 
s tem pa jim  je  v veliki meri onem o
gočeno norm alno vključevanje v živ
ljenje in delo ter skrb za izboljšanje 
življenjskih razmer. O b dodeljevanju 
hišic v romskem naselju bi morali po
skrbeti za zaposlitev vsaj enega za de
lo sposobnega člana vsake družine.

Boljše je  na področju šolstva. 
Osnovna šola Semič je  dala pobudo 
za ustanovitev posebnega oddelka za 
vse šoloobvezne romske otroke, ki 
sedaj ne hodijo v šolo. V tem oddelku 
bi jih  opismenili, glede na njihovo 
napredovanje v šoli pa bi jjh  vključe
vali v posamezne razrede. Pri tem je 
zagotovljeno sodelovanje staršev, ki 
bivajo v novih hišicah, z vključeva
njem ostalih pa je  težje. O b počasnem 
reševanju nemogočih življenjskih raz
m erje  njihovo sodelovanje tudi težko 
pričakovati. Zato se v Črnomlju za
vzemajo za čim  hitrejše reševanje bi-

UUBLJANSKI OBISK
15. oktobra nas je obiskalo 200 učen

cev ljubljanske osnovne šole Franc Rozman- 
Stane. Najprej smo jih pozdravili na Lok
vah pri spomeniku komandanta Staneta. 
Pogovaijali smo se, predsednik OO Zveze 
borcev je pripovedoval o komandantu 
Stanetu, potem sta spregovorila še ravna
telj ljubljanske šole in naša ravnateljica. 
Pozneje smo se ustavili še v Kanižarici in v 
Dragatušu, kjer smo obiskali hišo, v kateri 
je nekaj let živel Oton Župančič, na kar 
spominja plošča. Ob srečanju smo se zno
va razveselili, da šole z imenom Franc 
Rozman-Stane prijateljujejo.

IVANKA IVANIČ, 8.r.
OŠ Dragatuš

SPOMINSKI DAN
Tudi letos smo v šoli s proslavo počasti

li 28. oktoher, dan, ko ; ta med vojno pad
la narodna heroja Mi'an Majcen in Ja- 
nček Mevželj, po katerih ima naša šola 
ime. Na slovesnosti sino skupaj z borci 
prisluhnili našim pevcem, recitatoijem in 
igralcem. Med nas je prišla tudi Jančijeva 
mama in vsi smo je bili veseli. Po proslavi 
sta odšli delegaciji pioniijev in mladincev 
skupaj z gosti v Morence nad Šentjanžem, 
kjer smo se o partizanih pogovarjali s to
varišema Suhyjem in Pintaijem. Tega dne 
so se naši športniki pomerili z učenci iz Ve
likega Gabra v odbojki in srečanje dobili.

ZDENKA ŽELEZNIK 
novin. krožek 

OŠ Jančka Mevžlja
Mokronog

Sociala brez sodelovanja
Krajevne skupnosti v črnomaljski občini slabo sode

lujejo pri reševanju socialne problematike

ČRNOMELJ — Krajevne skupno
sti bi morale imeti pomembno vlogo pri 
reševanju tako imenovane socialne 
problematike v svojem okolju. Krajev
na skupnost naj bi bila humana ljudska 
skupnost, kjer prihajajo do izraza soli
darnost, povezovanje in sodelovanje 
med ljudmi, ki živijo na njenem območ
ju. Določena vprašanja s področja so
cialnega varstva pa sploh lahko poma
gajo učinkovito reševati samo v kra
jevni skupnosti, ker le tam poznajo 
specifično problematiko.

Strokovna služba občinske skupnosti 
socialnega varstva je pred časom v vse 
krajevne skupnosti v črnomaljski občini

»Obrtniki nismo kapitalisti«
Za zdravo konkurenco z družbenim sektorjem

ZMOTNA UPANJA
V Kočevju (in drugod) smo te dni 

dobili obvestila o 55-odstotni po
dražitvi stanarin. Slišati je  zahteve in 
upanja, naj bi takoj ali pa vsaj v letu 
dni prešli na ekonom ske stanarine. 
To upanje pa  j e  zmotno, vsaj p ri se
danjem načinu odločanja o zbiranju 
in porabi stanarin, saj plačniki o po 
rabi ne odločajo. N ikoli pa  ne bodo 
stanarine tako visoke, da jih  nekdo  
(k i  j ih  tudi ne plačuje, am pak le 
odloča o njihovi porabi) ne bi znal 
koristno ali nekoristno porabiti

RIBNICA — »Danes sem do enih 
zjutraj popravljal avto, saj sem moral z 
njim ob 5. uri na pot. Zena za to ni vede
la, in če bi, ne bi tega razumela. Še manj 
pa o obrtništvu ve in razume družba,« 
pravi Alojz Knafelj iz Ribnice, k ije  za
sebni avtoprevoznik in vodja delegacije 
obrti v zboru združenega dela občinske 
skupščine Ribnica.

V zadnjem obdobju spet veliko go
vorimo in pišemo o obrti ali drobnem 
gospodarstvu. Po mnenju Alojza Knafl
ja  v razne papiije zapišemo o obrti lepe 
sklepe, v praksi pa se nič ne spremeni, 
ker se pač hitro ne more spremeniti mi

selnost tistih ljudi, ki so dolžni te sklepe 
izvajati. Ti so bili namreč že v šoli in 
kasneje v službi podučeni, da so obrt
niki ostanki kapitalizma.

»Sicer pa sem zdrav, sposoben za de
lo in rad delam. Od družbe upravičeno 
pričakujem le, da mi bo omogočila de
lo, tako kot razumem našo ustavo, da 
naj vsak, ki dela pod istimi pogoji, ima 
tudi enake pravice. Pa tega pri nas ni. 
Tako na primer moram jaz, zasebnik, 
ob nakupu rezervnega avtomobilskega 
dela plačati tudi prometni davek, druž
beno podjetje pa ne, potem pa oba za 
istega naročnika opravljava iste storit-

Motel končno dočakal naložbo
Putnikov motel bodo obnovili in povečali — Bo vlagal tudi Kompas?

TREBNJE — Delavci Putnikovega motela v Trebnjem so si dolga leta za
man prizadevali, da bi delovna organizacija vlagala denar v obnovo in razširi
tev motela. Zato so tako v motelu, ki že pet let posluje kot temeljna organizaci
ja, kot v občini že razmišljali o  tem, da bi si poiskali drugega partnerja. Vendar 
pa so se sedaj razmere spremenile, saj je Putnik zainteresiran za naložbo.

»Putnikov motel v Trebnjem stoji že 
dvajset let, vendar v vsem tem času vanj 
nismo domala nič vlagali,« je povedal 
Tone Perpar, direktor motela v Treb
njem. »Razvoj pa je seveda šel naprej in 
naše zmogljivosti že dolgo ne zadostuje
jo  več, pa tudi sobe so zelo slabo opre
mljene, da ne govorim o vseh drugih 
pomanjkljivostih. Zdaj pa seje končno 
le premaknilo, saj smo v planske akte 
delovne organizacije in občine že zapi
sali načrte o razširitvi objekta. V motelu 
bomo pridobili 120 novih ležišč, 120 
restavracijskih sedežev, povečali bomo 
tudi kuhinjo, pridobili disko, snack bar, 
avtokamp, odprli brezcarinsko proda
jalno itd. Idejni projekti so že narejeni, 
do konca letošnjega leta bo potrebno 
pripraviti vso lokacijsko in gradbeno 
dokumentacijo, konec prihodnjega leta 
pa naj bi začeli graditi.

Po sedanjih cenah bi veljala naložba 
v razširitev motela skoraj tri milijarde 
dinarjev, kar je seveda velik zalogaj ta

ko za delovno organizacijo kot za naš 
tozd. Dejstvo je namreč, da Putnik veli
ko vlaga v svoje objekte po vsej Jugo
slaviji in pripravljen je  vlagati tudi v

Tone Perpar, 
Trebnjem

direktcr motela v

Trebnjem. Vendar pa izračuni kažejo, 
da bi lahko sami zagotovili le približno 
četrtino vsega potrebnega denarja. Se
veda ne pride v poštev najemanje kredi
tov pri bankah, ker bi s tem temeljna 
organizaacija zagotovo zabredla v iz
gubo. Tega pa si seveda nihče ne želi, 
zato je seveda hvale vredna zamisel, da 
bi Putnik poiskal sovlagatelja v Kom
pasu, ki pa je tudi že pokazal priprav
ljenost za tak način sodelovanja. Na tej 
točki, kjer smo, bo namreč eno izmed 
pomembnih počivališč na bodoči avto
cesti, kjer se ponujajo idealne možnosti 
za razvoj turizma. Tu blizu je namreč še 
trebanjski grad, pa rekreacijski center, 
smučišče itd. Vse te objekte pa bi bilo 
treba vključiti v bodočo turistično po
nudbo. Kako bo s prodajo postelj in 
ostalih gostinskih ter turističnih storitev, 
nas ne skrbi, saj bi že sedaj v visoki turi
stični sezoni lahko prodali tudi po 200 
postelj na dan, pa smo jih lahko skupaj 
z zasebnimi sobami ponudili le po 80.

Denar pa je odtekal mimo in večkrat 
nam je zmanjkalo prostora celo za ude
ležence Putnikovih turističnih aran
žmajev.«

J. S.

poslala kratek in enostaven vprašalnik, 
da bi tako dobili pregled stanja na pod
ročju socialnega dela v krajevnih skup
nostih. Vprašalnik je vrnilo le 7 KS, se 
pravi le nekaj več kot polovica. V dveh 
krajevnih skupnostih, ki sta vrnili 
vprašalnik, sploh niso ustanovili komi
sij za socialno delo, v eni pa to delo 
opravlja svet KS. V skoraj polovici kra
jevnih skupnosti, ki vprašalnika n so 
vrnile, najbrž teh komisij tudi nimajo. 
Največ sej, osem, je imela komisij; v 
KS Petrova vas, v treh črnomaljskih '.a 
po dve. Nobena komisija nima deli l  
nega programa. Krajevne skupnosti ki 
so odgovorile na vprašalnik, nimajo 
evidenc o problematiki v svojem oko
lju, povsod pa menijo, da bi potrebovali 
pri svojem delu strokovno pomoč. 
Komisije v krajevnih skupnostih iz 
Črnomlja so obravnavale vprašanja so
cialno ogroženih krajanov, zdravstveno 
stanje ostarelih in invalidnih, štipendi
ranje, v KS Petrova vas in Tribuče pa 
tudi vprašanja dodeljevanja denarnih 
pomoči otrokom. Predlogov za reševa
nje zdravstvene in socialne problemati
ke ni bilo, v kS Petrova vas pa menijo, 
da bi bilo pri socializaciji Romov po
trebno več družbene pomoči.

Čeprav so dolžni, v krajevnih skup
nostih ne dajejo mnenj o socialni 
ogroženosti prosilcev socialnovarstve
nih pomoči. Edina izjema je KS Vinica. 
Prav taka mnenja pa bi bila v precejšnjo 
pomoč, saj posamezne primere najbolj 
poznajo v krajevnih skupnostih. Vse
kakor socialno delo v krajevnih skup
nostih v črnomaljski občini ni ustrezno 
organizirano in zato tudi ni učinkovito. 
Zato se strokovna služba črnomaljske 
skupnosti socialnega varstva zavzema, 
naj v vseh KS, v katerih še niso ustano
vili komisij za socialno delo, to čimprtj 
naredijo. Strokovna služba bo z zdiav- 
stvenim domom in ob sodelovanju So
cialistične zveze organizirala usposab
ljanje za člane teh komisij, po enem letu 
pa bodo ponovno ocenili stanje na tem 
področju.

A. B.

Alojz Knafelj

ve. Pred pol leta sem zaprosil, da bi naf
to tankal pod istimi pogoji, kot jo  Inte
gral. Pa je bila prošnja zavrnjena in spet 
jaz plačujem nafto dražje.« Takih krivic 
je še več.

Knafelj je opozoril na mnoge težave, 
ki jih zasebni avtoprevoznik ima, šofer 
v družbenem sektorju pa ne. Zatrdil je, 
da konkurenca mora biti, a naj bo na 
pošteni in zdravi osnovi.

Povedal je še zanimiv predlog. Tudi 
avtoprevozniki naj bi lahko zaposlili 
več ljudi, ne le enega, kot je dovoljeno 
zdaj. Potem bi lahko tak avtoprevoznik 
poskrbel za prevoz z manjšimi avtobusi 
(z do 20 sedeži) tako rekoč v vsako vas. 
Zdaj pa se mu to ne splača in tudi druž
benemu avtobusnemu prevozniku ne, 
zaradi česar ljudje zelo negodujejo.

J. PRIMC

SPET TEŽAVE Z 
OGREVANJEM

KOČEVJE — Kurilna sezona se 
je začela v Kočevju 15. oktobra in 
takrat bi morali biti topli radiatorji 
v stanovanjih, ki so priključena na 
centralno kurjavo. Pa ni bilo tako. 
Končno so vsaj do konca meseca 
dosegli, da so bili grelci vsaj del to 
topli tudi tam, kjer so bila potrebna 
popravila. Izjema je bil le star o 
vanjski objekt v Kajuhovem naseiju 
št. 30. Odgovorni so zatrdili, da bo 
to storjeno do 2. novembra popol
dne. Zapleti v zvezi z ogrevanjem 
trajajo v Kočevju že skoraj dvajset 
let. Nekateri trdijo, da krivca tako 
rekoč ni oz. da je  kriv sistem. Dej
stvo pa je, da zaradi vseh teh krivic 
in nepravilnosti ni bil kaznovan r o- 
ben drug kot stanovalci, ki so za vre 
to najmanj krivi.

J. P.
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IZ NNŠIH OBČIN
Veselje in skrb 
ob posodobitvi 

bolnišnice
V Brežicah na bolnike s 
Hrvaškega ne morejo več 
_______ računati_______

BREŽICE —  Na nove operacijske 
prostore, k i so jih  v splošni bolnišnici 
odprli za kirurgijo in ginekologijo, so 
čakali več kot deset let. Gradnja se je  
odmikala, čeprav sta oba oddelka delo
vala i» izredno skromnih razmerah. Pr
votno zamišljeno modernizacijo bolniš
nice je  prehitel čas. Ustavitev posojil, 
inflacija in postopno zbiranje denarja so 
jo  upočasnili in okrnili. O k a ki široko- 
poteznosti pri etapnem dograjevanju ni 
bilo več sledu in vtisa utesnjenosti zaradi 
naraščajoče potrebe po varčevanju se še 
zdaj ni mogoče znebiti

Vrednost investicije je  5 milijard di
narjev. Z  njo so pridobili dve operacijski 
dvorani z najnujnejšimi funkcionalnimi 
prostori na 315 kvadratnih metrih. V 
kletni etaži so na enaki površini uredili 
strojnico, plinsko postajo in garderobe 
za osebje. Novi operacijski enoti za k i
rurgijo in ginekologijo sta normalizirali 
delovne razmere na obeh oddelkih, kar 

■ je  tudi eden od pogojev za učinkovitejše 
zdravljenje v domači bolnišnici 

To ni pridobitev le za brežiško obči
no, ampak za celotno Posavje in za vse 
dosedanje zaledje 115 let stare bolnišni- 

j ce, k i pa se zaradi administrativne pre
usmeritve hrvaških bolnikov v Zagreb 
močno zožuje. Bolnišnica že od nekdaj 
pokriva območje od Kozjanskega do 
Zagorja in Žumberka, zadnje čase pa 
na paciente onstran republiške meje ne 
more več računati Toda kljub temu 
lahko v Posavju vendarle nadomestijo 
del odliva z dogovarjanjem znotraj slo
venskih zdravstvenih organizacij, pred
vsem z  novomeško in celjsko bolnišnico.

Veselju se torej pridružuje skrb za 
zasedenost postelj, k i je  toliko večja za
radi nemoči občinskega gospodarstva. 
Delavci občutijo neenakomerno poraz
delitev bremen zaposlenih kot krivico, 
saj morajo v slabše razviti občini plače
vati za družbene dejavnosti višje stopnje 
kot drugod v Sloveniji. Praksa kaže, da 
so občinske rizične skupnosti prešibke, 
da bi lahko prevzele večje tveganje, kot 
ga zmorejo.

J. TEPPEY

IZ NkŠIH OBČIN
Po korakih, hitreje ne gre

g

V brežiški občini so z malim zadovoljni, če jim to izboljša življenje

28. OKTOBRA V BREŽICAH —  
Posnetek je s proglasitve oktobrskih 
nagrajencev na svečani seji za občin
ski praznik. Od leve na desno stoje: 
Anton Držanič, Marjan Seliškar in 
Rudi Požar ter predsednik občinske 
skupščine Stane Ilc.

DELOVNA SKUPINA O 
ODGOVORNOSTI

KRŠKO — Predsedstvo občinskega 
komiteja ZK Krško je v skladu s skle
pom komiteja imenovalo delovno sku
pino, ki bo raziskala odgovornost vo
dilnih delavcev komunistov iz Kovi
narske, ki so si po uvedbi ukrepa 
družbenega varstva našli delo v drugih 
delovnih organizacijah.

BREŽICE —  V vsakdanjem pehanju bi ljudje šli marsikdaj m olče mimo 
tega, kar zgradijo s skupnimi močmi. Nekatere investicije so skrite in jih 
tudi ni videti, čeprav veliko pripomorejo k normalizaciji življenja. M ed 
pomembnimi objekti te vrste, ki so pomembni za razvoj občine, je  pred
sednik Stane Ilc na svečani seji omenil dograditev dvosistem skega daljno
voda Krško— Brežice ter stikališča s tranformatoijem v Brežicah. Svojo  
funkcijo bosta ta objekta začela opravljati 15. novem bra in s tistim dnem  
bodo prenehali tudi izpadi električnega toka. Vrednost naložbe je  6 ,8  mili
jarde dinarjev.

M ed investicije, ki bodo prinašale 
večji dohodek turističnemu gospo
darstvu, sodi preureditev mokriškega 
gradu. D okončana je  bila to poletje, 
prav tako kot samopostrežna trgovi
na v Cateških Toplicah. O bčina se je  
letos odrezala predvsem v družbenih 
dejavnostih, in sicer z novim opera
cijskim traktom  v bolnišnici in 2500 
m 2 nove stanovanjske površine. Po
savski muzej s ije  uredil delavnice za 
restavriranje. Veliko dela so opravili 
tudi na cestah. Iz sredstev samopris
pevka so položili zaporni sloj asfalta 
na 23 km, največja pridobitev občin
skega središča pa je  nova cesta do 
železniške postaje. V kratkem  bo na 
vrsti tudi sanacija m ostu čez Savo na

Čatežu, na katerem  bodo po besedah 
Staneta Ilca zamenjali celotno vozno 
površino z izolacijo in zapornim slo
jem . Pogodbo so podpisali že tudi za 
graditev m ostu Negot— Gabrnica in 
za popolno prenovo 400 m etrov ce
ste, bodoče magistralne povezave 
Brežic in Dobove s sosednjo repu
bliko.

Občinskem u gospodarstvu se ta 
čas ne godi najbolje. V velikih teža

vah je  zlasti kovinskopredelovalna 
industrija. Izgubo pričakujejo v Tri
m u v Dobovi in v tovarni kmetijske 
mehanizacije v Krški vasi. Težko se 
prebija lesnopredelovalna industrija, 
še težje pa promet. Tekstilna panoga 
je  trenutno kar uspešna, prav tako tr
govina in gostinstvo. Veliko proble
mov pa je  v kom unalni dejavnosti, 
obrt pa se tudi ne razvija tako, kot 
ljudje pričakujejo. Obljub je  več kot 
dejanj. Kmetijstvo sicer sodi med 
prednostne panoge, vendar vse tako 
kaže, da se bo za prednost treba še ve
liko boriti in z intenzivno pridelavo 
nadomestiti izgubljene površine za
radi napovedanih posegov ob gradnji 
avtomobilske ceste, hidroelektrarn 
na Savi in bodočega prem ogovnika v 
Globokem.

Preveč varčni do otrok?
Pomanjkanje denarja hromi načrte DPM

SODOBEN OPERACIJSKI TRAKT — Za praznik občine so v Brežicah od
prli dve operacijski enoti — za kirurgijo in ginekologijo, kar je za bolnišnico 
težko pričakovana pridobitev. Na slovesnost so prišli ugledni strokovnjaki iz 
Kliničnega centra v Ljubljani in iz drugih slovenskih bolnišnic. Med gostije bila 
tudi podpredsednica RK SZDL Božena Ostrovršnik. (Foto: J. Teppey)

Reševanje v najtežjem času
Kako poteka sanacija Kovinarske, govori predsednik Henrik Marko

KRŠKO —  »Kot predsednik sanacijske komisije za Kovinarsko lahko 
ugotovim , da se je  krški izvršni svet skupaj z gospodarstvom  in družbeno
političnimi organizacijami izjemno dejavno vključil v izvajanje sanacije. 
Tak način reševanja bi bil lahko primer tudi za ostalo Slovenijo,« je  dejal 
Henrik M arko, predsednik sanacijske komisije Kovinarske in podpred
sednik poslovodnega odbora SO Z D  ZPS, katerega članica je tudi 
Kovinarska.

Takšna izjava predsednika sanacij
ske komisije, katere naloga je, da 
spremlja sanacijo Kovinarske, ne bo 
ustrezala vsem tistim, ki še vedno 
menijo, da sanacija ni bila uspešna. 
Resda je  Kovinarska v prvem pollet
ju  še vedno imela izgubo, toda po 
m nenju predsednika sanacijske ko-

seveda ne pomeni, da sedanja ekipa 
ni naredila vsega. Nasprotno, začasni 
kolektivni poslovodni organ je  nare
dil vse, kar se je  dalo narediti,« je  po
vedal Henrik M arko.

Vendar, vsaj po m nenju predsed
nika sanacijske komisije Henrika 
M arka, vse le ni v rokah sanatorjev. 
Sanacijska komisija je  namreč ugo
tovila, da  se vsi delavci v Kovinarski 
le niso lotili dela tako, kot bi se morali 
glede na stanje. V delovnem  kolekti
vu je  še vedno precej ljudi, ki delujejo 
v nasprotju s sanacijskimi cilji. Zato 
je  sanacijska komisija, ki se je  v K rš
kem sestala pred nedavnim, zahteva

la od  začasnega kolektivnega poslo
vodnega organa, da proti vsem, ki ne 
delujejo v skladu s sanacijskim pro
gramom, ostro ukrepa.

»Lahko pa rečem in to s polno od
govornostjo, da v pičlem letu dni ni 
bilo mogoče narediti vsega in obstaja 
realna možnost, da se 1. m arca ukrep 
družbenega varstva podaljša še za eno 
leto, kar pa seveda ne pom eni tudi 
nezaupnico dosedanjemu začasnemu 
kolektivnemu poslovodnemu orga
nu. V Kovinarski namreč ne gre samo 
za fm ančno-tehnološko sanacijo, 
am pak tudi za sprem em bo načina de
lovanja, m entalitete, če hočete. T o pa 
bo precej daljši proces in sestavni del 
tega procesa bo tudi razčišeVhnje de
leža odgovornosti dosedanjih vodil
nih ljudi v Kovinarski,« meni H en
rik M arko.

J. S.

BREŽICE — V občini je trinajst 
društev prijateljev mladine (DPM). 
Njihova dejavnost sega več desetletij 
nazaj in seje najbolj razmahnila v tistih 
krajevnih skupnostih, kjer se ljudje la
hko zbirajo v šojah in jim  pri delu po
magajo učitelji. Člani DPM vstopajo v 
društva prostovoljno, ne po direktivi.

Društva že več let tekmujejo med se
boj. Tekmovalni duh poživlja delo, in

•  ZLATE ZNAČKE — Za dolgo
letno delo v društvih prijateljev mla
dine so podelili zlate značke Ruži 
Rostohar in Lidiji Strgar iz Brežic, 
Mariji Dejak iz Cerkelj, Antoniji 
Klemenčič z Velike Doline, Marinki 
Volčanšek iz Starega grada, Zofiji 
Godec, Mileni Dem ač, Ivanki De- 
ržanič in Nadi Rožanc iz Artič, Ivanki 
Žibert in Zofiji Žibert iz Skopic, Miri 
Pšeničnik z Bizeljskega ter Matjanu 
Vučajnku, Pavli Bunetič, Sonji Fur
lan, Roziki Blažinč, Ljudmili Bohm, 
Mariji Kopinč, Mariji Zajc, Mariji 
Humek, Mariji Smrekar, Tinki Ju- 
rkas in Milki Deržič iz Dobove.

kjer so bolj zavzeti, si prislužijo več de- 
naija za prireditve, srečanja in rekreaci
jo  otrok.

Podpredsednik občinske zveze Ivan 
Tomše, kije vodil nedavno programsko 
volilno konferenco, je v svojem poroči
lu o razvejenem delu od 1982 do 1987 
opozoril, da brežiški otroci še vedno 
nimajo svoje počitniške baze, saj gos
podarsko šibko združeno delo ni spreje
lo nobene ponudbe, da bi se pri gradnji 
takega središča priključilo drugim obči
nam. Vendar ni še prepozno in morda 
bi le začeli zbirati denar s prispevno 
stopnjo kot na primer v Mariboru.

VEČER S STANKO 
MACUR

SENOVO — V petek, 6. novembra, 
ob 19. uri bo v Domu 14. divizije na 
Senovem kulturni večer s Stanko Ma- 
curpod naslovom Kje je  sonce. Stanka 
Macur se bo predstavila s svojo glasbo, 
teksti in petjem. Na večeru bodo nasto
pali tudi pevski zbori, kijih vodi Stanka 
Macur, člani izvajalske sekcije Literar
nega kluba Beno Zupančič in narodno
zabavni ansambel Jožeta Škoberneta. 
Program bo povezoval TV napovedo
valec Janez Pirš.

Izplača se izboljšati zemljo
Direktorica TOK Kooperacije v sevniškem Kmetijskem kombinatu o uspehih v 
________sodelovanju s kmeti — Zadovoljni tudi s poslovnimi rezultati

Henrik Marko, predsednik sanacij
ske komisije za Kovinarsko.

misije Henrika M arka je  bilo v prete
klem letu marsikaj doseženega.

»Člani komisije —  sestavljajo  10 
članov, med njimi so ugledni gospo
darstveniki iz krške občine, Silvo Go
renc, Dejan Avsec, Janez Rošker in 
drugi, so se v zadnjem letu sestali de
setkrat. Potek sanacije smo redno 
spremljali in lahko smo se prepričali, 
da je  sanacija potekala po načrtih. 
Takoj na začetku je  bilo seveda po
trebno rešiti kadrovsko vprašanje. 
Potem  smo morali poskrbeti za po
krivanje izgube, za reorganizacijo itd. 
Vseh teh nalog pa seje začasni kolek
tivni poslovodni organ lotil v času, ko 
je  bila vsa slovenska kovinsko prede
lovalna industrija tako rekoč na tleh. 
Uspeh Kovinarske v tem času je  zato 
vreden toliko večje pozornosti. Za
vedati pa se m oram o, da  bo  sanacija 
trajala  več časa, vsaj dve leti. T o  pa

SEVNICA — V Kmetijskem kombinatu Sevnica TOK Kooperacija bi bili 
navsezadnje lahko še zadovoljni z rezultati, kijih dosegajo s svojimi kooperan
ti, ko bi ne bila naša kmetijska politika tako slaba. V zadnjih letih so namreč 
veliko vlagali v izboljšavo zemljišč, urejanje zbiralnic mleka, vse te naložbe pa 
se jim tudi že obrestujejo.

Direktorica TOK Kooperacija Jož
ica Mlakar je povedala, da so v prete
klih letih za kmetijstvo usposobili že vsa 
večja zamočvirjena zemljišča. Kjer so 
opravili hidromelioracije in agromelio
racije, zemlja že bogato obrodi, mimo
grede povedano, s teh površin je tudi 
koruza, ki sojo namenili svojim koope
rantom kot neke vrste pomoč. Zdaj več
jih kompleksov ne urejajo, zato pa so se 
lotili manjših agromelioracij na posa
meznih kmetijah, ker se pač niso mogli 
zmeniti za take posege s celo vasjo. 
Vendar se bo sedaj to spremenilo, saj so 
ljudje že spoznali, da bi bil tak način de
la lahko cenejši in učinkovitejši.

»Dejstvo je, da smo v takšne posege 
vložili že veliko denarja, saj denar Zve
ze kmetijskih zemljiških skupnosti ali

Zveze vodnih skupnosti Slovenije, ki 
naj bi ftnancirali take posege, že dolgo 
ne zadostuje več. Ti posegi so namreč 
veliko dražji, kakor velja uradna cena, 
zato je teh nepovratnih sredstev seveda 
manj. Zato iahko tembolj pohvalim 
naše kmete, ki so prispevali več kot po
lovico potrebnega denarja za agrome
lioracije,« je povedala Jožica Mlakar. 
To pa je kar veliko denarja, če vemo, da 
so ti posegi v zemljo veljali. 410 milijo
nov dinarjev. S temi posegi bodo še na
daljevali, saj so rezultati takih posegov 
takoj vidni.

»Lahko smo zadovoljni tudi s po
slovnimi rezultati. Celotni prihodek se 
je v  devetih mesecih v primerjavi z ena
kim obdobjem lani povečal za 163 
odst., dohodek za 200 odst. Tudi fizični 
obseg pridelave je  ugoden, saj bomo iz

šo la li  že deset let letujejo v Savudri
ji, kjer jim  počitniška skupnost občine 
Ljubljana-Center odstopi vsako poletje 
po 100 do 120 mest. Predšolske otroke 
pošiljajo v počitniško središče Rdečega 
križa Slovenije na Debelem rtiču.

Denar za organizacijo letovanj, za 
novoletno obdaritev otrok, za knjige 
Naš malček, ki jih podeljujejo staršem 
prvorojencev, za kurirčkovo pošto in 
druge akcije prispevajo interesne skup
nosti in delovne organizacije. Na konfe
renci so jim  zagotovili, da ga uporablja
jo  strogo namensko in varčno. Za 
razumevanje in spodbude so prijatelji 
mladine hvaležni predvsem šolam, or
ganizacijam in društvom v krajevnih 
skupnostih.

Na konferenci so izvolili novo vodst
vo občinske zveze s predsednikom 
Rokom Kržanom na čelu.

J. T.

polnili plane proizvodnje mesa, pšenice, 
medtem ko bo izpad v proizvodnji mle
ka skoraj neogiben. Razlika med pro
dajno in odkupno ceno mleka je le pre
velika. Lahko povem še to, daje  začela 
pozitivno poslovati tudi klavnica, kije v 
prvem polletju še poslovala z izgubo. 
Uspelo nam je tudi, da smo zavarovali 
vso čredo krav mlekaric, da smo vpelja
li osemenjevanje krav na domu, uredili 
smo zbiralnice za mleko, z novim kme
tijsko oskrbovalnim centrom pa se je 
precej izboljšala tudi oskrba z repro
dukcijskimi materiali. Mislim, da smo 
pomemben korak naprej naredili tudi 
na področju kadrovske politike, kjer 
smo v zadnjem času povečali število 
štipendij. Skratka, lahko rečem, da 
naših 1200 kooperantov, skupaj s stro
kovnimi službami v TOK Kooperacija 
kar dobro posluje in dosega rezultate, ki 
so še posebej pomembni v času, ko je 
vse kmetijstvo v zagati,« je povedala 
Mlakarjeva.

J. S.

Lisca ima 
blagovno 

znamko adria
Zahtevna pot do nje

SEVNICA — Konfekcija Lisca iz
dela na leto okoli milijon kopalk. 
Več kot polovico jih  izvozi na naj
bolj zahtevne trge zahodne Evrope. 
Vendar pa teh kopalk na tem trgu ni 
prodajala pod svojo blagovno znam
ko, saj so vse količine pokupili veli
ki trgovci in jih prodali pod svojo 
firmo. Vendar pa na tak način na 
teh trgih ni mogoče iztržiti dovolj 
denarja, pa tudi položaj proizvajal
ca je precej negotovo, saj ga s trga 
mimogrede lahko izrine konku
renca.

»Glede na vse to smo pri nas že 
dolgo časa razmišljali o svoji bla
govni znamki za kopalke. Sam po
stopek pa seveda ni niti kratek niti 
poceni,« je  povedala Ana Eleršič, 
vodja službe trženja v Lisci. Prek 
ljubljanskega patentnega tirada 
smo zaprosili patentni urad v Žene
vi v Švici za zaščito blagovne 
znamke adria. Pod to olagovno 
znamko bomo že spomladi prihod
nje leto začeli prodajati kopalke na 
domačem in na tujem trgu. Blagov
na znamka je zaščitena po vsej 
Evropi in nanjp po pravilih patent
nega urada v Ženevi skoraj ni bilo 
pripomb. Adrio so potrdile vse 
države, težave ipjamo samo v Ne
mčiji, kjer seje tvrdka Anita pritož
ila, češ da je adria precej podobna 
njihovi blagovni znamki arika, ki 
pa je sploh ne uporablja. Kaj po
meni prodaja pod lastno blagovno 
znamko? Najprej, odgovornejše de
lo, boljše tkanine, boljši način paki
ranja itd. Kljub temu da prinaša 
prodaja pod lastno blagovno znam
ko več prednosti, pa ne bomo pro
dali vseh kopalk na ta način. Približ
no polovico bomo še naprej 
prodajali na odprtem trgu. Priprav
ljamo pa blagovne znamke še za 
ostale naše izdelke, predvsem za 
žensko perilo, kjer pa se še nismo do 
konca dogovorili, kateri del te pro
izvodnje bomo opremili z blagovno 
znamko.«

Prihodnje leto junija bo Lisca 
predstavila kolekcijo kopalk adria. 
Kolekcija kopalk obsega 24 mode
lov, med katerimi so tudi taki, ki so 
že vzbudili veliko pozornosti v 
Evropi, na Švedskem, pa tudi na 
največjem sejmu spodnjega perila v 
Diisseldorfu v Zah. Nemčiji. Lisca 
je  za svoje kopalke z blagovno 
znamko adria pripravila tudi pro 
spekt, ki so ga stiskali na Nizozem
skem.

J. S.

Novo v Brežicah
KOT BI PROSILI ZA VBOGAJME 

'— Dirkači motokrosa, ki zmagujejo na 
vseh tekmovanjih v Sloveniji in Jugoslavi
ji, so brez ficka v žepu, ker vsak prisluženi 
dinar na delovnem mestu porabijo za ben
cin, za motorje in druge stroške. Torej jim 
prav nič ne koristi, da tako uspešno zasto
pajo barve brežiške športne sekcije avto- 
moto društva. T udi na sobotnem uradnem 
sprejemu in pozneje na pogovoru z novi
narji in ljubitelji motokrosa so vse vlekli 
za jezik, pa ni bilo nikogar, ki bi jim lahko 
kaj obljubil. Je že tako, da so nerazvitim še 
zmagovalci odveč.

V ŠKORNJIH NA OBISK — Bolniš
nica je končno dobila asfaltirano parki
rišče, toda obiskovalci so imeli že ob pr
vem dežju slabe izkušnje z njim. Ker je 
niže od ceste, se steka nanj vsa voda in jaš
ki jo  s težavo požirajo. Zdaj ne pomaga 
drugega kot opozorilo, naj ljudje, ki gredo 
obiskat bolnike, ob slabem vremenu vza
mejo s seboj še škornje.

GLUHA UŠESA — Minili so časi, ko 
so v cvetličarni ustregli vsem željam kup
cev. Zdaj jih preslišijo, če si za 1. novem
ber stranka zaželi samo zelenja, in tudi ob
ljuba, da bodo dali nekaj vejic na stran za 
dobro uro, nima veljave. Sicer se po tem 
ravnajo že tudi zasebni cvetličarji. Denar
ja za bomo zelenje pri končnem izkupičku 
za prodano cvetje res ne pogrešajo.

Krške novice
DVE SMETARSKI — Kot se spodo

bi, so pred dnevom mrtvih temeljito počis
tili pokopališče na Raki. Na kraju, kjer so 
včasih metali smeti, so celo postavili tablo, 
na kateri piše, da je odlaganje smeti pre
povedano. Zal pa je čarobna moč table de
lovala samo dan ali dva, saj so se smeti 
spet pojavile točno pod tablo. Drugačne 
težave pa imajo stanovalci blokov na 
Cankarjevi ulici v Krškem, kjer sicer ima
jo kontejnerje za smeti, vendar komunalci 
ne morejo do njih, ker pred njimi leto in 
dan stojijo privatni kamioni. Stanovalci 
predlagajo, da komunalci odpeljejo še 
kamione, kontejnerje pa bi lahko vsaj en
krat na leto temeljito oprali in razkužili, 
ker okoli njih strahotno smrdi.

RIBE SE VESELIJO PONEDELJKA 
— Je že res, da krška industrija precej 
onesnažuje Savo, pa vendar ne toliko, ka
kor mislijo nepoučeni. To je videti ob po
nedeljkih in po večjih praznikih, ko je z 
mostu mogoče videti dno Save in seveda 
ribe, ki se veselo prekopicujejo po vodi. 
Seveda se ribičem kar sline cedijo, ko vidi
jo vse to in slišati je bilo glasove, da bi bilo 
v interesu rib in ribičev najbolje ukiniti vse 
dni v tednu, razen ponedeljkov. Lahko pa 
bi seveda storili tudi drugače, a tista pot do 
čiste Save bo precej daljša in tudi dražja. 
Resnici na ljubo pa je treba povedati, da 
so se prizadevanja za čisto Savo že začela, 
saj bodo v Revirjih kmalu začeli s suho se
paracijo premoga.

PO JUGOSLAVIJI 
IN ČEZ MEJO

CERKLJE OB KRKI Moški 
pevski zbor Planina ima bogato kon
certno jesen. Začel je  septembra z na
stopom za goste v Cateških Toplicah, 
oktobra je pel v Cerkljah na Gorenj
skem in nato s svojim programom pož
ivil modno revijo v Delavskem domu v 
Krškem. Toda to je bil šele začetek. Za 
naprej načrtujejo cerkljanski pevci pod 
vodstvom prof. Juriče Grakaliča še več 
gostovanj: v Slovenskem domu v Za
grebu in na Reki, v Italijanskem domu 
v Pulju, v Trstu, nato pa še v Šibeniku in 
Splitu. Na sporedu imajo slovenske na
rodne pesmi in pesmi drugih jugoslo
vanskih narodov, umetne pesmi in 
pesmi tujih narodov.

INVALIDI NA 
IZLET V ZAGREB

SEVNICA — Društvo invalidov 
Sevnica vabi v soboto, 14. novembra, 
na enodnevni izlet v Samobor in Za
greb. Avtobus bo iz Loke odpeljal ob 7. 
uri, iz Sevnice pa ob 7.30. V Zagrebu si 
bodo ogledali živalski vrt v Maksimira 
in osrednje športne objekte. Popoldne 
pa se bodo ob vrnitvi zaustavili še na Bi
zeljskem, v Mokricah in pri Treh luč
kah nad Krškim. V ceno izleta — 6000 
din za člane in 9000 din za nečlane — je 
vključeno tudi kosilo v Zagrebu.

Sevniški paberki
RDEČE ŠTEVILKE IN KRAVATA 

— Odkar gre sevniškemu tozdu Betona 
bolj slabo, seje tudi direktor nekoliko po
pravil. Sedaj se namreč bolj zanima za 
gradbišča svoje temeljne organizacije. Ta
ko so ga zadnjič opazili na gradbišču nove 
bencinske črpalke v Tržišču, kjer je z 
rdečo kravato okoli vratu pozdravljal 
občane in strukture, hiteče na eno izmed 
prireditev ob občinskem prazniku. Zlob
neži pravijo, da rdeče kravate ni imel okoli 
vratu samo zaradi slavnosti, ampak tudi 
zaradi tega, da bi opozoril na poslovno 
stanje tozda, ki seje v zadnjem času znašel 
v rdečih številkah.

POROKE BODO NA GRADU — 
Doslej so Sevničani stopali v zakonski 
stan v občinski zgradbi, ki je seveda v sre
dišču mesta. Poslej pa bodo poročne 
obrede opravljali na sevniškem gradu v 
predsobi okrogle dvorane. Seveda bo dol
ga pot na grad priložnost za tiste pare, ki se 
še niso trdno odločili za zakonski jarem. 
Na potovanju h graščini, zlasti pozimi, ko 
je pot le redko splužena, se bodo lahko še 
premislili in hkrati spoznavali že na sa
mem začetku, kaj vse jih čaka. Žal pa ni 
bilo mogoče izvedeti, zakaj bodo poročne 
obrede opravljali ravno v predsobi okro
gle dvorane.
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Gledališče na Radoviči
Doslej je KUD Radoviča uprizorilo tri igre — Vse 
naredijo sami — Najbolj potrebujejo dvorano

R A D O V IČ A  —  Pred tremi le
ti so na Radoviči ustanovili 
kulturno-um etniško društvo, že 
pred tem pa so po 15 letih spet 
uprizorili v tem kraju igro, igrali 
so ljudsko igro N a Visokem. »Na 
začetku nas je  bilo kakih petnajst, 
zbrali pa smo se okoli Slavice 
Radoš, gostilničarke, ki seje  vrni
la iz Nemčije,« pripoveduje se
danja predsednica društva Anica 
Bajuk, sicer trgovka na Radoviči. 
»Imeli nismo čisto nič razen vesel
ja  in volje. D om  je  bil razkopan, 
deske za oder smo dobili od po
gorele metliške telovadnice, b la
go za zavese nam  je  dala Beti, 
šivale smo jih  ženske same. V ga
silskem dom u ni bilo niti peči; na
redili so nam  jo  radoviški fantje, 
da smo lahko imeli pozimi vaje. 
T ik pred ustanovitvijo društva 
smo prevzeli čiščenje obnovljene 
stare šole v Metliki in pri tem ni 
m anjkal niti en član. Zaslužili 
smo 9 starih milijonov in vse je 
seveda šlo za društvo. Za igro pa 
nas je  pripravljal Jože Žlogar. Vse 
smo sami naredili, moj m ožje na
redil kulise, na tistih par stolov v 
dvorani smo položili deske in jih  
prekrili s papirjem. N a predstavo 
pa je  prišlo polno ljudi in to nam  
je  bilo v največje veselje.« S to 
igro so gostovali v Metliki, na Su
horju in v Drašičih in posebej v 
metliškem dom u počitka. »Po
vsod so nas res lepo sprejeli, naj
bolj hvaležno občinstvo pa je  v 
Drašičih.

Naslednje leto so Radovci naš
tudirali Vdovo Rošlinko. »Igrala 
je  ista ekipa kot pri prvi igri. Tret- 
ja  igra pa je  bila Poslednji mož, ki 
pa so jo  postavili v glavnem mla
di. Lepo so igrali, pozna se, da 
hodijo v šole,« pravi Bajukova.

Sedaj šteje KU D  Radoviča 
okoli trideset članov, skupaj z 
mladinci pa pripravljajo tudi raz
ne proslave, za krajevni in kultur
ni praznik, za dan žena. »Sedaj 
smo malo v krizi, vendar ne 
smemo popustiti, škoda bi bilo, če 
bi se mladi razšli. Mladi sedaj os
tajajo dom a in Radoviča je  v 
zadnjem času lepo napredovala, 
ne sm emo dovoliti, da bi delo 
društva zamrlo.« Zato bi v prvi 
vrsti radi nadzidali gasilski dom 
in tako dobili prepotrebno dvo
rano. »Za delo ni problem , gasilci 
in ostali vaščani bi vse sami nare-

Anica Bajuk: »Na Radoviči ni
mamo nič. Še knjižnico so  po  
ukinitvi šole odpeljali v M e
tliko.«
dili, sam o denaija za material ni 
dovolj. Letos je  dobil K U D  od 
metliške kulturne skupnosti in od 
iger 400 tisočakov in vse smo dali 
za dvorano. T o dvorano kraj res 
potrebuje, če bi se petkrat na leto 
v njej kaj dogajalo, bi bilo to za 
Radovico že veliko vredno.«

Prihodnji mesec bo sestanek 
društva, na katerem  se bodo do
govorili, kaj bodo počeli v tej se
zoni. »Za nas je  kulturna sezona 
zima. Sam o takrat imam o čas, saj 
smo vsi v službi ali v šoli, dom a pa 
ima vsak še kmetijo.«

A. B.

Žalostinka namesto
Nekaj grenkih ugotovitev ob letošnjem Mesecu knjige pri nas — Knjiga v agoniji, 

prizadete pa so tudi splošnoizobraževalne knjižnice____________
Čas od 15. oktobra do 15. novem

bra j e  posvečen knjigi. To j e  M esec 
knjige, praznik človekove najboljše 
prijateljice. Obeležujejo ga najrazlič
nejše javne  manifestacije, tihe in 
glasne prireditve, od knjižnih sejmov 
in knjižnih razstav do literarnih veče
rov in srečanj s  književniki. Je  pa  to 
tudi priložnost, da se vsaj malo pom u
dimo pri vsem tistem, kar spremlja 
knjigo od njenega nastanka do bral
ca, k i mu je  edinemu namenjena.

Premišljevanje o slednjem je  za
nimivo, ni pa tudi vselej prijetno, zlasti 
še, če ga naslonimo na nevzdržno dej
stvo, da j e  knjiga pri nas obravnavana 
tako kot, denimo, kilogram žebljev ali 
kakšnega drugega potrošniškega ar
tik la  Pri malem narodu, ko t j e  npr. 
naš slovenski, j e  knjiga tudi čedalje 
teže dostopna, ker  so naklade razme
roma nizke, cene pa  —  ker j e  pač  
knjiga proglašena za  tržno blago —

IGRALI BODO IGRO 
KRALJ V ČASOPISU

BREŽICE — Na OŠ bratov Ribar
jev v Brežicah nameravajo tudi tokrat 
ustanoviti gledališko skupino. Radi bi 
uprizorili sodobno pravljično igro slo
venskega avtorja Matije Logarja Kralj v 
časopisu. Zgodba pripoveduje o nave
ličanem in naivnem kralju, ki si nadvse 
želi, da bi o njem pisali časopisi.

AUFISCHER V 
FOTOGALERIJI

NOVO MESTO — V Fotogaleriji 
nadaljujejo vrsto uspešnih fotografskih 
razstav, ki odpirajo našim ljubiteljem 
fotografske umetnosti zanimiva okna v 
svet. Jutri, 6. novembra, bodo ob 19. 
uri v Fotogaleriji odprli razstavo avstrij
skega fotografa in slikarja Maxa Aufis- 
cherja, ki se bo novomeškemu občinst
vu predstavil z izborom 30 barvnih 
fotografij. Otvoritve, ki jo  bodo popes
trili s krajšim kulturnim sporedom, se 
bo udeležil tudi avtor.

Stoletnica Levstikove smrti
V Črnomlju in Novem mestu bodo priredili spominsko knjižno razstavo Levsti

kovih del — Fran Levstik zapisan kot mejnik med Prešernom in Cankarjem
Pred sto leti je  umrl Fran Levstik, m ož, ki mu je literarna zgodovina do

ločila visoko m esto, postavila gaje  med Prešerna in Cankarja kot temeljni 
mejnik, ki je  usodno vplival na razvoj slovenske literature, kritike in na
predne misli.

V Retjah pri Velikih Laščah, kjer 
seje 1831 rodil, je  še živ spomin nanj. 
V vasi tudi še stojita Ilijev čebelnjak 
in kozolec, o katerih trdi izročilo, da 
je  Levstik v njiju ozirom a pod njima 
napisal svoja glavna dela; kritična 
spisa Popotovanje iz Litije do Čateža 
in N apake slovenskega pisanja ter 
klasično povest M artin Krpan.

Za Levstika je  bil jezik merilo kul
ture. Sam  je  pisal čisto in sočno, takš
no pisanje pa je  zahteval tudi od dru
gih. Poznal je  moč pisane besede bolj 
kot kdorkoli. Zato je  tembolj razum 
ljiv njegov goreči boj za slovenski 
časopis in slovenske čitalnice.

VINSKI PRIZORI NA 
PRVEM KLUBSKEM 

VEČERU ART KLUBA
NOVO MESTO — Zveza kulturnih 

organizacij in Art klub, ki deluje v Do
mu kulture na Prešernovem trgu, pri
pravljata za nocoj ob 19. uri prvi klub
ski večer v prostorih omenjenega kluba. 
Sodeloval bo igralec Jože Zupan iz Ma
ribora, ki bo nastopil z Vinskimi prizori, 
montažo odlomkov iz neobjavljenih 
rokopisov Janeza Trdine. Na tem klub
skem večeru se bodo pogovorili tudi o 
ustanovitvi in delu novomeškega kul
turnega kluba.

Pesniku, pisatelju, kritiku, jezikos
lovcu in politiku Francu Levstiku 
smo dolžni trajno spoštovanje in za
hvalo za vse, kar je  storil za sloven
stvo, slovensko kulturo in literaturo.

V letu, ko obhajam o stoletnico nje
gove smrti, je  spomin na tega velikega 
moža in njegovo delo še bolj živ.

Levstikova najdragocenejša zapu
ščina so pač njegovi literarni, kritiški 
in drugi spisi, ob tem  pa še vrsta pi
sem in nekaj drugega dokum entarne
ga gradiva. Precej tega hrani tudi

PREDSTAVITEV 
PESNIŠKE KNJIGE

NOVO MESTO — Novomeška 
predstavitev pesniške zbirke, prvenca 
Jadranke Matič —- Zupančič Jezik u 
nastajanju, bo v torek, 10. nejvembra, 
ob 18. uri v mali čitalnici Študijske 
knjižnice Mirana Jarca, kjer je avtorica 
zaposlena kot knjižničarka. O knjigi 
Jezik u nastajanju in njeni avtorici bo 
govorila upravnica knjižnice Nataša Pe
trov, pesnica Jadranka Matič — Zupa
nčič bo brala svoje pesmi v hrvaškem 
izvirniku, Staša Vovk pa iste pesmi v 
slovenski prepesnitvi.

G ASPAR IJEVE RAZGLEDNICE N A  RAZSTAVI —  V Likovnem  salo
nu v Kočevju so  27. oktobra odprli razstavo Gasparijevih razglednic, ki bo 
trajala še do 22. novembra. Zbirko nad 370 razglednic je  predstavil njen 
lastnik Marjan M arinšek iz Titovega Velenja. To so  razglednice, ki jih je  
M aksim Gaspari (1883-1980) naredil v času od leta 1904 do 1977. Um et
nik je na razglednicah prikazal ljudske običaje, dogajanje tiste dobe, na
rodne noše in tudi pomembne ljudi. Na fotografiji: z otvoritve razstave, ko 
lastnik zbirke Marjan M arinšek (rpvi z leve) predstavlja razglednice. (F o
to: Primc)

visoke. V  naši republiki so knjige  
dražje tudi zato, ker  so jim  slabe gos
podarske razmere stanjšale subvenci
je. K ulturna skupnost Slovenije je  
zmanjšala svoj delež pri tem od nač
rtovanih 33 na 22 odstotkov, zaradi 
česar j e  iz skupnega programa izšlo le 
45 namesto 230 novih knjig. Prizadet 
j e  zlasti še program izdajanja izvirnih 
leposlovnih del 

K njiga pa  ni samo čedalje teže do
stopna v knjigarnah, am pak tudi v 
knjižnicah. Republiška kulturna sku-

Študijska knjižnica M irana Jarca  v 
Novem  mestu. K ake druge zapuščine 
za Levstikom ni bilo, saj siromašen,

•  ČRNO M ELJ, NO VO  M ESTO  
—  Slovenski pesnik, pisatelj, kritik, 
časnikar, politi'- in narodnjak Fran 
Levstik ni pozabljen. Ob 100- 
letnici njegove smrti bosta v dolenj
ski regiji vsaj dve razstavi. V črno
maljski ljudski knjižnici bodo knji
žno razstavo v Levstikov spomin 
odprli danes, 5. novembra, ob 12. 
uri. Kratek kulturni program bodo  
izvedli učenci 8. b razreda osnovne 
šole Mirana Jarca v Črnomlju. 
Gradivo za to razstavo je posodila 
Študijska knjižnica Mirana Jarca iz 
N ovega mesta. Ko se bo 20. no
vembra iztekla razstava v Črnom
lju, jo  bodo (predvidoma decem 
bra) pripravili in odprli tudi v 
novom eški Študijski knjižnici.

kakor je  bil vse življenje, ni imel niti 
doma.

I. Z.

Prvo srečanje 
belokranjskih 
tamburašev

Sodelovala bo tudi slo
venska tamburaška sku

pina iz Karlovca
PR ELO K A  —  V tukajšnjem kul

turnem  dom u se bo v nedeljo, 8. no
vembra, ob 15. uri začelo prvo sreča
nje tam buraških skupin Bele krajine. 
Prirediteljici —  Zvezi kulturnih or
ganizacij občine Črnomelj —  se je  za 
sodelovanje na tem nedeljskem tam- 
buraškem popoldnevu prijavilo se
dem  skupin iz obeh belokranjskih 
občin. Tako bodo obiskovalci na tej 
prireditvi prisluhnili melodijam na
slednjih tamburaških skupin: »Ivan 
Navratil« iz Metlike, skupini iz So- 
devc pri Starem  trgu ob Kolpi, mlajši 
in starejši skupini K U D  Niko Zupa
nčič iz Gribelj, tam burašem  K U D  
O ton Župančič iz Vinice in tam bu
rašem folklorne skupine Zeleni Jurij 
iz Črnomlja. Skupaj so prijavljeni 
103 tam buraši. K ot gostja pa se bo 
prvega srečanja belokranjskih tam 
burašev udeležila tam buraška skupi
na K U D  Slovenski dom  iz Karlovca. 
Program bo obsegal priredbe raznih 
ljudskih melodij in koncertnih skladb 
za tam buraške zbore. Na srečanju 
bodo izbrali skupino, ki se bo udeleži
la republiškega srečanja tamburaških 
skupin. T ako srečanje t o  21. novem 
bra v Gornji Radgoni.

KNJIGE SE STA RAJO , denaija 
za nakup novih pa je  čedalje manj, 
zato bodo tudi splošnoizobraže
valne knjižnice kot nosilke knjižnič
nega razvoja v  posameznih obči
nah še naprej ostale pogojno  
matične.

pnost j e  letos za odkup knjig  splošno
izobraževalnim knjižnicam z  denar
nim načrtom zagotovila 601 milijon 
dinarjev. Ta vsota pa  ne bo porablje
na, k er  občinske kulturne skupnosti, 
k i bi morale skupaj zagotoviti enak  
delež, nimajo denarja. Zato j e  dotok  
novih knjig  v knjižnice manjši, ko t bi 
lahko bil, to pa  pomeni, da se temeljne 
knjižne zaloge starajo, da so knjige  v

»Naj pesem pove«
Ob srečanju nesloven
skih literatov tudi zbor- 
__________nik__________

M EŽICA —  Kot sm o že poroča
li, bo  9. srečanje v Sloveniji živečih  
pesnikov in pisateljev začetnikov 
drugih narodov in narodnosti v tem 
rudarskem kraju na Koroškem, in 
sicer to soboto in nedeljo. Srečanje, 
ki ima že lepo tradicijo, bo letos 
posvečeno 200-letnici reformatorja 
srbskega jezika in zbiralca ljudskih 
pesmi Vuka Stefanoviča Karadži- 
ča, učenca slovenskega slovničarja 
Jerneja K opitaija, ter M esecu knji
ge 1987.

O  pom enu Karadžičevega dela in 
delovanja za razvoj srbske pismenos
ti, kulture in literature bo  govorilo 
predavanje Sretena Vukoviča, ki ga 
bodo udeleženci poslušali v soboto 
popoldne, potem  ko se bodo vrnili z 
ogleda domačije Prežihovega Voran- 
ca. Po predavanju bo predstavitev 
knjig treh v srbohrvaškem jeziku 
pišočih avtoijev, med drugim tudi 
pesniške zbirke Jezik u nastajanju 
Jadranke M atič —  Zupančič iz No
vega mesta. Prvi dan srečanja bodo 
končali z literarno-gledališkim veče
rom , na katerem  bodo nastopili pes
niki, udeleženci srečanja, in  člani 
dram ske skupine K U D  Bratstvo iz 
ravenske železarne. V nedeljo pa bo 
vse dopoldne pogovor o vprašanjih li
terarnega ustvaijanja.

Kakor že večkrat do zdaj je  tudi 
tokrat izšel zbornik besedil avtoijev, 
ki so se javili na razpis za sodelovanje 
na 9. srečanju. Izbor besedil je  iz 
pošiljk 37 avtorjev opravila žirija, ki 
so jo  sestavljali Sreten Vujkovič iz 
Banjaluke, M ilan Osm an iz Zagreba, 
M arko Kravos iz Trsta in Dragica 
Breskvar iz Ljubljane. Pesniška in 
druga literarna besedila so napisana v 
hrvaškem, srbskem, madžarskem, ma
kedonskem, italijanskem in še kakš
nem  jeziku, ki ga sicer zdaj v knjižnici 
ni. O m enjena žirija je  nam reč za ob
javo  izbrala le literarne prispevke 17 
avtorjev, m ed njimi nekateri živijo in 
delajo na Dolenjskem. T ako lahko v 
knjižici, ki ima slovenski naslov Naj 
pesem pove, berem o tudi verze Nebo- 
jše Ignjatoviča iz Kočevja, ki že ima 
za sabo samostojno knjigo (izdano v 
samozaložbi), in že omenjene Jad ra
nke M atič —  Zupančič.

I. Z.

KASETE S STARO 
GLASBO

Društvo ljubiteljev stare glasbe v 
Radovljici bo v začetku decembra izda
lo prvo kaseto iz nove kasetne produk
cije z naslovom Musiča da camera. Na 
njej bodo posnete skladbe starih mojs
trov J. Chr. Naudota, A. Vivaldija, in 
G. Ph. Telemanna. Izvajalci bodo: 
Klemen Ramovš iz Ljubljane na klju
nasti flavti, Paolo Faldi iz Genove na 
baročni oboi, Irena Pahor iz Trsta na 
violi da gamba in Miklos Spanyi iz Bu
dimpešte na čembalu.

glavnem že prebrane in da postajajo 
take knjižnice čedalje m anj zanimive  
za obiskovalce.

K njižnice bi morale planirati na
bavo knjig  po  standardih, sprejetih na 
republiški kulturni skupnosti, ti pa  
določajo eno knjigo na pe t prebival
cev letno. Te zahteve pa  v Sloveniji iz 
razlogov, k i  smo jih  navedli, ne  izpol
njuje nobena splošnoizobraževalna 
knjižnica. Drug, tudi značilen poda
tek je  število pogojno matičnih knjiž
nic, k i  tudi nenehno narašča. A nalize  
kažejo, da se položaj ne bo izboljšal, 
kvečjemu še poslabšal

Poleg vedno večjega odstopanja od  
normativov in standardov o knjižni 
zalogi in številu knjig  na prebivalca 
pa  so pomembna negativna odstopa
nja tudi pri številu knjižničnih delav
cev in prostorih, da o m odem i knjiž
nični opremi niti ne govorimo, ob
činske kulturne skupnosti, k i  v celoti 
načrtujejo knjižnično mrežo in knjiž
nični razvoj, te naloge ob zmanjševa
nju denarja ne morejo niti planirati, 
k aj šele uresničiti

S  knjigo in knjižn icam i s to našo 
posodo duha in shrambami zanjo se  
torej pri nas ne dogaja nič obetavne
ga. Črne krivulje kažejo namreč 
čedalje bolj strmo navzdol Svetla pri
hodnost, o kateri lahko  v M esecu 
knjige le še sanjamo, se j e  oddaljila 
ko t še  n iko li Je  to znam enje agonije? 
Predsednik skupnosti jugoslovanskih  
založnikov dr. Martin Žnidaršič j e  ob 
mednarodnem knjižnem sejmu v B e
ogradu dejal, da ni v agoniji založ
ništvo, temveč knjiga, k i  j e  tako  
obremenjena z  najrazličnejšimi ne
razumljivimi družbenimi dejstvom1 
da jo  bo to, če bo šlo tako naprej, 
zadušilo.

In ka j zapisati na koncu? Pred
vsem željo, da bi bil prihodnji M esec 
knjige bolj prazničen od  zdajšnjega, 
da bi praznovanje, če še bo, kalilo 
manj za knjigo pogubnih dejstev, 
predvsem pa, da bi usodo knjigi določ
ali razosdnejši in razumnejši ljudje, 
njeni pravi prijatelji Potem bo tudi 
takle zapis bolj poln zbranih in 
vzvišenih, prazničnih besed, ne pa  
žalostinka ko t tokrat

I. Z O R A N

Tone Gošnik

»Umetniku« iz 
Kostanjevice

K a r boš še, ljubček, kda j 
naslikal,
razreži že  v dom ači hiši, 
a z  nožem  nam n ikar ne m ahaj 
v dolenjski galerijski niši!

(Ob demonstrativnem avtor
jevem uničenju slike na otvo
ritvi razstave 9. Labodovega 
extempora 24. 10. 1987 v 

Dolenjski galeriji.)

Otroški grafični 
bienale 

prestavljen
K O ST A N JE V IC A  —  Zarodi 

visoke inflacije, intervencijskih 
ukrepov zvezne vlade in še česa se 
j e  znašla slovenska kultura  v 
škripcih, v kakršnih menda še ni 
bila od  vojne sem. Največ pregla
vic j i  seveda dela pomanjkanje  
denarja, tako da ne more plačati 
niti d e l k i  so že  bila opravljena, še 
huje pa je, da j e  na zelo tanki n itki 
celo preživetje tistega, ka r  pomeni 
temelj.

K o t rečeno, ni denarja ne za to 
ne za ono, ka r  fm u .d r a  ali sofi
nancira republiška kulturna skup
nost, poleg  tega pa  so suhe tudi 
blagajne občinskih kulturnih skup
nosti Da j e  zavoljo tega nepo
pravljiva škoda, o tem ni treba po 
sebej govoriti Občutijo pa  jo  po  
vrsti vsi, žal celo tam, k jer so spo
sobni pripraviti ka j več ko t začet
niško deklamacijo na proslavi

Eden takih krajev je  prav goto
vo Kostanjevica, k i  letos zaradi 
pom anjkanja denarja ni mogla 
uresničiti tradicionalnega grafič
nega bienala jugoslovanskih  
otrok. Denarja je  bilo namreč le 
toliko, da j e  Galerija Božidarja 
Jakca lahko opravila le strokovne  
in nekatere druge priprave, za  
samo predstavitev oziroma za  
razstavo in prireditve ob njej pa  
ga je  zmanjkalo, zato so to morali 
prenesti v naslednje leto.

K o t pa  j e  moč sklepati po  vsem 
tem, ka r smo grenkega v zvezi s 
slovensko kulturo slišali in brali 
zadnje čase, j e  tudi leto 1988 hu
do vprašljivo. Ta čas namreč ni
hče v Sloveniji ne ve niti približ
nega odgovora, ka j bo s kulturo, 
če se bo treba do pičice podrediti 
paketu zvezne vlade z najavljeni
m i 120 ukrep i Slovenski razum
n ik i so sicer že  rekli svoj ne, to pa  

j e  za zdaj premalo.
I .Z .

Z DELOM ZAČENJA 
STUDIO ZA PANTOMIMO

LJUBLJANA — V ponedeljek, 9. 
novembra, bo tu v okviru Zveze kul
turnih organizacij Slovenije začel delati 
prvi slovenski studio za pantomimo. V 
njem bo umetnost pantomime po
učeval pri nas udomljeni kubanski pan
tomimik Andres Valdes.

Vštric ples in folklora
Dušan Vodlan vodi na Senovem folklorno in 
plesno skupino — Kmalu plesni klub v Krškem?

SEN O V O  —- »M ed mladimi 
je  veliko zanim anja za ples, ven
dar pa imajo le malo možnosti, da 
bi to svoje zanimanje izživeli. Tež
ko je  dobiti dvorane za plesne va
je, primanjkuje strokovno pod
kovanih ljudi,« pravi Dušan Vod
lan, samostojni kulturni delavec s 
Senovega.

Vodlan se s plesom ukvarja že 
štirinajst let, profesionalno pa 
zadnji dve leti. Na Celjskem, kjer 
je  dom a, je  vodil folklorne skupi
ne v Laškem, Šentpetru, Šentjur
ju , pred petimi leti pa je  prevzel 
folklorno skupino na Senovem. 
In od tedaj je  njegovo delovanje

Dušan Vodlan

tesno povezano s kulturo v krški 
občini. V zadnjem času je  bila po
sebne pozornosti deležna njegova 
plesna skupina Ritem, ki jo  je  se
stavil iz mlajših članic senovske 
folklorne skupine. Z njo je  nasto
pil na vrsti prireditev, vsaj enkrat 
na mesec pa članice R itm a nasto
pijo v Cateških Toplicah.

»Za ples sem se navdušil že ze
lo m lad in tedaj sem tudi našel pot 
v folklorno skupino dr. France 
Prešeren, ker tam  pač ni bilo mož
nosti za ukvarjanje s športnim 
plesom. Kasneje sem to nadom e
stil v ljubljanski Kazini, kjer sem 
se ukvarjal tudi s športnim  ple
som. letos sem se udeležil poletne 
plesne šole v Ljubljani, pri čemer 
mi je  pom agala zKO Krško. Sicer 
pa je  moj cilj, da  poleg vseh dose
danjih znanj pridobim še nova, 
zlasti v klasičnih plesih pa tudi v 
folklornih. Pri slednjih bi rad 
opravil zvezni seminar, tako da bi 
si pridobil vse potrebne strokovne 
kvalifikacije za vodenje folklor
nih skupin. Vendar pa je  šolanje 
na teh sem inarjih zelo drago, sam 
pa si s skromnimi dohodki od 
plesne dejavnosti niti ne bi mogel 
kriti. Nasploh je  status samostoj
nega kulturnega delavca kaj ne
gotovo početje, zato si želim, da 
bi v krški občini dobil delo kul
turnega anim atoija v kateri izmed 
večjih delovnih organizacij,« je  
povedal Vodlan.

Njegova velika želja, ki se bo 
bržkone uresničila, pa je  tudi 
ustanovitev plesnega kluba v Krš
kem. Kjerkoli se namreč pojavi, 
povsod so težave z dvoranam i za 
poučevanje plesnih veščin. Celo 
ravnatelji osnovnih šol niso na
vdušeni nad plesnimi tečaji. In če 
bi imeli v Krškem  plesni klub s 
svojimi prostori, bi po mnenju 
Vodlana rešili velik problem.
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POTREBNA 
NOVA ŠOLA

KOČEVJE — Pouk v turnusu 
nam je vzel veliko časa za igre. Ne 
moremo obiskovati tudi vseh interes
nih dejavnosti, ker so prepozno. Si 
zamišljate učenca petega razreda, ki se 
ob osmih zvečer vrača peš_ domov v 
Mahovnik, Šalko vas ali Željne? Še 
veliko na slabšem pa so vozači. Zelo 
dolgočasni so dopoldnevi, ki jih 
preživljamo sami doma. Pri tem smo 
prizadeti predvsem tisti, katerih starši 
delajo dopoldne. Učenci sedmih in 
osmih razredov se že nekako znajde
mo, pa vendar večkrat pogrešamo 
razgovore s starši. Kako je šele mla
jšim, ki še bolj pogrešajo ljubezen in 
toplino staršev. Ce se spomnim nazaj, 
moram priznati, da mi je bilo kaj tes
no pri srcu, ko sem bila sama. Poseb
no težko pa mi je bilo, če sem morala 
kdaj sama po temi domov, sedaj pa je 
to doletelo veliko majhnih otrok. 
Učilnic je malo in še prenatrpane so in 
preskromno opremljene. Vem, da 
sama ne bom hodila v tako šolo. Mla
jšim pa želim, da bi jim bilo boljše. T a 
želja se bo uresničila, če bomo dobili 
novo šolo.

MATEJA STARC, 7. b 
Literarni krožek 

OŠ Zbora odposlancev,'  
KOČEVJE

PRIPRAVLJENI DELATI
V krajevni skupnosti Koprivnica 

pri Brestanici smo 25. oktobra čistili 
vaško pokopališče. Za delovno akci
jo  smo krajane obveščali po telefonu, 
ustno in s pom očjo vaškega župnika. 
Kaže, da smo izbrali pravi način, saj 
seje  odzvalo precej ljudi. Tako smo v 
nekaj urah očistili pokopališče in mu 
dali povsem novo podobo. Čeprav se 
nekateri krajani podobnim  akcijam 
prav radi izognejo, imajo pa polno 
nasvetov in kritik za določene pro
bleme, mnogi prebivalci razumejo 
težave v krajevni skupnosti. Za delo 
so pripravljeni poprijeti tudi ob ne
deljah, kot seje zgodilo tudi ob om en
jeni akciji na pokopališču. Vsem, ki 
so sodelovali v čiščenju, se zahvalju
jem  v imenu krajevne sjeupnosti.

BLAZ SO TO ŠEK

Neizmerljiva 
človeška 
hudobija

Ob neki fotografiji
Na zadnji strani Dolenjskega li

staje prejšnji mesec izšla fotografija 
dekleta, k i prikazuje na Vinomeru 
kopalke delovne organizacije Beti. 
Na posnetku je  bilo videti, kot da je  
dekle golo. Pa ni bilo. Vsakdo, k i je  
natančneje pogledal sliko, se je  lah
ko prepričal o tem. Toda zlobneži 
so hoteli videti dekle brez vsega, da 
bi lahko natolcevali, da bi lahko 
žalili, se posmehovali in se še kako  
drugače izživljali. Dekle in njena 
družina pa so ob tem trpeli, toda 
zlobnežem, hlastajočim za atrakci
jami, četudi namišljenimi, to ni mar. 
Najpomembnejše se jim  zdi, da za
dostijo svojim nizkotnim nagonom 
in želji po obrekovanju. Tako je  vse 
dotlej, dokler so žrtve takšnih in po
dobnih naklepanj drugi Bi se pa 
morali večali manj stalni raznašalci 
neresnic, zdraharji in podpihovalci 
zavedati, da delajo s svojim čveka
njem, izmišljotinami in z vsem dru
gim prizadetim veliko in nepoprav
ljivo škodo. Za primer: pred leti se je  
razneslo po Metliki, da prejema se
kretar neke delo vne organizacije za 
sprejeme v službo podkupnine v 
nemških markah. Nekdo j e  to pač 
vrgel med senzacije željne ljudi Ta 
sekretar ima pred ljudmi še vedno 
črno piko, četudi mu ni nikdar nihče 
dokazal, da bi sprejel kakršno koli 
podkupnino, celo v hudo inflacij
skih dinarjih ne. Zaključim naj s iz
posojeno mislijo: »Pazi na svoje be
sede. Nikoli ne veš, katera je  lahko 
zadnja!«

TONI GAŠPERIČ

Pripis: V postopku grafične pri
prave in v tisku seje razvidnost sicer 
korektne fotografije dekleta v ko
palkah žal zabrisala, zato v časopi
su res ni izpadla taka, kot je  bila po
sneta. Za to se prizadetim opraviču
jemo. Zlobnim jezikom in obreko
valcem, k i so videli tisto, česar ni, pa 
tole v premislek in opozorilo: na 
najvišjem angleškem redu, redu 
hlačne podveze, ustanovljenem v 
14. stoletju, piše: »Naj se sramuje, 
kdor pri tem kaj slabega misli!«

Uredništvo

Slavistično društvo in naš čas
Izjava o ustavnih spremembah in izjava o slovenskem jeziku v JLA, ki ju je Sla

vistično društvo Slovenije sprejelo 1. okt. v Bohinjski Bistrici
Slavistično društvo Slovenije naj bi 

kot strokovno društvo skrbelo za razvoj 
slovenistike in v skladu s potrebami in 
značajem slovenske kulture tudi za raz
voj širše slavistike. To nalogo Slavistič
no društvo v glavnem tudi opravlja na 
znanstvenem, poljudnoznanstvenem in 
vzgojno-izobraževalnem področju. To
da posebne razmere, v katerih živimo, 
so tudi Slavistično društvo potegnile v 
vrtinec, v katerem seje moralo in se še 
mora spopasti in spopadati z nekaterimi 
bolj političnimi kot strokovnimi vpraša
nji. V obdobju t. i. usmerjenega izo
braževanja smo se morali bojevati za 
temeljno vrednoto slovenskega naroda 
in kulture — za materinščino, za us
trezno mesto in vlogo slovenskega je
zika in književnosti v slovenskih šolah. 
Slavistično društvo Slovenije je bilo 
prvo strokovno društvo, ki je kritiko 
usmerjenega izobraževanja podkrepilo

KOT DA JE ŠE VEDNO »VOJNA« 
— V kočevski in ribniški občini je 
ponekod še vedno videti sledove 
zadnje »vojne«, vojaških manevrov 
Jesen 87. Ponekod so zaobrnjeni 
prometni znaki, drugod so prometne 
oznake zakrite s papirjem (kot na fo
tografiji: križišče Tomšičeve in Roške 
ceste v Kočevju), da tujci ne vedo, 
kam naj peljejo, ponekod so še vedno 
oznake, da so mostovi »zminirani« ali 
»zaminirani« itd. Tudi tole papirnato 
pregrinjalo so po vaji pozabili ods
traniti in bo za »postavitev v prvotno 
stanje« zagotovo poskrbel šele dež ali 
veter. (Foto: Primc)

Naš dolg jezikoslovcu Škrabcu
_______Kako bi dostojno počastili 70-letnico smrti Stanislava Škrabca

Pred meseci sem bral v Dolenjskem 
listu poročilo o predavanju univ. prof. 
dr. Jožetav Toporišiča v Ribnici o 
Stanislavu Škrabcu. Ker je bil v diskusi
ji govor tudi o poimenovanju ene od 
ribniških ulic po njem, sem sklenil opo
zoriti na storjeno v njegov spomin in na 
nestorjeno.

Najprej pa bi opozoril na to, da bo 
drugo leto 6. oktobra minilo 70 let od 
smrti tega našega nabožnega pisatelja in 
pomembnega jezikoslovca 19. stoletja. 
Stanislav Skrabec je namreč umrl v 
Ljubljani 6. 10. 1918 in bil pokopan v 
frančiškanskem grobišču na ljubljan
skih Žalah. Nad grobom je skromna, a 
dostojna spominska plošča, delo pok. 
arhitekta Jožeta Plečnika.

Čeprav prva leta po 1. svetovni vojni 
niso bila rožnata, so že 2. leto po Škra- 
bčevi smrti odkrili po zaslugi dekana A. 
Skubica, ribniških študentov in drugih 
izobražencev 12. sept. 1920 na pročelju 
Škrabčeve rojstne hiše v Hrovači, po 
domače pri Raviščekovih, spominski 
relief, ki ga je bil izklesal, pok. akad. 
kipar France Kralj. Pod Škrabčevimi 
biografskimi podatki je vklesana njego
va sodba, da je slovenščina med najle
pšimi jeziki, stilizirani lipovi listi pa 
poudarjajo njegovo narodno zaved
nost.

L. 1970je odkril Klub starih goriških 
študentov v samostanu Kostanjevica

TERITORIALCI NA VAJI — D o
lenjska teritorialna enota Milana Maj
cna je te dni končala vojaško uijenje v 
Žužemberku. Teritorialci so se ob 
znanju vojaških veščin še posebej do
bro odlikovali kot odlični strelci. V 
dneh urjenja so nadvse dobro sode
lovali s krajani, krajevno organizacijo 
ZZB NOV, skupaj z mladimi Žužem- 
berčani pa so pripravili tudi miting ob 
tabornem cgnju. (Foto: Tone Fink)

nad Gorico Škrabcu spominsko ploščo, 
ker je tu preživel nad 42 let, poučeval na 
frančiškanski gimnaziji, urejal nabožno 
revijo Cvetje z vrtov sv. Frančiška in jo 
polnil s svojimi jezikoslovnimi razpra
vami, zato je danes svetovno znana re
dkost. Jeseni 1915 seje moral Škrabec 
zaradi fronte umakniti v ljubljanski fra
nčiškanski samostan, kjer je prekrižala 
njegovo delo smrt.

Pred leti sem bil opozorjen, da so v 
njegovi zapuščini tudi naši abecedniki 
in berila, zato sem obiskal kamniški in 
kostanjeviški samostan. Bera je  bila si
cer skromna, v obeh samostanih pa so 
govorili o Škrabcu s spoštovanjem. V 
Kostanjevici imajo spominsko sobo in 
bogato knjižnico, imenovano Škrabče- 
va. Ko so zvedeli, da sem iz iste rojstne 
vasi, so me prosili za fotografijo Skra- 
bčeve rojstne hiše. Zato sem poskrbel za 
fotografijo, vendar je v Kostanjevico ni
sem poslal, ker m eje šele slika opozori
la na neurejenost in zapuščenost. L. 
1957 mi je napravil akvarelno sliko te 
hiše pok. akad. slikar Janez Mežan, a 
sem jo  na prošnjo pok. Boga Komelja, 
upravnika novomeške Študijske knjiž
nice M: Jarca, z manjšo odškodnino iz
ročil tej ustanovi. Toliko tistemu, ki bo 
morda stikal za Mežanovim slikarskim 
opusom.

Ob 900-letnici, 1.1982, se je  Ribnica 
drugič dostojno oddolžila jezikoslovcu 
Škrabcu z njegovim portretom, k ije  bil 
postavljen v tamkajšnji zgrajeni Park 
kulturnikov.

S tem pa dolg do jezikoslovca Škrab
ca ni posem poravnan. Medtem ko naj
deš v ljubljanski Rožni dolini pod Rož
nikom Škrabčevo ulico, je v Ribnici ni, 
čeprav se posamezni ribniški kulturniki, 
zlasti prof. Janez Debeljak, trudijo, da 
bi jezikoslovec Škrabec dobil ulico. 
Pridružujem se jim  s prošnjo Skupščine 
občine Ribnica in Kulturni skupnosti, 
da bi se to uredilo do 70-letnice Škra
bčeve smrti. Ker je  v tem rodu več Sta
nislavov, naj bi bila to »Ul. jezikoslovca 
Škrabca «. Frančiškanska kuta pri pre
soji ne bi smela biti ovira.

Tudi zadeva z rojstno hišo v Hrovači 
ni urejena. Še za predsednika SAZU 
Josipa Vidmarja smo po posredovanju 
dr. J. Toporišiča in Pok. dr. Jakoba Ri
glerja dosegli, da je SAZU poslala rib
niški Kulturni skupnosti dopis, naj se ta 
hiša zaščiti kot kulturni spomenik in us
trezno uredi, vendar ni bilo nič storje
nega, češ da še ni urejena lastninska 
pravica. Zdaj je to urejeno, vendar je 
hiša tako zapuščena kot prej, ker skoraj

vsa leta po osvoboditvi ni v njej nihče 
stanoval.

Kot rojak sem želel, da bi uredili vsaj 
pročelje s spominsko ploščo, zato sem 
začel 1. 1980 zbirati prostovoljne pris
pevke. Zbral sem 10.500 novih din in 
jih 19.6.1981 izročil jezikoslovčevemu 
nečaku Stanislavu Škrabcu, stanujoče
mu v Ribnici št. 6. V potrdilu z njego
vim podpisom je rečeno, da je znesek 
namenjen »zavobnovo pročelja roj. hiše 
jezikoslovca Škrabca«. Nečak visoke 
starosti je sicer obljubil, da bodo pročel
je obnovili pred zimo, vendar ga niso. 
Ker je kmalu nato umrl, je ostalo pro
čelje nedotaknjeno. Z navedenim zne
skom bi bilo mogoče 1. 1981 pročelje s 
pomočjo sorodnikov obnoviti, po to
likšni inflaciji pa je denar skopnel. So
rodniki so mi hoteli sicer denar vrniti, 
vendar sem odklonil, ker bi bili daro
valci z vrnitvijo užaljeni, nekateri pa so 
že mrtvi. Neprijetno mi je, da to omen
jam, vendar sem moral, ker bi morda 
kateri od darovalcev podvomil, če ni os
tal denar v mojem žepu.

Ne glede na zdajšnje težke gospodar
ske razmere bodo morali odgovorni ta 
problem rešiti. Če res hočemo to hišo 
ohraniti kot naš‘kulturni in etnografski 
spomenik, jo  bo treba ustrezno urediti 
in vzdrževati. Lastnik tega gotovo ne bo 
storil, ker brez odškodnine ni dolžan.

IVAN A N D O U ŠEK

s konkretnim predlogom za spremem
bo učnega načrta in programa. Skupaj z 
Društvom za primerjalno književnost 
Slovenije je sestavilo osnutek učnega 
načrta in programa za slovenski jezik in 
književnost za srednje šole in dalo poleg 
tega vrsto pobud za pripravo novih je
zikovnih in literarnih učebenikov in 
priročnikov. Slavistično društvo Slove
nije je doseglo, daje pri prenovi sloven
skega šolstva oziroma popravljanju na
pak, ki jih je zagrešilo t. i. usmerjeno 
izobraževanje, v slovenskih šolah mate
rinščina zopet dobila veljavo temeljne 
vrednote in izhodišča za izoblikovanje 
vzgojno-izobraževalnih načrtov in pro
gramov. Vendar Slavistično društvo 
Slovenije tudi s sedanjo prenovo šolstva 
ni povsem zadovoljno. Slovenske sla
viste ne zaskrbljuje samo materialna re
vščina našega šolstva, marveč tudi od
nos vodstvenih ustanov in služb do 
učitelja in učenca. V našem šolstvu je  še 
vedno prisotna »inšpektorska misel
nost«, ki namesto žive in ustvaijalne 
šole zahteva togo spoštovanje in urad
niško izvajanje učnih načrtov in pro
gramov. Slavistično društvo Slovenije 
meni, da so še tako dobro sestavljeni 
učni načrti in programi samo skupno 
izhodišče, ki naj bi ga učitelj posredoval 
in učenec sprejemal v skladu s svojimi 
individualnimi posebnostmi in stvar
nimi življenjskimi zahtevami sodobne
ga civiliziranega sveta. Kljub tem in po
dobnim kritičnim pripombam, ki jih je 
še nekaj, bi lahko rekli, da sta slovenski 
jezik in slovenska književnost v Trubar- 
jevem 1986. letu zopet dobila v sloven
skih šolah ustreznejše mesto in veljavo.

Toda v tem Trubarjevem letu in, žal, 
tudi leto pozneje se pod različnimi ime
ni in naslovi od zloglasnih skupnih pro
gramskih jeder do najnovejših členov 
pri predlogih za spremembo zvezne us
tave vedno znova pojavljajo poskusni 
unitarizma v vzgoji in izobraževanju. 
Slovenski slavisti take poskuse za
vračamo, od prenovljene slovenske us
tave pričakujemo, da bo z jasno in kle
no slovensko besedo nedvoumno zapi
sala pravico in dolžnost slovenskega na
roda, da ohrani in brani nacionalno 
pristojnost in neokrnjeno suverenost na 
področju vzgoje in izobraževanja. — 
Slavistično društvo Slovenije soldi, da 
bodočnost Jugoslavije ni v nasilnem 
»usklajevanju« nacionalnih kultur, mar
več v svobodnem in ustvaijalnem sode
lovanju teh kultur na vseh področjih in 
ravneh.

Za ustvaijalno in svobodno življenje 
so nujno potrebni nekateri pogoji.

Slavistično društvo Slovenije zahte
va, da se tudi v širši Jugoslaviji spreme
ni odnos (ne deklarativni, marveč de
janski) do narodov in narodnosti, do 
legitimne pravice vseh in vsakogar, da 
spoznava in goji materinščino, nacio
nalno literaturo in kulturo nasploh — 
ne samo kot šolske predmete, marveč 
kot temeljne vrednote človekove sa
mobitnosti in svobode.

Slavistično društvo Slovenije protes
tira proti novemu zveznemu obračun
skemu zakonu, ki g a je  prevzel tudi re
publiški, ker določa vzgoji in izobraže
vanju samo služnostno vlogo v pripra
vah za materialno produkcijo, kulturo 
pa opredeljuje samo kot vprašanje živl
jenjske ravni in solidarnosti. Zahteva
mo, da se tudi vzgoji in izobraževanju 
ter kulturi vrne dostojanstvo, kajti 
družba (tudi socialistična!) lahko na
preduje samo v skladnem in celovitem 
razvoju vseh področij duhovnega in 
materialnega življenja. — Človek ne 
živi samo od kruha!

Slavistično društvo Slovenije sodi, da 
samo nenehna in strokovna skrb za 
vzgojo in izobraževanje lahko opredeli 
in ovrednoti vsebino in smisel tega po
dročja družbenega in narodovega živl
jenja in tudi mesto in vlogo učitelja na 
vseh stopnjah izobraževanja. Ne mo
remo in ne smemo dovoliti, da bi bila 
vzgoja in izobraževanje vedno odprto 
proračunsko in ideološko vprašanje, ki 
se ga da pragmatično in politično vo- 
luntaristično reševati in urejati v skladu 
s trenutnim razpoloženjem in pre
pričanjem vodilnih gospodarskih in po
litičnih krogov.

Slavistično društvo Slovenije je  stro
kovno društvo. Prizadeva si za razvoj 
slovenskega jezikoslovja, literarne vede

Samo dva proti stotim
Zakaj je večina funkcionarjev na zboru krajanov o in

vaziji ščurkov v Trebnjem molčala?

Dva proti dvestotim, ostalih enajst 
pa kot ščurki, ko prižgeš luč. Nikjer ni
kogar. Tak je bil končni vtis z zbora kra
janov o »invaziji ščurkov« v Trebnjem. 
Izvršni svet SO Trebnje šteje namreč 
trinajst članov, zunanjih in stalnih, ven
dar sta jih predsednik IS SO Maks Ku
rent in predsednica občinskega komite
ja  za družbeno planiranje in gospodar
stvo »prestregla« še v imenu ostalih 
članov, ki so se »poskrili« po dvorani 
kulturnega doma v Trebnjem.

Očitno so prišli drugačni časi. Za 
župana je bil ponavadi rezerviran sedež 
v prvi vrsti, ravno tako za veljake, kot 
so razni občinski sekretarji. Seveda ima
jo  pravico sedeti, kjervhočejo. Predsed
nik OK SZDL Pavel Žagarje istočasno 
tudi sanitarni inšpektor, vendar na zbo
ru ni bilo slišati njegovega glasu. Ne da

bi se branil tov. Žagar, zboru ste bili 
dolžni podati pojasnilo, kaj je bilo stor
jenega na našem smetišču do sedaj! Tu
di zato, ker na smetišču že 14 dni nekje 
v globini tlita Trimov poliuretan in No- 
volesov akril in se ne da dihati. Roko na 
srce, tov. Kurent jih je »restregel« tudi 
namesto vas, da o naši Komunali sploh 
ne govorim, saj so očitno oni med zad
njimi opazili ščurke na smetišču.

Dejstvo je, da je glavnina ščurkov 
zamorjena, kar ni zamorjenih, jih je  za
držal nasip, k ije bil s tem namenom tu
di narejen. Če bi bilo ščurkov toliko, 
kot je napisal novinar »Kaja«, potem 
tega sploh ne bi mogel napisati, ker bi 
me požrli.

EDO ŽGANJAR 
Trebnje

in kulturologije. Slavistično društvo 
Slovenije pričakuje in zahteva, da bodo 
na vseh strokovnih in znanstvenih po
dročjih v naši ožji in širši domovini ob
veljali samo strokovni in znanstveni ar
gumenti in dejstva. — Ta misel je 
vodilo Slavističnega društva Slovenije 
in tudi letošnjega strokovnega srečanja 
v Bohinjski Bistrici.

Slovenski slavisti upamo, da ljudem 
dobre volje in misli v Jugoslaviji na
zadnje ne bo ostal na voljo samo etični 
imperativ.

Slavisti iz SD Nova Gorica so na 
občnem zboru SDS, 1. oktobra 
1987, predlagali udeležencem stro
kovnega zborovanja v Bohinjski 
Bistrici posebno izjavo, ki se sklada 
z izjavo SDS Slavistično društvo 
Slovenije in naš čas.

V njej še posebej zahtevajo, da 
SDS podpre Izjavo Društva sloven
skih pisateljev, objavljeno v dnev
niku Delo 26. septembra 1987, in 
obrazložitev, ki jo  je sporočil pesnik 
Tone Pavček v svojem nastopu na 
zasedanju Skupščine SR Slovenije.

Občni zbor SDS je izjavo SD 
Nova Gorica sprejel.

Slavistično društvo Slovenije je na 
svojem rednem občnem zboru 1. X. 
1987 na Bohinjski Bistrici sprejelo 
naslednjo

izjavo:

Slavistično društvo Slovenije izraža 
osuplost in ogorčenost nad ukazom 
zveznega sekretarja za ljudsko obrambo 
admirala flote Branka Mamule, po 
katerem morajo biti od 31. XII. 1987 
imena vojašnic in drugih javnih objek
tov JLA v vseh republikah SFRJ izpi
sana v srbohrvaščini (v cirilici ali latini
ci, ekavščini ali ijekavščini), v Sloveniji 
pa poleg tega še v slovenščini, v Make
doniji še v makedonščini, na Kosovu še 
v albanščini. Po mnenju Slavističnega 
društva Slovenije je zvezni sekretariat 
za ljudsko obrambo s tem ukazom pre
segel svoja pooblastila, iz izvršitvijo 
ukaza pa bi JLA dejansko zanikala 
enakopravnost med narodi in njih je
ziki, med narodnostmi in njih jeziki ter 
med federalnimi enotami SFRJ.

Napis na javnem vojaškem objektu, 
napis njegovega imena še posebej, je 
uradno sporočilo, poslano v civilni 
prostor neposredno okoli objekta. Zvez
ni sekretariat za ljudsko obrambo po 
veljavni ustavi in zakonu o ljudski 
obrambi ne more avtohtonemu prebi
valstvu tega prostora določati jezika 
javnega sporočanja, marveč obratno: 
poskrbeti mora, da se bo JLA k temu 
prebivalstvu obračala samo v njegovem 
jeziku (ali jezikih). Tudi za JLA mora 
biti jezik javnega sporočanja v SR Slo
veniji slovenščina, v SR Makedoniji 
makedonščina, v drugih republikah 
SFRJ srbohrvaščina, na področjih z av
tohtonimi narodnimi manjšinami pa 
tudi jeziki teh manjšin.

Kritizirani ukaz zveznega sekretaija 
za ljudsko obrambo bi se komu ob po
vršnem razmisleku lahko zazdel celo 
napredek, saj je ’bila jezikovna praksa 
JLA tudi prej v prid zgolj srbohrvaščini; 
v resici pa je ukaz v nasprotju z določili 
veljavne zvezne in republiških ustav. Z 
vsiljevanjem srbohrvaščine za vsejugos
lovanski jezik zanika, da makedonšči
na, slovenščina in srbohrvaščina že 
vsaka zase samostojno in medsebojno 
enakovredno predstavljajo Socialistič
no federativno republiko Jugoslavijo, 
ker so to jeziki narodov, ki imajo zno
traj SFRJ svoje matične države.

Konrad Kozole
V četrtek, 15. oktobra, smo se v Kos

tanjevici poslovili od Konrada Kozole
ta, inženirja kmetijstva, k ije  umrl v sta
rosti 60 let.

V prvih povojnih letih je kot mlad 
strokovnjak z veliko vnemo deloval na 
področju vinogradništva, v času velikih 
sprememb v načinu pridelovanja, priče
tka priprave vinogradniških tal s stroji, 
uvajanja žične opore namesto kolja, za
sajanja posameznih sort namesto meša
nice in uvajanja obdelave z vprežno 
živino. Sodeloval je pri rajonizaciji vi
nogradništva, zlasti na območju pride
lovanja cvička, odločanja posameznih 
sort za posamezna vinogradniška zeml
jišča in lege.

Kasneje sije v vinski kleti v Kostan
jevici kot vodja prizadeval za kakovo
stno pripravo vina in tržno uveljavljanje 
cvička, tudi s polnjenjem v steklenice le
ta 1968. Na tej osnovi in izkušnjah so 
kasneje pričeli odkupovati grozdje, pri
pravljati in polniti vino v steklenice v 
sodobni vinski kleti v Krškem.

Za svoje delo je inž. Kozole prejel tu
di priznanje — srebrno plaketo Poslov
ne skupnosti za vinogradništvo in vi
narstvo Slovenije. Zaradi bolezni je bil 
predčasno upokojen. Sodelavci in mno
gi vinogradniki se ga bomo spominjali 
kot prizadevnega strokovnjaka v odlo
čilnem času povojne obnove vinogra
dov in prodaje vina na način, kakršnega 
zahteva današnji čas.

ALOJZ PIRC

Slavistično društvo Slovenije zato 
zahteva od zveznega sekretariata za 
ljudsko obrambo, naj ukaz še letos na
domesti z novim, ki ne bo kršil ustavno 
priznane enakopravnosti jezikov. Od 
izvršnega sveta Skupščine SR Slovenije 
pa zahteva, da pri zveznem sekretariatu 
za ljudsko obrambo zahtevo Slavistič
nega društva Slovenije podpre.

Po prepričanosti Slavističnega društ
va Slovenije je sedanja ustava SFRJ 
kršena tudi pri opravljanju vrste drugih 
dejavnosti v JLA, ki ne spadajo niti pod 
poveljevanje niti pod vojaški pouk, po
tekajo pa izključno v srbohrvaščini. 
Mednje spadajo predvsem:

— medsebojno sporočanje, npr. na
slavljanje, predstavljanje, zglašenje, ra- 
port, uradni pogovor;

— opravljanje notranjih služb, npr. 
dežurstva, požarstva;

— vojaške slovesnosti, proslave in 
časti ter žalne slovesnosti, npr. dajanje 
slovesne prisege, dodeljevanje vojaških 
zastav, prevzemanje in predajanje dolž
nosti, proslave vojaških in državnih 
praznikov, parade, pogrebi, komemo
racije, polaganje vencev;

—  sestanki vojaških kolektivov, or
ganizacij ZKJ in ZSMJ.

Poleg tega zvezni sekretar za ljudsko 
obrambo zavira uresničevanje možnos
ti, ki mu jo  v skladu z ustavo daje 98. 
člen Zakona o splošni ljudski obrambi, 
da se namreč tudi pri poveljevanju in 
vojaškem pouku lahko glede na sestavo 
pripadnikov enote oziroma ustanove 
uporablja kakšpn drug jezik kakor 
srbohrvaščina. Čeprav sta Svet za slo
venščino v javnosti in Svet za SLO in 
DS pri P RK SZDL Slovenije junija 
1983 predlagala zveznemu sekretaiju 
za ljudsko obrambo, naj v smislu do
ločbe četrtega odstavka omenjenega 
člena ugotovi, da lahke divizije in bri- • 
gade JLA na ozemlju SR Slovenije iz
polnjujejo pogoje za uporabo slove
nščine pri poveljevanju in vojaškem 
pouku, je praksa tudi v rezervnih eno
tah JLA v Sloveniji ostala nespreme
njena.

Zato zahtevamo od Predsedstva Re
publiške konference Socialistične zveze 
delovnega ljudstva Slovenije, da nemu
doma sproži javno razpravo o položaju 
slovenskega jezika v oboroženih silah 
SFRJ.

Za Slavistično društvo Slovenije: 
izr. prof. dr. ALEKSANDER SKAZA

Sramoten zakon
Pripombe k anketi s tem 
naslovom (DL, 29. okt.)

Ne morem si kaj, da se ne bi še sam 
oglasil v zvezi z anketo, ki sem jo  pre
bral v zadnji oktobrski številki Do
lenjskega lista z naslovom »Sra
moten zakon«. Ne pišem toliko 
zaradi sebe, saj imam kot borec do
bro pokojnino in me zakon o iz
plačevanju pokojnin za nazaj ne bi 
toliko prizadel, pač pa zaradi tistih, 
ki so že do sedaj s svojimi borimi 
pokojninami komaj vezali konec s 
koncem.

Mar smo se mi borili za takšne 
svinjarije, kot jih hočejo sedaj spre
jeti po hitrem postopku? Borili smo 
se za socializem, vendar ne za take
ga, kot ga imamo danes. Kaj bi rekli 
tisti, ki so dali življenja za ta naš so
cializem, če bi danes videli, kam 
smo pravzaprav prišli? Pokojnine 
že sedaj marsikje niso visoke, pa so 
bili ljudje kljub temu še nekako za
dovoljni z njimi, sedaj pa jim hočejo 
odvzeti še to revščino. Pustite jim 
pokojnine in izplačevanje, kakršno 
je bilo doslej, pa se raje borite za to, 
da ne bo draginja vsak dan večja in 
standard vse nižji.

Ni nam žal, nasprotno, ponosni 
smo na vse, kar smo si priborili, 
zgradili, ni pa nam prav, da nam 
hočejo sedaj vodilni zaradi slabega 
gospodarjenja vzeti še tisto, kar smo 
si priborili. S tem pa jemljejo voljo 
do dela delovnim ljudem. Mladina 
nam očita, da smo jim  zapustili dol
gove. Mi, borci, ne! Kajti priborili 
smo svobodo in po vojni na pogo
riščih postavili nove domove. Tisti 
pa, ki bi morali skrbeti, da gospo
darstvo ne bi šlo rakovo pot, bi mo
rali — takšen je moj nasvet — bolj 
poslušati dobre gospodarstvenike iz 
drugih držav in njihove nasvete, ki 
smo jih slišali tudi navadni ljudje na 
številnih okroglih mizah na tele
viziji.

Namesto da se lotijo reševanja 
težav na račun borcev in hočejo 
vzeti tam, kjer že tako in tako ni ve
liko, naj se raje spomnijo na vse tiste 
posameznike, ki so se »znašli« in 
oropali družbo za težke milijarde 
ter naložili premoženje v tuje ban
ke. Raje naj tem zaplenijo denar in z 
njim odplačujejo dolgove oz. rešu
jejo likvidnostne težave. Dobro pa 
bi bilo tudi, da bi se vodilni spomni
li na partizanski zakon, ki je veljal 
med vojno in po katerem so bili 
ljudje najstrože kaznovani za vsako 
najmanjšo krajo, utajo. Če bi bilo 
tako tudi danes, bi nam lahko čez 
nekaj let tekla med in mleko.

JANEZ IVEC-JOVIČ
Bušinja vas pri Metliki
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BODO JE KRŠKO
V v

ZARADI SKLADISC?
Kam z jedrskimi odpadki? Okoli tega vpra

šanja se tu in tam v tisku ravnemajo polemike, 
se pojavljajo špekulacije, odgovor pa terjajo 
seveda tudi varstveniki narave, ne nazadnje 
tudi občani krške občine in seveda delavci v 
JE Krško. Kot je namreč znano, je skladišče za

nizko in srednje radioaktivne odpadke v JE 
Krško že polno, saj je v njem že okoli 6000 so
dov in k tej številki je treba dodati še 800 so
dov, kolikor jih JE Krško pridela v letu dni. Pr
votno dovoljenje za skladiščenje teh od
padkov je bilo časovno omejeno in je trajalo

pet let. Drugo dovoljenje se je glasilo na 5000 
sodov in je potemtakem tudi že povsem brez
predmetno. Skratka, JE Krško skladišči nizko 
in srednje radioaktivne odpadke tako rekoč 
brez dovoljenja. V skladu s programskimi za
snovami ureditvenega načrta JE Krško, ki jih v

krški občini sprejemajo sedaj, pa količina od
padkov ne bo omejena, vendar sedanjega 
skladišča ne smejo niti širiti niti nadzidati. 
Skratka, odpadke bo treba preseliti drugam.

V Sloveniji in na Hrvaškem se sicer že dolgo 
govori o možnih lokacijah za skladišče teh 
odpadkov, vendar doslej ni znanega nič kon
kretnega. Dejstvo je namreč, da srednjeročni 
in dolgoročni družbeni plan SR Slovenije niti 
ne omenjata tega področja, zato bo potrebno  
pred kakršnimkoli ukrepom sprejeti te spre
membe na republiški ravni, te pa bo morala 
sprejeti tudi občina, na katere območju bo ta 
lokacija. Čas teče, vendar sedaj ni znan niti 
nosilec planiranja/saj se ne ve, ali je to  repu
bliški komite za energetiko ali pa slovensko 
elektrogospodarstvo. Nekdo pa bo moral 
sprejeti to  vlogo, če naj Zavod za družbeno  
planiranje SR Slovenije kot strokovno telo 
sploh začne postopek za spremembe.

In kaj pravijo na vse to v JE Krško? Za to 
področje obstaja služba, ki jo vodi dr. Zvonko 
Lovašič. Pogovor z dr. Lovašičem in inž. 
Šimunom Pomeničem, ki delata v službi 
»projekt odlagališča radioaktivnih dopad- 
kov«, pravzaprav ne pomeni nobene dodatne  
osvetlitve tega problema. Oba strokovnjaka 
se strinjata z ugotovitvijo, da elektrarna skla
dišči odpadke tako rekoč nelegalno, vendar za 
sedaj drugega izhoda niti ni. Je pa res, da je v 
skladišču prostora še za tri do štiri leta, ker so 
pač našli način drugačnega zlaganja sodov, 
vendar pa bo končna rešitev le trajno skla
dišče za te odpadke. Strokovna služba je sicer 
doslej že proučevala možne lokacije za tako 
skladišče, a vse to delo je bilo opravljeno le na 
papirju. Da bi se del lotili na terenu, pa bi mo
ralo biti znano, katero izmed možnih 39 loka
cij bomo v Sloveniji sploh izbrali. V SR Hrvat- 
ski so se zadeve lotili na drugačen način, saj 
so izbrali tri makrolokacije in v okviru teh šest 
mikrolokacij.

»Ko bomo vedeli za lokacijo, bo zadeva pre
prosta. V svetu so že znani načini skladišče
nja, ki jih bomo seveda lahko uporabili tudi pri 
nas,« pravi dr. Lovašič. »Gre za tako imenova
ne plitvo vkopavanje ali pa za kopanje skla
dišča v granitoidne stene. Sedaj še ne vemo, 
kateri način bomo izbrali, ker pač še ni znana  
lokacija. Vendar pa morajo biti za tako skla
dišče izpolnjeni določeni pogoji. Prav gotovo  
je, da skladišče ne sme biti v naseljenem kra
ju, a spet ne preveč daleč od njega. V tem pri
meru namreč ne gre za smetišče, ampak za 
deponijo, okoli katere bo potrebno zgraditi 
določeno infrastrukturo. V skladišču bi bilo 
zaposlenih okoli 40 ljudi, delovalo pa bi vse 
dotlej, dokler iz nizko in srednje radioaktivnih 
odpadkov po določeni dobi razpadanja ne na
stanejo povsem nenevarne snovi. Za tako od
lagališče bi potrebovali okoli pet hektarov 
zemljišča. Težko pa je reči, koliko bi tako skla
dišče stalo, po naših računih ne bi smelo več 
kot 10 odst. letnega bruto produkta.«

Kaj lahko po vsem tem pričakujemo? Po
stopek za izbiro lokacije se ni niti začel. Ko bo 
znana lokacija, bo potrebno tri ali štiri leta, da 
opravijo vse potrebne meritve na terenu, 
zgradijo skladišče itd. Če vse to ne bo oprav
ljeno v tem času, se lahko zgodi, da bodo elek- 
trano zaprli, kar bi sicer lahko že naredili. Ta 
varianta pa niti ni tako neverjetna, saj se bodo 
vse občine, vsaj tako kažejo prve sondaže 
javnega mnenja, krčevito upirale temu, da bi 
bilo tako skladišče zgrajeno na njihovem ob
močju. In ko bo skladišče zgrajeno, še ne bo
do rešeni vsi problemi, saj bodo že čez pičlih 
dvajset let morali poiskati rešitev za skla
diščenje iztrošenega goriva. Da bi vso to goro 
jedrskih odpadkov skladiščili v JE Krško, pa 
vsekakor ni sprejemljiva rešitev, čeprav skozi 
meter debele betonske stene skladišča ob 
elektrarni ne prodre niti en sam radioaktivni 
žarek, tako kažejo meritve strokovnjakov JE 
Krško.

J. SIMČIČ



V neobvezen premislek

ČAST JE 
VEDNO PRED 
MOČJO

Pom em bni in m anj pom em 
bni ljudje iz različnih razlogov 
odstopajo  s  svojih položajev, ki 
so  jih več inom a dosegli z  veliko 
truda, d e la  in z v sem  žarom  
ambicije. Neki kancler je moral 
odstopiti, ker je  v vladni palači 
delal tudi uradnik, ki je vohunil 
z a  so sed n jo  državo, z a  konec  
predsednišk ih  san j politika naj
m očnejše  d ržave n a  svetu  je bi
la u so d n a  e n a  s a m a  noč z lepo
tico, v deželi ljudi s  poševnim i 
očm i je m inister vojske odstopil 
zato, ker je  vojaški reaktivec 
treščil v potniško letalo.

P o  svetu  v sako  leto zap išejo  
in tudi kmalu pozabijo  n a  stoti
ne  podobnih zgodb. Z a  v se  je 
značilno, d a  večji ali m anjši 
m ogočneži n a  hitro pospravijo  
kovčke, š e  prej p a  p red  javnost
jo razčlenijo svojo krivdo. Veli
kokrat te  krivde sp loh  ni, kaj p a  
im a minister vojske konec  kon
cev  opraviti z nerodno  pilotažo 
e n e g a  od tisočih vojaških letal
cev, kanclerji p a  tudi n iso po 
močniki vodij p ro tiobveščeval
nih služb. T oda  vsi m orajo oditi. 
Že zato, ker jim to narekuje  ta  
njihova č a s t in ču t z a  odgovor
nost. č e  je ločitev od stolčka te ž 
ka, jih k h itrejšem u posprav lja
nju prisili opozicija, š e  bolj 
v n e ta  od parlam entarnih  n a 
sprotnikov p a  je las tna  stranka. 
N eom adeževanost je  nam reč  
pom em bnejša  od moči.

V časih  je kaj podobnega  
zgodi celo  pri n as. T ako je parti
ja  najprej zaščitila, nato p a  kot 
staro  cunjo zavrgla Hamdijo 
P ozderca , n e so je n e g a  p re d se 
dnika p red sed stv a  SFR J, ki je 
m en d a  pridno kuril pod loncem , 
ki je  skuhal vrelo A grokom er- 
covo juho. Č eprav  ni z a  kaj ta 

k eg a  š e  nobenih dokazov. In
s ta n c a  za  zbiranje dokazov in 
dokončno  razsodbo  je nam reč  
po vsem  svetu  sod išče . S lednje 
bo m orda tudi P ozdercu  s teh ta 
lo krivdo, ven d ar je bolj kot m o
reb itna k azen  pom em bno  d e j
stvo, d a  s e  je zarad i su m a  
vm ešanosti v afero n a  zah tevo  
svo je  partije moral umakniti v 
trenutku, ko je bil n a  tem , d a  bo 
postal prvi človek Jugoslavije.

Po  v sem  tem , lahko bi naštel 
š e  stotine podobnih primerov, 
m e ravnanje  B oštjana K ovač
iča, odstav ljenega p redsedn ika  
sk upšč ine  občine Novo m esto, 
neizm erno  čudi. Kot (tudi z n je
govo pom očjo) ve  v sa  S loveni
ja, so  g a  odpoklicali zaradi 
u tem eljenega  sum a, d a je  vp le
ten v tako im enovano novom eš
ko g rad b en o  afero, ko naj bi on 
in š e  en  N ovom eščan  poceni 
prišla do  hiš. Z raven je š e  nekaj 
m anj pom em bnih m alenkosti, 
ki bi bile z a  človeka, ki ve, kaj je 
politika, javnost in odgovornost, 
v eč  kot dovolj, d a  bi s e  umaknil 
s  slovenske  m edijske s c e n e  in 
prepustil zad ev o  tistim, ki jo b o 
do  in so  jo dolžni razvozlati. 
Sodišču.

Do tak ra t p a  n ihče  n e  m ore 
trditi, d a  je  B oštjan Kovačič kriv 
ali nedolžen . O d n jeg a  s ta  n je
gova partija in SZDL zah teva la  
sa m o  to, d a  s e  zarad i političnih 
običajev, ki so  v veljavi po 
v sem  svetu , um akne in s  tem  
naredi prostor z a  delo  p ravo
sodnih  organov. On je  to storil, 
v en d ar sam o  n a  pol. S lovenska  
sred stv a  jav n eg a  o b v eščan ja  
so  nam reč  po lna njegovih b e 
se d  o m ontiranem  političnem 
p ro cesu  (minuli ted en  tudi na  
Valu 202), udeležu je  s e  v seh  
političnih prireditev v občini, kar 
je  n ap o sled  n jegova stvar, v e n 
dar ljudje b eže  od njega. Trdi, d a  
je  osnovni razlog z a  njegovo 
razrešitev  n jegov delovni p ro
gram , ki je  temeljil n a  visoki 
dem okratizaciji, kar pa  d a  m no
gim v zgradbi občine  in d ruž

benopolitičnim  organizacijam  
ni bilo všeč . M ed drugim  je 
p redlagal, d a  s e  g a  kot ž u p a n a  
v sak o  leto ponovno potrdi ali p a  
s e  mu izreče  nezaupn ica . To 
naj po K ovačiču ne  bi bilo v šeč  
nekaterim , ki so  s e  ustrašili, d a  
bo takšno  (ne)potrjevanje z a č 
elo sč a s o m a  veljati tudi zanje.

R es ne  vem , kaj h oče  B ošt
jan Kovačič. Zgodilo s e  mu je 
nam reč  na tanko  to, kar je  p red 
lagal in zarad i č e s a r  naj bi m o
ral oditi. Z veza  kom unistov in 
SZDL s ta  mu zarad i u tem elje
n eg a  su m a  vpletenosti v kazni
vo dejan je  izrekli nezaupnico . 
D rugače  ni m oglo biti, tako  rav
najo  po v sem  svetu . Koliko je 
kriv ali nekriv, bo povedalo  
sod išče .

In š e  nekaj bi rad povedal 
B oštjanu Kovačiču. Č aso p is  je 
medij, ki s e  tako  ali d ru g a č e  do 
tak n e  u so d e  m nogih ljudi. R av
no zarad i K ovačiča in n jegove
g a  v eh em en tn eg a  popolitične- 
g a  op le tan ja  po slovenski javni 
scen i s e  je  tre b a  spom niti stotin 
in tiso čev  ljudi, ki so  zarad i te g a  
ali o n e g a  g re h a  zašli v časop is, 
v en d ar kljub morebitnim  tihim 
željam  niso imeli (razen  n a  s o 
dišču) n o b en e  m ožnosti karkoli 
pojasniti. Z anje ni bilo p rostora 
v nobenem  Teleksu, nobeni D e
lavski enotnosti, nobenem  Valu 
202, nobeni Mladini, nobenem  
7 D, n obenem  D olenjskem  listu.

V se  to z a  B oštjana K ovačiča 
iz m eni in š e  komu popolnom a 
nerazum ljivih razlogov ni velja
lo. š e  naprej krši pravila najbolj 
o sn o v n eg a  političnega bonto
na, ne  z a v e d a  se , d a  je  ce lo  na  
n ašem  še  precej grobem  politič
nem  parketu  č a s t  politike po 
m em b n e jša  od moči. Š e  zlasti v 
današn jih  časih.

T udi zarad i te g a  sem  o seb n o  
p repričan , d a  je B oštjan Ko
vačič  (ne g lede  na  to, kako se  
bo končala  z ad ev a  n a  sodišču) 
politično m rtev človek. Svoji in 
moji generaciji je  naredil m ed 
vedjo uslugo, ki je  n e  bo tako 
lahko pozabiti.

MARJAN BAUER____ ____ J
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Pozim i s e  kanarčkov i m o ž 
g an i z m a n jša jo  z a  20  o d s to 
tkov. P tic a  tak o  izgubi tisti del 
m o žg an , ki u rav n av a jo  petje , 
pozim i n a m re č  k an arčk i n e  
pojo. Ko s  pom lad jo  m ožgan i 
s p e t  z ra s te jo , s e  m o ra  k a n a 
rč e k  v se h  p e sm i naučiti n a  
novo. M ed ljudmi je žal tako , 
d a  n ek a te ri z  zm an jšan im i 
m o žg an i kar d o b ro  preb rod ijo  
v s e  življenje. T a  po jav  je  zlasti 
p o g o s t m ed  politiki, im a tudi 
sv o jo  p re d n o s t. K er s e  m o ž 
gan i n e  sp rem in ja jo , s e  jim  ni 
tr e b a  učiti novin  pesm i, v se  
živlienje ponavljajo  isto vižo.

š p a n s k i  kralj Alfonz XIII — 
ljudstvo g a  je  n a g n a lo  le ta  
1931 — je  im el s t r a š a n s k o  
s la b  posluh . Z a rad i te g a  je 
im el n a  dv o ru  v s lužb i tudi 
tak o  im e n o v a n e g a  kom orn ika 
z a  h im no, g la sb e n ik a , ki je  
im el s a m o  to d o lžnost, d a  je  
kra lja  o b  različnih  igranjih 
h im n e  dregn il po d  reb ra , d a je  
vsta l. P re d  u v e d b o  te  s lu ž b e  
s e  je  d o g a ja lo , d a  je  kralj 
sk a k a l pokonci in sa lu tiral ob  
v sak i polki in valčku , m isleč, 
d a  igrajo  him no.

P o v p re č n a  d o lž ina  p e n is a  
s in je g a  kita ie 2 1 0  do  2 5 0  cm . 
O b  tem  p o d a tk u  s e  zam islijo  
tudi p o sam ezn ik i, ki trdijo, a a  
lahko  iz m a jh n e g a  g rm a  skoči 
velik za jec .

G e o rg e s  C lem en ceau , fran 
co sk i d ržav n ik  in p red s tav n ik  
v la d e  m ed  prvo sv e to v n o  vo j
no, je  v svoji oporoki izrazil 
željo, naj g a  pokopljejo  p o k o n 
ci, z  o b razo m , obrn jen im  proti 
Nem čiji. N jegov  ro jak  g e n e ra l 
P ie rre  L ab e lie rre  p a  je  v o p o 
roki n ap isa l, d a  s o  s e  m u s o 
n a rodn jak i tak o  zagnusili, d a  
želi biti p o k o p an  v p o k o n č 
n em  po ložaju , v e n d a r  (za  r a z 
liko od  C le m e n c e a u ja )  z g la 
vo navzdol.

Ko je  um iral, je  A lbert E in s
tein  p o s le d n je  b e s e d e  p o v e 
d a l v n em šč in i. S liša la  jih je  
s a m o  m e d ic in sk a  s e s tra , ki je  
s k rb e la  zan j. S e s t r a  ni z n a la  
nem šk o .

W alte r M onck ton  je  bil 30  
let s lu g a  a n g le š k e g a  kralja

E d v a rd a  vil., ki j e  po  o d s to p u  
postal w indsorsk i vojvoda. L e
ta  19 6 0  s ta  vo jv o d a  in n jeg o 
v a  ž e n a  (n ek d an ja  g o s p a  S im 
pso n ) M onck tona  n ag rad ila  
z a  do lgo le tno  z v e s to  s lu ž b o  s  
kovinsKO to b a č n ic o , ki je  s ta la  
p iškavih  20  dolarjev . Koliko 
s e  k ro n a n e  g lav e  m enijo  z a  
sv o je  pod ložn ike , je  m o g o č e  
sk lep a ti tudi p o  tem , d a  je  n a  
posvetilu  n a m e s to  M onckton 
p isa lo  C onck ton .

P o  dolgih p roučevan jih  s v e 
te g a  p ism a  je  an g lešk i škof 
J a m e s  U sh e r  » izračunal« , d a  
ie bil sv e t n a re je n  23. o k tob ra  
le ta  4 0 0 4  p red  K ristusom . 
U sherjev  sodobn ik , rek tor un i
v e rz e  v C am b rid g eu  p a  je  bil 
š e  bolj n a ta n č e n . O bjavil je, 
d a  s e  je  to  zgod ilo  ob  d eve tih  
d o p o ldne .
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KAJ DANES 
NUDIJO TV 
SPREJEMNIKI

Marsikateri občan pred naku
pom novega TV sprejemnika pre
lista goro prospektov, največkrat 
pa je po tem  še  bolj v dvomih, ka
teri televizijski sprejemnik bo v 
naših razm erah nudil največ. To 
je že kar pravilo za  veliko večino 
uvoženih, predvsem  zahodno 
evropskih TV sprejemnikov, ki v 
eni “škatli,, ponujajo prav vse, kar 
je v zvezi z vsebino na zaslonu, 
pa naj bo ta v obliki besedil ali sli
kovnih sporočil. Manj takšnih 
vprašanj je pri nakupu TV sp re
jemnikov iz dom ače proizvodnje, 
čeprav resnici na ljubo tudi v teh 
sprejemnikih sodobna tehnologi
ja in tehnika počasi, a zanesljivo 
sledita dosežkom  na področju 
prenosa in sprejem a TV signalov.

V nekaj člankih sm o že opisali 
nekatere lastnosti sodobnih TV 
sprejemnikov, danes pa bomo 
poskušali pojasniti možnosti in 
cblike sprejem a besedil na za 
slon TV sprejemnika, ki so  možne 
tako v običajnem kot tudi v kabel
skem načinu prenosa, š e  več, c e 
lo po običajnih telefonskih zve
zah.

N ajenostavnejšo rešitev pre
nosa sporočil (informacij) na TV 
zaslon lahko omogoči TV hiša 
sam a. Večina vas je že opazila, 
da  RTV Ljubljana na svojem pr
vem programu v odmorih med

dvem a oddajam a ter na začetku 
in koncu program a že nekaj ča sa  
posreduje video strani, ki jih 
sprejem ajo prav vsi TV naročniki 
ne glede na to, kakšen TV sp re
jemnik imajo. Rešitev je zelo po
srečena, saj v ostalih načinjj? po
sredovanja sporočil gledalci niso 
izenačeni.

Takšen način p renosa je npr. 
teletekst* (tudi videotext), ki ga
RTV Ljubljana že približno dve le
ti posreduje vsem  tistim, ki imajo 
za  ta  način prirejen TV sprejem 
nik. Oddajanje in sprejem  sta  po 
pravilu v tistem času, ko ni drugih 
televizijskih oddaj oziroma je čas  
z a  teletekst rezerviran. TV sp re
jemniki se  od ostalih razlikujejo le 
toliko, da imajo že tovarniško ali 
pa dodatno vgrajen dekoder, ki 
»prepozna« v eter poslano kodi
rano vsebino. Seveda je v večino 
televizijskih sprejemnikov mogo
če tak dekoder naknadno vgradi
ti, delo pa  mora biti opravljeno 
strokovno. V Sloveniji se  s  tem 
ukvarja servis DO Gorenje, ki je 
tudi proizvajalec dekoderjev, 
prav tako pa je s  svojo oprem o 
omogočil ljubljanski TV hiši odda
janje teleteksta.

V kabelskem  omrežju so  raz
m ere za  prenos TV signalov ne
koliko drugačne. Če želimo vsem  
naročnikom omogočiti sprejem a
nje teleteksta (video strani so  že 
za je te  v vsebino programov 
RTV), je treba na sprejemni stra
ni, pred posredovanjem  v kabel
ski razvod preurediti dekodiran 
signal in ga prenašati kot običa
jen TV signal na enem  od prostih 
kanalov.

Na podoben način si lahko 
omislimo tudi lokalni tekst ali lo
kalne video strani, ki jih posre
duje upravljalec kabelskega

omrežja. Na začetku razvoda z 
generatorjem znakov (iz o sebne
ga računalnika na  primer) tvori
mo vsebino sporočila, v se  ostalo 
pa se  le zelo malo razlikuje od 
prej opisanega. Prednost takšne
ga  posredovanja je oddajanje 
ločenih sporočil brez motenj za 
ostale naročnike. Sporočila so 
lahko oddana tudi na več krajih 
ali z a  posam ezna obm očja loče
no (na primer krajevne skupnosti, 
ulice).

Bolj zahtevna so  posredovanja 
po telefonskih zvezah, običajno 
pa so tudi oznake za različne nač
ine dokaj zam otane (juveks, bil- 
dširmtekst ali kratko btx, pri 
nas tudi videoteks** ipd): ti n ač
ini nimajo kaj dosti skupnega s 
prej opisanimi, TV sprejemniki, ki 
imajo že vgrajene naprave za  ta 
kšen način izmenjave sporočil, 
s e  pač po določenem  predpisu 
lahko vključujejo v različne si
stem e, ki so  v Evropi že  zelo razš
irjeni (na primer turistične infor
macije). Lastnik potrebuje poleg 
telefonskega aparata še  modem 
za  prenos podatkov, TV sp re
jemnik služi kot končna postaja, 
običajen dodatek je tipkovnica 
(ali pa kar osebni računalnik), s  
katero sporočam o svoje »želje«. 
Največkrat gre sam o za iskanje 
in uporabo informacij, v novejših 
sistemih pa tudi za  dodajanje no
vih, kar je bolj kot za  posam ezni
ka, pomembno za  poslovni svet.

MARJAN HRIBERNIK 
in MARJAN MOŠKON

" e v ro p s k e g a  te le tek s ta  n e  s m e m o  e n a č 
iti z am erišk im  po jm om  teletex, ki 
zd ru žu je  v s e  n a č in e  izm enjav  sporočil 
(m ed  drugim i tudi te lefon , faksim ile, 
računa ln ik , slikovni te lefon) n a  en i sam i 
vtičnici — po  o b ič a jn em  te le fo n sk em  ali 
p a  p o  sv e tlo b n em  kablu 
" g le j  p r is p e v e k  Je z ik o v n e g a  ra z so d i
š č a  v DELU, 1. junija 1987!

Glasba

MANTRONIX
Proti koncu leta 1984 je Man- 

tronik, zvočna  polovica d u a  
Mantronix, v New Yorku v 
Downtown R ecordsu miksal no 
ve plošče in jih predstavljal m ož
nim kupcem . N ekega  d n e  s e  je 
tam  z n aše l MC T ee  in hitro je 
nastal duo, ki je  želel posneti 
dem o  posnetek . Nekaj zatem  je 
prišel v trgovino p redsednik  
S leeping Bag R eco rd sa  Wil- 
liam Socolov in odkril M antro- 
n ika z  d em o  posnetkom  F resh  
Is T he W ord. P o sled ica  je  bila 
izdaja  p lošče, ki s e  je dobro  
prodajala, pesm i p a  so  zače le  
vrteti tudi radijske postaje. Ta 
p e se m  je  bila e n a  najbolj p o 
slušan ih  n a  new yorških radij
skih postajah , prišla p a  je  tudi 
na  Bilbordovo top  listo velikih 
plošč. Najvišje s e  je povzpela 
do 16. m esta .

S ledila je m ala p lo šča  N eed- 
le To T he G roove, ki je  prav ta 
ko prišla n a  top listo. Tako je 
duo Mantronix postal skupina, 
ki ji je  edini u spelo , d a  s e  je 
dvakrat zn aš la  visoko n a  top 
lestvicah, čep rav  je  izvirala iz 
m ajhne neodv isne  d iskografs
ke hiše. Proti koncu te g a  leta 
s ta  Mantronik in MC T ee  p o sn e 
la in izdala prvi album  M antro- 
nix: T he Album in s  tem  postala  
sve tovna  atrakcija. G re z a  iz
jem ni diskografski do sežek , ki 
poleg om enjenih  malih plošč 
vključuje tudi zelo  dobro  p esem  
B assline, ki jo je  posprem il v 
javnost prav tako dober, d ina
m ičen spot.

M antronix s ice r pom eni kom 
binacijo M an and  E!ectronix, 
č loveka in elektronike. Zaradi 
te g a  ni nič neob iča jnega , d a  
im ata č lan a  du a  Mantronix sv o 
jo g lasbo  prim erno za  o se m d e 
se ta , d e v e td e se ta  in š e  prihaja
jo ča  leta in d a  sn em a ta  za

tiso če  poslu ša lcev . Po poreklu 
s ta  M antronik in MC T ee  z J a 
majke, kar m orda tudi po jasn ju
je njun prav neverjeten  občutek  
z a  ritem. Le š e  jam ajski reg g ae  
glasbeniki imajo tak  nezmotljiv 
obču tek  za  ritem. O b a  č lan a  
d u a  M antronix s ta  v svetu  show  
biznica p o zn an a  kot šaljivca, ki 
jim a je d ob ra  z a b a v a  enako  
pom em bna  kot re sn o  opravlje
no delo.

T renutno  im a duo  veliko u s 
p eh a  z m alo p loščo  S c ream  z 
d ru g eg a  album a, sodelu je  pa  
tudi z  mnogimi drugimi g la sb e 
niki. To so  sodelovanju  s e  n a 
n a š a  p redvsem  n a  M antronika, 
ki opravlja v s a  p roducen tska  
opravila. Mantronik je produci
ral m alo p loščo in odlično veliko 
p loščo  Jo y ce  Sim m s. P e sem  
Lifetime Love je bila dolgo č a s a  
n a  vrhu d a n c e  lestvic. Jo y ce  je 
s ice r odlična pevka, ki s e  je 
proslavila s  hitom Ali And Ali.

N ova p lo šča  ji je  bila zaradi 
M antronikove produkcije in re- 
m iksa veliko bolj sv e ž a  in z a 
nimiva. T udi D uran D uran so  s e  
zapletli v njihovo zgodbo. M an
tronik s e  je odločil, d a  jim po
m ag a  z rem iksom  nekaj pesm i 
z n jihovega zad n jeg a  album a 
Notorius, s  čim er bi jim po m a
gal do  u sp e š n e jše g a  n a s to p a  v 
plesni Ameriki. D uran Duran so  
že  prej sodelovali z dobrimi 
producenti, ta  zad n ja  po teza  pa  
bi jim lahko povsem  sprem enila  
zvok.

M usič M ad n ess je drugi al
bum  M antronixa, mnogi trdijo, 
d a  je boljši od prvega. V sekakor 
s ta  dob ra  oba, drugi p a  je  neko
liko d ru g ačen  od prvega. Man- 
tronix je  gotovo najpom em bne
jši predstavnik  hip-hop g lasbe  
in praktično edini, ki z a re s  nekaj 
pom eni v sodobni glasbi. Pravi
jo, d a  zasluži, d a  bi bil uvrščen  v 
vsako  dobro  diskoteko.

priloga dolenjskega lista



KAJBO
REKLO
USTAVNO
SODIŠČE?

D olenjske Toplice, prijazen dolenjski zdraviliško- 
turistični kraj pod roškimi gozdovi, s e  že  skoraj d e 
setletje s reču je  s  precejšnjim i razvojnimi problemi, 
saj nim a lokacij z a  gradnjo  individualnih hiš, d ruž
benih stanovanj v blokih, trgovin, gostinskih in obrt
nih lokalov, p a  tudi av tobusne  postaje  nim ajo kam 
prestaviti ozirom a kje urediti, kot bi bilo treba. V kra
jevnem  jedru za  v se  to ni prostora, z a  širitev kraja pa 
je predvsem  zaradi turistične in kmetijske d e jav n o s
ti malo možnosti. Zaradi teg a  p rosto rskega razvoj
n eg a  zasto ja  imajo v kraju nem alo težav. Kadri u h a 
jajo, p renekaterem u učitelju, zdravniku itd. so  
D olenjske Toplice tako le kratka v m esn a  postaja, 
kar ljudi jezi in boli.

Da bi odpravili te  razvojne zag a te  Dolenjskih To
plic, so  zbori novom eške občinske  sk upšč ine  
konec leta 1984 po običajni predhodni javni razp ra
vi in razgrnitvi načrta  sprejeli zazidalni načrt z a  Do
lenjske Toplice z a  pozidavo N a kam enju. Tu naj bi 
pripravili po trebne lokacije z a  individualne hiše, 
v rstne h iše, z a  nekaj blokov, ki bi sm eli biti največ 
dvonadstropni, d a  ne  bi kazili podobe kraja, z a  trgo
vine, z a  tiho obrt. Sprva je bil v okviru zazidalnega  
načrta  p redviden tudi vrtec, ki pa  im a sed a j m esto  
n a  drugem  koncu kraja, pri osnovni šoli, in g a  v no
vem  topliškem  naselju  ne  bo, četudi jim g a  bo u sp e 
lo začeti izgrajevati. Zakaj ta  četudi? Zazidalnem u 
načrtu m očno naspro tu je  nekaj krajanov, p redvsem  
tistih, ki so  lastniki zem lje na  obm očju, predvidenem  
za  pozidavo. Dejstvo je, d a je  m ed njimi nekaj last
nikov zaščiten ih  kmetij in d a  bi pozidali p recej zem l
je  prve kategorije, torej najboljše km etijske zemlje, 
ki jo tudi zakon  ščiti pred  kmetijsko uporabo. Teh 
nekaj krajanov s e  je dvignilo letos spom ladi, ko so  
dobili sk lepe  so d išča  o prenehanju  lastn inske p ra 
vice na  zemljiščih, ki jih o b se g a  zazidalni načrt Na 
kam enju, z a  kar je  bil podlaga po prav tako običajni 
predhodni javni razpravi lani sprejeti občinski odlok 
o p renehanju  lastn inske pravice n a  teh  zemljiščih.

BREZ UPA ZMAGE?

Z oper te  sk lepe  so  s e  pritožili, a  brez upa  n a  zm a
go. Problem  so  sprožili n a  zboru krajanov 20. m arca  
letos pod točko razno. Po burni razpravi s e  je zbor 
razšel s  sklepom a, d a  so  proti pozidavi zem ljišč 
prve kategorije in proti zazidalnem u načrtu Na 
kam enju, te r s  predlogom , naj bi realizirali stari z a 
zidalni načrt z a  hrib Cviblje nad Dolenjskimi Topli
cami. T eh nekaj krajanov je dalo  tudi pobudo za  
ocen o  ustanovnosti in zakonitosti zaz idalnega  
načrta  in odloka o p renehanju  lastn inske pravice 
n a  obm očju zaz id a ln eg a  n ačrta  Na kam enju. O d
govora n a  to pobudo iz u s tav n eg a  so d išč a  š e  ni, 
nanj bo treb a  verjetno čakati š e  nekaj č a sa . M edtem 
v občinskem  komiteju z a  urbanizem  in varstvo okol
ja, pri katerem  deluje tudi sk lad  stavbnih zem ljišč, z 
nekaj zam u d e  nadaljujejo s  pripravami za  realizaci
jo zaz id a ln eg a  načrta  po sp re je tem  program u, ki si
ce r sed a j po korekturah za jem a p recej m anj zem l
jišč kot prvotni načrt. V zelo  daljno bodočnost je  na  
primer odm akn jena  pozidava zem ljišč nad ces to  do 
tovarne Bor, kjer je  p recej več  najboljše zem lje kot 
na delu  pod Borom, ki je  do ločen  z a  pozidavo v prvi 
fazi, ki naj bi zad o šča lo  do leta 2000. Najmanj do 
konca stoletja, pa  verjetno tudi š e  potem , naj bi tudi

ne  rušili stanovanjsk ih  hiš, ki stojijo se d a j n a  tem  
obm očju, čem ur m ed drugim krajani prav tako  zelo  
nasprotujejo in navajajo  kot višek  nerac iona lnega  
obnašan ja . Povejm o še , d a  prizadeti krajani, ki n a s 
protujejo uresničitvi z az id a ln eg a  n ačrta  in izročitvi 
svojih zem ljišč v d ru žb en o  last v ta  nam en , p rizna
vajo, d a  so  p ravzaprav  spali, ko so  o v sem  tem  bile 
razprave. Zatrjujejo p a  tudi, d a  so  bile razp rave  n e 
prim erno, p reveč  n a  tiho o rgan iz irane  te r d a  so  bili 
krajani v bistvu »prodani« od vodstva  krajevne 
skupnosti. Sedan jem u vodstvu očitajo, d a je  z a d rž a 
lo sk lep  ozirom a zah tevo  zb o ra  krajanov, sp re je to  
20. m arca  letos, n am esto  d a  bi jo posredovalo  n a 
prej tistim, ki vodijo postopke in priprave z a  realiza
cijo zazidalnega  načrta.

OBRNJENA PLOŠČA

D ušan G randa, p redsedn ik  sk u p šč in e  krajevne 
skupnosti D olenjske Toplice — prizadeti krajani mu 
očitajo, d a  je  š e  p red  č a so m  govoril o  tem  zaz id a l
nem  načrtu kot o  skrpucalu, zdaj pa  je  kot de lavec  
novom eškega  R azvojnorazisko»alnega cen tra , ki 
izdeluje zazidalne načrte, in kot krajevni funkcionar 
obrnil p loščo  — pravi, d a  sploh ni res, d a  bi vodstvo 
krajevne skupnosti zad rževa lo  sk lepe  zb o ra  kraja
nov. »Svet krajevne skupnosti je  obravnaval, kar se  
je  dogajalo  n a  zboru letos spom ladi. Dogovorili pa  
sm o  s e  le o sp rem em bi zaz id a ln eg a  nač rta  v tistem  
delu, kjer je  bil predviden vrtec. V fazi dopolnjevanja  
planskih dokum entov je  sve t ponovno obravnaval 
to zadevo , podprl korekturo zaz id a ln eg a  načrta  
g lede  vrtca. Tam  naj bi stal blok, n a  osredn jem  delu 
naj bi predvideli tudi lokacije z a  več je  trgovine, g o s 
tinske lokale, z a  av tobusno  postajo, z a  kar v s re 
d išču  Dolenjskih Toplic ni prostora. Svet je  dal tudi 
vlogo, d a  bi šli čim prej v realizacijo zazidalnega  
načrta, d a  bi le prišli do lokacij z a  hiše, ker p o m an 
jkanje le-teh zavira razvoj kraja, saj kadri uhajajo. 
Svet je  tehtal, ali povsem  upoštevati zah teve  tis tega  
zb o ra  20. m arca  ali celovit razvoj kraja, z a  kar ni 
prav dosti prostorskih m ožnosti. B rez predvidene 
pozidave bo vsaj dolgoročno razvoj Dolenjskih T o
plic onem ogočen . S icer je  n a  tem  obm očju , sed a j 
predvidenem  z a  pozidavo v prvi fazi, p recej zem lje 
d ruge kategorije, prva co n a  je le tam , kjer naj bi bili 
bloki. R ekel bi še , d a  so  bili v e s  č a s  pom isleki pri teh  
krajanih in v krajevni skupnosti g lede  blokovne p o 

zidave , ne  p a  zarad i p o se g a  n a  ta  zem ljišča, posto 
pek  z a  sp re jem  zaz id a ln eg a  n ač rta  p a  je  bil voden 
povsem  korektno in javno. N aš nam en  jettudi, d a  se  
obsto ječi stanovanjsk i fond ohranja, kolikor s e  da. 
G lede  g radnje n a  Cvibljah p a  toliko, d a  je  bila z a  to 
p red  leti izdelana  skup in ska  lokacijska dokum enta
cija z a  vikend cono, brez vodovoda in kanalizacije. 
To bi bila nam reč  ogrom na investicija,« pravi D ušan 
G randa.

REPUBLIKA NI REKLA »DA«
Kot rečeno , s e  v komiteju za  urbanizem  in varstvo 

okolja sk upšč ine  občine Novo m esto  in v skladu 
stavbnih zem ljišč nadaljujejo priprave za  realizacijo 
z az id a ln eg a  načrta  v Dolenjskih Toplicah. »Nič ni 
teklo anonim no,« raz lag a  p red sed n ica  komiteja 
A ngelca Legan, »zazidalni načrt je  bil v javni raz 
pravi tudi v Krajevni skupnosti. K akšna je bila raz
prava, je  vp rašan je . Mi sm o še le  sedaj, ko vabim o 
lastnike, d a  bi s e  dogovorili g lede  izročitve zemljišč 
in odškodnine, zvedeli z a  problem e in naspro tovan
ja  v krajevni skupnosti.« L eganova pravi, d a je  takrat 
š e  kot p red sed n ica  zbora  zd ru žen eg a  dela  pripo
m ogla k tem u, d a  teg a  zazidalnega  načrta  niso sp re 
jem ali, dokler ni bil z a re s  utem eljen. »Realiziran po
tem  ni bil, ker je  bil v veljavi zakon o varstvu 
kmetijskih zem ljišč. Potem  je bilo to usklajeno z a  
prostorski del d ru žb en eg a  p lana  občine  in zazidalni 
načrt v n esen  v srednjeročn i in dolgoročni plan 
o bč ine  te r v plan sk lad a  stavbnih zemljišč.« L ega
nova priznava, d a  jim republiška m ed reso rsk a  
kom isija ni p ism eno odobrila v a seh  posegov  na  

rvo obm očje. V N ovem  m estu  seT govarjajo , d a  je 
ila z a d e v a  usk la jena  v p rejšn jem  sredn jeročnem  

obdobju, čep rav  dokončna ureditev zad ev  š e  čaka. 
V prvi fazi so  s e  odločili pozidati zem ljišča pod Bo
rom, ker tu ne  g re  le z a  zem ljišča prve kategorije ter 
bi v tej petletki le zagotovili lokacije z a  hiše, poleg 
te g a  n e  bo treb a  š e  nič rušiti. V tej prvi fazi naj bi pri
dobili v d ružbeno  last in pripravili ter delno kom u
nalno  opremili (c es ta  s  prvim tam ponom , vodovod, 
elektrika) lokacije z a  41 vrstnih in individualnih hiš 
ter z a  70 družbenih  stanovanj. Razlog za  le delno 
kom unalno  op rem o  lokacij je  v tem , d a  bi bile po 
po lnom a oprem ljene lokacije predrage. Druge 
kom unalne n ap rave  bodo stanovalci potem  d o g ra 
jevali postopno, v skladu s  finančnimi m ožnostm i. 
To zem ljišče naj bi zadostovalo  do leta 2000, ž e  do 
takrat pa  naj bi vsakih pet let preverjali uprav ičenost

in ekonom ičnost nadaljnje realizacije zazidalnega  
načrta.

ZA VSE NADOMESTNA ZEMLJA
»Naredili sm o  analizo, koliko zaščiten ih  kmetov 

bo prizadetih,« pravi L eganova. Z a prvo fazo bi šlo 
2,83 hektarja zem ljišč prve kategorije, vendar ni 
nobeno  v lasti z a šč ite n e g a  km eta. Pršini, ki im a na  
tem  obm očju p arce le  iz d ruge  kategorije, bom o 
zem ljo v seen o  nadom eščali, ker je  lastnik za šč ite 
ne  kmetije. Zanj bi kasneje , če  bi bil kdaj v celoti re a 
liziran zazidalni načrt in š e  razvojni načrti Krke, tozd 
Zdravilišča, pri čem er bi bil P ršina sp e t ob precej 
zem lje, tako iskali nadom estno  lokacijo z a  celo  
kmetijo. S edaj p a  bom o za  vsak  kos n jegove zem l
je, ki mu bo odvzet, in en ak o  za  v se  za šč iten e  km e
te, čep rav  ne  g re  z a  zem ljo prve kategorije, poiskali 
nadom estno  zemljo.« L eganova tudi pravi, d a je  bilo 
zem ljišče z a  pozidavo do ločeno  skupaj s  krajevno 
skupnostjo, tu p a  bodo lahko gradili le tisti, ki tu živijo 
ali delajo. Cviblje zaenk ra t ne pridejo v poštev  za  
pozidavo, am pak  še le , ko bodo v Dolenjskih Topli
cah  rešili problem  z visokotlačno vodo. S edaj bi bila 
napeljava vode do  tja p red raga, sam o  primarni vod 
bi po cen ah  iz 1985 stal preko 110 milijonov. Ja sn o  
je, d a  takšnih investicij n ihče ne  zm ore več. Proti 
pozidavi N a kam enju  d a  so  le lastniki, p a  š e  to ne 
vsi, krajevna skupnost pa  tudi po njenih b e se d a h  
vztraja, d a  se  priprave za  pridobitev lokacij nadalju 
jejo, in sk lad  stavbnih zem ljišč to tudi dela. »Če bi 
u stavno  so d išče  odločilo, d a  na  zem ljišča prve 
kategorije ne sm em o  posegati (na d ruga  lahko Brez 
zadržkov), bom o že  odkupljena zem ljišča ob vračilu 
valorizirane odškodnine vrnili lastnikom ali p a  jih po 
dogovoru porabili z a  n ad o m eščan je  odvzetih zem l
jišč zaščitenim  kmetom. Dokler z u stavnega  s o 
d išča  ni nič, mi delam o  naprej, in č e  bo vse  norm al
no teklo, bi bile om en jene  lokacije v Dolenjskih 
Toplicah pripravljene do leta 1989. S icer m ora kra
jevna skupnost reči, naj p reneham o  s  pripravami. 
Mi s e  bom o ravnali v sk ladu z njihovo odločitvijo. 
D ejstvo pa  je, d a  so  D olenjske Toplice razvojno v 
prostoru precej om ejene, pozidava ki bi bila manj 
spo rna  g lede varovanja  km etijske zemlje, pa  zelo 
d raga , praktično neizvedljiva,« m eni A ngelca Le
gan.

Kako skleniti? Prav imajo pravzaprav  eni in drugi, 
kaj z razvojem  Dolenjskih Toplic bo, š e  ni jasno . 
R es ni m ožen  način, d a  bi bil volk sit in koza ce la?

Z. LINDIČ-DRAGAŠ

Varnostni sistem

POSEBNI
ODRED
MILICE

P red sed stv o  SF R J je  poslalo n a  K osovo posebni 
odred  milice zv ezn eg a  sek re taria ta  z a  notranje z a 
deve. V obrazložitvi odločitve je  m ed drugim napi
san o , d a  je bil prihod specia lcev , kot jim pravijo, n u 
jen. Tako zaradi stopnjevanja o rganiziranega so 
v ražn eg a  delovanja  a lbanskih nacionalistov in 
separatistov , kot tudi zarad i v se  večje  aktivnosti 
srbskih in črnogorskih  nacionalistov. P osebn i o d 
red milice je  po sporočilu na  Kosovu zato, ker je  v 
tem  delu n a še  d ržave  resno  og ro žen a  varnost.

Ni prvič, d a  so  na  K osovu p o seb n e  en o te  zv ez 
n eg a  sek re ta ria ta  z a  notranje zadeve. Leta 1981, ko

so  avtonom no pokrajino zaje le  burne dem o n s trac i
je, so  n a  K osovo prvič poslali sp ec ia lce . E nota je 
p rispela  12. m arca, v en d ar s e  je  v Prištini mudila 
sam o  24 ur. Pristojni pokrajinski organi so  n am reč  
ocenili, d a  navzočnost zveznih miličnikov ni po 
trebna. Ker p a  so  se  dogodki dram atično  stopn jeva
li, so  s e  specialci 26. m arca  ponovno vrnili v Prištino 
in skupaj z redno  milico SA P K osovo sprem ljali in 
preprečevali dem onstrac ije . Is tega  d n e  je  prispela  
na  K osovo tudi okrepitev, š e  en a  po seb e j oprem lje
n a  in usposob ljena  en o ta  zvezne  milice, ta  je  im ela 
nalogo varovati svečanosti ob sp re jem u  in predaji 
štafete  m ladosti. T eg a  d n e  je bilo v dem onstrac ijah  
ranjenih 11 miličnikov iz se s ta v a  organov  z a  no tra
nje z a d ev e  Kosova. Med specialci m bilo ranjenih in 
poškodovanih, p redvsem  zaradi p o seb n e  zašč itn e  
op rem e, ka tere  del so  takrat prvič uporabili. E na 
skupina sp ec ia lcev  s e  je po odhodu štafe te  vrnila v 
B eograd, del p a  so  k asn e je  vključili v tako  im eno
vani združeni odred  milice, ki g a  je  p redsedstvo  
SFR J poslalo v pokrajino 2. aprila 1981.

Kaj so  p o se b n e  en o te  milice, kako so  oprem ljene 
in kakšne  naloge  im ajo? Ustanovili so  jih v s e d e m 
desetih  letih za  tako im enovane hitre intervencije 
ozirom a operacije  v zap le ten ih  in posebn ih  oko
liščinah. Njihova tem eljna naloga je p rep rečev an je  
večjih kršitev jav n eg a  red a  in miru, po potrebi s e  
zoperstavijo  organiziranem u delovanju notran jega 
ali zu n an jeg a  sovražnika. T u so  po b e se d a h  za  to 
pristojnih m išljene predvsem  akcije zoper različne 
oblike terorizm a in neka te re  p o seb n e  naloge. P o 
se b n e  eno te  milice so  številčno m ajhne, ven d ar vr
hunsko  oprem ljene in urejene. Specialci so  g lede

n a  vrsto naloge ob lečeni v m askirne kom binezone, 
č e la d e  z vizirji, o lepne  telovnike, n a  nogah imajo 
p o se b n e  čevlje. O boroženi so  s  sam okresi in revol
verji, avtom atskim i puškam i, ostrostrelskim i p u š
kami, ki so  oprem ljene tudi z a  nočno  streljanje, ter z 
drugim  orožjem  d o m ače  in tuje proizvodnje. Č e in
tervenirajo  zope t dem onstran te , so  n a  seznam u  
op rem e  tudi posebn i ščiti, palice, m aske, dim na 
sredstva , na  prim er solzivec in podobno.

P o se b n a  en o ta  zv ezn eg a  sek re ta ria ta  z a  notra
nje z ad ev e  im a m oč brigade, to je okoli 1500 ljudi. 
N a kosovu s e  ta  č a s  mudi en  odred, kar je, kot je 
sporočila  angecija  R euter, okoli 380 mož. Isti tuji vir 
dodaja , d a  so  s e  specialci udomili 9 km od Prištine, 
od p o seb n e  tehnike imajo tudi lahke oklepnike.

»Spet s e  je  ponovilo, d a  m orajo Jugoslovani po 
datke  o svoji milici dobaviti od tujih virov o b v e šč a 
nja, naši državljani p a  s e  s  p osebno  enoto  milice 
sp o zn av a jo  prek vevčasnkih  električnih p en d re 
kov,« je minulo nedeljo jedko zap isal znani Vjesni- 
kov kom entator Jo ž e  Vlahovič.

B rigada spec ia lcev  je usposobljena, d a  tako re
koč v trenutku intervenira na  katerikoli nevralgični 
točki v državi. V ses tav i im a v se  vrste  specialistov  
sp o so b n a  je  posredovati tako ob ugrabitvi letala kot 
ob velikem  ogrožanju  jav n eg a  red a  in miru. S p e 
cialci so  sposobn i, imajo v so  alpinistično tehniko, 
p rem agati v sako  strm o steno  ali pročelje katerekoli 
zg rad b e , tudi nebotičnik s  40  nadstropji. Zelo sp re t
ni so  tudi n a  krasu , v podzem skih  jam ah in razp o 
kah. Tja bi se , kot so  ze  pokazale  izkušnje, zatekli 
teroristi. O dveč je pripovedovati, d a  so  specialci vsi 
po vrsti odlični strelci z  vsem i orožji, ki jih imajo.

Najboljši m ed njimi imajo tudi p o seb n e  naloge, na 
primer ostrostrelsko streljanje n a  pom ične in n e 
pom ične cilje, na  tako  im enovanih selektivnih s tre 
ljanjih pa  s e  preiskusijo tudi v streljanju n a  nepom ič
ne, trenutne in pom ične cilje, v streljanju v nočnih 
razm erah  in v streljanju iz drvečih vozil in heli
kopterjev.

Med oprem o p o se b n e  en o te  zv ezn e  milice so  tu 
di naprave  z a  nočno  opazovan je  in prisluškovanje. 
Tu so  tudi transporterji, p o seb n a  vozila d o m ače  pro
izvodnje. D osežejo  hitrost do  100 km na  uro, peljejo 
lahko praktično po vsakem  terenu , jekleni braniki jih 
ščitijo pred eksplozijami. T ransporter prem aguje 
vodne ovire, giblje s e  lahko tudi s  prestreljenimi ko
lesi. Med oprem o je tudi robot, s  katerim odstranju je
jo in prevažajo  tem pirane m ine in bom be, ki bi jih 
postavili teroristi.

P ovp rečna  s ta ro s t pripadnikov p o seb n e  eno te  
milice zv ezn eg a  sek re ta ria ta  z a  notranje zad ev e  je 
25 let. Vsi so  prostovoljci. Fizično pripravljenost in 
psihično stabilnost preverjajo n a  vsakoletnih zelo 
temeljitih zdravstvenih  pregledih. Napori so  izjemni.

Tako na  prim er pripadniki h rvaške tovrstne eno te  
(drugih podatkov žal nim amo) v sak  dan  pre tečejo  8 
do 10 km, nato s e  dve uri ukvarjajo z  borilnimi športi, 
v sak  ted en  je n a  vrsti pohod na  40 km. Pod kom 
pletno bojno oprem o, težko  20 kg. To je s e v e d a  sa - * 
mo del urjenja.

O b letošnjem  dnevu varnosti so  beograjski s p e 
cialci n a  Batajnici izvedli vajo z delovnim naslovom  
»O svobajanje talcev  iz zap rtega  prostora s  pom oč
jo helikopterja«. Akcija je tra ja la  manj kot 3 minute.

M. B.

priloga dolenjske Gl



Tone iz Vidošič

V TUJINI 
JE LASTEN
w

ZEP
EDINI
PRIJATELJ

T ežko  je d a n e s  razum eti, kako je v pe tdese tih  le
tih nekate re , zlasti m lajše ljudi vleklo č ez  takrat š e  
skoraj nepropustno  zaprto  mejo v svet, od koder so  
prihajali glasovi o boljšem , lepšem  in svetle jšem  živ
ljenju, o m ožnosti zaslužka , obetih z a  pridns, spG- 
5C bns iH podjetne, o večjih človeških svoboščinah . 
P rece j jih je poskuša lo  ilegalno priti č e z  m ejo, p re 
cej m anj je  tistih, ki jim je  uspelo, š e  manj tistih, ki jim 
je potem  tam  č e z  uspelo . M arsikdo s e  je potem , ko 
je od blizu spoznal obljubljeni raj, krepko pokesal, in 
m arsikdo d a n e s  prizna, d a  bi mu bilo boljše in lep še  
dom a.

»Ni d en arja  na  svetu, d a  bi š e  enkra t prestal tisto, 
kar sem . Niti pol te g a  ne. D an es  vidim, d a  tukaj b o 
ljše živite, tukaj im a človek prijatelje, zn an ce , d ruž
bo, zunaj pa  veljaš sam o  toliko, kolikor im aš v žepu . 
Tvoj žep  ti je  edini prijatelj. Tukaj je  A merika, ne  po 
bogastvu, am pak  kar s e  življenja tiče,« pravi T one 
S tariha, ki je  pred  28 leti pobegnil iz V idošičev pri 
Metliki č ez  m ejo in sed a j dokaj lagodno  in dobro  živi 
n a  Novi Zelandiji. O d 50. leta ne  de la  več, hodi po 
svetu, n a  Novi Zelandiji im a razkošno  hišo, je  lastnik 
stanovanjskih blokov, im a počitniško hišo v Avstrali
ji, vsaki dve leti si v Angtiji kupi m e rced esa , ki na  
Novi Zelandiji s ta n e  toliko kot d o b ra  h iša. Letos je 
sp e t z žen o  potoval po Evtopi in s e  z a  dalj č a s a  
ustavil tudi v dom ačih  krajih. »Jaz sem  T one iz Vi
došič  in nič d rugega. Avto, h išo in v se  ostalo  lahko 
kupiš, to ne  velja dosti, to je  material. Č lovek je pa  
človek, p rav eg a  č loveka ne  m oreš kupiti!«

DVE ZAPLATI KOT 
RAZPOZNAVNI ZNAK

S tariha  je  m ed  vojno tri le ta  in pol hodil v šo lo  in s  
tem  s e  je  n jegova šo lsk a  u č e n o s t enkrat z a  zm eraj 
končala. Pravi, d a  v življenju ni prebral niti e n e  knji
ge. J e  p a  ž e  od m alega  prebrisan , zvit in priročen za  
v sako  delo. »Sam o ne  n a  kmetiji, kakor je  hotel oče. 
S e  d a n e s  ne  bi zaston j m aral kmetije,« pravi. Da bi 
s e  izučil k ak šn eg a  poklica in s e  rešil kmetije, je  ko
m aj 14 -leten  leta 1948 pobegnil od do m a  v brigado, 
»na udarniško«, kot s e  je  tak ra t reklo. O če je sel n a  
policijo, opisal s in a  in povedal, d a  g a  bodo spoznali 
tudi po tem , d a  im a n a  h lačah  dve zaplati, en o  s p re 
daj, en o  zadaj. In so  g a  res. P a  je  T one sp e t prišel 
naza j v V idošiče, n a  kmetijo. A m pak km ečk eg a  d e 
la s e  ni in ni oprijel, čep rav  je o č e  umrl in je  bil d o m a 
edini moški. »Bil sem  lump, rad sem  s e  lepo  oblačil, 
v eč sem  bil v Metliki kot dom a, pa  z dolarji sem  kšef- 
tal. Pri šestnajs tih  in pol se m  sk u ša l pobegniti č ez  
m ejo v Italijo, a  so  m e pri S ežan i dobili in m e z a  s e 
dem  m e se c e v  vtaknili v zapor. Ko m e je m am a 
prišla ob iskat v zapor, sem  bil tako suh, d a  m e ni 
spoznala . Potem  sem  s e  pririnil v kuhinjo, kjer je  bilo 
dovolj h rane . Kavo sem  si tako  sladkal, d a  je  žlica 
s ta la  pokonci,« s e  sm eje , ko s e  spom inja  tistih 
č aso v . Ko je prišel iz zapo ra , mu žilica sp e t ni da la  
miru in č e z  č a s  so  g a  dobili, ko je preprodajal do lar
je. Dobil je  pol leta, a  je  m oral prej odslužiti dve  leti 
vo jaščine. »Ko sem  prišel od  vojakov, s e  je  tisto že  
pozabilo , bil sem  o bso jen  v Karlovcu. A je neki poli
caj, ki je  bil po ro čen  z z en sk o  iz n a š e  vasi, v se  izbr
skal n a  dan , m e z zvijačo dobil v Novo m esto, kjer so  
m e prijeli. V zaporu  sem  s e  najprej zrinil z a  frizerja, 
a  je  bilo te g a  konec, ko se m  pri britju n ek eg a  politič
n e g a  urezal. Po tem  so  m e poslali n a  G raben , kjer je

Kmetovanje

V VIŠAVAH
GOSPODARIJO
POGUM,
VOLJA IN 
ZNANJE

Vinogradništvo daje nezanesljiv kruh, zato si Kelhar- 
jevi na Vrhovnici sam o od trsja ne bi upali živeti. Pride
lavo sicer odličnega grozdja od nekdaj dopolnjujejo z 
živinorejo. Dohodek od mleka je zanje to, kar je za  d e 
lavca m esečni zaslužek, zagotavlja jim občutek var
nosti, medtem ko pri vinogradu nikoli vnaprej ne vedo, 
če  jim bo narava prizanesla s  točo in pozebo in če  ne 
bo neprijetnih p resenečenj ob prodaji. Vinska kriza, v 
katero sm o zajadrali pri nas in v svetu, grozdju znižuje 
ceno in poglablja občutek negotovosti med vinograd
niki.

Kehlerjeva kmetija je na višinskem svetu. Razprosti
ra se  na 22 hektarih in ima veliko gozda. Poldrugi hek
tar so  ga  lani izkrčili za  travnik in za pašo. Kelharjevi 
redijo enajst glav živine. Čredo molznic nameravajo 
podvojiti, zato so  pred tremi leti, ko se  je sin Marjan od
ločil za gospodarjenje doma, začeli graditi nov hlev. Pri 
Slovinu, s  katerim kot kooperanti sodelujejo od prvih 
začetkov, so  jim tedaj ponudili namenski kredit po 
ugodni obrestni meri in Marjan je s  starši presodil, da 
jim sam o razm ah živinoreje lahko zagotovi solidno živ
ljenje. Tako so  se  zadolžili, vendar kljub posojilu ni šlo 
vse gladko.

Hlev so  zidali lani in predlanskim, pokrili so  ga šele 
letos in zdaj vse skupaj stoji, ker nimajo denarja z a  n a 

daljevanje. T udi hiša ni dokončana. Graditi so  jo začeli 
pred desetimi leti. Zdaj je pod streho, vendar ni še  zapr
ta in tako čaka na boljše čase. Delo pri hlevu se  je z a 
vleklo zaradi zim ske pozebe 1985, ki jim je pobrala ves 
dohodek od grozdja. Njihov hlev bo sodoben in je zato 
skoraj za  tretjino dražji od klasičnega. Ravnali so  se  po 
nasvetih strokovnjakov, opogumlja pa jih inž. Alojz Ku
nej, direktor TOK Vinogradništvo Slovin Bizeljsko — 
Brežice. Imeli bodo hlev za prosto rejo. Njegova pred
nost je v sam opostrežnem  načinu prehranjevanja, kar 
pomeni, da  s e  gredo krave sam e nakrmit v silos. V Po
savju bo to prvi hlev na višinskem območju. Drugega 
so  začeli graditi v sevniški občini, trije pa že stoje na 
brežiški ravnini: Curhalekov na Mostecu, Kržanov v 
Curnovcu in Kosov na Jesenicah.

Količino krme s  pašnikov bodo Kelharjevi podvojili z 
intenzivno tehnologijo. Njive in travnike nameravajo 
pozneje celo namakati. Svet na Vrhovnici je skalnat, 
zato su ša  pogosto razredči pridelek. Na srečo  je malo 
niže potok, iz kateregabi lahko načrpali dovolj vode za 
nam akanje. To so  načrti, o katerih si še  ne upajo raz
mišljati naglas, dokler ne bodo dokončali začete  inve
sticije, ki ji sam i niso kos. Zdaj se  dogovarjajo z ljub
ljanskimi mlekarnami. Pripravljene so  jim pomagati, da 
bi čimprej napolnili novi hlev in Kelharjevi upajo, da 
bodo obljubo potrdile z dejanji.

Kmetiji pri usmerjanju ves čas  pom agajo Slovinovi 
pospeševalci. Starejši gospodar Ivan je prepričan, da 
sicer ne bi imeli toliko volje za  uvajanje novosti. Največ 
jim pomeni to, da  iz njihove raztresene in nedostopne 
vasi vsak dan redno odvažajo mleko. Na leto ga oddajo 
Kelharjevi štirinajst tisoč litrov in gospodar g a je  šes t let 
sam  vozil v dolino. Zdaj prihaja na Vrhovnico s  traktor
jem in cisterno Ivan Kostevc po krožni progi do Svetih 
Gor oziroma Zagaja in nato mimo njih in Janeževe 
Gorce do Bizeljskega.

Na Vrhovnici je posejanih dese t hiš in skoraj od 
vsake s e  kdo vozi na delo v dolino. Največ možnosti za 
to, d a  bi se  tudi mladi rodovi preživljali izključno s 
kmetovanjem, imajo Kelharjevi in Osojnikovi, ker bodo 
naslednji ostali dom a in so  zato pripravljeni marsikaj 
narediti za  posodobitev in večjo donosnost svojih vi
šinskih kmetij. Pred tremi leti so  bili pri Kelharju še  na 
razpotju. Zdaj sedem indvajsetletni sin Marjan je nihal

še  m am a Elibazeta, upajo, da  bo kmalu pripeljal do
mov nevesto, da  se  bo družina pomnožila.

Včasih jih je bilo veliko pri hiši, veliko za  delo in za  
jelo. Ko so  se  po osvoboditvi vrnili iz izgnanstva na Ba
varskem, jih je devet sedelo za  mizo, pet otrok, starši, 
teta, stric. Odkar se  je vrnil Marjan, so  z ostarelo 
očetovo teto vred štirje. Po vojni so  našli zapuščen  
dom in opustele vinograde, ker jih Kočevarji niso znali 
obdelovati. Ivan ima zato za  seboj že  drugo obnovo, 
čeprav jo običajno en rod doživi le enkrat.

Kelharjevi imajo ta č a s  v svojih nasadih osem  tisoč 
trt, predvsem  sorte za  beli in rdeči bizeljčan, pred štirimi 
leti pa so  po toči in pozebi nanovo zasadili dva tisoč tr
sov m uškatnega silvanca. Letos so  trgali drugič in od
dali Slovinovi kleti v Orešju dve toni vrhunskega pridel
ka. Ko so  ga  pripeljali tja, so  bili prijetno presenečeni, 
ko so  v njihovem grozdju namerili 23 odst. sladkorja. 
Kelharjevi prodajajo Slovinu poleg grozdja in mleka 
tudi teleta in presežke drugih pridelkov. Pohvalijo se, 
da  so  s firmo v dobrih odnosih, da  pa jim pri cenah  do
bro m edsebojno razum evanje nič ne koristi. Ne mleko 
ne grozdje po njihovem prepričanju ni plačano tako, da 
bi povrnilo trud in stroške. Nadomestiti jih morajo z d e 
lom, vendar to poemni nazadovanje.

Prebivalci Vrhovnice močno pogrešajo cesto  do do
line, saj so  vsako pomlad popolnoma odrezani, ker se  
zemlja razmoči in je sedan ja  pot neprevozna. Sam o 
traktor se  lahko prebije po njej. Sicer je pa tudi v temle 
času  vožnja navkreber zelo športna in vozniki morajo 
biti precej predrzni, da  obvladajo ovinkaste strmine.

Dva kilometra asfalta bi krajanom prihranita veliko 
skrbi. Zdaj nam reč sami vzdržujejo pet kilometrov c e 
ste, odsek  proti Bizeljskemu in odsek do Svetih gor, 
koder vodi krožna mlekarjeva proga. Na krajevno 
skupnost si vaščani ne upajo nasloviti take prošnje, ker 
jim je že  veliko pom agala in ker vedo, da  nima denarja. 
Pred dvem a letoma so dobili vodovod in telefon, kar jim 
prav tako ogromno pomeni. Seveda bi radi odprli svetu 
skrite lepote svojega kraja, kjer bodo morda nekoč 
razvili celo kmečki turizem kot dopolnilno dejavnost. 
Zakaj pa ne? Mladi Kelharje gostinec, hotelir in bo prej 
ko slej dokončal novo hišo, v kateri bo čez  č a s  lahko 
gostoljubno odprl vrata ljudem, ki iščejo sprostitev in 
oddih v takem okolju.

JOŽICA TEPPEY

d ober d e lav ec  in m e niso radi pustili stran. Sam o, 
kako s e  tam  dela! Med drugim sem  delal tudi v m e s 
nici. Po o sem  ur sem  z ledeno  mrzlo vodo pral z a 
klano živino na  tekočem  traku. Niti toliko č a s a  nisem  
imel, d a  bi s e  napil vode iz tiste cevi, ki sem  jo držal v 
rokah.«

S e v e d a  si je  S tariha  najprej kupil avto. Ko je delal 
pri nekem  Hrvatu, si je  poškodoval križ in prišel na  
rehabilitacijski oddelek  v bolnico. »Tam sem  sp o z 
nal m edicinsko ses tro  in č ez  pol leta je  posta la  moja 
žena . D om a je bila iz Nove Zelandije. D opoldne 
sem  bil v bolnici, popoldne sem  hodil pa  delat, d a  
sem  si lahko kupil š e  lepši avto. Moja b o d o ča  žen a  
je kmalu ugotovila, d a  sem  sim ulant, in doseg la , d a  
so  m e odpustili iz bolnice.« Č ez  pol leta je  bila v g o 
stilni, v katero  je T one m edicinsko ses tro  prvič peljal 
na  večerjo , p rava  s lo v en sk a  svatba. Po poroki s e  je 
T one sprem enil. Prej je  pogosto  m enjaval službe, 
m ed drugim je delal tudi pri podjetju, ki je  montiralo 
s tavbno  pohištvo, in tudi te g a  de la  s e  je hitro priva
dil. Po poroki je  zače l delati n a  svoje. »Ko s e  mi je 
rodila hčerka, sem  bil tako sre č e n  in vesel, d a  ne 
m orem  povedati. Priredil sem  pravo slavje in pova
bil še fe  večje  firme, z a  katero sem  delal. Naslednji 
dan  so  m e pa  odpustili. T ako je tam.« Potem  je dve 
leti montiral kuhinjsko pohištvo. »Nikakor mi ni kreni
lo, n isem  in n isem  m ogel prit! dO d en srjs . PCITJCliiS 
s e  mi je priložnost z a  nakup  p e ts tan o v an jsk eg a  
bloka. V banki sem  imel 150 dolarjev in nekako mi je 
uspelo, d a  sem  v čudni povezavi m ed  banko in v e č 
jo firmo, z a  katero  sem  delal, dobil 11.000 dolarjev 
posojila. P otem  sem  dve leti .handlal’ m ed  banko in 
firmo, pri enih jem al in drugim vračal in obratno. Ko 
sem  s e  izselil v Novo Zelandijo, mi je  šef tiste  velike 
banke čestital, ker sem  to tako zvito izpeljal.«

ZAČETEK Z ENIM DELAVCEM

T one je na  svoje zače l z enim  delavcem , potem  je 
prišel n a  pet. Z a sproti je  bilo de la  in denarja , a  on je 
hotel več. »Moram si narediti denar!« si je  vseskozi 
dopovedoval. »Tri leta sem  s e  trudil, d a  bi dobil po 
sel pri veliki g radbeni firmi, ki je  gradila po 2 0 0 ,3 0 0  
in več  hiš na  leto. N isem  in nisem  m ogel priti zraven, 
potem  pa  mi je le uspelo . Dobil sem  načrte  z a  n a s e 
lje s  600 hišami, kjer naj bi jaz  montiral v se  g rad b e 
no pohištvo in z a  to naredil predračun . Tako so  s e  
z ače le  moje m uke. Načrtov nisem  znal brati, iz ti
s te g a  nisem  nič videl, ce le  noči sem  buljil v papirje. 
D a pa  bi koga prosil z a  pom oč, to p a  ne, kaj lahko bi 
s e  razneslo , d a  ne  znam  brati načrtov, in posel bi šel 
po vodi. Potem  sem  imel v se g a  dovolj, vzel sem  
svinčnik in v pol ure n a  p am et naredil p red račun  in 
dobil delo, vredno  milijon dolarjev in pol. V endar š e  
ne  dokončno . Kot garancijo  bi m oral položiti 15.000 
dolarjev, kijih pa  n isem  imel. Direktor banke, ki m e 
je  poznal in 'o cen il, d a  sem  sp o so b en , je zam e

o se b n o  garantiral ta  denar. Potem  pa  je bilo treb a  
skleniti pogodbo, ki najtai jo vpričo šefov napisal. 
J a z  pa  ang leško  nisem  znal in š e  d a n e s  n e  znam  
pisati. Z našel sem  sej še fe  povabil najprej na  kosilo 
in m edtem  to uredil. Š e  d a n e s  v Kanadi ne  vejo, da  
ne znam  pisati in d a  nisem  izučen.«

Število delavcev  je S tariha takoj povečal od 5 na  
35 in nakupil veliko no v eg a  orodja. »Vsak dan  sem  
vstal ob štirih zjutraj, do šestih  določil, kaj bom o tisti 
dan  delali, za  v sak eg a  d e lavca  posebej sem  določil, 
kaj bo delal, z a  v sa k e g a  sem  vedel, kje s e  najbolj 
o b n ese . Delo sm o  končali v do ločenem  roku, v pol 
leta. V teh pol leta, na tančneje : z  delom  vsak  d an  od 
štirih do šestih  zjutraj, sem  si naredil denar. Z ap o 
slenih sem  imel 35 delavcev , kupil sem  si v se  po
treb n e  stroje, nov avto p a  š e  lep kup dolarjev mi je 
osta lo  v žepu . S am o  enkrat na  leto je  božič...« N je
gova  firma je v K anadi d e la la  š e  štiri leta. Ko je š la  
družina na  dopust v Novo Zelandijo, od koder je 
do m a S tarihova žena , s e  je  T one n a  hitro odločil, d a  
s e  bodo preselili tja. »Nova Zelandija mi je bila takoj 
v šec , zlasti podnebje, hitro p a  sem  tudi videl, d a  so  
m ožnosti z a  kakšen  posel. Poleg te g a  sem  s e  že  
prej odločil, d a  bom  delal do 50. leta, potem  pa  s a 
mo š e  užival.«

POD OKNOM SE VOZIJO 
MILIJONARJI

Na Novi Zelandiji je  S tariha najprej kupil hišo. »Za
10.000 dolarjev si takrat dobil lepo hišo, jaz  sem  jo 
kupil z a  30.000 dolarjev, pa  š e  nov avto. Eno leto 
sm o imeli dopust, potem  pa  sem  kupil zem ljo in 
začel graditi 16-stanovanjski blok, z raven  pa  š e  tri 
enostanovan jske  hiše, v se  na  ze ta  lepem  in mirnem 
kraju. M edtem  p a  so  s e  razm ere  v Novi Zelandiji 
sp rem enile  in kaj lahko bi s e  zgodilo, da  bi v se  izgu
bil. Z adevo  so  imeli v rokah odvetniki kot v se  druge 
stvarj na  Novi Zelandiji. Mislili so, d a  bodo s  tem , ko 
bom  jaz  propadel, oni dobro  zaslužili. P a e e m  e n e 
g a  prijel z a  vrat in mu zagrozil, d a  s e  ne bom  potopil 
sam . C ez noč s e  je v se  uredilo.« P red  časo m  je ku
pil š e  osem stanovan jsk i blok in veliko trgovino. 
»Vse to oddajam  in od te g a  lepo in lagodno  živim. 
P a  še  kakšno staro hišo kupim, joobnovim in z dobič
kom prodam . Kupil sem  si novo hišo ob morju, 
vredno 400.000 novozelandskih dolarjev, in skoz 
okno gledam , kako s e  mimo n a  razkošnih jah tah  in 
jadrn icah  vozijo novozelandski milijonarji. Kar p re 
cej jih je teh milijonarjev, in to mladih fantov. Meni pa 
je najlepše, ko grem  k svojim hišam , ki mi pomenijo 
to, kar športniku olimpijska medalja.«

Na v sak e  tri, štiri leta pride n a  obisk dom ov. »Če 
s e  bo le dalo, bom  prihajal vsako  leto. R ad pridem, 
jaz  sem  T one iz Vidošič in nič drugega.«

A. BARTELJ

med dvem a možnostma: ali zadržati službo in pustiti 
zemljo ali pa ostati doma. Izbral je drugo pot, ker je pri
hodnost na kmetiji gledal v svetlejših barvah kot njegov 
starejši brat Ivan in leto dni mlajši Jožek. O ba sta inže
nirja agronomije in obem a je najbrž zmanjkalo po
gum a za kmetovanje v hribih. Tako je Ivan referent za  
kmetijstvo na občini v Sevnici in Jožek  tajnik kmetijske 
zemljiške skupnosti v Laškem.

Marjan je po poklicu gostinec, ekonomist hotelirstva 
in je bil v svoji stroki zaposlen  sam o eno  leto. Delal je v 
Rogaški Slatini, vendar mu to ni vzeta veselja do 
kmečkih opravil, do vinograda in živine. Starši, posebej

bilo veliko posestvo . Tam  sem  bil kuhar pa  sk lad iš
čnik, najbolje sem  molzel krave. Ko so  tistega, ki je 
delal m aslo, dobili pri kraji, sem  g a  jaz nadom estil.« 
T one ta  ne  sam o  d a  niso dobili, am pak  so  g a  zaradi 
vzo rn eg a  v ed en ja  in p ridnega de la  celo  tri m e se c e  
prej izpustili iz zap o ra . »Ko sem  prišel dom ov, sem  
tako vriskal, kot d a  bi prišel v nebesa!«  A delo na  
kmetiji mu š e  vedno  ni dišalo. V vasi in po okoliških 
vinorodnih krajih je kupoval vino in g a  z dobičkom  
prodajal v Ljubljano. »V Črnomlju sem  imel punco, 
bila je  frizerka. Moj načrt je  bil, d a  bi prodali kmetijo, 
v Ljubljani bi zgradil h išo s  frizerskim salonom , v Vi- 
došičih, tam , kjer sm o  imeli s ta ro  zidanico, bi p o s ta 
vil vilo, jaz  bi p a  z vinom kupčeval. T ak je  bil moj 
načrt, a  s ta  bili sestri proti, č e š  d a  bi v se  zapravil. 
T akra t sem  s e  odločil, d a  si bom  življenje uredil po 
svoje.« N ekdo mu je prišepnil, d a  ga  bodo sp e t prije
li zarad i dolarjev. »MetHški zadrugi sem  prodal ka
mion hrastov  in naročil, naj d en a r izplačajo mami. V 
Ljubljano se m  poslal kam ion vina in naročil sestri, 
naj p o b ere  denar. V Metliki sem  kupil sto  dolarjev, 
do  enajstih  zv eče r pil, potem  p a  sem  s e  odpeljal v 
Novo Gorico, kjer je  živel brat. Bil sem  lepo ob lečen , 
kot zm eraj. Z bratom  sv a  šla  v gostilno, kjer sem  s 
tremi miličniki igral karte in jih obral. Potem  sv a  se  
poslovila, š la  proti železniški postaji. Tam  blizu je 
m eja  in b rez  težav  sem  pobegnil v Italijo,« pripove
duje S tariha, ki ima izvrsten spomip, in SS ŠS pC toli
ko letih ne  spom in ja  na tan čn o  sam o  v seh  do g o d 
kov, am p ak  v seh  podrobnosti, tudi tega , kje je  bila v 
Vidošičih p red  trem i desetletji in v eč  k ak šn a  šk a rp a  
in kje je  raslo  kakšno  drevo.

KONEC LEPIH SANJ O 
BOGATI TUJINI

V Italiji p a  je  bilo lepih san i o  bogati tujini hitro ko
nec. V Trstu so  g a  vtaknili v zbirno tab o rišče  kot poli
tičn eg a  b eg u n ca . Tam  je ostal 16 m esecev . Stric, ki 
s e j e  po dvajsetih  letih oglasil iz K anade, mu je, ko je 
zvedel, kje je, poslal ček , d a  bo imel z a  pot v K ana
do. »Ko sem  še l ček  vnovčit, so  m e napadli, m e po
bili, a  n a  s re č o  so  ravno tak ra t prišli policaji in n a p a 
dalci so  zbežali. Meni so  zlomili čeljust, tako d a  
m e se c  dni nisem  m ogel nič jesti.«

V K anadi s e  je  nastan il in zaposlil pri stricu, ki je 
bil las tn ik*stanovanjskega bloka. »Tam ni bilo p ra 
v eg a  denarja , videl sem , d a  so  si drugi, ki so  prišli z 
m ano, ž e  kupili avtom obile, jaz  p a  nič. T e ž a v a  je bi
la, ker n isem  znal jezika. N ekako sem  prišel v p e 
karno. P ovsod , kjer sem  iskal delo, so  m e vprašali, 
č e  znam  to delati, in povsod  sem  rekel, d a  sem  s e  te 
obrti učil v Jugoslaviji. Ni mi bilo težko  delati karkoli, 
kar vidim, znam  takoj tudi sam  narediti, č e  je treb a  
delati s  svinčnikom , p a  odpovem . Povsod  sem  bil
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Spomini kmečke žene

PREMAGALA JE 
PREGNANSTVO, 
ZDAJ
PREGANJA
SAMOTO

■J?SSn js, sivs in turobna, iz obiakov drob
no prši in vse, kar je živo, si išče zavetja  v to 
plih kotičkih. Pri Ani Sotelšek v Zgornjem  
O brežu je v kuhinji prijetno toplo. Na m izi je 
sveža orehova potica, zraven že dokaj 
močan vinski m ost — sadovi že  skoraj po
zabljene sončne jeseni in še bolj oddaljene
ga vročega poletja. V mislih in pogovoru pa 
je še bolj oddaljena in najbolj turobna jesen  
v Aninem .življenju, jesen, ki ne bo nikoli po
zabljena. Šestinštirideset let je minilo od tak
rat, ko so srca m nogih družin  na Štajerskem  
v grozi vztrepeta la . Zapustiti so m orali ljubl
jeni dom, polja, vse skromno im etje in se po 
okupatorjevem  povelju preseliti v daljno tu 
jino. Nenaden in krut je bil okupatorjev po
seg v življenje tukajšnjih Slovencev in upan
je, da se bodo še kdaj vrnili, je bilo majhno. 
Bilo je to  novem bra in med dežne kaplje se je 
že pom ešal prvi sneg.

P red  nami je n a  mizi svežen j Aninih zapiskov. 
P rep ro sta  km ečka žen ica  je n a  papir strnila na jpo
m em bnejše  dogodke iz svo jega  p e tin sed em d ese 
tle tnega  življenja, d a  jih bodo lanko prebirali otroci in 
njih otroci. N apisani so  v lepi slovenščin i in A na jih 
je n ap isa la  po spom inu m ed počitkom po kmečkih 
opravilih in ob dolgih zimskih večerih. N apisani so  
bili na  dom u, za  ka te reg a  je okupator mislil, d a  ne bo 
nikoli več  slovenski, in v jeziku, z a  k a te reg a  je 
okupator mislil, d a  g a  bo za  vedno  zatrl. A na živi s e 
daj na  svojem  dom u sam a , v en d ar so  njeni otroci in 
vnuki raztresen i po Sloveniji in celo  onkraj Atlantika.

Rodila s e  je kot A na Č ern o š  in bila je  ed en  od 
dvanajstih  otrok v družini. Revno naselje  P ečice , 
n jen rojstni kraj, je  bil znan  po edinem  bogastvu  — 
obilici otrok. Š e  vaškem u učitelju, ki je trdil, d a je  kraj 
zarad i te g a  uročen, s e  jih je  z  leti nabralo  poln ducat. 
Prav tako je bilo pri skoraj v seh  družinah v vasi.

A na takole popisuje to dobo:

OTROŠKA IN DEKLIŠKA LETA
»Prvič sem bila vesela takrat, ko so m i dovolili, da 

grem  lahko v šolo. Še nisem  bila stara šest let, ko 
so m i dovolili, da grem  lahko v šolo. N ad šolo sem  
se navduševala že, ko sem gledala za bratoma, ko 
sta odhajala in priha ja la  iz sole, k i n i bila da leč od  
naše hiše. Stopila sem p re d  očeta in ga kleče p ro s i
la, da b i p u s til tud i mene. Oče se je  nasmehnil, me 
poboža l po  laseh in rekel: »Če si tako želiš, pa  p o j
di.« O d veselja sem  poskočila , zgrabila to rb ico  /n 
odhite la  za bratom a. U č ite lj me je  spre je l in me p o 
sad il v prvo klop. Šola je  b ila km ečka hiša, pokrita  s 
slam o p re d  njo pa je  b ila velika gmajna, k je r sm o se 
otroc i m ed odm ori igra li in skakali. Zelo rada sem  
hodila v šolo in se tud i p ridno učila. Ob koncu os
novne šole sem  bila stara š tirina js t let. Takrat sem  
se žele la izu č iti za trgovsko pom očn ico, toda uso
da m i n i b ila  naklonjena. S tarejša sestra se je  p o 
roč ila  in odšla od  doma, zato sem  m orala osta ti 
doma, da b i pom agala staršem. Delala sem  na 
kmetiji, za rad i m am ine bo lezni pa  so m i vsi načrti 
splava li po  vodi.

M oji starš i so b ili strogi, vendar zelo dobri. Bratje  
so odha ja li drug za drugim  v mesto, se izuč ili in s i 
ustvarili družine. Dva sta posta la  m esarja, dva 
trgovca. Tudi sestra je  bila trgovka, le ja z  sem  os ta 
la brez poklica. Veselo je  bilo v naši hiši, ko so p riha 
ja li domov. P ripovedova li so, kakšno jc  ž iv ljen je  v 
mestu. Vsak je  im el ka j novega povedati. B ili smo 
p re ce j odda ljen i od  mesta, vendar nam razvedrila  
ni manjkalo. P risosedov ih  so im e li gostilno in tam  
smo se velikokrat za vrteli ob zvokih harmonike. Z e 
lo rada se spom in jam  tud i večerov, ko so fantje pe li 
na vasi, dekleta pa sm o odpira la okna in poslušala. 
Ko sem  se p rv ič  zaljubila, sem  bila stara osem najst 
let...«

A na S o te lšek  s e  v svojih zapisih  spom inja v e č e 
rov, ko so  si š e  svetili s  trskami in petrolejkami, saj

elektrike ni bilo, pa  trdega  km ečkega dela, iz ka te
reg a  je s ice r bilo nekaj kruha, den a rja  pa  je bilo za  
številno družino vedno  prem alo. Pom agali so  si 
tako, d a  so  žgali apno  in g a  potem  prodajali. Vsi so  
morali poprijeti z a  delo, tudi pozno v noč, potem  pa 
so  vsi dobili od o če ta  tudi nagrado. Ker p a  je bilo 
treb a  varčevati, so  skoraj leto hodili bosi. A na je le, 
kadar je  šla  v P od sred o  k m aši, obula  čevlje, d a  pa 
jih ne  bi m ed potjo uničila, jih je š e  takrat skoraj vso 
pot nosila v rokah. V njeno življenje p a  je  dvakrat 
po seg la  vojna. Prve s e  le m edlo spom inja, d ruga  pa 
ji je  zad a la  težke  rane.

PRVA SVETOVNA VOJNA
»Ko je  izbruhnila prva svetovna vojna, sem  bila 

stara dve leti. M alo se le spominjam... V hišo sta 
priš la  vaški župan in žandar s svetlo kapo z lepim  
perjem  in zahtevala zrnje za vojsko. O troc i smo 
prestrašen i poskaka li na pe č  in od tam  gledali, kdo  
neki je  to s tako lepo kapo. Uboga mam a pa je  jo k a 
la in tarnala, češ kako naj da živež, sa j ga ni mogla  
sama veliko pride lati, za je s ti pa  je  bilo sedem  la č 
nih otroških ust. Rekla jim  je : »Dajte m i dom ov  
moža, pa  vam bom o lahko da li več!« Rekli so ji, da 
/e  oče praveč .fa in ' soldat.

Vojne je  b ilo konec in možje so p riha ja li domov. 
Takrat m i je  b ilo šest let. M am a me je posla la  na vrt 
po sadje. Tekla sem po stezi, ko je  nenadoma stopil 
predm e vojak in me vprašal: »Č igava pa  si ti, p u 
nčka?« S strahom  sem ga pog leda la  in odgovorila: 
»Černoševa.« »Kako ti je  pa ime?« je  vprašal vojak. 
Z ope t sem s strahom  odgovorila: »Ančka.« Vojak 
me je  stisn il k seb i in reke l:» Veš punčka, ja z  sem pa  
tvoj ata .« Brez sadja me je  veselo odnesel dom ov in 
potem  sm o o troc i zadovo ljn i skakali oko li njega in 
vpili: »Ata naš je  spe t doma!«

Treba se je  b ilo  pos lov iti od  ro jstne hiše, bratov, 
sestra. Ob m isli na to me je  vedno stisnilo p r i srcu. 
Poročila sem se p ri pe tindva jse tih  letih, le ta 1939. 
O d dom a sm o pe šač ili dve uri na novi dom  v vas 
O brež p r i Brežicah. Tu se je  zam e zače lo novo živ l
jenje. Z  m oževo m aterjo smo ž ive li m irno in lepo tri 
leta. V tem času sem rodila hčerko Merico. Šreča  
je  b ila neizmerna. Da b i le trajala da lj časa! N ihče ni 
slutil, da se bliža vojna. Seveda, dež za soncem  
mora biti, za veseljem pa žalost.

ZOPET VOJNA -  PREGNANSTVO
N em ci so p riv ih ra li v našo vas. Takrat smo vsi v 

strahu trepetali, ka jti g roz ili so nam, da bom o izse l
je n i v Nemčijo. To se je  kruto uresničilo.

28. novem bra leta 1941 so p riš li gestapovci in 
na ukaz smo se m ora li pripraviti. S trpa li so nas v 
kam ione in nas odpe lja li v Brestanico. Tu sm o eno  
noč prespa li na s lam i v grajskih štalah, gestapovci 
pa  so nas straž ili z  orožjem. S težkim  srcem  in s 
solzam i v očeh sm o zapustili domove, ž ivino in vse, 
kar sm o si p riskrbe li z  žu ljavim i rokami. B od rili so 
nas in nam  lagali, da bom o dob ili vse nazaj, da nas 
to, ka r smo pustili tukaj, čaka tud i v Nemčiji. Naložili 
so  nas po  več družin v živ inske vagone. B ila je  
gneča  in groza. Pelja li sm o se p ro ti Šleziji. Ob 
enajsti uri ponoč i smo prispe li v m esto Trebnic. 
Sestra Pavla m i je  vzela otroka in odšla naprej. Z e 
lo sem  se prestrašila, da jo  bo odnesla kam, tako da  
je  ne bom  več  videla. Prišli smo v lager. To je  bila  
lesena baraka, sred i pa  veliko dvorišče. Pelja li so 
nas v veliko jediln ico. Na mizah nas je  čakala večer
ja  — kaša. Po večerji sm o dob ili stanovanje. Pet 
družin skupaj je  dobilo eno sobo. Tu so bila ležišča  
dvonastropna. Nekaj dn i smo joka li in tavali po  dvo
rišču. B ili sm o kakor izgubljene ovce. Potem  so 
nam da li delo. R azporedili so nas. Nekaj jih  je  šlo v 
tovarne, drug i na kmetije.

Ž ivljen je  v Rajhu

S tlačen i v vagon ko t ro j čebel, 
takrat pošteno je  snežilo, 
saj g ledat sonce m oglo ni, 
krivice, k i se nam godi:

So nam pesek v oč i metali, 
kaj vse v rajhu bodo dali 
in kar m i tu dobili smo, 
besede te nem povedo.

Smo priš li v hosto borovo, 
za tuje, do lgo jezero, 
stanovanje b i š e  b'lo, 
a l’ drugo je  pa sam o zlo.

Je z ju tra j družba zgoda j vstala, 
njo kava v kotlu je  čakala, 
je  b ila to p ijača  taka, 
da srce od  bo lesti plaka.

Je sonce blizu po ldne b ’lo 
ko ljudstvo je  h kosilu šlo, 
v nadi, ka j dobilo bo, 
o, vodo le krompirjevo.«

T ako popisuje A na S o tlešek  življenje v taborišču, 
n azad n je  pa  s e  ji, kot g renka so lza, utrne š e  p re 
p ro sta  p esem  o takratnih razm erah . P a  je bilo tudi

pravih so lza  več  kot dovolj. A na je izgubila v tab o 
rišču tudi tak ra tnega  ed in eg a  otroka, hčerko Meri. V 
kuhinji v O brežu  pri Ani š e  sed a j visi na  steni ob le
dela  slika dekletca, le že čeg a  na  m rtvaškem  odru. 
To je edini spom in na prvega otroka. A na piše:

»Ko sm o se m alo pom irili, se je  vkopala nova ra 
na. Zbole l nam je  otrok. Dali sm o ga v bolnico. Tu se 
niso kaj dosti briga li zanj. Z  m ožem  sva ga vzela iz 
bo ln ice  in ga odnesla v Breslau na kliniko. Tu so m i 
rekli, da sm o priš li prepozno. Čez dva dn i sm o dob i
li telegram, da je  punčka umrla. Ne m orem  poveda
ti in op isa ti najine bolečine. Edino, kar sva imela, 
sva izgub ila  in še to sva m orala zakopa ti v tujini, v 
pokvarjen i zem lji Nemčije.«

DOMA -  SREČANJE S PARTIZANI
Ano in n jene  so  nekajkrat preselili. R ane so  s e  le 

počasi celile. Malo o lajšan ja  je  bilo, ko so  prišli na  
obisk njeni bratje in se s tre  z družinam i. Potem  pa  si 
je  tudi s a m a  s  prijateljico, ki je  dobro  obvladala  n e 
m ščino, izposlovala štirinajstdnevni dopust v do 
movini. O dpotovala je v rodno P ečico  in ni hotela 
v eč  nazaj v Nemčijo. Prišli s o jo  iskat, naperili vanjo 
puško  in ji grozili. O na p a  je zakričala: »Jaz ne  grem  
več  v lager! P u šk e  im ate, pa  m e ustrelite!« Pod 
srcem  je nam reč že  nosila svoje drugo de te  in ni ho
tela, d a  bi s e  rodilo v mrzli tujini. Povila g a  je sredi 
top lega  poletja v dom ači vasi, kajti od tedaj naprej 
so  jo pustili pri miru, saj je  dobila potrdilo, d a  je 
noseča .

»Po dveh dnevih doma, po tem  ko sem  priš la  iz 
taborišča, so se v naši h iš i og las ili partizani. Prosila  
sem jih, na j zapoje jo partizansko pesem . Tako so 
m eni na ljubo zape li Hej, brigade, hitite... To je  bilo  
zam e nekaj č is to  novega, zato sem  p isa la  m ožu v 
lager, da sem  videla partizane in slišala njihovo p e 
sem. Pismo so dobile  v roke lagerske osebe, zato  
so m oža odpe lja li na zaslišanje. M ož pa se je  k 
s reč i zna l izgovoriti, s ice r b i ga ustrelili. S po roč il m i
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je , ka j se je  zgodilo, in  po tem  sva s i dopisovala na 
naslov izven lagerja. Pošiljala sem  mu pakete in  
karte za kruh, da niso b ili lačni, ka jti hrana je  b ila  
tam slaba in kruha je  b ilo  malo.

5. aprila 1944 so se zope t v naši h iš i po jav ili 
Nem ci in zah teva li bra ta Jožeta  — partizana. Tak
rat so odpe lja li oče ta v lager te r m u zabičali, da bo  
tam tako dolgo, dokler ne bo da l sina v njihovo voj
sko. Oče pa je  odgovoril, češ kdo na j da sina, kop a  
so ga on i ubili. Tako je  b il oče  v lagerju  dobe r m e
sec, nato pa je  pobegn il in osta l doma.

V spom inu pa  m i je  osta l z im ski večer. B ilo je  
m rzlo in visok sneg. Na nosilih so prines li devet ran 
jen ih  partizanov. Se danes vidim, kako je  b il eden  
od  njih b led  v lica. M ilo  me je  pogledal, ko sem  mu 
prinesla  vročega čaja. M ed  po tjo  je  umrl. Ta večer 
so p respa li p r i nas, z ju tra j pa  jim  je  oče da l san i in  
konja. O dpelja li s o jih  v partizansko boln ico. N ism o  
videli več ne konja ne sani.«

HAJKE — IZDAJE -  SVOBODA
Prenekaterikrat je  m orala A na prečepeti s  svojim 

otrokom v kleti, m edtem  ko so  nad  hišo in v h išo švi
gale  krogle. M nogo so sed o v  in sorodnikov je p rista
lo v zaporih ali končalo  pod sovražnikovim i udarci 
ali kroglami zarad i izdajstev, m nogo so lza  je  bilo š e  
pretočenih  in m nogo strahu  prebitega, dokler le ni 
prišla odrešilna pom lad leta 1945.

»Neizmerno veselje in radost sta se razlila m ed  
nami, ko se je  vse umirilo. Ljudje so se vračali, en i iz 
vojne, en i iz lagarjev. To so bila čudovita  srečanja. 
Vendar nam kljub vsej s reč i n i b ilo  z  rož icam i p o s 
tlano. Prišli sm o na svo j dom  v O brež in tu  n a s  je  
pričakal grozen prizor: hiša je  bila sama razvalina, 
tud i gospodarsko poslop je  je  b ilo porušeno. Vesel
je  se je  sprem enilo v ža lost in razočaranje. N ism o si 
m ogli pom agati drugače; zato sm o šli stanovat k 
sosedu v klet. Potrebno b i b ilo krepko p o p rije ti za  
delo, vendar kako ? N ism o im eli ne hrane ne denar
ja. S pom očjo m ojih staršev in bra tov sm o prvo le to  
postav ili gospodarsko poslopje. Na pom oč nam je  
priskoč ila  tud i zadruga  z  lesom  in opeko. H lev smo  
im e li za živino, m i pa sm o še šest le t s tanova li v 
kleti.«

P reg n an sk a  družina Ane S o tlešek  je tudi po o s 
voboditvi š e  š e s t  let bivala v kleti. V ažno je  bilo, d a je  
bila živina na  varnem  in skrbno hranjena. T udi to  je 
del m entalitete s lovenskega  km eta. Pripravljen je 
potrpeti marsikaj, vendar po svoji volji in n a  svoji 
zemlji. S edaj je  A na vdova. Š e  krmi živino in skrbi z a  
perjad  n a  dvorišču. Sinovi so  odšli z  dom a, v en d ar 
s e  radi v račajo  k njej, zlasti tisti, ki so  v bližini. T iste
ga, ki s e  je odselil v K anado, p a  je  A na že  večkrat 
obiskala. Vnučkom, kar deve t jih ima, p a  rad a  pove 
pesm ico, ki jo je  sa m a  zložila:

Slovenka sem,
Slovenka bom  ostala, 
dasi je  dom ovina moja mala, 
najsi bom  kjer koli, 
svoj slovenski dom  
cenila in ljubila bom.

In ko nam  v sivi jesenski dan pom aha v slovo, stoje 
tam  s a m a  n a  voglu dom ačije, s e  spom nim o š e  teh  
njenih verzov, s  katerim i je  ž en ic a  zaključila svoje 
spom ine:

Sama zase gospodarim  
v lepi tej dolini, 
tu živim  in sam otarim  
v m iru in tišini.

TONE JAKŠE



Vsemogočna sloga

V KOČEVJU 
SO SNELI 
OČALA 
NEZAUPANJA

Ime je dobilo po cerkvi in z njim je označeno  tudi na 
vojaških specialkah iz predvojne Jugoslavije pa tudi 
danes ga starejši domačini imenujejo tako.

Po vojni, po opustitvi m estnega pokopališča, so  h 
»Corpus Cristi« začeli pokopavati pokojnike iz vsega 
Kočevja in bližnje okolice. Svojci so  sem  prekopali tudi 
iz opuščenega m estnega pokopališča. Zato je znotraj 
pokopališkega zidu kmalu začelo primanjkovati pro
stora.

Leta 1966 je zato Kočevje dobilo novo, sedanje 
pokopališče v Mestnem logu. Sorodniki so  nanj preko
pali več svojcev, ki so  počivali pri »Corpus Cristi«. Tako 
so  nekatere kosti v kratkem času  doživele že drugo s e 
litev. Na pokopališču pri »Corpus Cristi« so  ostale za 
njimi le delno zasu te  jam e. Mnoge druge grobove pa 
so  zaraščali trava, robidovje in celo grmovje. Razen 
tega so  se  nekateri tu izživljali tako, da  so  razmetavali 
okvire grobov in celo razbijali spomenike. Pokopališko 
obzidje je bilo močno poškodovano in s e  je celo rušilo. 
Vse to se  je dogajalo komaj dobrih 20 let po tistem, ko 
so  nekateri sem  spremili svojce na zadnjo pot in ko so 
govorniki ob odprtih grobovih zatrjevali: »Nikoli ne boš 
pozabljen.«

Nekateri svojcev res niso pozabili. Prihajali so  sem  
na obisk, najpogosteje za  dan mrtvih, zelo redki pa 
skozi vse leto. Spet so  za dan ali dva gorele svečke, na 
grobovih je bilo cvetje, ki pa je t 01 ovenelo in obležalo 
vse leto, do naslednjega dneva mrtvih. Nekateri pa so 
le urejali grobove. Cvetje, venci, staljeni vosek in drugo 
je romalo na kupe, ki so  se  iz leta v leto večali in tudi 
vedno več jih je bilo, saj ni bilo vzdrževalca pokopa
lišča, ki bi v se  to odpeljal na sm etišče. Taki kupi so  bili 
celo kar na nekaterih grobovih.

Sredi tega razdejanja je stala 460 let stara cerkvica, 
pravi biser Kočevske. Tudi cerkvica s  kapelicam a je 
vedno bolj propadala. S treha je puščala, odpadal je 
om et in krušil se  je zid. Po njeni zunanjosti, najbolj na 
zvoniku, je bilo videti m noge sledove krogel. T udi cerk
vica je bila nam reč med zadnjo vojno večkrat hudo 
poškodovana. Dodatno jo je poškodovala še  strela, ki 
je udarila v zvonik. Nekaj oken sploh ni bilo več. Steklo 
je bilo razbito, okenske odprtine zabite z deskami.

Trata je d an es del m esta  Kočevje. D omačine je 
vedno bolj bolela ta sramota: zanem arjeno pokopa
lišče s  cerkvijo in kapelami. Posebno še, ker so  sem  
prihajali tudi tujci (tu so  imeli pokopane svojce tudi 
Kočevarji, ki so  s e  med zadnjo vojno izselili), ki so  od
nesli s  seboj nelepe vtise v srcih in fotoaparatih.

Za obnovo pokopališča, cerkve in kapel s e  je naj
prej, že  pred desetimi leti, zavzel kočevski župnik, nato 
pa še  Tratarji. Sprva pri oblasteh niso naleteli na fazu- 
m evanje. Vladalo je še  nezaupanje. Šele lani je  krenilo

na boljše. Im enovana je bila posebna komisija, ki je 
pripravila načrte za  obnovo in organizirala zbiranje 
denarja, saj za  dela ni bil zagotovljen niti dinar. Kasneje 
se  je komisija preimenovala v gradbeni odbor, katere
ga predsednik je bil predvojni komunist in znani druž
benopolitični delavec Rajko Jenko, podpredsednik pa 
župnik Božidar Metelko. Z združenimi močmi krajanov 
in vseh  zainteresiranih je delo nato hitro napredovalo.

Rajko Jenko pravi: »Predračun za  preureditev poko
pališča v park je znašal preko 40 milijonov dinarjev, za  
obnovo cerkve in kapelic pa še  10 milijonov. Mi sm o v 
1973 gospodinstvih zbrali nekaj preko 6,8 milijonov, 
SIS za  cestno in komunalno dejavnost pa je obljubil 19 
milijonov. Vendar nismo obupali, verjeli sm o krajanom, 
ki so  zagotavljali, da bodo s prostovoljnim delom nadok
nadili manjkajoči denar.« .

Z obnovo so  začeli 1. junija Krajani so  opravili preko 
3.700 prostovoljnih delovnih ur (v tej številki ni zajeto 
prizadevno delo članov gradbenega odbora), zidarji pa 
so  opravili š e  blizu 1.300 ur za  skromno plačilo. Brez
plačno je bilo opravljenih tudi veliko strokovnih del. 
N ekatera podjetja so  podarjala material ali nudila raz
ne usluge, posam ezniki Da so  prinašali delavcem  pi
jačo, kavo, malico in drugo. Ceiotnazam isei ureditve je 
delo m ladega inž. arh. Jan eza  Gomboca, ki je tudi do
ma s Trate.

Spominski park je zdaj v glavnem dokončan in odprt. 
Na obnovljeni, a zaprti kapeli božjega groba je plošča z 
napisom: »1669 do 1966 našli svoj večni mir — Med 
mnogimi neimenovanimi počivajo tu še:...« in nato so 
vklesana im ena tistih, ki so  jih svojci dali vpisati na 
ploščo.

V zid cerkve je vzidanih več starih spomenikov, ki bi 
jih tudi kazalo še  obnoviti, da  bodo napisi na njih čitljivi. 
Ob končani obnovi pa so  tu vzidali še  spominsko 
ploščo, ki pravi: »Obnovo in ureditev cerkve in pokopa
lišča so  omogočili krajani Trate, Kočevja in okolice s 
prispevki in prostovoljnim delom v letu 1987.«

Sestavni del tega  pokopališča—parka je tudi bivše 
partizansko pokopališče, o katerem govori napis na 
obelisku, ki so  ga  prav tako postavili med sedanjim ure
janjem. Napis pravi: »Padli v raznih krajih domovine so  
imeli tu začasn i grob — Od leta 1949 do 1968 je poči
valo tu 167 padlih borcev — V skupni grobnici so  našli 
končno svoj večni mir — Leta 1968 so  bili prekopani na 
m estno pokopališče.«

Rajko Jenko  pravi: »Upam, da sta komisija in grad
beni odbor izpolnila nalogo. Komunala zaradi slabega 
vrem ena in počasnega dotoka denarja SIS še  ni mogla 
opraviti vseh del, a  jih bo dokončala delno letos, delno 
pa  prihodnjo pomlad. Ta dela so: ureditev stopnišča pri
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Š e  do nedavnega je v Kočevju na območju Trate 
propadala 460 let stara  cerkev z nad 300 let starim ba
ročnim oltarjem, ki ga  umetnostni zgodovinar dr. Mari
jan Zadnikar imenuje »pravi biser Kočevske«. Tudi 
umetnostni zgodovinar—restavrator profesor Bergant 
iz Kamnika, ki je bil tu zadnje poletje/se ni mogel naču
diti že zunanji podobi, nad oltarjem v cerkvi (ki ima za
daj napis Paulus Rainilovitsch 1677) pa je kar ostrmel. 
»Cerkev na Trati je skupaj s kapelo božjega groba in 
kapelo zadnje postaje križevega pota nekaj najdrago
cenejšega, kar imamo danes v Kočevju,« pravi Rajko 
Jenko, predsednik gradbenega odbora, ki mu je skupaj 
s  krajani letos uspelo v večji meri obnoviti om enjene 
zgodovinske objekte in preurediti pokopališče okoli te 
cerkve v spominski park.

Cerkev je torej nekoliko m lajša kot mesto Kočevje, ki 
je dobilo m estne pravice leta 1471. Pokopališče okoli 
nje je prvič om enjeno 1669, s e  pravi pred skoraj 320 
leti. Dolgo so  tu pokopavali le pokojnike iz naselij na le
vem bregu Rinže, se  pravi Mahovnika (ki je sploh najs
tarejše naselje v Kočevski kotlini), iz dela današnjega 
Rudnika in m esta Kočevje (le z levega brega Rinže). 
Drugo m estno pokopališče je bilo vse do let po zadnji 
svetovni vojni pri križišču cest v bližini današnjega 
zdravstvenega dom a oziroma m estnega naselja »4. 
maj«.

D anašnja Trata je del Kočevja. Tu je več ulic. Ta del 
m esta je zrastel po zadnji vojni, ko je dobil tudi sedan je  
ime. Š e  tik pred zadnjo vojno je bilo tu komaj nekaj več 
kot 10 hiš. To območje s e je  imenovalo »Corpus Cristi«.

■

vhodu v park, tlakovanje poti, robniki ob poteh ter za 
saditev drevja in žive meje.«

Podpredsednik gradbenega odbora Božidar Mete
lko pa je med drugim na otvoritvi parka poudaril, da bo 
obnovljeni kulturni spom enik v ponos kraju. Š e poseb
no je ponosen, da je končno zm agala kultura nad raz
nimi dosedanjimi nesporazumi. Najbolj pa je vesel, da 
so  udeleženci del med skupnim delom odbijali tudi 
omet starega  in napačnega gledanja drug na drugega, 
da so  se  začeli rušiti zidovi m edsebojnega nezaupanja 
in da  sm o začeli graditi mostične poznanstva in 
prijateljstva.

Metelko je še  posebno pohvalil prizadevanja in delo 
predsednika odbora Rajka Jenka, za  katerega je med 
drugim dejal, da je postal simbol nove generacije, ki si 
je  snela stara  očala nezaupanja. Zahvalil s e  mu je za 
ureditev najlepšega kotička m esta Kočevje. Ob zakl
jučku pa je poudaril, d a  prav ta urejeni prostor govori, 
kako se  da tudi v težkih časih marsikaj narediti, če  so 
ljudje složni, povezani, kajti v slogi je moč. Ta prostor 
naj bo tudi spom enik novi dobi, novemu začetku. Tudi 
o Kočevju se  bo začel širiti lepši glas: da tu živijo dobri 
in plemeniti ljudje in da je tudi Kočevje delček »raja pod 
Triglavom.«

Predsednik odbora Rajko Jenko mi je že prej dejal, 
d a  velja zahvala za  to ureditev vsem  krajanom in d e 
lovnim organizacijam, ki so  zanjo prispevali po svojih 
močeh. Še posebna zahvala velja za  izredno priza
devnost zastopniku župnijskega urada, župniku, deka
nu Božidarju Metelku, ki je  za  opravljeno delo najbolj 
zaslužen. Z njim je bilo zelo lepo sodelovati in so  ga za 
to predlagali, da bi mu krajevna skupnost Kočevje- 
m esto za  to njegovo delo podelila ob prazniku KS 
priznanje.

Razveseljiva je novica, da  občinska skupščina 
Kočevje že  izvaja vse potrebno, da bo cerkev na Trati 
š e  letos proglašena za  kulturni spomenik (skupaj s 
Šeškovim domom, kjer je leta 1943 zasedal Zbor od
poslancev slovenskega naroda). Sklenjeno je tudi, da 
bo izvršni svet razrešil sedanji gradbeni odbor šele, ko 
bodo dokončana vsa  začeta  dela in bo urejena tudi no
tranjost cerkve. Za obnovo posam eznih slik in oltarja, 
ki g a je  potrebno nanovo pozlatiti, pa bo potrebnega še  
veliko denarja.

Opravljeno je in še  bo veliko in plemenito delo. Zapis 
naj zaključim z mislijo, ki jo je predsednik gradbenega 
odbora Rajko Jenko zapisal v pesmi o tem pokopa
lišču—parku, ki je bila prvič recitirana prav ob nedavni 
otvoritvi tega objekta: »Ta kraj je svet,/ posvečen je 
vsem ,/ ki tu počivajo stoletja/ in tistim,/ ki tu so  dobrih 
dvajset let...«

JOŽE PRIMC

Šport

BOSONOGI
DIRKAČI

V stezo na  Prilipah, ki jo tekmovalci v motokrosu oz
načujejo za  eno najboljših pri nas, so  člani športne sek- 

• cije brežiškega avto-moto društva vložili ogromno tru
da. O sem  tisoč delovnih ur so  žrtvovali zanjo in ni jim 
žal, saj ustreza tudi vsem  mednarodnim merilom. Do 
aprila prihodnje leto bodo postavili tam delovno tribuno 
ter prostore za  tekmovalce, stezo pa izpopolnili, d a  bo 
še  bolj zaslovela po atraktivnih skokih. Avto-moto 
društvu v Brežicah je dobra organizacija tekmovanj 
prinesla ugled znotraj in zunaj meja, zato bo 24. aprila 
1988 na Prilipah m ednarodno tekm ovanje v motokro
su za pokal Alpe-Adria.

Odločitve so  najbolj veseli mladi dirkači, včlanjeni v 
športno sekcijo brežiškega avto-moto društva. V ekipi 
je dese t tekm ovalcev za  kategoriji do 125 in do 250 
ccm. To so Marjan Avbelj, Marjan Zdovc, Simon Av
belj, Jože  Krištof, Ivan Slopšek, Leon Avbelj, Boris 
Prah, Martin Pekošak, S tane G rčar in Darko Zajc. .

Fantje so  hudo osamljeni in nesrečni, da  so  se  s svo
jim klubom znašli v eni najrevnejših občin, kjer jim d e 
lovne organizacije ne morejo veliko pomagati, a  tudi od 
občinske telesnokulturne skupnosti sekcija še  ni dobi
la niti dinarja. Motokros pojmujejo tam kot obrobni 
šport, zato AMD zam an pričakuje kako pomoč.

Brežiška ekipa je bila lani prva v razredu do 250 
ccm, na državnem  prvenstvu pa je dosegla tretje m es
to. V obeh kategorijah imajo Brežičani tudi vice prvaka

Jugoslavije. Letos so  se  tekmovalci še  bolje odrezali, 
saj je Marjan Avbelj osvojil naslov državnega prvaka, 
Marjan Zdovc pa je postal vice prvak na državnem  
prvenstvu do 250 ccm. Republiški prvak je bil Simon 
Avbelj, takoj za  njim pa  se  je uvrstil Jože  Krištof. Kot 
ekipa so  tekmovalci osvojili v sa  prva m esta v Sloveniji 
in Jugslaviji in se  enako uspešno  prebili na vrh m edna
rodni konkurenci.

V se fante po vrsti je navdušila s teza  na Prilipah, to
varištvo v športni sekciji in velik krog ljubiteljev tega 
športa v Brežicah. Zanim anja za  motokros je vsako le
to več tudi v sosednjih posavskih občinah, kjer s e  v d e 
lovnih organizacijah z razum evanjem odzivajo na 
težave organizatorjev in tekmovalcev.

Motokros je zelo drag šport, zato je po besedah  Mar
jana Avblja po končani dirki prva misel vsakega tek
movalca, kako bo preživel do naslednje. Za tekmovalni 
motor mora športnik dandanes odšteti dva in pol mili
jona dinarjev, fantje pa  uničijo po dva na leto. Kupujejo 
si jih sami, društvo je brez denarja in ne more kaj prida 
pomagati. Tudi tekmovanja niso poceni, zato so  nave
zali stike z nekaterimi delovnimi organizacijami v Po
savju. Nekaj izdatkov jim sicer nadom esti izkupiček od 
dirk, vendar ga je tako malo, da  si tekmovalci ne morejo 
privoščiti dostojnega življenja. Garajo, kolikor morajo, 
vsi so nam reč zaposleni, najmlajši pa v šoli.

Prepričani so, da  bi Jugoslavija lahko postala velesi
la v motokrosu, če  bi mu pustili do veljave tam, kjer ga 
lahko podprejo tudi finančno, ne sam o moralno. Siti so 
pionirskega dela, želijo si preskoka v kakovost, v 
načrtno vzgojo podmladka. Prepričani so, da  nimajo 
pretiranih sanj, če  si tudi oni želijo kakega Vogrinca, kot 
ga  imajo smučarji.

»Vso m ladost sem  zapravil za  ta  šport,« z zagrenje
nostjo v glasu pripoveduje Marjan Avbelj. »Osvojil sem  
osem  naslovov državnega prvaka, tri pa so  mi vzeli za 
zeleno mizo. Zdaj bi rad zaslužil kos kruha v m edna
rodnem  razredu in prav kmalu se  bom podal v to. Ko si 
mlad tekmovalec, ti v Jugoslaviji ni lahko, pa ne mislite, 
da je nimam rad. V šeč mi je, ker je tako lepa in ker živi v 
njej toliko dobrih ljudi, zaradi katerih so  zam e vse steze

je res priskrbela, stroške za letalo je tudi povrnila, toda 
fantje so  bili tam zelo lačni.

»Deset dni sm o preživeli ob pizzi in bili sm o strahot
no utrujeni,« se  spominja Avbelj. »Tekmovanje v državi 
New York so  zaradi deževja že  hoteli odpovedati, ven
dar so  se  premislili, saj sm o prišli iz 24 držav. Nastopili 
sm o v nenormalnih razm erah, na stezi je bilo ogromno 
blata, pa sm o se  vseeno prebili na 15. mesto.« Avbelj je 
bil celo četrti, dokler se  neki Amerikanec ni zaletel vanj 
in mu polomil vseh zavor, kljub temu ni odnehal in je 
vozil kar brez njih.

Jo že  Kroštof pravi zase , d a je  z leti vedno boljši. Do
ma ima naslednika, desetletnega sina, in njegova naj
večja želja je, da  bi šla nekoč skupaj na start kot tek
movalca, ne kot oče in sin. Tudi on in sobesedniki so 
potrdili, da  zahteva ta šport izredno veliko odpovedo
vanja, da  pri tem trpi družina, da  tekmovalcem grozijo 
tudi poškodbe, ki jih je največ tedaj, kadar nimajo do
volj kondicijskega treninga. Sem  sodijo tek, plavanje, 
sm učanje in m asaže, ki so  od vsega najdražje. Šele 
spomladi začno vaditi na motorjih, in to po možnosti 
čim manj, da jih do tekm ovanja ne pokvarijo. To velja 
zlasti za  Slopšaka, ki ima sam o en motor in mora zara
di tega še  bolj paziti nanj. Kondicijski trening si vsak po 
svoje organizira trikrat na teden v telovadnici tam, kjer 
živi.

Treningi so iz leta v leto napornejši, da vzdržijo ali 
ohranijo »formo«. Pri tem se  veliko mladih fantov pre- 
forsira. Uničujejo si zdravje, zato v društvenih vrstah 
pogrešajo zdravnika, ki bi jih pregledoval, jim svetoval, 
do kod seg a  meja njihove vzdržljivosti. Nekaterim ve
liko pom aga boljše obvladovanje tehničnega znanja, 
kar izkorišča zlasti Simon Avbelj, pa tudi Slopšak ve
liko d š  na nasvete starejših tekmovalcev, ki jih mora 
seveda preizkusiti v praksi.

Brežičani dosegajo največje uspehe na blatnih s te 
zah. V prahu ničesar ne vidijo pred seboj, s teza  je tedaj 
trša in hitrost večja, zato je vožnja dosti bolj nevarna. 
Kadar so  na koncu svojih moči, jim ogromno pomeni 
spodbuda občinstva.

J. T.

privlačne. Trdno sem  prepričan, da  bi lahko v kratkem 
vzgojili ogromno naraščaja, č e  bi bil ta  šport bolj upoš
tevan pri funkcionarjih, pri tistih, ki bi mu priskrbeli kak 
dinar.

Avbelj in tovariši so  tako zagnani, da  so  se  trije prija
vili celo za  tekmovanje v Ameriki. Spremljali so  jih 
hrvaški funkcionarji pa ne mislite, da  jim je Avto-moto 
zveza Jugoslavije omogočila kako udobje. Za licenco



SAMOUPRA
BUTALE

R epičani in R epičeva d rag a  ob 
Zeleni reki, fabrike Hitrotkal, Hitro- 
šiv in Hitrozid, tovariši Rdečnik, 
Mladič, Izvršnik, Sindikalič, S e- 
zedelejevič, N eposrednik ter to 
varišice Zračnikova, R epiška, 
Obrtnikova, B arvarjeva pa  gostil
na Pri razbiti buči, kjer Repičani 
ob kapljici m odrujejo ter v nji, kot 
se  z a  repiške gostilne spodobi, 
prem levajo, dodajajo, od v zem a
jo, naklepajo, s e  sm ejejo, jokajo 
in preklinjajo (oblast sev ed a) ter v 
nji zvejo  vse , ti liki in ti kraji so  
m arsikom u že  dobro poznani. To 
so  nekakšni sodobni socialistični 
Butalci in sam oupravne Butale, ki 
jih je v resn ičnost priklical poz
nani hum orist Toni G ašperič  ter 
jih naredil v take  sm ešno -ža lo - 
stne pojave, d a  s e  skoznje izrisu
je re sn ica  n a še g a  vsakdanjika 
nekoliko p o p ačen o  in karikirano 
sicer, p a  zato  bolj očitno in jasno.

R ep ičeva  d rag a  s  svojimi tova
riši in tovarišicam i, pokvarjenost
jo, nevednostjo, primitivnostjo, ob 
lastnostjo, z zgrešen im  načrtova
njem, bogaten jem  na  račun druž
be, farbanjem  ljudstva je sloven
sk a  ali kar jugoslovanska  občina 
v povprečju, čep rav  m orda po
sa m e z n e  zgode lahko spom nijo 
kak eg a  v lokalne z a d ev e  bolj 
p o u čen eg a  b ra lca  tudi na  pov
sem  konkretne dogodke in ljudi 
(vsaka podobnost z resničnostjo  
je z lonam erna, kot p iše n a  z a č e 
tku knjige) in kot tak a  je skrivljeno

turne skupnosti (svoj pridevek 
očitno jemlje z a re s  in bolj na 
široko kot ostale  njene regijske 
kolegice). V knjigi je  pod običajno 
naslovno  oprem o zbranih 52 hu
m oresk, zvečine že  objavljenih v 
Dolenjskem listu. Ilustracije je  n a 
risal Branko Babič, izbor p a  je 
opravil J a n e z  Pezelj.

M. MARKELJ

MONOGRAFIJA 
O CANKARJU

D ržavna za ložba  je pred kra
tkim izdala monografijo o Ivanu 
C ankarju, ki jo je napisal dr. 
F rance  Bernik, priznani poznava
lec slovenske  književnosti 19. in 
20. stoletja, predvsem  m oderne

0
K D O JE L A im O

KOMUNIST?

ogledalo , ki nam  g a  je Toni G a š 
perič pomolil pred nos. N asm eh
nem o se , nam uznem o, a  kot da  
sm o spregledali, d a  s e  tako rekoč 
vsak  dan  sreču jem o z Izvršniki, 
Neposredniki, gospem i Obrtniko
vimi in Barvarjevimi, d a  prebira
mo b led ična  glasila, kot je Z a
pozneli g las, d a  delam o v Hitroši- 
vih in Hitrotkalih, d a  sm o, skratka, 
to klavrno in žalostno  sm ešn o  
življenje iz G ašperičev ih  zapisov 
vsi skupaj, zdaj in tu.

Nekaj novih pogledov n a  re 
piške zg o d e  in nezg o d e  nam  je 
Toni G ašp erič  ponudil te  dni v 
svoji tretji knjigi hum oresk, ki je  
pod naslovom  Kdo je lahko kom u
nist izšla v založbi metliške kul-

in C ankarja . Z a D ržavno založbo 
Slovenije je Bernik pred časom  
pripravil in z opom bam i opremil 
prvih se d e m  knjig C ankarjevih 
Zbranih del, poleg te g a  pa  je o 
n ašem  velikem pripovedniku in 
dram atiku napisal š e  vrsto raz
prav, študij in referatov ter objavil 
dve knjigi o Cankarjevi um etnos
ti, o njegovi zgodnji prozi in o tipo
logiji njegove proze.

Avtor je v knjigi pozornost o s 
redotočil na  C ankarjevo literatu
ro, torej ne n a  njegovo biografijo, 
in iz nje sledi pisateljevem u 
um etniškem u razvoju. V študiji. 
Bernik prihaja do spoznanj, ki so  
nekoliko d ru g ačn a  od doslej vel
javnih. P redvsem  C ankarja ne 
vidi v tradicionalni vlogi kot p isa
telja pesim izm a. »To zavračam . 
C ankar s e  s  sredstvi pripovedne 
tehnike d istancira od pesim izm a 
svojih junakov. V C ankarjevem  
delu živi ideja optimizma, kljub 
nekaterim  prekinitvam, in s e  ra 
zo d ev a  kot zelo o p azn a  ses tav i
na  duna jske  ozirom a avtobio
grafske proze,« je  dejal avtor na  
tiskovni Konferenci.

»GRDE« PODOBE 
O DOLENJCIH

Za pričujočo knjigo je obetaven 
že izid. Na svetlo je nam reč prišla v 
knjižni zbirki Krt pri ljubljanski uni- ' 
verzitetni konferenci ZSMS, ki pa je 
po nekaterih ocenah »največja

najm anjša založba v Sloveniji«. V 
knjigi »Vsaka svinja naisi rije svoje 
korenje« sta Snežana Štabi in Igor 
Kramberger zbrala izvirne zapiske 
Jan eza  Trdine. Knjiga, ki je od načr
tovanih treh zvezkov Trdinovih »za
pisnih knjižic« druga po vrsti, priha
ja pred bralca kot svojevrstno 
dopolnilo 12 knjigam pisateljevih 
Zbranih del, izid kompleta pa bo c e 
lovito zaokrožil v marsičem nepoz
nano podobo dolenjskega barda.

»Vsaka svinja naj si rije svoje 
korenje« utegne biti ogledalo d a 
našnjemu rodu Dolenjcev in tudi 
Slovencev, ki bodo v podobah 
prednikov uzrli sebe. In če  ta č a s  ni 
naklonjen »grdim« podobam pred
nikov, spotakljivim zapisom in po- 
hujšljivim spisom, je zgodovina pi
san a  z nekaj pozabljivosti. Te 
pomanjkljivosti nista m arala vzeti 
za  svoje urednika knjige in tako 
spregovori Jan ez  Trdina tudi o 
»grdih« podobah prednikov, kot so 
se  mu vtisnile v spomin na popoto
vanjih.

Mimo Dolenjca-grešnika Trdina 
tudi to pot ne more. Leta 1871 je 
zapisal, da  se  Dolenjec ogiblje 
vsega, kar bi mu škodilo, vendar 
skrivaj na debelo greši. Drugače so 
tukajšnji domorodci poslušen na
rod in kaj radi služijo gospodi za  
špijone; »videvši da ne bo mogel 
avancirati, kupi si frak in cilinder, 
začne se  pomenkovati tudi z vrstni
ki nemški, se  zapiše v Kazino...« 
Pomanjkanje ponosa očita Trdina 
tudi kmečkim puncam, češ  da se  v 
mestni službi hitro prevzamejo in 
se  sramujejo kmečkih del. Poleg 
tega je spoznal še  »ultra-skope Do- 
lenke«, kot je bila Smolinjska, ki je 
dala hčeri 2.000 dote, v krčmi pa 
ukradla svečo. S še  hujšo dvolič
nostjo se  po Trdinovem spoznanju 
lahko ponašajo nekateri mestni 
očetje, na videz bratje, drugače pa 
v vseh rečeh navzkrižni, ter mestni 
hinavci, kakršen je bil uraduh Ra- 
jch, ki je govoril »v krmčah ostudno, 
bogokletno o sv. Duhu in materi 
božji — tu v mestu pa ga  vidim 
odkritega o Marijinem zvonjenju«.

Trdinovi zapiski iz obdobja 
1870—1879 poročajo še  o coprni
cah, gonečih se  natakaricah, brez
srčnih krčmarjih, dolenjskih bolez
nih in dobrosrčnih Podgorcih, ki 
pletejo zgodbe o pogoltnem gor
janskem  jezeru. Skico o narodo
vem življenju je zapisovalec in po
potnik iz M engša dopolnil š e  s 
številnimi pronicljivimi zapažanji in 
neprizanesljivimi ocenam i na ra
čun Dolenjcev in Slovencev sploh. 
Tako prerašča od pisatelja z najle
pšim slovenskim jezikom, kakor je 
med drugim menil Ivan Cankar, v

iz izložbe

ZAKAJ
BISEBAU?

Če vas je strah vtakniti glavo v levje žrelo, 
potem ste lahko mirni in si vam ni treba zaradi 
takšnih čustev beliti glave. Takšen strah je 
normalen, saj se bojite resnične nevarnosti. 
Toda če vas je strah stikov z ljudmi, če vas s 
strahom navdajajo položaji, ki so v življenju 
povsem vsakdanji, potem bi veljalo malo pobr
skati po naravi teh strahov. To namreč niso 
strahovi pred resničnimi nevarnostmi in takš
no čustvo ni normalen odziv na življenjske po
ložaje, marveč gre za nevrotično čustvo, ki je 
za razliko od drugih nevrotičnih čustev, kot je 
depresija, zelo vztrajno, njegov učinek pa je 
dolgotrajen in stalen. Strah preprečuje posa
mezniku, da bi uresničil svoje sposobnosti, in 
lahko ohromi še tako velik talent — včasih ga 
tudi uniči.

Povrhu vsega pa takešn strah ni nič redkega, 
temveč je dokaj običajen pojav. In »ker vsi ve
likokrat trpimo v življenju zaradi strahu, tes
nobe, fobije, nevroze ali skrbi in ker ta čustva 
zmanjšujejo našo sposobnost, da bi se ures
ničili kot človeška bitja,« kot piše dr. Paul 
Hauck v svoji knjigi Zakaj bi se bal, je koristno 
nekoliko bolj spoznati naravo strahu in poti, 
kako se mu, kadar postane zaviralen in nevro
tičen, izogniti ter ga premagati.

O tem nas pouči knjiga Zakaj bi se bal dr. 
Paula Haucka, ki je nedolgo tega izšla v vse bolj 
priljubljeni knjižni zbirki poljudnih priročnikov 
Mladinske knjige Družinska psihološka knjiž
nica. Bralci knjig iz te zbirke že poznajo pisca, 
saj imamo v slovenščino prevedene njegove 
knjige Depresija, Uspešen zakon, Kako se pos
taviš zase in Rako ljubiti in biti ljubljen. Značil
nost pisanja tega avtorja je, da zna stvari po
jasniti na preprost in razumljiv način in da ves 
čas izhaja iz lastne prakse ter izkušenj, ki si jih 
je pridobil kot psihiater in svetovalec.

Avtor najprej seznani bralca z najbolj razšir
jenimi strahovi, kot je strah pred ljudmi, pred 
posmehom, pred odklonitvijo in neuspehom, 
nato pa razčleni psihologijo strahu, pri čemer 
loči resnične in nevrotične vzroke strahu. Kot 
izhodišče, kako se rešiti zaviralnih čustev 
strahu, od zaskrbljenosti do tesnob in fobije, 
mu služi misel, da čustvene motnje ne izvirajo

iz težav samih, marveč iz načina, kako razmišl
jamo o njih. Če se hočemo rešiti strahu, mora
mo razrešiti v bistvu našo nevrotično reakcijo 
in se znebiti nevrotičnih predstav, kar pomeni, 
da se moramo naučiti ne dramatizirati stvari in 
se ne kar naprej z mislimi vrteti okrog strahu.

Takole avtor pravi v svoji knjigi: »Sprijaznite 
se z resničnostjo in doumite, da je življenje 
polno nevarnosti, bolečin in krivic... boste pa 
ustvarili še več nevarnosti, bolečin in krivic — 
za druge in zase — če se boste po nepotreb
nem ubadali z njimi.«

Preprosto in najbrž v mnogih primerih kar 
učinkovito. Seveda pa to ne pomeni, da si člo
vek, ki je nekoliko globlje zabredel v čustvene 
motnje in ga resno ovirajo različni strahovi, mu 
življenje grenijo nerazumne tesnobe in fobije, 
lahko premaga težave že kar z branjem Hau- 
ckove knjige. Nekateri strahovi imajo skrite 
vzroke, ki jih bo lahko poiskal le strokovnjak in 
jih seveda pomagal odpraviti.

Knjižica pa je vsekakor vredna branja. Morda 
bo kmalu pomagala pri prepoznavanju drobnih 
strahov, še predno se lahko razrastejo v ne
varne in zaviralne čustvene motnje.

M. MARKELJ

literata-antropologa. Kot slovenski 
intelektualec spodbuja bralstvo k 
razmisleku in nedvomno prispeva 
k preoblikovanju zgodovinskega 
spomina.

M. LUZAR

POGLEDINA
MLADINSKO
KNJIŽEVNOST

Zadnjič sm o pisali o novotah v Li
terarnem  leksikonu, ki je že  prekril 
številne bele lise pri udejanjanju 
slovenskih literarnoteoretičnih do
gnanj. Znabiti da leksikon ne bo 
obšel mladinske književnosti, to bi 
bila dokajšnaj pomanjkljivost, kajti 
pisanje za mlade ni zanemarljiv 
sestavni del književnosti nasploh. 
Na Slovenskem  ni nič drugače, tu
kajšnjo mladinsko književnost že 
dolgo spremljajo tudi teoretične 
razprave; med pisci slednjih ni n e 
poznana M arjana Kobe. Devet nje
nih razprav, ki so  bile že objavljene 
v strokovnih revijah, je zdaj prine
sla knjiga z naslovom Pogledi na 
mladinsko književnost; bilo bi ne
navadno, ako takale knjiga ne bi 
izšla pri Mladinski knjigi, kjer je 
glavno zalaganje del za  mladino.

Prvi dve razpravi imata za  skupni 
imenovalec teoretična vprašanja

mladinske književnosti, pri čem er 
je Kobetova očrtala evropske raz
sežnosti tovrstnega proučevanja in 
nakazala možnosti nadaljnjega te 
oretičnega razpravljanja o sloven
ski mladinski književnosti. Predm et 
naslednjih dveh razprav je slikani
ca  kot otrokova prva knjiga; ta 
likovno-besedna tvorba ima na 
Slovenskem zavidljivo kakovost, 
ugled je pridobila širom po svetu. 
Slikanica je hvaležna oblika za pri
redbe literarnih del, to pa  je le en 
tematski vidik dveh razprav, v kate
rih Kobetova raziskuje raznovrstne 
pom ene priredb v sklopu mladin
ske književnosti. Sledi razprava, ki 
očrtuje slovensko mladinsko lite
rarno tvornost v sedem desetih  le
tih, pojma fantastika in realizem pa 
s ta  predm et zadnjih dveh razprav: 
fantastična pripoved v slovenski 
mladinski književnosti po zadnji 
vojni je razčlenjena na podlagi 
evropskih teoretičnih dognanj, raz
iskava treh vzorcev realistične pro
ze pa je opravljena le v okviru slo
venske mladinske književnosti iz 
zadnjega poldrugega desetletja.

Knjiga prem ore še  izčrpne opo
mbe in imensko kazalo, žal pa ni 
podatka, kje in kdaj so  bile razpra
ve že objavljene. To kajpak ne 
zmanjšuje pom ena, s  katerim Po
gledi na mladinsko književnost širi
jo obzorja slovenskih literarnote
oretičnih prizadevanj.

D. RUSTJA

PESMI Z LISTIČEV

Pred nedavnim je v Metliki izšla drobna 
knjižica s petindvajsetim i pesmimi. Zbirka 
ima naslov »Med žitom in pšenico« in je p r

venec Alenke Mežnaršič, založil jo  je  Ko
met, delovna organizacija, v kateri je  M ež
nar šičeva zaposlena že dvajset let. Zbirka 
prinaša izbor njenih pesmi iz zadnjih let.

Otroštvo in zgodnja mladeniška doba, 
obdobje, ko je nežna duša najbolj dojemlji
va za lepoto in dobroto, za pravico in resni
co ter najbolj občutljiva za krivico, laž, gro
bost, surovost, sta mlado Alenko Bano 
močno zaznamovala, tako s pomanjka
njem, odsotnostjo, česar mlado dekle ni 
moglo preboleti, kot z dobroto, ki je  je bilo 
deležno, in lepoto, ki jo  je obdajala in kamor 
se je zatekala po tolažbo. Alenka, po rodu 
sicer Belokranjka, ki pa je prva otroška leta 
preživela v Ljubljani, je  v Metliko prišla kot 
osemletna deklica, sirota brez staršev. K 
sebi so jo  vzeli njeni sorodniki.»Nikoli nisem 
prebolela, da sem brez mame. Ko sem 
odraščala, sem jo  strašno pogrešala. In vse 
moje dekliške pesm i so bile posvečene njej 
in so bile hkrati hrepenenje po njej. Ti otroš
ki izlivi čustev in hrepenenja so izgubljeni, 
kakor tudi večina mladeniških pesmi, ki jih 
je Alenka pisala kot dijakinja takratne metliš
ke nižje gimnazije in kasneje trgovske šole, 
ki jo  je  obiskovala v Novem mestu in Breži

cah. »Tu in tam se je  kakšna ohranila, ker jo  
je  prepisala katera od mojih sošolk in jo  
shranila.« Objavljala ni nikjer, saj takrat za 
to tudi n i bilo nikakršne možnosti. »Ne sa
mo, da nismo imeli nobenih šolskih ali kakš
nih drugih glasil, kjer b i lahko objavljali, 
nihče se ni z nami ukvarjal, nas spodbujal in 
nam svetoval. Danes je to čisto drugače, 
mladi imajo veliko več možnosti, da objav
ljajo in da se razvijajo. Pa vendar: p re d  ne
davnim je b il v M etliki literarni večer metliš
kih pesnikov. Nastopili smo trije trgovci in 
dva učitelja..« Prvič pa je  kot pesnica na
stopila leta 1959 na prireditvi za mlade za
družnike v Novem mestu. M etliški g lasbe
nik Silvester M ihelčič st. je  nameraval eno 
od njenih takratnih pesmi uglasbiti.

Takoj po končani trgovski šoli se je  Alen
ka vrnila v Metliko in se tam zaposlila. Po 
poroki, ko je  prišla družina, je bilo ob službi 
in novih skrbeh in delu časa za pesnjenje 
vedno manj. »Nikoli tudi nisem pisanja 
pesm i jemala za resno stvar. Sem in tja sem 
kakšen verz ali pesmico v trenutku navdiha 
zapisala na listič a li na koledar in tudi tega 
se je veliko pogubilo.« Te pesm i pa so že 
drugače uglašene. V njih se kaže pesničin  
odnos do narave, kmečkega dela, Bele kra
jine, njenih ljudi, njihovih radosti i r  bolečin, 
spregovorile so breze in steljniki, prelestna 
Kolpa in loke ob njej, žalost ob zapuščenem  
mlinu, radost ob pogledu na stoge. Če je  
kdo slučajno videl kakšno njeno pesem ali

jo  potem, ko je začela objavljati v Betinem  
Vezilu, prebral, mu je zazvenela lepo, raz
umljivo, blizu in domače. »Pa kakšno zgod
bo sem napisala za Dolenjski list in bila celo 
nagrajena, dobila sem knjigo Pesmi dolenj
ske dežele, kar m i je  bilo v veliko spodbudo, 
saj sem videla, da moje pisanje nekomu le 
nekaj pomeni.«

Potem ji  je  mož nekega dne rekel, naj 
vendar že zbere tiste lističe in koledarje, 
kamor zvečer na skrivaj zapisuje pesmi. In 
tako je  ugotovila, da se ji  je  v zadnjih petih 
letih nabralo več kot sto pesmi. »Iz teh 
pesmi je  Toni Gašperič naredil izbor za 
knjižico. Brez njega sploh ne bi bilo nič, sa
ma si na zbirko ne bi upala niti pomisliti. M a
lo več veselja in korajže sem dobila, ko so 
ljudje moje v Vezilu objavljene pesmi lepo 
sprejeli, prej sem se vedno bala, da se bodo 
bedake delali iz njih. Sama o svojih pesmih 
nisem mogla soditi. Zato svojih pesmi prej 
tudi nisem nikamor pošiljala, da ne bi kdo 
rekel, kam se ta ženska sili.« Prvič je  svoje 
pesm i poslala za srečanje literatov začet
nikov v Vinici in prišla v izbor. Tam so na lite
rarnem večeru njeno pesem tudi recitirali. 
»Ko tako slišiš svojo pesem, je to drugače, 
kot če jo  sam zase potiho prebereš...«

Kot otrok si je  v samotnih večerih Alenka 
želela nazaj v Ljubljano, tja, kjer je  bila 
nekoč z mamo. Sedaj včasih ob takih veče
rih napiše pesem svoji Beli krajini.

A. BARTELJ

PRIVLAČNA
LOGIKA

Najbrž bi le stežka našli v šolskih 
urnikih predmet, ki bi bil tako sploš
no nepriljubljen in ovit v kopreno 
silne težavnosti, kot je matematika. 
Hkrati pa  je  to predmet, ki uči in n a 
vaja k logičnemu razmišljanju in je 
potemtakem nepogrešljiv. Skozi 
matematiko učenci že v prvih šol
skih letih srkajo osnove logike, ki je 
sicer kot zelo abstraktna znanost o  
pravilnem načinu razmišljanja pri
m eren študijski predm et še le  za  
učence višjih razredov.

Vendar pa  matematika in logika 
nista tako silna strahova, kot ju radi 
vidijo šolarji. Lahko sta prav za 
bavna in privlačna. Da je res tako, 
n as prepričuje knjiga logičnih 
ugank Poznate naslov te knjige, 
katere slovenski prevod je pred 
kratkim izšel v zbirki Z logiko v leto 
2000 pri Državni založbi Slovenije.

Knjigo je pred skoraj desetimi leti 
napisal Raymond Smullyan, am e
riški profesor logike, matematike in 
filozofije, ki ga  poznajo po vsem  
svetu kot odličnega pisca logičnih 
nalog in ugank. Naši bralci ga  poz
najo po knjigi Aliče v deželi ugank 
in po lani prevedenih Šahovskih 
skrivnostih Sherlocka Holmesa, 
zdaj pa  se  predstavlja še  s  svojo 
prvo knjigo logičnih ugank, z že  
om enjeno Poznate naslov te knji
ge, s  katero je pravzaprav postal 
znan, saj so  jo prevedli v številne 
jezike.

T t  R N J1C E

Avtor je v knjigi predstavil osno
ve matem atične logike na  dosto
pen in privlačen način. Skozi zgod
bice in kramljanja zastavlja logične 
uganke in podaja sev ed a  tudi rešit
ve, da  bralec lahko preveri, ali je n a 
logo pravilno rešil, in č e  ne, po 
kakšni poti bi s e  je moral lotiti. 
»Boljšega uvoda v logiko si težko 
predstavljamo,« je v kratki spremni 
besedi zapisal Iztok Hafner. Knjiga 
je prava enciklopedija različnih 
pravil logičnega sklepanja.

M. MARKELJ

priloga dolenjske



Nikoli dolgčas

BITKE IN 
PO R O K E 
C E SA R SK E G A  
O ST R O ST R E L C A

Č loveku  s e  lahko  milo stori o b  dogo d k u , k a k rš 
n e g a  je  doživel ted a j d v a in s e d e m d e s e tle tn i J o ž e  
G a z v o d a  iz Š e n tjo š ta  n a  carin i v T orontu: k a n a d 
ski d ržav n i u rad n ik  v b re z h ib n o  likani ob leki je  
v ljudno pozdrav il d o le n jsk a  popo tn ika , p o b rska l 
po  njunih kovčkih  in h lad n o k rv n o  izpraznil s t e 
k len ico  p rav e  d o len jsk e  slivovke — n a  tla. A 
Jo ž e , ki je  bil z  ž e n o  p rav k a r pripotoval iz Z a g re 
ba, ni niti kaj dosti ugovarja l, s a j je  kom aj čak a l, 
d a  s e  o b ja m e  s  sorodn ik i in zn an c i, čakajočim i 
n a  drug i s tran i s te k le n e  s te n e . In je  im el z a  to  tudi 
n a jm an j d v a  raz lo g a : svojih  štirih o trok  ni videl ž e  
d o lgo  v rs to  let, p o leg  te g a  p a  je  pripotoval k njim v 
daljno  K an ad o  p razn o v a t z la to  poroko.

V zn a m e n ju  te g a  ju b ile ja  je  tudi m inila z im a  le 
ta  1 971 , kolikor je  je  J o ž e  p rež ive l v  K anad i. N aj
bolj v e se lo  je  bilo ka jp ak  n a  d a n  po roke , ko je  po  
s lo v e sn e m  o b re d u  p o d g o rsk i o č a k  z  n e v e s to  
g izda lin sko  stopil p red  fo tog rafa  R oyal S tu d ia  v 
O ntariu , po tem  p a  z a p le s a l  o b  frajtonarici kot ta 
krat n a  svatb i, ko s ta  s e  v z e la  G azv o d o v  fan t z 
G orn je  T e ž k e  v o d e  in B iškofovo d e k le  iz Š e n tjo š 
ta. R azživeli s o  s e , kot bi bili v d o m ač i z idan ici in 
n e  kje v tu jem  sv e tu . P o  tis tem  s ta  G a z v o d o v a  
d v a  o b isk o v a la  o troke  n a  njihovih dom ovih  in s e  
u stav lja la  š e  pri zn an c ih . Š k u p a j s o  s e  v mislih 
selili m e d  še n t jo šk e  k o p a č e  v v inog rad ih  in m ed  
a jd o v e  ža n jic e  okrog  J a b la n a  o troci s o  z m eh o m  
izganjali d re m a v ic o  in ž a lo s t iz njihovih nog  in 
src , zu n a j p a  je  p ritiskala  o s tra  k a n a d s k a  zim a. 
V sak  d a n  je  sn e ž ilo  in J o ž e  je  v tem  videl prilož
nost, d a  si p re te g n e  roke. V časih  p a  je  kateri od 
sinov  ali h č e ra  p red lag a l p o te p a n je  in tak ra t s ta  
s e  z la to p o ro č e n c a  o d p e lja la  z njimi s p o z n a v a t 
nov  k o šč e k  d a ljn jeg a  sv e ta . Š e  d a n e s  J o ž e tu  
zb u ja  z a č u d e n je , kako  v o d a  sp lo h  lahko  p a d a  ta 
ko  v isoko, kot jo  je  videl grm eti p rek  p rag o v  n a  
N iagari. T a  n a ra v a , kaj p rem ore! O  tem  s e  je  s ic e r  
p rep riča l, š e  p re d e n  s ta  z ž e n o  p rav  s to p ila  n a  
k a n a d s k a  tla. P o te m  ko s ta  27. ja n u a r ja  1971 . le 
ta  iz Z a g re b a  o d p o to v a la  p rek  luže  n a  o m en jen o  
p ra z n o v a n je , s ta  n a m re č  d o ž iv e la  n ad  M o n trea
lom pravcati pekel. »V eter je  tulil, dimniki so  p a d a 
li s  s treh  in š ip e  je  drobilo . G rozov ita  reč. V M on
trea lu  sm o  m orali čak a ti š e s t  ur, d a  je  minilo,« s e  
sp o m in ja  J o ž e , ki je  skusil, d a  s o  viharji v M on
trea lu  hujši kot v Š en tjo š tu . A m pak  s tra h  g a  ni bi
lo, n je g a  ne: n a  F a jtem  hribu je  1917 . le ta  g led a l 
sm rti v oči — p a  bi s e  bal!
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NA SITU 
ŽIVLJENJA 
IN SMRTI

Življenje je  en o  sam o  ogrom no sito. V njem  se  
meljejo, prepletajo in m eša jo  človeške  u sode, tu 
skozi d robne m reže  padajo  v smrt, v večni nepovrat. 
R oka zgodovine včasih  m o čn e je  s tre se  te m reže  in 
b era  smrti je  takrat obilna. Kar precej takih sunkov je 
v svojem  pestrem  življenju občutil znan i Novo- 
m eščan  dr. Davorin G ros. Že d e v e td e se t let s e  n je
gova u so d a  su k a  na  gornjem  delu m reže  in njegovo 
oko je dostikrat od blizu ugledalo reže smrti, v katere 
so  z a  v edno  izignili m nogi soro jenci, prijatelji in 
znanci.

Prvo, s  čim er s e  je  v življenju s reča l mladi D avo
rin, s c  bila prav  sita. T ista prava. Bilo je to v 
S traž išču  pri Kranju, n jegovem  rojstnem  kraju. Tam 
s ta  o č e  Martin in mati Marija p reh ran jevala  številno 
družino tako, d a  s ta  z a  b o g a te g a  s ita rsk eg a  podjet
nika M atajca izdelovala sita  p o  naročilu. Bila so  to 
sita  iz konjske žim e in ničkoliko spretnosti in potrpl
jen ja  je  bilo potrebno, d a  je bila d robna  m reža  sp le 
ten a  in sito izdelano. Im ela p a  s ta  o če  in mati z ag o 
tovljeno tudi pom oč, kajti v družini je  bilo kar 
dvana js t otrok in v sak  je moral s  šestim  letom, ko je 
pričel šo lanje, tudi d o m a pričeti s  pripravljanjem sit. 
Sitarski gospodarji so  prinesli izdelana  sita  podjet
niku in dobili delno plačilo. V začetku  te d n a  je trajal 
delovni d a n  12 do  14 ur, zadn je  dni p red  oddajo  sit 
p a  so  morali odrasli in otroci delati tudi po še s tn a js t 
ur skupaj, d a  so  lahko izpolnili naročilo.

Po šes tih  letih o sn o v n e  šo le  v do m ačem  
S traž išču  je pot peljala D avorina G ro sa  v ljubljan
sko  gim nazijo — v Kranju n am reč  rev n eg a  sita r
sk e g a  otroka niso sprejeli — potem , ko je m aterial
n a  po dpo ra  u sahn ila , zope t naza j v Kranj. P a  tudi tu 
gim nazije ni m ogel dokončati, kajti vrtinci prve s v e 
tovne vojne so  spom ladi p e tn a js teg a  leta potegnili v 
svoj sm rtonosn i p les tudi m lajše letnike. S e  ne 
o sem n ajstle ten  s e  je  zn aše l v Ptuju pri 17. p e šp o 
lku, ki je bil začetkom  julija p rem eščen  v Judenburg , 
od koder je bil z naslednjim pehotnim bataljonom 
poslan  n a  rusko fronto z a  Dnjestrom . Tam  ni bilo 
hudih bojev, za to  p a  je bilo v se g a  h u d eg a  dovolj, ko 
s e  je  s  17. pešpolkom  v sep tem bru  1915. leta znaše l 
v strelskih jarkih n a  soški fronti, kjer so  s e  tla komaj 
umirila od silne k an o n ad e  tretje so šk e  bitke. Bojišče 
je  bil hrib Kalvarija onkraj S o č e  pri Gorici, nekdaj 
po rase l z  znanim i goriškimi m ajaroni, ki so  bili seda j 
od  številnih granatnih  izstrelkov razcefrani skoraj 
do korenin. V sako  tretjo noč so  s e  m enjavali z Dal
matinci v razrušen ih  strelskih rovih in granatnih 
luknjah in ob  suhi hrani, konzervah  in kavi, po 

m ešan i z m alo rum a, podnevi pa  tudi večkrat n a  dan  
odbijali italijanske n ap ad e . V se dokler ni D avorina 
in vojake njegovih en o te  11. novem bra  za su la  
k an o n ad a  če trte  so šk e  bitke in s e  je nad  njimi zgrni
la v e č n a  noč. Skoraj nad  vse . Davorin ni čutil, kdaj 
g a  je zm anjkalo. Ko s e  je m ed trupli svojih vojakov 
prebudil, je  bila ž e  noč, v kolku p a  je čutil topo bo
lečino. Uniforma je bila preplav ljena s  krvjo. Iz noči 
s e  je  og laša lo  stokanje, od nekod s e  je  sliša la  govo
rica. Italijanska. Italijani so  prvo bojno črto predrli in 
sed a j iskali preživele avstrijske ran jence. Davorin 
s e  je  potuhnil. Prišli so  do njega, g a  z  brco obrnili in 
nekdo  je rekel: »E morto!« Pustili so  ga. Drugi dan  so  
položaje zope t zavzeli Dalmatinci m ran jen ca  o d 
nesli. Bil je  rešen , toda  pričela s e  je d ruga  kalvarija. 
Dolgi transporti b rez  p rave zdravniške pom oči in 
zdravil. V Strnišču, v d an ašn jem  Kidričevem, bi bil 
skoraj ob  nogo. V B udim pešti so  stre lne  ran e  dokaj 
dobro  pozdravili, v en d ar je bil nepokreten . Iz Bu
d im pešte  je  bil poslan  n a  Univerzitetni kliniko na 
Dunaj, kjer s e  je  zdravil 6  m esecev .

Ko je toliko okreval, d a  je  lahko hodil s  palico, so  
g a  poslali nazaj k polku v Judenbu rg . Tu je opravljal 
p isarn iška  de la  in končal v G radcu  častn iško  šolo. 
Kot mlad častn ik  je potem  služboval v Sarajevu, od 
koder je  bil p rem eščen  v trdnjavo Bileča, oa  tam  pa  
v Črno goro, kjer je  bil, poveljnik utrjene posto janke 
v Mokriaa, n azad n je  p a  v Velimirju. Iz Č rne gore ima 
dr. G ros n ešte to  zanim ivih spom inov in doživetij. Tu 
je  bila avstrijska vojska okupator in je  d rža la  v rokah 
le m es ta  in posto janke, zunaj teh  p a  so  gospodarili 
črnogorski vojvode s  svojimi komiti. Kot avstrijski 
častn ik  slo v an sk eg a  rodu p a  s e  Davorin ni želel z a 
pletati v boj s  Č rnogorci, zato  je navezal stike z naj
bližjim vojvodo, z njim sklenil tajni spo razum  in s 
tem  prihranil m arsikatero  prasko, pa  tudi življenje. 
Š e  d a n e s  hrani d o m a dokum ent iz tistega  č a sa , na 
katerem  mu vojvoda zagotavlja prosto gibanje.

Č e bi popisoval v se  dogodivščine, ki jih je  imel kot 
bivši avstrijski častn ik  pri vrnitvi v Slovenijo, po raz 

padu  avstro -og rske  m onarhije, bi ž e  o tem  lahko 
napisali cel rom an. Žal z a  to ni prostora. P a  tudi 
p redah  po tej odisejad i ni bil dolg. V Kranju je D avo
rin opravil m aturo, s e  vpisal n a  p ravo  v Z agrebu , 
študij pa  ponovno prekinil, ko s e  je  vnela  bitka za  
sev e rn o  mejo. Pri celjskem  pehotnem  polku s e  je 
mladi poročnik Davorin G ros kot prostovoljec večk 
rat izkazal. V ojaške u sp eh e  hrabrih slovenskih fan
tov n a  K oroškem  p a  je  skoraj p ovsem  izničil n e u s 
peli plebiscit.

Ko je dokončno  le slekel vo jaško  suknjo, je  doko
nčal pravno fakulteto v Ljubljani in s e  kot odvetniški 
pripravnik leta 1927 naselil v N ovem  m estu , kjer je 
p o zne je  odprl lastno pisarno. Od takrat je  dr. G ros 
N ovom eščan , čep rav  mu udarci u so d e  niso dovol
jevali, d a  bi vedno  užival spokojen  mir ob zeleni reki. 
Z arad i so d e lo v an ja  z O F so  g a  Italijani ž e  leta 1942 
internirali n a  R abu, potem  p a  so  g a  v Ljubljani o b 
sodili n a  o sem  let ječe , ki jo je  p restaja l v kaznilnici 
C aste l F ranco  Emilija, Forte U rbano. T udi italijanski 
razp ad  g a  je č e  ni rešil, sa j je  potem  prišel š e  n a  s la 
b še , v zloglasni zap o r v m estu  Lucca, od koder s e  je 
s  pom očjo  m ed n a ro d n eg a  R d ečeg a  križa rešil še le  
m arca  1944. V endar ne  z a  dolgo. Po vrnitvi v Ljubl
jano  je bil zo p e t zaprt, nato  p a  n a  prisilnem  delu  vse  
do osvoboditve.

Kot pravnik in pravni svetovalec  je  dr. G ros igral 
pom em bno  vlogo v povojni graditvi Jugoslavije , z a 
to je  dolgo trajalo, d a  s e  je leta 1950 lahko vrnil k 
um irjenem u življenju ob  Krki in R agovem  logu in k 
čudovitem u pogledu n a  pano ram o  N ovega m esta. 
Mirne dn ev e  devetdesetle tn ika mu sed a j kratijo 
spom ini na  m nožico zanim ivih doživetij v tej častitl
jivi življenjski dobi, sp rehod i v naravo , opravki na  
d o m ačem  vrtu ter sp rehod i v Novo m esto , kjer No- 
vom eščan i š e  pogosto  vidijo njegovo čvrsto poko
nčno  postavo . Le kdo bi iz n jegove ho je  lahko ra z 
bral, d a  im a n a  plečih že  deve t križev in d a  so  stopili 
v n jegovo življenjsko brazdo  že  trije krepki pravnuki.

TONE JAKŠE

Kajti J o ž e  G a z v o d a  je  bil vojak  »štu rm ba- 
taljona«  avstrijske  vo jske , jurišnik s  k a rab inko  in 
n e  k a k še n  in fanterist, ki s e  va lja  kot v za le d ju  po 
su h e m  listju in n e  ve, kaj je  fronta. 10. m a rc a  
1917 . le ta  s o  g a  n a m re č  poklicali v Ju d e n b u rg . 
Š e s t  te d n o v  s o  s p la še n im  rek ru tom  zaripli a v s 
trijski častn ik i preklinjali m ate r, jih učili korakati in 
p red  njimi z n o v a  in z n o v a  razdirali in ses tav lja li 
o rožje . P o tem  s o  m ladi vojaki prisegli z v e s to b o  
c e sa r ju , kolikor n iso  n a m e s to  d v eh  iz tegnjen ih  
p rs tov  m olali kvišku fige, n a z a d n je  p a  s o  jih v se  
sk u p a j poslali v T irole. »F an tje  s o  jokali, ko s o  s e  
peljali n a  fronto. V T irolah  ni bilo na jhu je , sp o m i
n jam  p a  s e ,  d a  je  bilo bolj m alo  jesti, ta k o  d a  je  
bila n a m e s to  p re p e č e n c a  d o b ra  tudi b o ro v a  sk o r
ja. V eliko v e č  sm o  imeli ž iv e ž a  n a  so šk i fronti, 
a m p a k  tam  je  bilo h u je  po  drug i stran i. M rličev s e  
je  n a b ra lo  toliko, d a  nisi im el kam  stopiti, za to  
sm o  v č a s ih  naredili p rem irje  in pobrali pob ite , p o 
tem  p a  je  bila s p e t  bitka. Mi sm o  bili hujši. Italijani 
n iso  hoteli ,š tu rm ati‘. Oficirji s o  jih tepli, p a  n iso  šli 
n a  juriš. Č e  s o  ž e  šli iz ja rka , je  n jihova artilerija 
prej p red  njimi v s e  sto lk la. Artilerija, ta  n am  je  p a  
d a la  vetra ,«  ra z p re d e  m ise l v e te ra n  e n e g a  bivših 
avstrijsk ih  jurišn ih  bata ljonov . Ita lijan sk eg a  to p 
n iš tv a  je  bil č e z  g lavo  sit p rav  n a  F ajtem  hribu. 
T am  s ta  v prvi polovici a v g u s ta  le ta  1 9 1 7  italijan
ski XI. in VIII. k o rp u s  s  trahovitim  artilerijskim  o g 
n jem , kot p o ro č a jo  dokum enti, c e fra la  e n o te  a v s 
tr ijsk eg a  VII. k o rp u sa  in 39. polka. Italijani so  
n ap red o v a li sk o k o m a  od  k a m n a  d o  k am n a , od  
p o d r te g a  zidu  d o  g ra n a tn e  ja m e  in š e  bi, č e  n e  bi

avstrijsk i častn ik i svojim  n e u č a k a n im  in z rum om  
razg re tim  vo jakom  ukazali nap re j. T ak o  s o  zlezli 
iz k a v e rn e  tudi jurišniki J o ž e to v e g a  » štu rm ba- 
taljona«. In bojevali s o  s e  n a  življenje in sm rt.

T ak o  s o  vihrali iz bitke v bitko, s e  vkopavali v 
p o b o č ja  Sv. G ab rije la  in bredli po  led en i S oč i te r 
mislili n a  dom . J o ž e  je  e n k ra t tudi r e s  š e l n a  d o 
pust. Bilo je  1918 . leta, ko  je  n a  nek ih  v a ja h  ed in o  
on  z a d e l v s e  v polno. K o m an d a t je  izdal u k az  o 
p rostih  dnev ih , dobri s t re le c  izpod  G o rja n c e v  p a  
s e  je  n a sm e ja l v brk, č e š  n isv a  z a m a n  z  O v n ič 
kom  kot m u lca  s tre lja la  s  p išto lo , d a  s o  s e  lom ila 
s tek la  šo lsk ih  oken .

Ko s o  n a  D o b erd o b u  ž e  zam rli odm ev i topov  in 
s e  je  ž e  zd a v n a j razkad il dim  n a  Sv. K atarini in ko 
je  J o ž e  ž e  pozab il p resun ljivo  re z g e ta n je  konja  
M ilana, p o k o n č a n e g a  z z a p o z n e lo  g ran a to , ted a j 
s e  je  bivši jurišn ik  e litn e g a  av s tr ijsk e g a  b a ta ljo n a  
z n o v a  z a v e d e l v s e  trag ik e  vo jne. Z akaj ed in o  
v o jn a  je  bila po  n jeg o v em  kriva, d a je  bil d o m a  le 
to  dni b re z  g la su  in g a  n iso  d rž a le  n o g e . V ljub
ljanski d eže ln i bolnišnici so  zdravniki odkim avali, 
z a to  s o  g a  vzeli dom ov . T am  g a  je  n e k o č  videl

b e ra č  in p o v e d a l z a  lek. Naj s o  b rin o v e  ja g o d e  in 
ju tran ja  ro s a  pom agali ali n e  je  J o ž e  km alu  po  ti
s tem  ob isku  »shodil« in vrnil s e  m u je  g las .

T ak o  je  lahko  oral n a  njivah v Š en tjo š tu , kletaril 
v z idan ic i v H rušici te r  kupoval in p roda ja l vo le  n a  
živinskih se jm ih  od  K arlovca  d o  Š k o c ja n a . Z voli 
je  do lg o  č a s a  tudi vozil in nikoli ni z a p re g e l kilave 
živali. P rim erilo  s e  je , d a  s e  je  n a  lojtrmku sn e lo  
kolo, n e  d a  bi žv ižg a jo č  p red  voli to  opazil. Tudi 
živali s e  n is ta  dali motiti, a m p a k  s ta  voz  b re z  ko 
le s a  vlekli n a  njivo, č e s a r  p a  v e rje tn o  n e  bi bila 
z m o ž n a  s la b o tn a  voliča. Kmetijo je  J o ž e  v e s  č a s  
p o d je tn o  razvijal. S k u p a j z  ž e n o , ki m u je  s ic e r  ž e  
um rla , v e n d a r  je  bila toliko č a s a  o b  n jem , d a  s ta  v 
d ružb i d ev e tih  o trok  p ra z n o v a la  š e  b is e rn o  p o ro 
ko. N a p ra z n o v a n je  sp o m in ja jo  tudi slike, v e n d a r  
n ek d an ji o s tro s tre le c  so k o lje g a  o č e s a  le sluti p o 
d o b e  n a  njih. Z a to  m u je  toliko bolj o s te r  spom in : 
na_ avstrijske^ v o ja šk e  poveljn ike, n a  k a n a d sk e  
d rž a v n e  u s lu ž b e n c e  te r  n a  v s e  tis te  ljudi in stvari, 
z a ra d i katerih  m u v dobrih  o se m in o se m d e se tih  
letih ž iv ljenja ni bilo d o lg ča s .

M. LUZAR



NAGRADA 
V NOVO GORICO

JOŽE TO M AŽIČ iz N ove Gori
ce je imel največ sreče izmed reše
valcev naše predzadnje nagradne 
križanke in žreb mu je dodelil knjiž
no novost znanega slovenskega  
humorista Tonija Gašperiča Kdo je 
lahko komunist. Knjiga je pravkar 
izšla in jo  bo naš nagrajenec zane
sljivo dobil med prvimi Goričani v 
roke.

Rešite danažnjo križanko in reši
tev pošljite najkasneje do 16. no
vembra na naslov: Uredništvo D o 
lenjskega lista, Germova 3, 68000  
N ovo m esto, s pripisom K RIŽAN
KA 44.

PRGUŠCE
ni3SL3
V dovršeni ljubezni naj

demo lastno svobodo.
R. TAGORE

Ne moreš jadikovati, da 
nimaš svobode, če se ne 
boriš zanjo.

O. MARJANOVIČ 
Z besedami sekajo glave 

samo slabotnim in nebog
ljenim.

V. DRAŠKOVIČ 
Vara se, kdor modruje, da 

je rešitev nekje zunaj nje
govih moči.

Ž. PAVLOVIČ
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Boj za ohranitev živih trdnjav
V zimbabvejskem narodnem parku divja prava vojna med krivolovci in čuvarji 
nosorogov — Poslednja velika skupina afriških črnih nosorogov hudo ogrožena

V Zambezijski dolini so prejšnji me
sec ponovno pokale puške in ponovno 
je  bilo nekaj mrtvih. A ni šlo za sicer v 
svetu običajne krvave spopade med 
gverilci in vladnimi enotami, pač pa za 
akcijo v operaciji Branik, kije pripeljala 
do krvavih obračunov med posebnimi 
enotami, katerih naloga je čuvanje zim
babvejskega narodnega parka, in div
jimi lovci, ki prihajajo preko meje ple
nit redke in zaščitene afriške živali. Boj 
je neusmiljen. Lahko bi rekli, da se vodi 
pravo vojno. T oda to je, kot je videti, ta 
čas edini način, s katerim je še mogoče 
preprečiti brezobzirno ropanje.

Roparske divje lovce iz sosednjih 
držav, predvsem iz Zambije, privablja v 
nevarno početje poslednja večja skupi
na črnih afriških nosorogov na svetu, ki 
živi v narodnem parku v zimbabvejski 
Zambezijski dolini. Z ubijanjem teh 
živali in prodajo njihovih rogov se da 
namreč na hitro veliko zaslužiti.

Nosorogi spadajo med najstarejša 
živa bitja, saj romajo po planjavah že 
več kot 55 milijonov let. V naravi nima
jo pravih sovražnikov in živeli bi neo- 
groženo življenje, če jih ne bi začel pre
ganjati človek. In zakaj? Ne za hrano, 
kot je pred desettisočletji lovil tudi v 
naših krajih pračlovek kosmatega noso
roga! Ubijajo jih zaradi nesrečne domis
lice, da ima nosorogov rog v sebi 
čudežno ljubezensko moč, da opešanim 
pohotnežem in od uživanja izmozga
nim telesom vrača mladostno moč. 
Dokazano je seveda, da rog ni nikak
ršen afrodiziak. Sploh ni pravi rog, kot 
ga imajo krave, koze in druge rogate 
živali, marveč ga tvorijo zgoščena vlak
na keratina, snovi, ki se sicer nahaja v 
nohtih in laseh.

Tradicionalna azijska medicina ceni 
nosorogov rog tudi kot važno sestavino 
praškov proti vročinskim boleznim in 
kot sredstvo za zaustavljanje krvavenja. 
Tako je vzhodna Azija odprt trg za 
nakup in prodajo nosorogovih rogov. 
Pomemben kupec je tudi Severni Je
men, kjer iz nosorogovega roga izdelu
jejo bogato okrašene ročaje sabelj in 
nožev. Cena za takšno okrasno orožje 
se lahko povzpne tudi do 12.000 dolar
jev. Sicer pa je trgovina z nosorogovimi 
rogovi v večini držav prepovedana. 
Kljub temu se v nji obrne vsako leto 
okrog 3 milijone dolarjev.

Brezobziren lov in zmanjšanje na
ravnega prostora so v preteklih desetlet
jih spravili na seznam ogroženih živali 
kar štiri od preostalih petih vrst, ki so 
ostale od nekdaj bogate družbe nosoro-" 
gov. Pred izginotjem so beli ali široko- 
usti afriški nosorog, azijski dvorožni, 
javanski in indijski nosorog. Dobro se 
je držal le črni ali ozkousti afriški 
nosorog.

Še pred 17 leti je bilo na savanah 
vzhodne, osrednje in južne Afrike 
okrog 65 tisoč teh živali in ni kazalo, da 
se jim obeta tako hitro in tako grenka 
usoda, kot je pred njimi že doletela dru
ge njihove brate. Toda tudi črni noso
rogi so prišli na vrsto. Ker drugih vrst ni 
bilo več, sojih začeli pogosteje loviti in 
pobijati, zaradi brezobzirnega lova jih je 
po nekaj letih ostalo samo še nekaj 
manj kot 4 tisoč. Od tega števila jih več 
kot polovica živi v Zimbabveju. Dru
god sojih skoraj povsem iztrebili. Edina 
večja skupina teh živali, okrog 500 no
sorogov, se je ohranila v Zambezijski

dolini. In ker se da s prodajo nosorogo
vega rogu zelo dobro zaslužiti, pohlep 
premamlja divje lovce, da se lotevajo 
tudi te poslednje velike črede. V Zim
babveju so tako prisiljeni poseči po 
orožju.

»Naša obveza do ostalega sveta je, da 
ohranimo nosoroge,« pravi direktor na
rodnega parka Willie Nduku in ostro 
dodaja: »Ne bomo varčevali z muni- 
cijo!«

Operacija Branik seje začela že sredi 
leta 1985, ko je postalo jasno, da so se 
manj nasilni ukrepi izkazali za nične. 
Aretirati bando divjih lovcev, ki so 
običajno oboroženi z modernimi in

Lepote in užitki padalskega športa 
so sam o za ljudi brez najmanjših 
srčnih težav. Skok s padalom je iz
jemno stresen. (Foto: M iM )

Le za levjesrčne
Izjemna obremenitev srca 

pri skokih s padalom
Ukvarjanje s športom  velja sicer 

kot dejavnost, ki služi krepitvi in 
učvrstitvi zdravja in splošne telesne 
kondicije, vendar pa so športi, ki zah
tevajo povsem zdravega človeka in so 
vsakom ur, ki im a male zdravstvene 
težave, škodljivi. M ednje spada pa
dalstvo. Raziskave so pokazale, da se 
s padalstvom lahko ukvarjajo le po
polnom a zdravi ljudje, za vsakogar, 
ki im a tudi le m ajčken problem  s 
srcem, pa je  škodljivo in resno 
nevarno.

Medicinski raziskovalci birming
hamske bolnišnice so beležili srčni 
utrip in spremembe v telesni kemiji 
pri osm ih mladih padalcih, ki so se s 
padalstovm šele začeli ukvarjati.

M eritve so pokazale, da srčni utrip 
tik pred skokom  silovito naraste in da 
se količina tako imenovanih stresnih 
horm onov, adrenalina in nonadrena- 
lina, pred skokom in doskokom  pe
tkratno poveča. Še bolj pa je  razisko
valce zaskrbelo, ker so odkrili v krvi 
padalcev med njihovo dejavnostjo 
obilje maščobnih kislin. Te snovi so 
se pojavljale v taki koncentraciji, k ije  
že resno nevarna, da povzroči ne
normalnosti v ritmu bitja srca.

Raziskovalci zaključujejo: »Zdrav
niki, ki potrjujejo sposobnost ljudi za 
ukvarjanje s padalskim športom, se 
m orajo zavedati, da padalski šport 
izpostavi športnika izjemnemu stre
su.«

težkimi puškami, je podobno početju, 
kot bi hotel zagrabiti leva z golimi 
rokami, je novinarki Tima slikovito 
opisal težave vodja patrol Blondie 
Leathem. »Večkrat moramo streljati 
prvi, da si rd im o lastna življenja.«

Doslej so oboroženi čuvaji narodne
ga parka zajeli 21 roparskih divjih lov
cev in jih pobili 29. Toda tudi ta težki 
krvavi davek ni dovolj prepričljiv. Tol
pe roparjev še naprej vdirajo v narodni 
park in še naprej plenijo nosoroge. Poz
navalci razmer pravijo, da narodni park 
izgublja bitko. Niti mala vonja, ki jo bi
jejo po narodnem parku, ne more zašči
titi ogroženih divjih živali.

Nosoroge bo treba rešiti na zaneslji
vejši in trajnejši način. V načrtu imajo 
selitev nosorogov v druga zatočišča, ki 
bodo daleč od zambijske meje in bo 
tako vdiranje roparjev zelo otežkočeno. 
Od leta 1984 so prepeljali v zatočišča že 
več kot 240 živali.

Še zanesljivejši način rdevanja noso
rogov pa je zatiranje trgovine z izdelki iz 
nosorogovega roga. Že zdaj si diplomati 
prizadevajo za popolno prepoved trgo
vanja in uvažanje rogov, hkrati pa teče 
mednarodna kampanja za rešitev noso
rogov. Vendar so legalna prizadevanja 
nemočna proti črnemu zambijskemu 
»sindikatu« krivolovcev.

»Uničiti bi morali zambijski sindikat 
in zadeti celotno trgovino z nosorogo
vimi rogovi z atomsko bombo medna
rodnega ogorčenja,« pravi zimbabvej
ski glavni čuvaj Glenn Tatham.

MiM

Samota ubija
Osamljeni ljudje pogo
steje podležejo srč- 

nim boleznim
Zelo veijetno je, da ljudje, ki so 

osamljeni, poprej in pogosteje 
um irajo za srčnimi in žilnimi bo
leznimi kot ljudje, ki so bolj 
družabni in gojijo pogostejše stike 
z drugimi ljudmi. T ako vsaj 
kažejo rezultati največje študije 
doslej, kar so jih  opravili, da bi ra
ziskali vpliv družbene osamitve 
na razvoj bolezni srca in ožilja.

Študijo sta opravila dr. Kristi
na O rth-G om er s Karolinškega 
inštituta in profesor Jeffrey Hohn- 
son z John  Hopkinsove univerze. 
Strokovnjaka sta preiskala dru
žabne stike 17433 Švedov, pri 
čem er sta zajela družinske stike, 
stike s prijatelji, sosedi in kolegi, 
nato pa sta primerjala stopnje 
smrtnosti skupine najbolj osaml
jenih  ljudi s stopnjam i smrtnosti 
ostale populacije.

Pri analizi sta upoštevala znane 
rizične činitelje, ki vplivajo na 
razvoj bolezni in srca, ko t so 
kajenje, starost, telesna nedejav
nost in prirojene srčne nepravil
nosti. Kljub tem u pa se j f  izračun 
izkazal kfct presenetljiv. Študija je 
nam reč pokazala, d a je  nevarnost 
smrti za srčnimi in žilnimi obolen
ji  pri ljudeh z nič ali m alo družab
nimi stiki za 40 odstotkov večja 
ko t pri ljudeh z norm alnimi 
družabnimi stiki.

Iztrgana iz žrela smrti
Tri dni je trajalo reševanje 18-mesečne deklice, ki je 

padla v jašek arteškega vodnjaka
se da se bo otrok podhladil in
umrl,,čeprav so v JaSeR pihali topel 
zrak. Še bolj pa jih je skrbelo, da bodo 
dehidracija, izčrpanost zaradi lakote 
in morebitno notranje krvavenje za
radi poškodb pri padcu opravili svo
je. Ko so prišli do ukleščenega otroka, 
j e  bolničar, kolikor se je  dalo, otipal

Skoraj tri cele dni, natančno 58 ur 
in pol, je  trajal boj za življenje 
osemnajstmesečne deklice Jessice Mc- 
Clure, k ije  med igro na dvorišču svo
je  tete padla v 02*k  jašek zapuščenega 
vodnjaka. Delo'reševalcev je spreml
jalo  na milijone ljudi preko televizije 
in stotine na mestu nesrečnega dogo
dka. Ko so dekletce končno po treh 
dneh in dveh nočeh potegnili na po
vršje in je  odprlo oči, se je  odvalil 
težak kamen s src milijonov Am e
ričanov, ki so trepetali za njeno m la
do življenje.

Ko je  dekletce med igro padlo v 
zapuščeni jašek, širok vsega 21 cen
timetrov v premeru, je  zdrknilo 7 me
trov globoko in se ukleščilo v m ale
nkost širšem delu jaška. Reševalci so 
takoj prispeli in seveda ugotovili, da 
je  nemogoče priti do dekletca po 
ozkem jašku. Edina možnost je  bila 
izkopati vzporedni širši jašek in po
tem rov do ukleščenega dekletca.

Z m ehanizacijo so se lotili dela. Na 
nesrečo pa so kmalu naleteli na živo 
skalo. Kopanje so nadaljevali s 
pnevmatičnimi vrtalniki, saj r a z s e 
liva niso smeli uporabiti, ker bi dek
letce v vzporednem jašku zasulo in bi 
se zadušilo. Šele tretji dan po začetku 
kopanja so prišli nekaj nižje od mesta, 
kjer seje nesrečni otrok ukleščil in na
to  začeli kopati poševni rov. Takoj ko 
so se dokopali do otroka, so pod njim 
v ozki jašek položili napihnjen gu
mast balon, k ije  preprečeval, da bi ob 
reševanju otrok zdrknil še globlje. 
T oda reševalni rov je  bil preozek, da 
bi lahko nerodno ukleščeno Jessico 
rešili. Iz Houstona so poslali posebno 
vrtalno napravo, s katero so razširili 
poševni rov. Reševalci so končno le 
prišli do otroka.

Vse dolge ure je  mala Jessica, stisn
jena v smrtni pasti, pokazala neverje
ten pogum. Prve dneve je  celo prepe
vala otroške pesmice, kasneje pa so 
slišali, da pogosto joka. Zdravniki so

Beg iz plamenov
Varen spust iz stolpnic

Le malokatera nesreča prinese toliko 
gorja in groze kot požar v visoki stavbi. 
V velikih mestih je  vse več primerov 
požara v nebotičnikih. V nekaterih 
primerih je prišlo do pravih tragedij, ko 
so ljudje, ki jih je zajel požar v zgornjih 
nadstropjih, v obupu in paniki raje 
skočili v globino, kot da bi končali v 
plamenih. Reševalci jim  namreč niso 
mogli pomagati.

Z novo napravo, ki so jo  izumili v 
nekem pensilvanijskem podjetju, pa si 
bodo ogroženi ljudje lahko rešili življen
je  tudi v primerih, ko zaradi ognja, stru
penih dimov in podobnega reševalci ne 
bodo mogli do njih iz zraka ali znotraj 
visokih stavb.

Gre za samodejno spuščajočo napra
vo, v kateri je zvita jeklena žica, dovoli 
dolga za varen spust z višin do dvajsete
ga nadstropja. Ogroženi si oprta var
nostne jermene, s kljuko pričvrsti na
pravo k stabilnemu predmetu, na 
posteljo, vodovodno pipo in podobno, 
potem pa se spusti skoz okno. Naprava 
skrbi, da se žica odvija z vretena počasi 
in enakomerno ne glede na težo 
človeka. Teža je omejena med 20 in 
150 kilogrami, kar pomeni, da se naenk
rat lahko spusti tudi več ljudi.

Ker je za napravo precejšnje zani
manje, bodo začeli izdelovati tudi take, 
ki bodo omogočale spust s stonadstrop- 
nih stavb.

«nu*,vKusc«
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Tako je potekalo reševanje hrabre
ga dekletca, k ije  bilo tri dni in dve 
noči ukleščeno v ozkem  jašku.

dekletce in uguiu.,., j ;  p-^<*c 
preživelo brez večjih poškodb. Konč
no sta dva boničarja v ozkem dnu
reševalnega jaška pripravila Jessico 
za dvig in ob pol sedmih zvečer je  bil 
otrok zunaj.

Nepodkupljivi geni
S pomočjo genskega ko
da ugotovili istovetnost 
 kriminalcev______

Pri odkrivanju zločincev si policija 
pomaga s sodobno tehnologijo, da bi 
bila čimbolj učinkovita. Tako je tudi 
najnovejša odkritja v genetiki uporabila 
v svoje namene. Izkazalo seje namreč, 
da ima vsak človek edinstven genski 
kod in daje mogoče po njem nezmotlji
vo določiti istovetnost posameznika. 
Metoda je enako zanesljiva kot prstni 
odtisi, v nekaterih primerih pa ned
vomno bolj uporabna. Vzorec DNK je 
v vsaki celici posameznika enak, zato je 
mogoče istovetnost določiti tako rekoč 
že s pomočjo delca kože, kapljice krvi 
ali semenske tekočine.

Angleška policija je med prvimi na 
svetu uporabila ta način ugotavljanja is
tovetnosti kriminalcev pri odkrivanju 
dveh morilcev in posiljevalcev.

Kriminologi so s pomočjo genskega 
koda odkrili posiljevalca in morilca, ki 
so ga s klasičnimi metodami iskali vse 
od leta 1983. Pregledali so 4000 ljudi 
območja, kjer je prišlo do umora in po
silstva. Na osnovt analiz so najprej spus
tili po nedolžnem osumljenega, nato pa 
še odkrili pravega storilca.

Pred kratkim pa so v Londonu areti
rali na osnovi »genskega odtisa« še ene
ga posiljevalca in morilca.

Vse stalinistične obtož
be so zrcalna slika tistih, ki 
jih izrekajo.

V. BLAŽIČ
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Strašno ga  je žejalo, 
v vodnjak je potisnil leseno vedro, izvlekel ga 
je? Na vodnjaku je opazil korec; tudi njega je 
že načenjala starost, rjast je bil in okrušen. A 
to ga ni motilo. Pil je hlastno, da  mu je curljalo 
po bradi. Kakšen užitek!

»Zgodaj te žeja!« je zaslišal za  seboj hripav 
glas. Bil je gospodar Jože. Iz gozda je privlek
el koš listja. Z ihto ga  je butnil ob steno.

Tomaž se  je sunkovito ozrl. Pred seboj je 
zagledal koščenega, zagorelega m ožakarja v 
dolgem modrem predpasniku.

»Ste pa zgodnji, stric Jože! Dobro jutro!«
»Veš, fantič, tako sm o rekli včasih, da  se  z 

jutrom dan lovi.« G las se  mu je razdrobil pod 
košatimi brki, a  že je poprijel: »Si se  odžejal? 
Prav, prav! Ti le vztrajaj ob vodi. Tako ti po
vem, v kupici se  jih je več utopilo, kakor v mor
ju utonilo.«

Zasmejal se  je; sm eh pa ni bil pravi, zadu
šen  je bil, kmalu bi se  prelil v jok. Tom aža je 
zmedlo: tak hrust, pa komaj duši solze. Biti mu 
mora zares te ; :o  pri srcu. Ded bi prav gotovo 
rekel, le kam je zakopal smeh.

Na debelo je požrl slino. Kakšne besede  
pozna stric Jože! D rugačne so  se  mu zdele, 
več so  povedale kot v dolini. Tam so  se  mu 
zdele tako vsakdanje, že  obrabljene.

»Tako! Tako! Ti si tisti iz doline? Koširjev si, 
ne? Vinko mi je pravil? Da im aš oster pogled. 
Daj, da  te  pogledam. Glej, glej! Zrel fantič si. 
P a  se  boš še  naredil. Vinko mi je pravil, da ti je 
všeč  tale naš starikav svet. Lepo je to. Kar k 
nam pridi! Kjer je mladost, tam je tudi 
življenje.«

Spet sm eh, ki se  je v hipu pretrgal. Jožetove 
oči so  bile temne.

D uša ga  boli, je  deček  v sebi ponavljal b a 
bičine besede. Pogosto mu je rekla, da nosi 
človek dušo v očeh. Kaj vse ljudje vedo? Bo 
kdaj spravil to tudi vase?

Jože  je stresel smeti s  predpasnika, stresel 
je tudi klobuk s širokimi krajevci. S once mu je 
že  zdavnaj izpilo barvo.

»Stric, zakaj nosite klobuk v taki vročini?«
Spet sm eh, ki se  ni mogel raztegniti v v ese 

lo valovanje, am pak se  je prelomil, kot bi nen
adom a zdrknil v temno brezno.

»Ha! Kakšen hribovec pa bi bil brez 
klobuka?«

»A tako? Lepo pa je pri vas. M ojababica je 
tudi dom a s  hriba. Veliko zgodb je prinesla s 
seboj. Večkrat ne vem, kaj je bilo res in kaj ne. 
Babica pravi, da je vse to že  tako daleč, da več 
ne ve, kaj je pravljica in kaj resnica.«

»Nič hudega. Leta res vse  pomešajo. Fan
tič, ti kar sprejmi njene besed e  kot čisto resni
co.« Z roko mu je šel med kuštrave lase. 
Kakšna lopatasta, grčasta roka! Tudi dedova 
ni taka. Tako grčasta že ne.

Jože  je pograbil koš, odrinil je vrata v hlev, 
listje je stresel pod jasli. Tom až je bil že za 
njim.

»Zakaj pa nosite listje? Hlev je prazen.«
G ospodar je stopil tesno  k Tomažu. Z a

mahnil je z roko, zagrgral je nekaj nerazum l
jivega in čisto umolknil. Deček je začudeno 
gledal njegove oči, kalne so  bile, žalostne.

Čez čas  je Jože  presekal zatohli molk:

»Prazen je, prazen. Vse, kar je živega, je šlo. 
Najprej iz hiše, pred dnevi pa še  iz hleva... Ne 
zmoreva. Na nogi imam odprto rano, gnoji se. 
Mati je pa tudi kot mrtva veja. Za lisice 
nastiljam.«

Nekaj sovražnega se  mu je trosilo po 
obrazu.

Tom až je na debelo požrl slino. Da nastilja 
za  lisice? Ne, tega spet ni mogel spraviti v red. 
Le kako? Skoraj bi ga bilo sram, ker je  imel 
zdrave noge. P restrašeno je gledal vanj, kor
ak za  korakom se  je umikal, v grlu je imel 
grenak vozel. T udi ded ga je imel, kadar mu je 
bilo č e sa  žal. S hribom je m enda res nekaj na
robe, ga  je spreletelo.

»Nič se  ne boj! Včasih se  kaj privleče vame. 
Moja babica pravi, da  se  potopim v noč. Hud- 
imana, vse se  je zavozljalo.« G las je bil še  bolj 
hripav.

Tomaž si je mislil, da  imata res nekaj skup
nega z nočjo: oba sta temna.

»Sta sam a s  teto?«
»Sama. Kot na smrtni postelji. Marsikaj bi 

rad izbrisal iz svojega življenja. So stvari, ki te 
dregajo v srce. Poglej, hiša leze vase. Če bo 
zima vrgla veliko snega, bo naju zasulo. Ko
zolec se  je nagnil. Tak je kot polomljen starec. 
Hlev bo počepnil. Nekaj zajcev je še , pa  jih 
bom spustil v hosto, kure pa naj požre lisica. 
Tako bodo kmalu zagospodovale tu. Midva z 
babico pa pod rušo. Zemlja bo ostala pozabl
jena, to pa je greh. Nekdo bi moral prevzeti 
domačijo. Zakaj se  je vse tako razrahljalo v 
tem norme svetu? Kmalu bo le veter zavijal 
med polkni.«
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IN STR? Najraje gori v torek popoldne

Novomeški gasilci so imeli do konca septembra za tretjino več dela kot lani ■ 
Nevarni april — Vse več sumov namernega požiga — Katastrof ni bilo

NO VO  M E S T O  — Poklicna gasilska enota N ovo  m esto je od januarja 
do konca septembra imela opravka z 59 požari, kar je  za 34 odst. več kot v 
enakem obdobju lani. V zasebnem sektoijuje gorelo 31-krat, v družbenem  
pa 28-krat. Največji požari so bili v kartuziji Pleterje, na Prevolah in v 
Cešencah. N ovom eški poklicni gasilci še nimajo podatkov o  škodi, ker še 
ni narejena republiška analiza požarov v Sloveniji.

H a  h i t i m
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OB VRTALNIK — V času od 24. 
do 26. oktobra je neznanec vlomil v de
lovno organizacijo Valjčni mlin v 
Črnomlju in odnesel vrtalni stroj znam
ke Bosch in 5.000 din. Škode je za okoli
150.000 din.

KOLO — V noči na 28. oktober je 
neznan storilec iz osebnega avta Goraz
da Primca iz Novega mesta snel zadni» 
desno kolo in naredil za okoli 100.000 
din škode. Avto je stal na parkirišču na 
Cesti herojev.

TOČNO DUCAT — V noči na 29. 
oktober je neznanec vlomil v kokošnjak 
Frančiške Darovec in odnesel ducat 
kokoši. Lastnica je ob 90.000 din.

AvtrnimMist
mrtev, mopedist 

le ranjen
Oba po sredi ceste, mo- 

pedist je imel čelado
M O K R O N O G  —  Jože Pekolj, 

(29 let), iz Trebnjega je  31. oktobra 
ob 20.20 vozil z osebnim avtom  iz 
M okronoga proti Puščavi. Zunaj 
M okronoga je  peljal po sredi ceste, 
takrat m u je, tudi po sredi ceste, nas
proti na m opedu pripeljal Jože Mikec 
s Puščave pri M okronogu. V čelnem 
trčenju je  M ikca, ki je  imel na  glavi 
čelado, vrglo na pokrov m otoija  in v 
vetrobransko steklo, nakar je  obležal 
na cesti. Pekolj, ki ni bil pripet s pa
som, je  bil tako hudo ranjen, da je 
umrl na kraju nesreče. Hudo ranjene
ga M ikca so odpeljali v novomeško 
bolnišnico. Gm otne škode je  za 2 m i
lijona dinarjev.

JESENSKA INSPIRACIJA
N O V O  M ESTO  —  Neznan stori

lec je  30. oktobra iz trgovine Tekstil, 
ki je  last Em one —  Dolenjke, ukra
del črn usnjen jopič  kamniškega U to
ka. Dolgoprstnež je  izkoristil hipec, 
ko je  bila prodajalka odsotna. Trgo
vina je  na škodi za 34.000 din.

Največ požarov je  bilo v marcu, 
aprilu in septembru. Seveda pa pred 
vsemi meseci vodi april zaradi števil
nih manjših gozdnih požarov in ne
varnih požigov travnikov ob robu 
gozdov. V obdobju, ki ga obravna
vamo, so imeli novomeški gasilci tudi 
9 lažnih in dva zlonam erna alarmna. 
Lažnih alarmov žal ni mogoče pre
prečiti, posebej pa bi bilo treba 
obravnavati zlonam erne alarme. Ne
kdo sporoči, da tu ali tam  gori, kar pa 
ni res. Gasilci m orajo veijeti vsakemu 
sporočilu, na kraj »nesreče« (največ
krat izven mesta) oddrvi kom pletna 
interventna enota z vso tehnično 
oprem o. Novo mesto seveda ne sme 
ostati brez gasilcev, poklicati je  treba 
nadomestno interventno enoto. To 
seveda stane. Lažni in zlonamerni 
alarmi so še posebej nevarni ponoči 
in v slabem vremenu. Tudi gasilcem 
se lahko pripeti nesreča.

Zanim ivo je, da je  bilo do konca 
spetem bra pri zasebnikih manj pož-

GORELO KOT BAKLA
NOVO M ESTO — Minuli teden so 

novomeški poklicni gasilci posredovali 
le enkrat. Ko je dežurni 20. oktobra ob 
13.55 prejel novico o požaru v Veliki 
Bučni vasi, so lahko gasilci, ki so bili 
takoj na kraju nesreče, le bolj ali manj 
pospravili. Leseni montažni vikend Mi
lana Kolesaija je namreč gorel kot bak
la. V lesenjači je bila tudi plinska jekle
nka, ki so jo  gasilci ohladili in spravili 
na varno. Zagorelo je, ko sta lastnika 
zakurila v štedilniku in odšla v službo.

O BSTA L P O D  CESTO  —  Na ce
sti N ovo m esto— Dolenjske Topli
ce blizu Gradišča so miličniki PM  
Dolenjske Toplice preteklo soboto  
dopoldne odkrili pričujoči ostanek  
prometne nesreče izpred nekaj ur. 
N esreča se je končala sam o s poš
kodovanim  avtom obilom , ki je 
obstal v grmovju za cesto vrh brega 
nad Krko, zdravniške pom oči pa ni 
iskal nihče. (Foto: Z. L .-D .)

Za ceste skrbimo sami
Le tretjina denarja za ceste v novomeški občinijjride 

iz republike — Cestno podjetje na 83 gradbiščih

ZBURE — Ivo Longar, pred
sednik izvršnega sveta skupščine 
občine novo m esto, je  kot slavnost
ni govornik ob otvoritvi regionalne 
ceste Zbure— Šm aijeta in lokalne 
ceste Zbure— K levevž— D ol pos
tregel tudi s podatki, da skozi obči
no N ovo  m esto teče 54 km m agis
tralnih cest, 118 km regionalnih 
cest (od tega je  še 18 km brez asfal
ta) in 495 km lokalnih cest, od kate
rih je  sam o 218 km moderniziranih 
z asfaltno prevleko.

Stanje teh cest ne ustreza stanju 
prom eta na njih. M agistralna cesta 
Ljubljana— Zagreb je  prom etno zasi
čena, smer prek Gorjancev ima vrsto 
kritičnih točk, ki so še posebej očitne 
v naseljih. Prav ta cestna povezava že 
dalj časa ni doživela nikakršnih izbo
ljšav. Enako stanje je  na vseh regio
nalnih cestah. Naša prizadevanja, da 
bi v letošnjem letu ohranili realno 
vrednost vložene reprodukcije za ce
ste na ravni leta 1986, ne bodo 
izpolnjena.

D om ače cestno podjetje se je  letos 
v oBčini pojavilo na 83 gradbiščih. V 
magistralne in regionalne ceste je  bilo 
vloženih 710 m ilijonov dinaijev. Kar 
210 milijonov je  veljalo popravljanje 
magistralke Ljubljana— Zagreb, 28 
milijonov pa so stale preplastitve na 
magistralni cesti od M ačkovca do 
Ločne. Regionalne ceste so bile delež
ne za približno 150 milijonov dinar
jev popravil, lokalne pa so za m oder
nizacijo, ki je  največkrat sanacija in 
vzdrževanje, bile deležne 590 milijo
nov dinarjev. Sto milijonov je  prispe
vala občinska cestna skupnost, ki je 
skupaj s 400 milijoni dinarjev zbra
nih sredstev občanov porabila za rea
lizacijo program ov v petnajstih kra
jevnih skupnostih.

D el denarja (12 m ilijonov d inar
jev) so porabili za izgradnjo avtobus

nih postajališč v 6 krajevnih skupno
stih, če pa k tem u prištejemo še 
okroglih 500 m ilijonov, ki so šli za 
obnovo cestnih mostov, je  letošnja 
bera in bilanca končana. Za vse, kar 
smo v letu 1987 vgradili v cestno 
omrežje in objekte, smo dve tretjini 
potrebnega denarja zbrali dom a, le 
slaba tretjina je  prišla iz skupnega re
publiškega vira.

J. P.

ZA 3 MILIJONE 
ŠKODE

D R A G A TU Š —  Jože Veselič iz 
Dragatuša je  28. oktobra peljal z 
osebnim avtom  iz Dragatuša proti 
Črnomlju. Ko je  pripeljal v desni, 
delno pregledni ovinek pri naselju 
Kvasica, ga je  zaradi neprim erne hi
trosti zaneslo v levo. Po levi strani ce
ste je  drsel še kakšnih 13 metrov, ta
krat pa je  iz nasprotne smeri z 
osebnim avtom  pripeljala Mihaela 
Kocjan iz Dragatuša. Avtom obila sta 
silovito trčila, Veseličev avto je  pre
vrnilo na bok. Hudo ranjenega Vese
liča so odpeljali v novom eško bolniš
nico. Gm otne škode je  za 3 milijone 
dinaijev.

OBA PO OBVEZE
N O V O  M ESTO  —  A nton Roz

man iz Novega mesta je  29. oktobra 
okoli 22. ure peljal z osebnim  avtom  
iz Bršljina proti središču Novega me
sta. M alo naprej od Cestnega podjetja 
na Ljubljanski cesti je  vozil po levi, 
takrat je  nasproti z osebnim avtom  
pripeljal M aijan Verče iz M irne peči. 
Avtom obila sta pri trčenju utrpela za 
2 m ilijona dinarjev škode, oba vozni
ka pa so pokrpali v novomeški 
bolnišnici.

arov kot v enakem  obdobju lani, v 
družbenem  sektorju pa je  bilo ognja 
več kar za 133 odstotkov. N a srečo je  
šlo predvsem za manjše začetne pož
are v neproizvodnih prostorih. Naj
večkrat je  gorelo v gozdovih ali na 
travnikih, sledijo stanovanjski objekti 
in gospodarska poslopja. Razveselji
vo je  dejstvo, da je  bilo požarov v pro
izvodnih prostorih polovico manj kot 
lani v enakem  času, kar se bo  seveda 
občutno poznalo tudi pri škodi.

Najbolj kritičen dan za nastanek 
požara je  torek, sledijo m u petek, so
bota in nedelja. V torek je  bilo dvain- 
polkrat več požarov kot ob  drugih 
najbolj kritičnih dnevih. Zanimivo je, 
d a je  v torek najraje gorelo tudi v letu 
1986. K ar se ure dneva tiče, je  več kot 
polovica požarov v popoldanskem  
času. Podoben je  tudi lanski podatek.

Največkrat je  gorelo zaradi odpr
tega ognja, nevzdrževanih dimovod-

REŠIL SE JE IZ 
GOREČEGA AVTA

ČATEŽ —  Franc Kravcar iz 
Skovca je  3 L oktobra peljal z oseb
nim avtom  s Čateža proti Veliki Loki. 
Ko je  z neprim erno hitrostjo pripeljal 
v levi nepregledni ovinek, g a je  zane
slo na peščeno bankino, po  pobočju 
travnika je  končal v zaščitni ograji. 
Avto seje vžgal in zgorel. Voznik seje 
laže poškodovan pravočasno izvlekel 
iz vozila. Škode je  za 1,5 milijona 
dinaijev.

nih in kurilnih naprav, skratka zaradi 
m alom arnosti ljudi. Skrb vzbuja po
datek, da je  v petih primerih (8 od
stotkov vseh požarov) ko t vzrok pož
ara zapisan »sum namernega požiga«.

Poklicna gasilska enota N ovo me
sto je  sam ostojno pogasila dobro po
lovico vseh požarov, pri gašenju pre
ostalih pa je  odlično sodelovala z 
gasilci prostovoljnih društev, indus
trijskimi gasilskimi društvi in gasil
skimi enotam i JLA.

Kljub tem u da se je  število pož
arov v primeijavi z enakim  obdob
jem  preteklega leta povečalo za 15 
ozirom a 34 odstotkov, lahko z zado
voljstvom ugotovimo, da na novo
meškem obm očju do konca septem
bra  ni bilo večjih ali katastrofalnih 
požarov.

M. B.

TRČIL V TRI 
AVTOMOBILE

SEVNICA —  Maijan Vresk iz 
Vojnika je 1. novembra ob 17.45 
vozil z osebnim avtom od Sevnice 
proti radečam. Po cesti je vozil 
sem ter tja, v Bregu se je najprej 
srečal z osebnim avtom, ki ga je  
vozil Peter Kozina iz Podvrha pri 
Sevnici. Vresk je Kozino oplazil 
in odpeljal naprej. V Račiči mu je 
usoda pripeljala nasproti avto
mobilista Mihaela Fona iz Za
greba. Ta se je vresku umikal, 
vendar je bil Vresk bolj spreten in 
ga je oplazil. Na poti v nove to
vrstne podvige je Vresk kakšnih 
30 metrov naprej čelno trčil še v 
osebni avto Maijana Lindiča iz 
Ljubljane. Vožnje je bilo konec. 
Gmotne škode je za 3 milijone 
din.

Vsakomur po
Nekateri novomeški Romi po

vzročajo v bližini svojih naselij 
precejšnjo škodo na tujih poljih, 
travnikih in gozdovih. Največ 
škode je  zradi reje konj, zanje ne 
pridelajo Romi nobene krme. 
Svoje živali pasejo kar po bližnjih 
tujih travnikih, kosijo seno in ta
ko povzročajo precejšnjo škodo. 
Poleg tega si prisvajajo tudi neka
tere druge pridelke, predvsem ko
ruzo in krompir, v gozdovih pa  
sekajo drva.

Po odloku o davkih občanov iz 
kmetijske dejavnosti je  pomoč 
oškodovancem možna le ob ele
mentarnih nesrečah, in to takrat, 
ko višina škode na kmetiji ne pre
sega petine celotnega katastrske
ga dohodka. Škoda zaradi Ro
mov seveda ni elementarna 
nesreča (ali pa?), vendar se v no
vomeški občini rešuje na enak 
način. Treba pa je  pqpdariti, da je  
odpis davčnih obveznosti na teme
lju omenjenega odloka soraz
merno majhen, oškodovanci dobe 
le simbolično pomoč. Iz  pregleda 
odpisov davkov iz minulih let se 
lepo vidi, da je  dosegel odpis dav
kov le 8 do 10 odstotkov dejanske 
škode. Dejanske škode so bile 
oškodovancem odpisane le v letih 
1981 in 1982, ko so bila v občin
skem proračunu posebej za to 
namenjena sredstva.

Dosedanje izkušnje in cenitve 
kažejo, da povzročajo romi največ
jo  škodo predvsem v bližini nase

lja Žabjek ter Dobruške vasi, ne
koliko manj pa  v bližini svojih 
ostalih bivališč. Najbolj sta priza
deti Hudo in Potočna vas ter goz
dovi ob Dobruški vasi Največ 
škode imajo kmetje-kooperanti, 
njihova glavna in edina dejavnost 
je  namreč kmetijstvo.

Tovrstno dejavnost nekaterih 
Romov potrjujejo tudi sveži po
datki V  oktobru letos je  Franc 
Berus iz Cegelnice 51 prijavil 
škodo na več kot hektar in pol ve
likem travniku ter na 0,7 hektara 
veliki njivi k i je  bila zasejana s 
koruzo. Škoda na travniku je  bila 
80-odstotna, koruze pa je  šlo v nič 
polovico. Skupaj je  to 6 ton sena 
in 1.800 kg  koruze v vrednosti 
skoraj 700.000 din. Odveč je  pri
povedovati da je  tolikšen pri
manjkljaj oziroma tatvina kmetu- 
žrtvi onemogočila normalno živi
norejo, s tem pa tudi tržno 
proizvodnjo.

Na novomeški občini (komite 
za družbeni razvoj) poudarjajo, 
da »predstavlja neurejeno reše
vanje odškodnin po Romih občut
no gospodarsko škodo in izpad trž
ne proizvodnje mesa in mleka.«

Po tej logiki kaže, da so vsega 
krive neurejene oziroma premaj
hne odškodnine ubogim kmetom. 
Nad Romi smo očitno že vsi dvig
nili roke, oni pa veselo brez dela 
drve v komunizem. Vsakomur po 
njegovih potrebah.

M. BAUER

PREHITRO — Jože Rifelj z Goluš- 
nika je 26. oktobra vozil z osebnim av
tom iz Dol. Kamene proti Ždinji vasi. 
Ko je v Ždinji vasi pripeljal v desni ostri 
ovinek, gaje zaradi neprimerne hitrosti 
zaneslo v levo v trenutku, ko je  iz na
sprotne smeri s tovornjakom pripeljal 
Mirko Kralj iz Novega mesta. Vozili sta 
trčili. Hudo ranjenega Riflja so odpelja
li v novomeško bolnišnico. Gmotne 
škode je za 800.000 din.

NEPREVIDNOST — Živojin Brkič 
iz Stopič je 28. oktobra peljal s tovor
njakom iz Žabje vasi proti Ločni. Pri 
romskem naselju Graben je pred njim 
nenadoma hotela prečkati cesto 75- 
letna Marija Božič iz Smolenje vasi. Br
kič se je umikal, vendar je Božičevo 
kljub temu oplazil. Obležala je na cesti. 
Odpeljali so jo  v novomeško bolnišni
co, od koder so jo kmalu odpustili.

PLES NA CESTI — Janez Novak iz 
Zagorice pri Dobrniču je 30. oktobra 
vozil z osebnim avtom iz Mirne peči 
proti Trebnjemu. Ko je na Gomili pri

peljal čez železniško progo v desni pre
gledni ovinek, gaje pričelo na mokri ce
sti zanašati. Takrat je iz nasprotne smeri 
s tovornjakom pripeljal Anton Fišter iz 
Trebnjega. Vozili sta trčili. Novak je bil 
laže ranjen, njegov sopotnik Božidar 
Ozimek iz Vrhtrebnjega pa huje. Odpe
ljali so ga v ljubljanski klinični center. 
Gmotne škode je za 900.000 din.

PREVEČ PO SREDINI
NOVO MESTO — Karel Kleme

nčič iz Novega mesta se je 25. oktobra 
zvečer peljal z osebnim avtom iz Nove
ga mesta proti Šentjerneju. K oje v Pete- 
linjeku pripeljal v ostri, desni ovinek, ga 
je vzel po sredini vozišča. V tem trenut
ku se je  iz nasprotne smeri z osebnim 
avtom pripeljal Franc Kastelec iz Gabr
ja. Kastelec seje imikal, vendar sta av
tomobila kljub temu trčila. Huje ranje
na sta bila Kastelec in njegova sopot
nica Tončka Ljubi, laže pa Franc Ljubi 
iz Dol. Kamene. Odpeljali so jih  v no
vomeško bolnišnico.

Kratkotrajno 
lastništvo 

dragocenosti
Kraje v G klubu je 
osumljen M. A. iz No
vega mesta — Vse že 
 pri lastniku

N O V O  M E ST O  —  M. A. (19 
let) iz Novega mesta je  utemelje
no osumljen, da je  v noči na 28. 
oktober vlomil v disko G klub v 
Novem mestu, odkoder je  odne
sel videorekorder znam ke Nord- 
mende, 11 videokaset, daljinski 
upravljalec, žepni računalnik, 
kom plet izvijačev, črno torbo in
200.000 din. Ukradeni predmeti 
so vredni 1,8 m ilijona dinarjev. 
Osumljencu so predmete zasegli 
in jih  vrnili lastniku Rudolfu 
Gerbcu iz Irče vasi.

SKORAJ OB PRST
STRAŽA —  Slavko Pavlenč z 

Gm ajne je  28. oktobra v tozdu T D P  
Novolesa v Straži delal na krožni žagi 
za razrez lesa. K o seje ob žagi nabralo 
več lesenih odpadkov, je  Pavlenč z 
levo roko segel k  žagi. K o je  hotel od
padke odstraniti, ne da  bi prej ugasnil 
žago, mu je  porezalo prstanec leve 
roke. Zdravniško pom oč so m u nudi
li v novomeški bolnišnici.

ZADEL V SRNO
BIČ —  M adžar Buda Forrai iz Bu

dimpešte je  31. oktobra ob 22.30 pel
ja l z osebnim avtom  iz Zagreba proti 
Ljubljani. Pri Biču mu je  z leve strani 
skočila pred avto sm a. Forrai jo  je  
kljub zaviranju zadel. Na avtu je  za
700.000 din škode, voznik in sopot
nica sta bila laže ranjena. V času nes
reče je  bila na magistrali gosta megla, 
vidljivost je  bila do 50 metrov.

USODNA BLIŽNJICA
T R EB N JE  —  M ajda M atoh iz 

Grm a je  31. oktobra zvečer pripeljala 
z osebnim avtom  na bencinski servis 
v Trebnjem. Ker je  bil servis zaprt, je 
M atohova zapeljala levo po priključ
ni cesti, nato pa preko dolenjske m a
gistrale. Gorivo naj bi namreč natoč
ila na servisu za smer Ljubljana. K oje 
M atohova prečkala magistralo, je  po 
njej z osebnim avtom  pripeljala Jur- 
gen W agener iz ZRN  in bočno trčila 
v avto M atohove. Hudo ranjeni sta 
bili voznica M atohova in njena so
potnica M arija Korošec iz Cesnice. 
Odpeljali so ju  v novomeško bolniš
nico. G m otne škode je  za 5 milijonov 
dinaijev.

SMRT OB SAVI
SEVNICA — V noči z 29. na 30. 

oktober se je  na krajevni cesti v Gor. 
Brezovem smrtno ponesrečil 18-letni 
Zvone Tomc z Žirovskega vrha. Do
mov jeprišel v nedeljo okoli 22. ure, 
brez dovoljenja vzel očetov avto in se 
odpeljal. Zjutraj so ga našli mrtvega v 
avtu, ki je pri Brezovem zletel s ceste, 
trčil v drevo in obstal v grmovju ob 
Savi.

KABEL DOBIL NOGE
Č R N O M E L Jv—  D O  Pionir, tozd 

Metlika, gradi v Črnom lju stanovanj
ski blok. Delavci so 27. oktobra na 
stopnišču nedograjenega poslopja 
pustili 50 m etrov dolg električni ka
bel. V noči na 28. oktober je  seveda 
dobil noge. Škode je  za 100.000 din.

UMRL V 
BOLNIŠNICI

N O V O  M E ST O  —  V novo
meški bolnišnici je  30. oktobra 
umrl 27-letni Franc Kastelec iz 
Gabrja. Kastelec je  bil hudo ra
njen v prom etni nesreči, ki se je 
zgodila 25. oktobra pri Pete- 
linjeku.

MERCATOR KZ -  TOZD TRGOVINA NA 
DROBNO
METLIKA, CBE 57

objavlja
prosta  de la  in naloge:

ČIŠČENJE poslovnih prostorov 
(samopostrežb)
Pogoji:
— kon čan a  o sn o v n a  šo la
— poskusno  delo
— rok za  za se d b o  30 dni
— delovno razm erje s e  sk lep a  za  nedo ločen  č a s

Prijave pošljite v 8 dneh  po objavi na  naslov:
MERCATOR KZ — TOZD TRGOVINA na  drobno, Metlika, CBE 
57

832 /44 -87

Razpisna komjsija
SLUŽBE DRUŽBENEGA KNJIGOVODSTVA 
V SR SLOVENIJI 
PODRUŽNICA KRŠKO

razpisuje p rosta  de la  in naloge

SESTAVLJANJE ANALITIČNIH INFORMACIJ 
ZA RAVEN OBČINE
Pogoji:
— diplomirani ekonom ist
— 2 leti ustreznih delovnih izkušenj
— družbenopolitična aktivnost

Kandidati naj pošljejo p isne prijave z dokazili o  izpolnjevanju 
pogojev in kratkim življenjepisom  v 8 dneh  po objavljenem  raz 
pisu na  naslov:
S lužba d ru žb en eg a  knjigovodstva v SR Sloveniji, podružnica 
Krško, C es ta  4. julija 42, R azp isna  komisija 
K andidate bom o o izidu razp isa  pisno obvestili v 30  dneh  po 
sprejem u sk lepa  o izbiri kandidata.

830 /44-87

Svet Osnovne šole Jože Slak — Silvo Trebnje

razpisuje
p rosta  de la  in na loge

HIŠNIKA — VZDRŽEVALCA
Pogoji:
— k o n čan a  poklicna šo la  lesne , kovinarske ali elektrikarske 
stroke
— p o se b n a  znanja: teča j iz vzdrževan ja  klimatskih naprav, 
plinske p o sta je  in iz vars tva  pri delu ter vozniški izpit B 
kategorije
— dve leti delovnih izkušenj
Kandidati, ki ne  bodo  imeli opravljenih teča jev , jih bodo morali 
opraviti v roku treh m esecev .
P rednost bodo imeli kandidati, ki živijo v T rebnjem  ali bližnji 
okolici.
D elovno razm erje  bom o sklenili z a  n edo ločen  č a s  s  po izkus
nim delom  treh  m esecev .
Prijave pošljite n a  O snovno  šolo T rebnje v roku 15 dni po objavi 
razpisa.

837/44-87
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TUKAJ POČIVA DINAR

TEČA JN A  LISTA

rokomet
Pionir: Gregurek, Peašinovič, Pov- 

šič, Prah, Brulec, Berrn, Travižan, 
Babnik.

LESTVICA: 1. Novi Zagreb 4,... 
10. Pionir 0 itd.

V 3. kolu bo Pionir igral ob 17.15 
uri doma z Borovim.

I. SOL, moški, 4. KOLO: KO
ČEVJE — FUŽINAR 3 :2  (7,13, -5, 
-14, 13)

Kočevje: Bradač, Miklič, Polovič, 
Levstik, Planinc, Hvala, Papež, Ma
rinč, Rus.

LESTVICA: 1. Mislinja 6, ... 4. 
Kočevje itd.

V 5. kolu bodo Kočevci gostovali 
pri Granitu.

I. SOL, ženske, 4. KOLO: KO
ČEVJE — LJUBNO 3 : 0 (6, 7, 9)

Kočevje: Uran, Hočevar, Levstik, 
Turk, Klun, Gornik, Drobnič, Ahac, 
Abramovič, Skufica.

LESTVICA: 1. Rogoza 6, 2. Ko
čevje 6 itd.

V 5. kolu bodo igrale Kočevke v 
gosteh s Palomo Branikom ml.

košarka
1. SKL, moški, 4. KOLO: CO-

MET — NOVOLES 91:90 (46:59) 
Novoles: Vučkovič 28, Cerkovnik 

6, Vukosavljevič 4, Bajc 24, Lalič 5, 
Kek 6, Župevec 17.

V 5. kolu gostijo novolesovci no
vogoriško Iskro.

I. SKL, ženske, 4. KOLO: CO- 
MET — LABOD 81 : 45 (42 : 25) 

Labod: Srebrnjak 7, Bratož 12, 
Čavlovič 10, Dragman 4, Smrke 10, 
J. Verstovšek 2.

V 5. kolu igra Labod doma z I. D. 
Ježico.

odbo|ka

š t. 44 (1995) 5. novembra 1987 v /   DOLENJSKI LIST

JAMARJI MED 
NAGRAJENCI

NOVO MESTO — Novomeški 
jamarski klub Vinko Paderšič-Batreja 
je prejel ob 29. oktobru priznanje in 
nagrado novomeške občinske razis
kovalne skupnosti. V utemeljitvi pri
znanja je rečeno, da so člani kluba v 
25 letih delovanja obiskali skoraj 
1.000 kraških jam', tretjino teh so tudi 
odkrili in kot prvi vpisali v sezname. 
Poleg tega so raziskovali za občinske 
potrebe še izvire pitne vode in se izka
zali s stalno skrbjo za zaščito naravnih 
lepot.

USPEH DOMAČIH 
VESLAČEV

Pod pokroviteljstvom Tovarne ce
luloze in papiija Djuro Salaj iz Krške
ga so člani SD Partizan Kostanjevica 
na Krki 25. oktobra v okviru prazno
vanja krajevnega praznika organizira
li že 4. veslaško regato okoli kostanje- 
viškega otoka. Krožna proga okoli 
starega mestnega jedra, kije vsako le
to bolj obiskana, je tokrat privabila 
prek 80 čolnov iz 10 slovenskih in 
hrvaških klubov. Meijenje veslaških 
moči je spremljalo izredno veliko gle
dalcev, ki so bili skoraj dve uri priča 
izredno zanimivemu nastopu tekmo
valcev v 14 kategorijah. Dodati velja, 
da je bila organizacija prireditve 
odlična. Zmagovalec je bila ekipa 
kajak-kanu’ kluba Krška vas (112 
točk), srebro si je priveslal KKK 
Krško, 3. mesto je zasedel KKK Raz
lag s Čateža ob Savi.

M. ZAJELŠNIK

USPEH IN SMOLA
25. oktobra smo sodelovali učenci naše 

šole na orientacijskem pohodu v Sroml
jah, kjer so pripravili tudi pohod po poteh 
Brežiške čete. Ena od skupin naše šole je 
zasedla prvo mesto, medtem ko sta bili 
dve diskvalificirani. Pred tem tekmovan
jem so se udeleženci pomerili še v streljan
ju z zračno puško.

NATAŠA KRANJČIČ, 8. r 
OŠ Globoko

KEGLJAŠKE NOVICE
•  Po prvem delu ekipnega prvenstva 
v dolenjski ligi vodi moštvo črnomalj
skega rudarja s 6_točkami. V zadnji 
tekmi 3. kola so Črnomaljci ugnali v 
gosteh vrsto Mercatorja s 4824 : 
4728. Na 2. mestu so Metličani, na 3. 
Trebanjci in na 4. Novomeščani. Pri 
ženskah vodi KD Novo mesto pred 
Mercatorjem.
•  Ekipa trebanjskega Mercatoija je 
v Ivančni Gorici v prijateljski tekmi 
premagala vrsto trboveljskega Kere- 
ka. Na srečanju je bil z 831 podrtimi 
keglji Goleš najboljši posameznik.
•  V Domu športov na Loki bo se
stanek s predstavniki vseh kegljaških 
krožkov v kegljaškem društvu. Na 
dnevnem redu bo financiranje, orga
niziranost in druga problematika no
vomeškega kegljaškega športa.

Kolesarji 
po poteh 

15. divizije
P rilo žnost za večjo  

dirko
NOVO MESTO — Na nedavnem 

sestanku medobčinskega sveta ZKS 
za Dolenjsko so podprli pobudo za 
izvedbo druge kolesarske dirke po po
teh 15. udarne divizije. Dirka naj bi 
bila na območju širše Dolenjske jeseni 
prihodnje leto in naj bi potekala v več 
etapah z različnimi preizkušnjami. Na 
sestanku so menili, da gre za enkratno 
priložnost, da Dolenjska dobi večjo 
dirko, ki naj bi sčasoma postala redno 
tekmovanje iz mednarodnega kole
darja velikih kolesarskih nastopov. 
Če bi predloženi predlog doživel pod
poro tudi v prihodnjih razpravah, bi 
bilo treba takoj začeti tudi s pripravo 
vsega, kar je za tako dirko potrebno, 
vključno z zbiranjem denarja, ki, so
deč po ocenah udeležencev sestanka, 
ne pomeni prevelikega zalogaja za 
širše območje.

SRL, moški, 8. KOLO: SEVNI
CA — AJDOVŠČINA 20:21 (10: 
13)

Sevnica: Možic, Kostevc 1, Regner 
2, Trbovc 6, Starina 4, Špan, Šunta, 
Svažič, 2, Hrovat 2, Kneževič 3, Go
dec, Kovačič.

INLES — ČRNOMELJ 23 : 27 
( 1 2 : 12 )
v LESTVICA: 1. Sl. Gradec 14,... 9. 
Črnomelj 6,10. Inles 5,11. Sevnica 4 
itd.

SRL, ženske, 8. KOLO: ISKRA
— BURJA 29: 1 9 (14 :8 )

Iskra: Bolte, Gorenc 5, Dolar 3, 
Kegljevič 1, Radovan 2, T urk 6, Selan 
2, Rangus 5, Vide 2, Lužar 2, Jakše, 
Kos.

NOVO MESTO — ERA ŠMAR
TNO 39 : 18 (21 : 7)

Novo mesto: Hočevar, Abazovič 4, 
Šmalc 1, Knafeljc 2, Žagar, Jakše 13, 
Kramar 7, Rebolj, Simončič 2, Opruc 
10, Pate, Butala.

IT AS — KRANJ 8 : 22 (2 :11 ) 
LESTVICA: 1. Kranj 16,... 3. Is

kra 11, 5. Novo mesto 10, 10. Itas 
Kočevje 2 itd.

Pari prihodnjega kola: Rudar STT
— Inles, Jadran — Sevnica, Črno
melj — Usnjar itd.

Pari prihodnjega kola: ERA Šmar
tno — Itas, Branik — Novo mesto, 
Kranj — Iskra itd.

II. ZOL, moški, zahod, 2. KO
LO: RUDI ČAJEVEC — PIONIR 3 
: 2 (-9, -10, 10, 9, 2)

Tekmuje 
premalo 

kolesarjev
NOVO MESTO — »Zdi se mi, da 

imam med vsemi kolesarji—tekmo
valci, ki smo trenutno pri vojakih, 
najboljše možnosti za trening. Da 
lahko vadim tudi kot vojak, se imam 
zahvaliti posebno svojemu klubu in 
Jožetu Majesu, ki sta se zelo zavzela 
zame. V novomeškem kolesarskem 
klubu so mi šli na roko, da sem lahko 
potoval z njimi na priprave v Poreč. 
Zdaj tudi treniram skupaj z njihovimi 
tekmovalci in imam pri njih spravlje
no športno opremo. Poleg tega bi se 
spomni! vseh oficirjev, posebej pod
polkovnika, ki so pokazali razumeva
nje za kolesarstvo in za mojo pogosto 
odsotnost. Zadovoljen sem, da sem 
pri vojakih v Novem mestu, kije po
stalo že kar pravo kolesarsko sre
dišče,« pripoveduje slabe tri mesece 
pred koncem vojaškega roka o svo
jem športnem življenju v uniformi 
Valter Bonča, tekmovalec članske vr
ste idrijskega kolesarskega kluba 
Sloga.

Valter Bonča
Pred kratkim je tekmoval na 

državnem prvenstvu na Črnem vrhu 
in Vojskem ter dosegel drugi mesti v 
gorski preizkušnji in vožnji na kro
nometer, kar pripisuje največ boljši 
vadbi v zadnjem času. »V zadnjih treh 
mesecih mi gredo v vojašnici posebno 
na roke. Ker lahko treniram dopoldne 
in popoldne, so se pokazali tudi rezul
tati. Prej nisem mogel priti v pravo 
formo, ker nisem mogel na dan pre
voziti potrebnih kilometrov. Najbolj 
nerodno je bilo čisto na začetku, ko še 
nisem imel uradnega dovoljenja za 
treninge. Takrat sem se znašel tako, 
da sem tekel v kasarni v prostem času, 
ko so drugi počivali,« namigne bal
kanski mladinski kolesarski prvak, ki 
mu sicer največ pomeni 3. mesto na 
najmočnejši svetovni mladinski bici- 
klistični preizkušnji, avstrijski dirki 
Dušika, brez domišljavosti tudi na 
težave športnika—vojaka.

Poleg tega ne zanika, da tudi sicer v 
družbi niso izkoriščene vse možnosti 
za razvoj tekmovalnega kolesarstva. 
»Vedno bolj se razvijajo tudi manjši 
kolesarski klubi, vendar bi rekel, da je 
pri nas premalo klubov, zato med 
njimi ni prave konkurence in na
predka kolesarstva,« si bivši član ko
bariške »Soče« po sedmih letih aktiv
nega treniranja in letu manj tekem na 
domačem terenu in v tujini malce iz
posodi tudi krojilce razmer v tekmo
valnem kolesarstvu.

M. LUZAR

VI. SRL Sevničani tesno izgubili z Ajdovščino — Šentjernejčanke nadigrale Bur- 
j o ž e v  prvem polčasu — Nespretne podaje gostij — Negotovost Kočevk

P o 8. kolu republiške rokom etne lige držijo igralci Črnomlja, Inlesa in 
Sevnice spodnja mesta na prvenstveni lestvici. Sevničani so izgubili zadnje 
srečanje z Ajdovci, Črnomelj je v srečanju z Inlesom iztržil dve točki. 
Rokom etašice Iskre so  z lahkoto ugnale Burjo, slavile so tudi N ovom ešča- 
nke, medtem ko je bila kranjska ekipa pretrd oreh za Kočevke.

Sevničani so na samem začetku 
srečanja dopustili prevelik naskok roko
metašev Ajdvoščinc, kar se je poznalo 
do konca tekme. Sredi drugega polčasa 
so sicer izenačili na 15 : 15 in povedli z 
golom razlike, vendar so zaradi prejšnje 
prednosti gostujočega moštva s tem iz
gubili preveč moči. Vsi poskusi, da bi 
našli pot skozi dobro obrambo nas
protnikov, so se Sevničanom proti kon
cu izjalovili in po živčni in raztrgani igri 
so klonili. Slabo seje  godilo tudi inle- 
sovcem, ki so po srečanju.s Črnomaljci 
zdrsnili po razpredelnici tik pred pred
zadnje uvrščeno ekipo Sevnice.

V ženski republiški rokometni ligi so 
Šentjernejčanke na sobotnem srečanju 
z ekipo iz Škofij brez resnejših težav 
iztržile novi prvenstveni točki. Prve mi
nute so bile v znamenju Burje, k ije  po
vedla in držala žogo pred Iskrinimi vra
ti. Očitno pa sprotni napotki trenerja 
gostujoče ekipe niso mogli zadržati vse 
bolj razigranih domačink. Te so si 
nekajkrat priborile žogo zaradi nes
pretnih podaj nasprotnic in z uspešnimi 
protinapadi povečevale razliko iz minu- 

„te y minuto ter odšle na odmor s 6 goli 
prednosti. To jim je zadostovalo za 
mimo igro v precejšnjem delu drugega

Z,A NAVIJAČE — Tekmovalci, med katerimi je bil tudi veteran Jože Krištof, 
so odgovarjali na številna vprašanja o sebi in svojem športu. Sproščenosti v 
kramljanju ni manjkalo.

Motokrosisti o sebi
Športna sekcija brežiškega AMD pripravila ustni 
 časopis — Širša družbena pomoč šepa

Šentjernejčanke pomirile Burjo

Pod koši še nič novega
Novolesu-za las ušla zmaga v Slov. Konjicah — Štirje 
odšli pred koncem — Konjičanke povsem nadigrale

polčasa. Vseeno je bila igra na trenutke 
živčna in raztrgana, v boju za žogo pa so 
si igralke obeh ekip izmenjale tudi vrsto 
spretnih udarcev. Gostje so pioti koncu 
že izgubljale voljo za igro, kot je bilo vi
deti, nekaj tudi na račun pogostih sod
niških odločitev. Kljub temu je o konč
nem izidu vendarle odločala boljša 
pripravljenost iskra1' z.

V Novem mestu sta ekipi domačink 
in ERA Šmartna pokazali zanimivo 
igro, v kateri je prišla do izraza dobra 
forma gostiteljic. S hitrimi protinapadi 
so napolnile mrežo novink v ligi, ki sicer 
niso igrale slabo. Z zmago pa se ne mo
rejo pohvaliti Kočevke, ki so srečanje s 
kranjsko ekipo izgubile s precejšnjo raz
liko in z 2 točkama ostajajo pri dnu 
prvenstvene lestvice.

L. M.

TREBNJE : KRŠKO
25:27

TREBNJE — Trebanjska moška ro
kometna ekipa je nudila na tekmi II. re
publiške lige močan odpor favoriziranim 
gostom iz Krškega. Tekma je bila zelo 
groba in na meji incidenta. Krčani so do 
novih dveh točk prišli po zaslugi svojega 
vratarja Božiča, ki je v odločilnih trenut
kih ubranil nekaj močnih strelov in se
demmetrovko. Sicer so na tekmi največ 
pokazali domači igralec Strajnar ter pri 
Krškem Božič in Šerbec. Ekipi sta se po 
prvem polčasu razšli z rezultatom 15:12.

BREŽICE — Športna sekcija 
AMD Brežice je pripravila 30. okto
bra v brežiškem domu JLA ustni 
časopis in ob tej priložnosti predstavi
la domačo ekipo tekmovalcev v mo
tokrosu, kije dala med drugim osem
kratnega državnega prvaka.

Uvodoma je  dejavnost društva za 
razvoj motokrosa predstavil Ivan 
Plohl, podpredsednik športne sekcije 
AMD. Leta 1946 ustanbvljeno AMD 
Brežice je  že po enem letu delovanja or- 
aniziralo na domačem terenu cestno- 
itrostne dirke, ki so močno navdušile 

domačine, tako da so le-ti začeli tudi 
zmagovati. Po prepovedi takih tekmo
vanj se je razmahnil motokros, najprej 
so ga vozili na progi na Čatežu, zdaj pa 
imajo kakovostno tekmovališče ureje
no na Prilipah. Uredili so ga člani 
AMD, športni funkcionarji in drugi za
gnanci v več kot 8.000 prostovoljnih 
delovnih urah. V načrtu imajo še nekaj 
objektov, ki naj bi bili nared do medna
rodnega tekmovanja za pokal Alpe- 
Adria aprila prihodnje leto.

V takih razmerah se je močno okre

pila tudi domača vrsta motokrosistov, 
ki pa se vendarle srečuje z mačehov
skim odnosom družbe do tega športa. 
Društva ostajajo brez kakršnekoli po
moči zvezne ali republiške AMZ, zato 
morajo kljub neizpodbitnim uspehom 
neredko financirati iz svojih blagajn ce
lo nastope na velikih mednarodnih pri
reditvah, ko gre za tekmovanje pod 
državno zastavo. Kljub temu so bili

•  Brežiški motokrosisti so bili pred 
ustnim časopisom, ki so mu prisluhni
li tudi predstavniki občinskega druž
benopolitičnega in gospodarstva, na 
sprejemu pri predsedniku občine.

brežiški motokrosisti posebej letos več
krat na stopnicah za zmagovalce. Mar
jan Avbelj je državni prvak, Marjan 
Zdovc pa je  drugi v državnem merilu v 
razredu do 250 ccm. Simon Avbelj je 
republiški prvak, Jože Krištof je drugi. 
Brežičani so še ekipni državni in repu
bliški prvaki.

M. LUZAR N ovom eškim a košarkarskima 
ekipama v Slovenskih Konjicah ni 
uspelo prekiniti serije neuspešnih 
nastopov v I. republiški ligi. Fantje 
so tesno izgubili srečanje s Cotne- 
tom , igralke Laboda pa so  se razšle 
z gostiteljicami s precejšnjo razliko 
v koših.

Novolesovci so začeli tekmo s prece
jšnjo zbranostjo, ki je za nekaj mest na 
razpredelnici boljši nasprotnik ni mogel 
ogroziti celih 39 minut in pol. Gostje so 
dobili prvi polčas s 46 : 59, igralci Co- 
nieta pa so povedli prvič šele v pred
zadnjem napadu s košem Ritonje in si 
tako zagotovili pičlo zmago. Malce ne
razumljivo je, da so Novomeščanom 
proti koncu toliko pošle moči, najbrž pa 
je bila zanje le prevelika izguba štirih 
ključnih igralcev, ki so morali sredi

drugega polčasa zaradi petih osebnih 
napak zapustiti igrišče. Nekaj zaslug za 
nevarno zmanjševanje razlike so Novo- 
lesovi igralci že med tekmo pripisali 
sodnikoma, ki sta sicer glede na infor
macije s prizorišča škodila bolj domači
nom kot gostom, vendar sta z večkrat 
prenagljenimi odločitvami nedvomno 
prispevala k nezbranosti igralcev.

Drugače so se sukali dogodki na 
srečanju košarkaric. Kljub nekaj razpo
loženim Novomeščankam so gostitelji
ce po nekaterih ocenah vendarle odigra
le samo malo težjo trening tekmo, v 
kateri se je z največ zadetki izkazala 
Konjičanka Šporarjeva. Labodove igra
lke so močno izgubile oba polčasa, tre
ba pa je povedati, da so gostiteljice do
segle kar 9 trojk, ki bi jih verjetno stežka 
preprečila tudi boljša obramba gostij.

L. M.

USPEL TEK PRIJATELJSTVA IN SPOMINOV — V počastitev le
tošnjega praznika občine Novo mesto so dolenjski atletski delavci na 
predvečer praznika pripravili tradicionalni, 6. tek na 13 km dolgi progi 
od Dolenjskih Toplic do Novega mesta, ki se ga je udeležilo 55 tekačev 
iz vse Slovenije. Na cilj sta družno prva pritekla Ljubljančana Srečko 
Končina in Boris Gaber, slabi dve minuti za njima pa je prešel ciljno črto 
na Glavnem trgu Novomeščan Damir Karpljug, član atletskega kluba 
Iskra. Med Novomeščani so se dobro odrezali še Cvelbar in Vozlič s 6. 
in 7. mestom ter Močivnik in Škedelj z 9. in 10. mestom. Ekipno so bili 
najboljši: Žak Ljubljana, atletski klub Iskra Novo mesto in 1. ekipa ko
lesarskega kluba Novo mesto. Na sliki: Radoslav Bogičevič iz vojašnice 
Milan Majcen izroča priznanje za 3. mesto Novomeščanu Damiru 
Karpljugu. (Foto: J. P.)

Tudi bolezen prispevala svoje
Oslabljena Pionirjeva ekipa po precej izenačeni igri izgubila drugo tekmo v II. 
____________ ZOL, zahod — V Kočevju uspešni obe domači ekipi____________

Pionirjevi odbojkarji so se tudi z gostovanja v Banjaluki, kjer so odigrali 
tekmo 2. ola II. zvezne odbojkarske lige — zahod z ekipo Rudi Čajevec, vrnili 
brez zmage. Uspešnejši so bili igralci in igralke obeh kočevskih odbojkarskih 
ekip, ki sta odigrali 4. kolo v I. slovenski ligi v moški in ženski skupini.

Novomeščani z uvodnima nastopoma 
ne morejo biti zadovoljni. Potem ko so 
imeli v prvem srečanju na domačem tere
nu proti odličnemu Interpletu premalo 
moči, so po poročilih z igrišča nekaj po
dobnega doživljali tudi na zadnji tekmi v 
Banjaluki. Vrsta Rudija Čajevca je bila v 
prvih dveh nizih precej slabša od gostov, 
ki so celo vodili z 2:0. V nadaljevanju so 
Novomeščanom pošle moči. Ne gre za 
opravičevanje Pionitjevih odbojkarjev, 
vendar je treba dodati, da so Novomešča
ni zaigrali z močno oslabljeno ekipo, ker 
zaradi bolezni niso nastopili Vernig, Kos- 
mina in Černač. V tako okrnjeni vrsti sta 
se v sobotni tekmi najbolje odrezala 
Povšič in Brulec.

Enako uspešni kot pioniijevci so bili v 
začetku tekme proti Fužinarju Kočevci. V

dvorani doma telesne kulture v Kočevju je 
videlo 250 gledalcev zanimivo igro obeh 
ekip. Gostje so se razigrali šele po dveh ni
zih, ko so vodstvo Kočevcev 2:0 izenačili, 
potem pa nadaljevali z dobro igro. Tako 
sta se moštvi v petem nizu v napeti tekmi 
borili za vsako točko, pri čemer je Kočevje 
pokazalo več znanja in iznajdljivosti.

Dekleta so bila bila v vsem boljša od 
odbojkaric iz ljubnega in so si v slabi uri 
brez posebnih težav priskrbela nove točke.

SVOBODA L J .: ELAN 
1:1 (0:1)

LJUBLJANA — V derbiju X. kola 
OČL — zahod so gostovali nogometaši 
Elana pri prvouvrščeni ekipi Svobode iz 
Ljubljane. Po dobrem začetku so gostje 
dobili prvi polčas in lahko bi po prvem de
lu vodili celo z 2:0, če ne bi po strelu Sto
jana Mesojedca žoge na poti proti golu 
zaustavilo blato. Tako je ostal edini Ela
nov strelec Pavlin. Novomeščani za novo 
točko vsekakor zaslužijo pohvalo, vendar 
jo  bodo morali potrditi še z dobro igro na 
domačem terenu v zadnjem jesenskem ko
lu, ko bo v mestu ob Krki gostovala jeseniš
ka ekipa, povratnik OČL — zahod.

M. GORENC

V ekipi Kočevk so bile dobro razpoložene 
vse igralke, tako da spričo nerazigranih 
gostij obetavni izid 3:0 v korist domačink 
ni posebno presenečenje.

VODI STARI TRG
ČRNOMELJ — Po prvem delu tek

movanja v šahu v okviru občinskih delav
skih športnih iger vodi Stari trg pred Iskro. 
Na hitropoteznem tumiiju v počastitev 
praznika KS Semič pa je zmagal Slavko 
Bedič (Črnomelj) pred Andrejem Štub- 
ljaijem (Semič).

NAJBOLJŠI RIBIČI 
IZ BELTA

ČRNOMELJ — Končano je tekmo
vanje v športnem ribolovu, eni od disci
plin delavskih športnih iger črnomaljske 
občine. Ekipno je zmagal Belt pred Do
lenjko, med posamezniki pa Milan Fabjan 
(ŽTP) pred Borisom Panjanom (Belt).

PRETEP NA 
IGRIŠČU

ČRNOMELJ — Mali nogomet v okvi
ru delavskih športnih iger občine Črno
melj igrajo v dveh skupinah. Nekatere 
ekipe so precej neresne, saj se zgodi, da 
brez obrazložitve ne pridejo na napove
dano tekmo. Na eni tekmi med Rudni
kom in Gorenjem pa je prišlo tudi do hu
dega izgreda igralcev Rudnika, ki se je 
sprevrgel v pretep. Zaradi tega je ekipa 
Rudnika izločena iz nadaljnjega tekmo
vanja.



TELEVIZIJSKI SPORED
PETEK, 6. XI.
TV MOZAIK
10.00 TEDNIK
i ».uu CVOMA^P.
GA FILMA V CELJU, ponovitev
MATIN?£4^ - -  —  ........
11.30 Z MOJIMI VROČIMI SOLZA
MI, ponovitev 3. dela nadaljevanke
16.00 — 00.00 TELETEKST
16.15 VIDEOSTRANI
16.30 TV MOZAIK, ponovitev
17.30 VUKOV KOTIČEK, 10. del otroš
ke serije .
17.45 SUPER STARA MAMA, 1. del 
angleške serije za otroke
18.15 PRED IZBIRO POKLICA: PO
KLICI V DIMNIKARSTVU IN STEK
LARSTVU
18.45 RISANKA 
18.55 VIDEO STRANI
19.00 OBZORNIK 
19.12 IZ TV SPOREDOV 
19.25 ZRNO, VREME
19.30 DNEVNIK
20.00 SLAVNOSTNA AKADEMIJA

OB 200-LETNICI ROJSTVA VUKA DRUGA TV MREŽA
21.15 POROČILO S SEJE SKUPŠČI- 
NE SRS
2 1 .43 aoTEAROA, 2. del oddaje o Novi 
Zelandiji
22.15 REZERVIRAN ČAS

22.30 OBE MOJI LJUBEZNI, ameriški 
film

To je prvi iz cikla petih televizijskih fil
mov, ki jih je za petkove večere pripravila 
ljubljanska TV. Film govori o ženski, kije 
po nenadni smrti moža ostala sama z 
odraščajočo hčerjo. Vdovi Gail se razkrije, 
da je morala v življenju delati vse preveč 
kompromisov. Zato hoče postati nov člo
vek, sam svoj, a se hkrati že zateka k novi 
zvezi — k ženski, hkrati pa ji možev naj
boljši prijatelj ponuja ljubezen in varnost. 
V duševnem precepu se zateče k psihiatri
ji, vendar kljub temu ne more na hitro reši
ti svojih problemov, spozna pa, da še ni 
pripravljena, da bi lahko ponovno ljubila. 
00.10 VIDEOSTRANI

16.55 Test — 17.10 Dnevnik — 17.30 
»Fore i fazoni« — 18.00 Znanost — 
18.30 Risanka — 18.40 Številke in črke
— 19.00 Čez tri gore — 19.30 Dnevnik
— 20.00 Koncert RTV Ljubljana — 
22.05 Rezerviran čas — 22.50 Mi iz 
Kronštata (sovjetski film) — 00.15 Svet 
šaha
TV ZAGREB
8.20 Poročila — 8.25 »Fore i fazoni« —
8.55 TV v šoli — 10.30 Poročila — 10.35 
TV v šoli — 12.30 Poročila — 14.00 Pre
zrli ste, poglejte — 15.00 TV v šoli —
16.00 Dober dan — 17.10 Kronika R 
Reke — 17.30 »Fore i fazoni« — 18.00 
Znanost — 18.30 Risanka — 18.40 Šte
vilke in črke — 19.00 TV koledar — 
19.10 Risanka — 19.30 Dnevnik —
20.00 Slavnostna akademija ob 200. 
obletnici rojstva Vuka Karadžiča —
21.20 Zakon v Los Angelesu (serijski 
film) — 22.50 Dnevnik — 23.10 Bis (noč
ni program) — 01.40 Poročila

SOBOTA, 7. XI.
7.50 — .... in 14..25 — 23.35 TELE- 
FF.KST
8.05 VIDEO STRANI
8.15 KUUKČEVE DOGODIVŠČINE
8.30 ODPRAVA ZELENEGA ZMAJA
9.00 ČUDOVITA STENSKA URA
9.10 URA ZA KLOVNE
9.40 MPZ ZAGORJE
10.10 MESTA: LJUBLJANA JE LJUB
LJANA
10.40 AKTUALNO, ponovitev 
.... VIDEO STRANI
14.40 VIDEO STRANI
14.55 CIIJNDER, ameriški film (ČB) 
1670 KULTURNA DEDIŠČINA — 
MESTO, KI GA ČLOVEK SAM OD
KRIVA — KORČULA
17.00 KOŠARKA BOSNA:CIBONA

18.25 DA NE BI BOLELO 
18.45 RISANKA
18.55 VIDEOSTRANI
19.00 KNJIGA
19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO, VREME 
19.30 DNEVNIK
19.50 ZRCALO TEDNA
20.15 MOŽ, KI JE UBIL LIBERTY
WALLANCEA, ameriški film
22.25 DNEVNIK
22.40 VRNITEV V PARADIŽ, 2. del 
avstralske nadaljevanke
23.25 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
12.10 Test — 12.25 Jugoslavija, dober 
dan — 12.55 Srečanje na oceanu (ameriš

ki film) — 14.35 V registraturi (ponovitev 
TV nadaljevanke) — 15.30 Rokomet Me- 
taloplastika: Ban Kaši — 17.00 Lutkovna 
predstava — 17.40 Dallas — 18.30 Va
terpolo Partizan:Spandau— 19.30 Dnev
nik — 20.15 Dekle z zahoda (opera) — 
22.25 Svet na zaslonu — 23.05 Športna 
sobota — 23.20 Rezerviran čas

TV ZAGREB
9.00 TV v šoli — 10.30 Poročila — 13.15 
Bis (nočni program) — 14.45 Narodna 
glasba — 15.15 Sedem TV dni — 16.00 
Živeti z naravo — 17.00 Košarka Bosna: 
Cibona — 18.30 Dokumentarna oddaja 
— 19.30 Dnevnik — 20.15 Boljše življe
nje — 21.10 Božanski dnevi (ameriški 
film) — 22.40 Dnevnik — 22.25 Nočni 
spored — 00.35 Poročila

NEDELJA, 8. XI.
14.55 00.058.40 — 12.45 in 

TELETEKST 
8.50 VIDEO STRANI 
9.05 ŽIV ŽAV
10.10 SUPER STARA MAMA, ponovi
tev 1. dela angleške serije
10.35 VRNITEV V PARADIŽ, ponovi
tev 2. dela nadaljevanke 
11.25 ALPSKI VEČER 
12.00 LJUDJE IN ZEMLJA 
12.30 VIDEO STRANI
15.10 VIDEOSTRANI

15.25 HIŠA, 1. del poljske nadaljevanke
16.55 POVEST O DVEH MESTIH, an
gleški film (ČB)
18.45 RISANKA
18.55 VIDEO STRANI

19.00 KINO
19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO, VREME
19.30 DNEVNIK
20.05 VUK KARADŽIČ, nadaljevanka 
TV Beograd
21.30 ZDRAVO
77.50 MESTA, dok. oddaja

23.20 KRONIKA TDF CELJE 
23.50 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
8.55 Poročila — 9.00 Danes za jutri in 
igrani film — 12.00 Včeraj in danes — 
15.00 Boks — 16.25 Odbojka Vardar:- 
Bosna — 17.25 Rokomet Borac:Med- 
veščak — 18.45 Izviri — 19.30 Dnevnik 
— 20.00 Avtomanija— 20.25 Mali kon
cert — 20.45 Včeraj, danes, jutri — 21.05 
Stindberg (2. del nadaljevanke) — 22.00 
Revolucija, ki traja — 22.45 Poezija

PONEDELJEK, 9. XI.
TV MOZAIK 
10.00 ZRCALO TEDNA 
10.20 KRONIKA TDF CELJE, pono
vitev
MATINEJA
10.50 ORLOV LET, švedski film 
16.35 — 23.20 TELETEKST
16.50 VIDEO STRANI 
17.05 MOZAIK, ponovitev 
17.25 RADOVEDNI TAČEK
17.40 PAMET JE BOUSA KOT ZA
MET
17.45 ŠOLA ZA KLOVNE

18.15 REPUBLIŠKA REVIJA MPZ
ZAGORJE 86
18.45 RISANKA
18.55 VIDEO STRANI
19.00 OBZORNIK
19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO, VREME
19.30 DNEVNIK

20.05 KUHARSKE ZVEZDE, 5. del 
nadaljevanke
21.10 OMIZJE: OKTOBRSKA RE
VOLUCIJA IN 70 LET POZNEJE
23.05 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
17.10 Dnevnik — 17.30 Otroci, pojte z 
nami — 17.45 Otroška oddaja — 18.00 
Beograjski TV program — 19.00 Indirekt 
— 19.30 Dnevnik — 20.00 Zunanjepoli
tična oddaja — 20.30 Chopiniada — 
20.45 Včeraj, danes, jutri — 21.05 Vete
rani (grško-italijanski film) — 22.35 
Znanstveni grafiti — 23.20 Šahovski 
komentar

TOREK, 10. XI.
10.00 TV MOZAIK — ŠOLSKA TV
11.05 ANGLEŠČINA XXIII
11.35 FRANCOŠČINA VI 
16.20 — 23.20 TELETEKST
16.35 VIDEO STRANI
16.50 TV MOZAIK — ŠOLSKA TV, 
ponovitev
17.55 EX LIBRIS M&M, ponovitev
18.5 RISANKA

18.55 VIDEO STRANI 
19.00 OBZORNIK 
19.12 IZ TV SPOREDOV 
19.25 ZRNO, VREME 
19.30 DNEVNIK

20.05 KAR HOČETE, predstava SLG 
Celje
22.15 INTEGRALI
22.55 DNEVNIK 
23.10 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
14.25 Nogomet Jugoslavija:Anglija —
17.30 Angleščina XXIII — 18.00 Fran
coščina VI — 18.30 Risanka — 18.40 
Številke in črke — 19.00 Video godba —
19.30 Dnevnik — 20.00 Loški muzej 
Škofja Loka — 20.40 Šrebanje lota — 
20.50 Manjšine, bogastvo Evrope — 
21.20 Narodna glasba — 21.50 Cona 
somraka (TV nanizanka)

SREDA, 11. XI.
TV MOZAIK
10.00 INTEGRALI 
MATINEJA
10.40 W. Shakespeare: KAR HOČETE, 
predstava SLG Celje
13.30 — 00.00 TELETEKST 
13.45 VIDEO STRANI
14.00 TV MOZAIK, ponovitev
14.40 ANGLEŠČINA XXIII 
FRANCOŠČINA VI
15.40 KUUKČEVE DOGODIVŠČINE 
15.55 ODPRAVA ZELENEGA ZMA
JA
16.25 NOGOMET JUGOSLAVIJA:AN
GLIJA

18.25 ZAKAJ NOGE BOLIJO: Motnje 
krvnega in mezgovega obtoka
18.45 RISANKA 
18.55 VIDEO STRANI 
19.00 OBZORNIK 
19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO, VREME 
19.30 DNEVNIK
20.05 FILM TEDNA: NE NOSIJO 
ČRNE KRAVATE, brazilski film 

Film je izrazito levičarski, v njem se pa
triarhalnost prepleta z novimi gibanji. Že 
v družini iz predmestja prihaja do razko
lov, ki so zelo podobni tistim v tovarni in 
na ulicah, kjer se proletariat neizprosno 
bojuje za svoje pravice in se sooča z nasi
ljem vladajočega razreda. Za njihovo

zmago pa sicer močan sindikat ne najde 
prave poti.
21.55 MEDNARODNA OBZORJA: 
INDIJA
22.35 DNEVNIK
22.50 VIDEOGODBA, ponovitev 
23.20 KRONIKA TDF CEUE
23.50 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
17.10 Dnevnik — 17.30 Otroška serija — 
18.00 Tršič o Vuku — 18.30 Risanka — 
18.40 Številke in črke — 19.00 TV kole
dar — 19.10 Risanka — 19.30 Dnevnik 
— 20.00 Glasbeni večer — 21.30 Včeraj, 
danes, jutri — 21.45 Umetniški večer — 
23.15 Šahovski komentar

ČETRTEK, 12. XI.
10.00 TV MOZAIK — ŠOLSKA TV
11.00 CLAUDINE, ameriški film
12.30 KRONIKA TDF CEUE
15.55 — 23.10 TELETEKST
16.10 VIDEO STRANI
16.10 TV MOZAIK — ŠOLSKA TV, 
ponovitev
17.25 MARKO NA BELEM KONJU 
JAŠE
17.440 PISMA IZ TV KLOBUKA
18.25 POTROŠNIŠKA POROTA 
18.45 RISANKA
18.55 VIDEO STRANI
19.00 OBZORNIK 
19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO, VREME
19.30 DNEVNIK in POROČILO S SE
JE SKUPŠČINE SFRJ
20.25 TEDNIK
21.30 GOSTA BERLING, 2. del švedske 
nadaljevanke
22.30 DNEVNIK

22.45 MANJŠINE, BOGASTVO EV
ROPE, ponovitev 4. dela 
23.15 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
17.10 Dnevnik — 17.30 Otroška oddaja
— 18.00 Govorimo o zdravju — 18.30 
Risanka — 18.40 Številke in črke — 
19.00 TV koledar — 19.10 Risanka — 
19.30 Dnevnik — 20.00 Narodna glasba
— 20.45 Poročila — 20.50 Dokumentar
ni večer — 22.20 Knjiga

Z BANKO NA IZLETU
Učenci, ki delamo v  pionirski hranilni

ci, smo na povabilo krške Ljubljanske ba
nke, odpotovali na izlet v Podčetrtek. 
Obiskali smo tamkajšnjo šolo in hranilni
co ter videli zanimivost — robota. Ogle
dali sm<T si še grad Olimje s starodavno 
lekarno in razstavo ter baročno cerkev.

F. GOLOBIČ, 4. a

.  Jt
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ZBIRALI STAR PAPIR
Sredi oktobra smo učenci naše šole zbi

rali star papir. Bili smo zelo delavni, saj 
smo ga navozili z vozički ali s pomočjo 
staršev kar 7795 kilogramov. Zavedamo 
se namreč, da je star papir koristna suro
vina za novega in da lahko s predelavo sta
rega papirja tudi ohranjamo dragoceni 
gozd.

BOŠTJAN FAKIN 
v novin. krožek 

OŠ Savo Kladnik 
Sevnica

NA GOLUŠNIKU
V soboto, 17. oktobra, smo se udeležili 

učenci 7. in 8. razreda naše šole skupaj z 
mladinci, krajani in borci pohoda na Go- 
lušnik, kjer so slovesno odkrili spominsko 
ploščo in odprli park 20 partizanskim eno
tam, ki so v času NOB delovale na širšem 
območju Trške gore. V kulturnem pro
grami), katerega odlični scenarist je bil to
variš Škufca, je sodelovala tudi naša soš
olka Lidija NOvak. Po slovesnem od
kritju parka z 20 lipami, katerega bo 
odslej negovala grmska kmetijska šola, je 
bilo tovariško srečanje, na katerem so po
gostili tudi učence.

HELENA NOVAK, 8.r 
OŠ Gubčeve brigade NOV 

Otočec

ROKOMETNI PRAZNIK 
V KRMELJU

Pred kratkim so v Krmelju organizirali 
rokometni turnir. V petkovih srečanjih, ko 
so se pionirji, mladinci in člani pomerili s 
Trebanjci, so trebanjski rokometaši dobili 
vse tekme. Na sobotnih tekmah veteranov 
so zmagali igralci mariborskega Branika, 
ob katerih so na igrišču nastopile še ekipe 
iz Sevnice, Ptuja in Zagoija ter domači
nov. Turnir so pripravili ob 35-letnici us
tanovitve krmeljskega rokometnega klu
ba, za katerega sta dala pobudo Vlado 
Senčar in Stane Papež.

MONIKA JAKLIČ 
OS XII. SNOUB 

Krmelj

NAJBOLJŠA V KOPJU
Pogovarjala sem se s Sevničanko Kris

tino Jazbinšek, dobitnico zlate medalje v 
metu kopja na sredozemskih igrah, sicer 
pa tudi nosilko naslova republiške in 
državne prvakinje. Trenira v AK Kladivar 
v Celju, kamor je prišla v srednjo šolo. 
Povedala je, da kljub treningu na začetku 
ni bila uspešna, vendar je vztrajala in 
pokazali so se rezultati. S spiska svojih žel
ja je omenila sodelovanje na olimpijskih 
igrah. Omenila je še, da imajo naši šport
niki veliko slabše možnosti za vadbo kot 
tuji, sicer pa je prepričana, da k uspehu la
hko pripeljejo mlade športnike le volja, 
vztrajnost in trening.

NADA LIPOVŠEK, 8. e 
_ novin, krožek 

OŠ Savo Kladnik 
Sevnica

kV M K
ROŽANECm  sporoči

TROV TEMPELJ
SfTE

KDO JE KRADEL?
Redkokdaj se zgodi, da bi na naši šoli 

blagajniku kateregakoli razreda zmanjkal 
denar, s katerim so njegovi sošolci plačali 
malico. To se je zgodilo prejšnji teden v 7. 
e. Vse kaže, da gre najverjetneje za krajo 
teh petih starih milijonov, saj je blagajnik 
znan kot pošten in prizadeven fant. Tatu 
pa med množico učencev na naši šoli naj
verjetneje ne bomo mogli razkrinkati, zato 
smo drugi sedmošolci sklenili, da bomo 
temu razredu pomagali z zbiranjem denar
ja. To bo mogoče zbodlo tudi krivca, 
čeprav je kar težko veijeti, daje med nami 
lahko kdo tat.

PRIMOŽ JESENKO, 7.a 
OŠ bratov Ribatjev 

Brežice

PREDOLGA POT 
V LOŽNICO

Osnovna šola Draginac pri Ložnici me 
je povabila na svoje dneve otroške poezije 
in proze »Draginac 87«, ker sem na raz
pisnem natečaju v Dečjih novinah prejel 
3, nagrado za literarni prispevek. Priredit
ve se z mentorico zaradi dolge poti nisva 
udeležila, ampak sva zbranim poslala le 
pozdravno pismo z željo, da bi še naprej 
gojili otroško ustvarjalnost, ki naj ne bi 
nikoli poznala jezikovnih in narodnostnih

DUŠAN ČANČER, 8.r.
nov. krožek 

OŠ Artiče

OB MESECU POŽARNE 
VARNOSTI

Ob mesecu požarne varnosti smo imeli 
predstavitev gasilske opreme, način gašen
ja  in ukrepanje ob požaru. Z vsem nas je 
seznanil poklicni gasilec Janez Smole. 
Najprej nam je pokazal gasilsko obleko z 
vso opremo. Nato smo spoznali delovanje 
gasilskih aparatov. Poizkusila je tudi tova
rišica. Svojo nalogo je dobro opravila. Ob 
koncu nam je tov. Smole razkazal še ga
silni avto in vso opremo.

POLON A„ KOLENC, 
8. a OŠ Mirna peč

NA TRGATVI
V delovni načrt razredne skupnosti smo 

uvrstili tudi trgatev, zato smo pri tem 
opravilu pomagali na posestvu Slovin na 
Planini. V petih urah smo nabrali 294 
brent, ki smo jih sami tudi znosili.

JASMINA ŠULER, 7. r.
OŠ Globoko

KRANJČANI NAJBOLJŠI
ŠENTJERNEJ — V telovadnici tukajš- 

nej osnovne šole so se v soboto pomerile 
ekipe Iskre Kranj, Šentjernej in Kostanje
vice ter NK Šentjernej v malem nogometu 
v okviru 4. tradicionalnega Gregovičeve- 
ga memoriala. Pfthodni pokal so osvojili 
Kranjčani, ki so doslej tako odličje enkrat 
že dobili v trajno last, 2. mesto so zasedli 
domačini, 3. Iskra Kostanjevica in 4. NK 
Šentjernej.

RDEČI KRIŽ ZBIRA 
TUDI KROMPIR 

IN FIŽOL
BREŽICE — Letošnja jesenska 

akcija, ki jo Rdeči križ organizira 
po vsej Jugoslaviji, bo organizaci
jam  po občinah in krajevnih skup
nostih prinesla dodatna sredstva za 
dejavnost in omogočila solidarnost 
znotraj občin. Številčno in finančno 
močnejše organizacije bodo poma
gale organizacijam po krajevnih 
skupnostih v okolici. Poleg pri
spevkov v denatju zbirajo tokrat 
tudi živež, predvsem krompir, fižol 
in jabolka pa tudi druge pridelke. 
Razdeliti jih nameravajo revnejšim 
družinam in šolskim kuhinjam za 
pocenitev malic. V krajevnih skup
nostih bodo uporabili zbrani denar 
za sprejeme mladih članov v orga
nizacijo RK, za sofinanciranje sre
čanj ostarelih, za obiske starejših in 
bolnih krajanov pred novim letom. 
O d zbranega denarja bo občinska 
organizacija nakazala 5 odst. Rde
čemu križu Jugoslavije in 15 odst. 
republiškemu odboru RK.

MED PIONIRJI 
NA KOSOVU

Bil sem med učenci iz trebanjske 
občine, ki so se 24. in 25. oktobra na 
Kosovu udeležili srečanja jugoslovan
skih pionirjev. Po napornem potova
nju s kombijem smo doživeli zelo pri
jazen sprejem pri gostiteljih v okolici 
Prizrena. Ko je bila proslava, se je 
zbralo veliko ljudi, ki sojih pozdravili 
v srbohrvaškem in albanskem jeziku. 
V okviru srečanja smo si ogledali tudi 
vojaško opremo in orožje. Srečanje z 
vrstniki in z domačini na Kosovu je 
bilo nepozabno. Slovenska delegacija 
seje tam ves čas počutila popolnoma

FRANCI BARTOLJ, 7. r.
novin krožek 

OŠ dr. Pavla Lunačka 
Šentrupert

BREŽIŠKI ROJSTNI DAN
Ob občinskem prazniku so v Posav

skem muzeju v Brežicah odprli razstavo 
Partizanske delavnice, na slavnostnih se
jah so podelili vrsto oktobrskih nagrad, ter 
priznanj, namenu so predali stanovanjski 
objekt, nove operacijske prostore v bolniš
nici in novo cesto. Poleg tega seje veliko 
mladih iz vse republike pomerilo na po
uličnem teku Brežiški oktober ’87, maloš
tevilni občani pa so odšli na 11., tradicio
nalni pohod po poteh Brežiške čete na 
Sromlje. Ob prazniku ni manjkal tudi Ja
nez Hočevar-Rifle v vlogi Švejka.

PRIMO? JESENKO, 7.a 
OŠ bratov Ribaijev 

Brežice

DRUŽABNO SREČANJE 
Z VOJAKI

Zadnji četrtek v oktobru smo v Domu 
za učence Majde Šilc v počastitev prazni
ka občine Novo mesto pripravili družab
no srečanje z vojaki iz vojašnice Milana 
Majcna. Naši učenci in vojaki so se pome
rili v nogometu in šahu, kjer so imeli več 
športnega znanja vojaki, medtem ko so se 
v namiznem tenisu bolje izkazali učenci. 
Zvečer smo imeli na programu še zanimi
vo predavanje tov. Tankove iz Dolenjske
ga muzeja, ki je z diapozitivi prikazala 
Novo mesto in njegove kulturne ter zgo
dovinske znamenitosti. Večer smo za
ključili s plesom.

MILKA KUHELJ
Nov. krožek DUMŠ

DOBOVA PRVAK
Rokometne ekipe iz Brežic, Dobove, 

Globokega, Pišec in Artič so se 20. 
oktobra v Artičah pomerile na občinskem 
prvenstvu. V srečanju med Pišecami in 
Artičami so zmagali gostje. Tekmo Glo
boko : Dobova so Dobovčani obrnili s hi
trimi napadi in dobro obrambo v svojo 
korist, kar pa ni uspelo fantom iz Pišec v 
igri z Brežičani. Brežičani so premagali še 
domačo ekipo, čemur je sledil dober nas
top moštva Pišec, ki so vrsto Globokega 
premagali kar z 10:5. Z zmago v finalu so 
naslov občinskega prvaka odnesli Dobov
čani.

MOJCA VUCAJNK, 7. b 
novim krožek 

OŠ Artiče

EKSKURZIJA V 
AVSTRIJO

Tisti učenci iz OŠ Škocjan in Dolenjske 
Toplice, ki smo v lanskem šolskem letu 
osvojili tudi zamejsko bralno značko, 
imenovano po koroškem rojaku Karlu 
Prušniku-Gašperju, smo odpotovali 23. 
oktobra na ekskurzijo v Avstrijo. Tja smo 
šli skupaj z nekaj koroškimi partizani. Pot 
nas je vodila v Železno Kaplo, na Gospos
vetsko polje in do Celovca. Tam smo 
obiskali mladinski dom, ki ga dijaki res 
lepo vzdržujejo in v njem ne kadijo, tako 
da so stene še po petih letih bele. Tega dne 
smo obiskali še grob karla Prušnika- 
Gašperja v Kotmari vasi. Na izlet, kakrš
nega priporočam tudi drugim učencem, 
nas je peljal prijazen šofer.

Učenci
OŠ Dolenjske Toplice

M1TROV TEMPELJ — Mitrov 
tempelj pri Rožancu je eden po
membnejših antičnih spomenikov v 
Beli krajini. Prav zaradi precejšnje 
anonimnosti tega spomenika pa seje  
velika večina izletnikov peljala mimo. 
Pred časom je nekaj zagretih mladih 
ljudi na pobudo in pod vodstvom  
prof. Francija Fortuna na obeh stra
neh partizanske magistrale postavilo 
lični tabli, ki opozarjata na ta spo
menik. (Foto: A. B.)

PRVO SREČANJE 
STAREJŠIH OBČANOV
DOL. STRAŽA — V nedeljo, 25. 

oktobra, je vaški odbor Rdečega križa 
Dol. Straža, ki od marca letos deluje 
samostojno v okviru OORKS Novo 
mesto, pripravil prvo srečanje starejših 
občanov v prostorih gasilskega doma. 
Srečanja se je žal udeležilo le petnajst 
krajanov, starih nad 70 let. Učenci 
osnovne šole Vavta vas so jim  pripravili 
krajši kulturni program, nato pa je sledi
la zakuska s plesom.

Vse gostinske storitve so opravile go
stinske delavke gostilne S robotnik  
Straža, za kar se jim  vaški odbor 
Rdečega križa najlepše zahvaljuje in ob
ljublja, da sc bodo starejših občanov 
spomnili tudi ob novem letu.

Odbor Rdečega križa 
Dol. Straža

Koliko do sosedove hiše
Kaj pravi zakonodaja o razdaljah m ed stavbam i

Pri lokaciji za novo družinsko stano
vanjsko hišo prihaja pogostoma do spo
rov s sosedi, ker ti nočejo pristati, da bi 
novi investitor postavil svojo hišo pre
blizu njihove. Predvsem je  važna loka
cijska dokumentacija, na podlagi katere 
izda občinski organ lokacijsko odločbo. 
Poprej opravi ta organ ogled terena, 
kjer naj stoji predvidena hiša.

Prosilec naj v svoji prošnji navede 
tudi vse sosede, da lahko dajo pripombe 
na dokumentacijo na zapisnik. Organ 
te pripombe upošteva ali ne. Upošteva 
jih, če gre za javne interese. Če pa gre za 
zasebne interese, pripombe sicer navede 
v obrazložitvi, vendar jih ne ocenjuje, 
temveč napoti stranko—soseda na so
dišče. Če sosed ni bil vabljen, lahko 
kasneje zahteva obnovo postopka, mo
ra pa navesti razloge, ki bi jih navajal ob 
ogledu, če bi bil o ogledu obveščen. 
Obvestiti bi ga moral organ.

In kako je z oddaljenostjo? Nekoč 
smo imeli predpis, da mora biti nova' 
stavba v srednje gostem naselju vsaj 4 
metre od meje parcele ali vsaj 8 metrov 
od sosedove hiše. Danes o oddaljenosti 
odloča upravni organ ob priliki izdaje 
lokacijskega dovoljenja.

Dobili pa smo zakon o urejanju nase
lij in drugih posegov v prostor (Ur. 1. 
SRS 18/84), po kate katerem določa 
odmik od sosednjih objektov in od par
celne meje prostorski izvedbeni akt, če 
pa tega ni, pa lokacijsko dovoljenje.

Pri tem je treba upoštevati, da je ob 
hiši prostor za vožnjo in za gašenje mo
rebitnega požara, za vojne razmere, po
vodnji in druge podobne primere. Nova 
stavba ne sme kvarno vplivati na sose
dovo, čeprav ima lahko proti sosedu 
okno. Nova stavba ne sme škodljivo 
vplivati na sosedove bivalne prostore. 
Upoštevati je treba tudi krajevne raz
mere in konfiguracijo terena. Torej ne 
bo možno zidati garaže tik na meji.

Odmik mora biti torej tolikšen, da 
lahko ob stavbi vozijo gasilska in sani
tarna intervencijska vozila, daje možno 
vzdrževati objekt in druge naprave v 
primeru naravnih in drugih nesreč in 
vojne. Navedeni zakon je stopil v velja
vo že leta 1984, občinske skupščine pa 
morajo vrsto odlokov sprejeti najkasne
je do 21. 2.1990. Dotlej se uporabljajo 
dosedanji predpisi z omejitvami, ki jih 
predvideva srednjeročni družbeni plan 
vsake občine.

Mag. LOJZE CAFUTA

2 0 DOLENJSKI UST Št. 44 (1995) 5. novembra 1987



Razpisna komisija
SLUŽBE DRUŽBENEGA KNJIGOVODSTVA 
V SR SLOVENIJI 
PODRUŽNICA KRŠKO

razpisuje p rosta  de la  in naloge:

OPRAVLJANJE PREGLEDOV PRI UPORABNI
KIH DRUŽBENIH SREDSTEV
Pogoji:
— diplomirani ekonom ist ali diplomirani pravnik z znanjem  
računovodsko-finančnega poslovanja
— 3 leta ustreznih delovnih izkušenj
— p renehan je  pravnih posledic po 176. členu zakona  o SDK
— družbenopolitična aktivnost

K andidat bo za  opravljanje razpisan ih  del in nalog izbran za  
dobo 4 let in bo lahko ponovno im enovan.
K andidat m ora imeti opravljen izpit iz voden ja  kontrolnega p o s
topka, v naspro tnem  prim eru om ogočim o kandidatu, d a  opravi 
izpit v roku 6 m esecev  po sklenitvi delovnega razm erja. 
Kandidati naj pošljejo p isne prijave z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev in kratkim življenjepisom  v 8 dneh  po objavljenem  raz
pisu na  naslov:
S lužba d ru žb en eg a  knjigovodstva v SR Sloveniji, podružnica 
Krško, C esta  4. julija 42, R azp isna  komisija.
K andidate bom o o izidu razp isa  pisno obvestili v 30 dneh po 
sp rejem u sk lepa  o izbiri kandidata.

829/44-87

TEKSTIL, proizvodno in trgovsko podjetje, 
n.sol.o. Ljubljana 
TOZD MALOPRODAJA, o. sol.o., Ljubljana, Pi
vovarniška ul. 8

vabi k sodelovanju  z a  opravljanje del in nalog 

V PRODAJALNAH V KRŠKEM:

1. TRGOVSKEGA POSLOVODJO
Pogoji: VK trgovski de lavec  — poslovodja 
2 leti ustreznih delovnih izkušenj v obutveni stroki

2. PRODAJALCA
(4 delavke)
Pogoja: poklicna trgovska šo la  oz. IV. stop. u sm erjen eg a  izo
b raževan ja  z a  poklic prodajalec (tekstilne in obutvene stroke)
1 leto delovnih izkušenj

D elovno razm erje bom o sklenili z a  nedo ločen  čas, s  polnim d e 
lovnim časom . P oskusno  delo za  trgovskega poslovodja je 3 
m esece , z a  prodajalca 2 m eseca .
N astop de la  po dogovoru.
P isne  ponudbe z dokazili o  izpolnjevanju pogojev pošljite na 
naslov: TEKSTIL, LJ„ TOZD MALOPRODAJA, Ljubljana, Pivo
varn iška  ul. 8, v 8 dneh  po objavi. K andidate bom o o izbiri ob 
vestili v 30 dneh  po končanem  zbiranju prijav.

833/44-87

Razpisna komisija
SLUŽBE DRUŽBENEGA KNJIGOVODSTVA 
V SR SLOVENIJI 
PODRUŽNICA KRŠKO

razpisuje p rosta  de la  in naloge

VODENJE EKSPOZITURE BREŽICE
Pogoji:
— ekonom ist ali višji upravni de lavec  ali pravnik ali organizator 
dela
— 4 leta ustreznih delovnih izkušenj
— p renehan je  pravnih posledic po 176. členu zak o n a  o SDK
— družbenopolitična aktivnost

K andidat bo z a  opravljanje razp isan ih  del in nalog izbran za  
dobo 4 let in bo lahko ponovno im enovan.
Delovno razm erje bo sklenjeno s  1. 4 .1 9 8 8 .
Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev in kratkim življenjepisom  v 8 dneh  po objavljenem  raz 
pisu n a  naslov:
S lužba d ru žb en eg a  knjigovodstva v SR Sloveniji, podružnica 
Krško, C esta  4. julija 42, R azpisna komisija.
K andidate bom o o izidu razp isa  p isno  obvestili v 30 dneh  po 
prejem u sk lepa  o izbiri kandidata.

831/44-87

TEMELJNO SODIŠČE V NOVEM MESTO
Komisija za delovna razmerja 
pri Temeljnem sodišču 
v Novem mestu

objavlja
p rosta  de la  in naloge s  polnim delovnim časom :

1. vodenje službe za sodno upravo 
(tajnik sodišča)
2.a) strojepiske zapisnikarice
za  nedoločen  č a s  z raporeditvijo n a  enoti v Sevnici

2.b) strojepiske zapisnikarice
z a  do ločen  č a s  (za 6 m esecev ) z razporeditvijo n a  enoti v No
vem  m estu

Kandidati m orajo izpolnjevati poleg splošnih  pogojev š e  na- 
slednje  p o seb n e  pogoje:

pod 1) končana  pravna fakulteta, 3 leta delovnih izkušenj 
pod 2 a  in b) 4 -le tna  šo la  upravno adm inistrativne sm eri, 2 leti 
delovnih izkušenj, znan je  stro jepisja nad  250  udafcev  n a  m inu
to, o  čem er bo opravljen p redhoden  preizkus

Prijave z dokazili o izpolnjevanju zahtevan ih  pogojev pošljite v 
8 dneh po objavi na  naslov:
Tem eljno so d išče  v Novem m estu  Je reb o v a  2 (tajništvo) 
Kandidati bodo ob v eščen i o izbiri v 8 dneh  po preteku objavlje
n eg a  roka.

papirja Djuro S a la j n. sol. o.

Tovarna celuloze in papirja Djuro Salaj Krško, 
TOZD Transport

objavlja
prosta  de la  oz. naloge za:

VOŽNJO VILIČARJA II za 2 delavca
Pogoji:
— končana  o snovna  šola
— izpit z a  voznika viličarja
— 6 m esecev  delovnih izkušenj
— odslužen  vojaški rok
— delo v 3 izm enah
— delo za  nedoločen  č a s

P isn e  prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sp re jem a ka
drovska služba n a še  delovne organizacije 8 dni po objavi. 
K andidate bom o o izbiri obvestili v 30 dneh  po izteku roka za  
sp re jem an je  prijav.

836 /44-87

GIP PIONIR Novo mesto, TOZD Zaključna dela v 
gradbeništvu Metlika,

razpisuje na  podlagi sk lepa d e lavskega  sveta, p roste delovne 
naloge in opravila

DIREKTORJA TOZD

Z a direktorja TOZD je lahko im enovan delavec , ki izpolnjuje 
n asledn je  pogoje:
— d a  im a visoko g rad b en o  šolo in najm anj 5 let delovnih v 

izkušenj
— ali d a  im a višjo g rad b en o  šolo in najm anj 7 let delovnih 

izkušenj
— ali d a  im a sredn jo  g radbeno  šolo in najm anj 10 let delovnih 

izkušeni
— d a  izpolnjuje pogoje, ki jih do loča  družbeni dogovor o  k a 

drovski politiki.
Kandidat bo im enovan za  direktorja TOZD za  dobo štirih let.
Vloge z dokazili o izobrazbi, dosedan jem u  delu in življenjepi
som  naj kandidati pošljejo v roku 15 dni od dneva objave v zap r
ti ovojnici na  naslov: GIP PIONIR NOVO MESTO, TOZD Z a
ključna dela  v g radbeništvu Metlika, s  pripisom »ZA RAZPISNO 
KOMISIJO«.
Kandidati bodo o izidu obveščen i v roku 8 dni od dn ev a  sk lepa 
delavskega  sv e ta  o im enovanju.

835/44-87

Tovarna celu loze in

Z A H V A L A

71. letu starosti nas je  za vedno zapustila

MAGDALENA
ADLEŠIČ

iz Črnomlja, Na Bregu 18

Prisrčno se zahvaljujem o vsem sosedom, krajanom , prijateljem in 
znancem , ki ste nam  v žalostnih trenutkih stali ob strani, izrekli sožalje, 
darovali cvetje, jo  pospremili na njeni zadnji poti, Bariči Jerm an za gan
ljive besede slovesa, cerkvenem u pevskemu zboru Črnomelj za zapete 
žalostnike in gospodu kaplanu za lepo opravljeni obred. Iskrena hvala 
osebju zdravstvenega dom a Črnomelj, sosedom in sovaščanom, ki soji 
v času bolezni s svojo nesebično pom očjo lajšali poslednje dneve življe
nja. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: vsi njeni

Vsi bodo dosegli svoj cilj, 
le jaz ga ne bom dosegel...
Ognja prepoln, poln sil, 
neizrabljen k  pokoju bom legel 
(Kosovel)

Z A H V A L A

Po težki bolezni nas je  v 57. letu zapustil 
naš dragi mož in oče

ALOJZ
SAVŠEK

iz Novega mesta

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste m u v težkih trenutkih lajšali bo
lečine. Hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti ter za 
izrečeno sožalje.

Žalujoči: žena Pepca ter sinova Tom až in Boštjan

Spet vinska trta je  dozorela, 
čeprav jesen je  zakasnela.
Zakaj si moral nam umreti 
ko pa s tabo je  bilo lepo živeti

Z A H V A L A

V 77. letu starosti nas je  za vedno zapustil 
naš dragi mož, oče, stari oče, brat in stric

JOŽE 
NOVINA

iz Podturna 64 pri D ol. Toplicah

iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem, ki ste v teh težkih trenutkih sočustvovali z nami, nam pom a
gali, izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnika v tako ve
likem številu pospremili k zadnjemu počitku. Posebno zahvalo smo do
lžni dr. Majiču, družinam a M urn in Fink, ZZB, Društvu upokojencev 
Dol. Toplice ter gospodu župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: žena Albina, hčerki Jožica in Dragica z družinama, vnuki, 
bratje in sestra ter ostalo sorodstvo

Kje si, ljubi Franci 
kje tvoj zlati je  obraz, 
kje so tvoje pridne roke, 
k i bi delale za nas?
Ne mine ura, dan, ne noč, 
saj z  nami ti si vsepovsod.

V S P O M I N

FRANCI RABZELJ
Gor. Stara vas, Šentjernej

6. novem bra bo m inilo leto, odkar je  prenehalo biti zlato srce našemu nadvse dobrem u in zlatemu sinku, 
bra tu  in vnučku. Za nami je  leto, polno žalosti in solza. Čeprav bo m inilo že leto dni, odkar te ni, se ne 
m orem o navaditi na  tvojo odsotnost, naš dragi sin. Tega se ne da povedati, kako te pogrešamo. Naše srce je  
polno žalosti in bolečin, ki se jih  ne da povedati. Za vedno boš ostal v naših srcih in naših mislih, saj si del 
našega življenja. Hvala vsem, ki se ga še spominjate in mu prižigate svečke na njegovem m nogo m nogo prera
nem grobu.

Vsi tvoji najdražji, ki te imajo neskončno radi!

Nič več trpljenja, 
nič več bolečin, 
življenje je  trudno 
končalo svoj boj.

Z A H V A L A

V 73. letu nas je  po dolgotrajni bolezni zapustil naš dragi mož, oče in stari oče

PETER VIDOŠ
iz T anče gore  29

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, prijateljem in znancem, ki ste nam  v težkih trenutkih 
stali ob strani, izrazili sožalje, poklonili vence in cvetje ter pokojnika pospremili na zadnji poti. Hvala osebju 
pljučnega oddelka Splošne bolnice Novo mesto in Zdravstvenega dom a Črnomelj za lajšanje bolečin. Naša 
topla zahvala D O  G O K  Črnomelj, upravi Skupščine občine Črnomelj, G D  Tanča gora za organizacijo po
greba, govornikoma tov. Cestniku in Bečaju, pevcem in g. župniku za opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njegovi
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11  T E M  T C n M I I  I I A  C  7 A M I M A  TEDENSKI KOLEDAR -  KINO -  SLUŽBO IŠČE -  SLUŽBO DOBI -  STANOVANJA -  MOTORNA V O Z I L A - K M E T I J S K I  STROJI  
V TEIVI TEDNU VAS Z A N IM A  p r o d a m  —  k u p i m — p o s e s t — z e n i t n e  p o n u d b e  —  r a z n o  —  o b v e s t i l a  —  p r e k l i c i  —  č e s t i t k e  —  z a h v a l e

tedenski koledar
Četrtek, 5. novembra — Sabina 
Petek, 6. novembra — Lenart 
Sobota, 7. novembra — Engelbert 
Nedelja, 8. novembra — Bogdan 
Ponedeljek, 9. novembra — Teodor 
Torek, 10. novembra — Leon 
Sreda, 11. novembra — Martin

kino
BREŽICE: 6. in 7.11. ameriška me

lodrama Življenjska dirka. 8. in 9. 11. 
ameriška kriminalka Pekel Rio Abaha. 
10. 11. japonski znanstvenofantastični 
film Vrnitev Godzile. 11. in 12. 11. ju 
goslovanski film Srečna nova 49.

ČRNOMELJ: 5.11. ameriška kome
dija Norčije na kolesih. 6. 11. ameriška 
ljubezenska drama Moja Afrika. 8. 11. 
ob 17. uri Norije na kolesih, ob 20. uri 
Moja Afrika. 10. 11. francoska drama 
Morilsko poletje. 12. 11. ameriška kri
minalka Murphijev zakon.

SEVNICA: 5 .11 . ameriški avantu
ristični film Divji otok. 6. 11. Divji 
otok. 7. in 8. 11. ameriški akcijski film

službo dobi
ZAPOSLIM natakarico. Gostilna RA

KAR, 68332 Gradac, telefon (068) 56- 
653. (5889-SD-44)

Takoj zaposlim pridno dekle za delo v 
bifeju. Tel. (068) 42-110. (5841-SL-44)

stanovanja
V Krškem ali Brežicah išče mlad par 

sobo ali stanovanje. Telefon (068) 33- 
519. (5882-ST-44)

DVOSOBNO STANOVANJE v Bi- 
haču, nova gradnja, L nadstropje, menjam 
za podobno v Novem mestu. Telefon 
(077) 331-821, od 19.30 do 20. ure. 
(5902-ST-44)

motorna vozila
Z 101 GTL, december 1983, in 126 P, 

letnik 1979, prodam. Brulc, Brusnice 60. 
(5861-MV-44)

Z 750, letnik 1982-december, dobro 
ohranjeno, prodam. Jože Kastelic, Juma 
vas 25, Novo mesto. (5860-MV-44) 

ZASTAVO 750, letnik 1980, registri
rano do 10. oktobra 1988, dobro ohranje
no, prodam. Ivan Novak, Zajčji vrh 27, 
Novo mesto. (5858-MV-44)

ZASTAVO 101, letnik 86, zelo dobro 
ohranjeno, prevoženih 19 000 km. prvi 
lastnik, prodam za 4,35 M. Tel. (068) 44- 
603. (5864-MV-44)

ZASTAVO 750, letnik 1984, in elek
trični sušilnik perila prodam. Lindič, Kri
stanova 3 a, Novo mesto. Tel. 27-338. 
(5866-MV-44)

LADO 1500, letnik 1979, s plinsko 
napravo LOVATO, registrirano do no
vembra 1988, prodam. Tihomir Barbič, 
Meniška vas 34 a, tel. 65-455. (P 44-22 
MO)

R 4, karamboliran, prodam. Kralj, 
Močvirje 6, Bučka. (5904-MV-44)

126 P, dobro ohranjen, prva registraci
ja 1977, garažiran, ugodno prodam. K 
Roku 71, Novo mesto. (5906-MV-44)

Z 101, letnik 1984, prodam. Džanko- 
vič, Ul. Slavka Gruma 3, tel. 27-263. 
(5879-MV.-44)

126 P GL, letnik 1986, prodam. Tel.
22-104 popoldne. (5800-MV-44) 

KOMBI ZASTAVA 430 K, letnik 
1977, ugodno prodam tudi po delih. Je
glič, Gorenja vas 57, Šmarješke Toplice. 
(5883-MV-44)

R 4 TL special, december 1982, odlič
no ohranjen, prodam. Tel. (068) 51-537. 
(5891-MV-44)

126 P, letnik 1980, 3 ženske plašče in 
dva kostima št. 48 prodam. Tel. 22-150. 
(5903-MV-44)

Meso in kri. 12. 11. ameriška komedija 
Flech — maskirani detektiv.

TREBNJE: 7. in 8. 11. ameriška 
grozljivka Ko zazvoni telefon.

NOVO MESTO — DOM  KUL
TURE: 5. 11. filmsko gledališče: ame
riški kriminalni film Dvoriščno okno. 
6., 7., 8. in 9. 11. ameriški akcijski film 
Policaj št. 1. 10. 11. italijanski erotični 
film Perverzna služkinja. 11. 11. ob 16. 
uri slovensko mladinsko gledališče iz 
Ljubljane: Medvedek Pu, ob 20. uri 
Perverzna služkinja. 12. 11. koncert 
violinista Vilmosa Szabadija iz Madžar- 
skc.

NOVO MESTO, DOM JLA: 6. 11. 
ameriški avanturistični film Smaragdni 
gozd. 9. 11. ameriški vestern Vrnitev 
Trinita.

KRŠKO: 5. 11. videoteka, risanke 
Asteriks. 6. 11. italijanski psihološki 
film Dekle iz Trsta. 7. 11. hongonški 
avanturistični kung-fu Nepremagljivi 
heroj. 8.11. ameriški avanturistični film 
Superman III. 10. 11. risanke. 11. 11. 
ob 18. uri ameriški avanturistični film 
Karavana za Vakares, ob 20. uri ameriš
ki akcijski film Ubijalci organizacije 
Sakura. 12.11. ob 18. uri videoteka, ri
sanka Popaj, ob 20. uri Karavana za 
Vakares.

WARTBURG, letnik 1977, prodam. 
Zagrebška 18, Novo mesto, tel. 21-260. 
(5891-MV-44)

OPEL KADET, letnik 1984, zelo do
bro ohranjen, ugodno prodam. Anton 
Jordan, Sajevce 2, Kostanjevica na Krki. 
(5890-MV-44)

ZASTAVO 101 GTL, letnik 1983, 
dobro ohranjeno, prodam. Tel. (068) 84- 
554, Josip Škvorc, Gor. Straža 147, 
Straža. (5893-MV-44)

Z 750, letnik 1980, prodam. Dragan, 
Cerovec 3, Trebelno. (5895-MV-44) 

RENAULT 4 TL, LETNIK 1979 
PRODAM: Knafeljc, Vidmarjeva 22, 
(Regerča vas), tel. 27-141 po 15. uri. 
(5901-MV-44)

GOLF DIESEL, letnik 1986, prodam. 
Cesta herojev 33/a, Novo mesto, (ček- 
MV-44)

126 P  prodam. Pepi Kožar, Pirošica, 
68263 Cerklje. (P44-19 MO) 

OHRANJENO ŠKODO, letnik 1980, 
in pomivalno nerjavečo mizo (150 cm, 2 
koriti) prodam. Tel. 65-083. (5900- 
MV-44)

KARAMBOLIRANO ZASTAVO
101 prodam. Tel. 24-077 po 17. uri. 
(5896-MV-44)

FIAT 126 P, letnik 1980, prodam. Pi
letič, Stara vas 9, Šentjernej. (P44-16 
MO)

Z 750, letnik 1978, prodam. Anton 
Rudman, Vrh pri Ljubnu 2, Novo mesto. 
(5899-MV-44)

SIMCO 1100, letnik 1977, v odličnem 
stanju, prodam po ugodnivceni. Ogled v 
petek po 16. uri. Mirsad Čustič, Mirana 
Jarca 14, Novo mesto. (5867-MV-44)

R 4 TL, letnik 1978, obnovljen, in trak
tor IMT 558 prodam. Tel. 56-702. 
(5868-MV-44)

DIANO, letnik 1978, registrirano za 
eno leto, ugodno prodam. Tel. 22-181. 
(ček-MV-44)

126 P, letnik 1982, dobro ohranjen, 
prodam. Tel. (068) 47-094. (P44-21 
M 07

ZASTAVO 750, letnik 1982, prodam. 
Selak, Lutrško selo 13, Otočec. (5869- 
MV-44)

GOLF JX diesel, letnik 1986, temno 
plav, 23.000 km, prodam za 11 M. Tel. 
(068) 81-331 (P44-13 MO)

FIAT 126 P, letnik 1977, prodam. 
Mojca Ambrožič, Ločna 12, Novo mesto. 
(5870-MV-44)

JUGO 45, julij 1985, ugodno prodam. 
Tel. (068) 26-861 od 17. do 20. ure. 
(5872-MV-44)

JUGO 45 L, marec 1986, prodam. Tel. 
(068) 21-727 od 7. do 15. ure (služba). 
Ivan Klemenčič, Sela pri Jugorju 15, Su
hor. (5872-MV-44)

DOLENJSKI LIST
Izdaja: DIC, tozd  Dolenjski list, Novo m esto.
USTANOVITEL JI: občinske konference SZDL Brežice, Črno

melj, KršKp, M etlika, Novo m esto, Sevnica in Trebnje.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista je organ upravljanja tozda. 

Predsednik: Nace Štam čar.
ČASOPISNI SVET je organ družbenega vpliva na programsko 

zasnovo in uredniško politiko. Predsednik: Anton Stefanič.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), 

Marjan Legan (odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer 
(urednik Priloge), M irjam  Bezek-Jakše, Bojan Bud|a, Anton  
Jakše (novinarski servis in EP), Zdenka Lindič-Dragaš, Milan 
Markelj, Pavel Perc, Jo že  Primc, Jože Simčič, Jožica  
Teppey in Ivan Zoran.

IZHAJA ob četrtkih. Posam ezna številka 400 din, naročnina 
za 2. polletje7.000din, za delovne in družbeneoiganizacije 22.000 
din na leto; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM (ozirom a  
druga valuta v tej vrednosti) na leto.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto: 52100-603-30624 . 
Devizni račun: 5 5 2 10 0 -62 0 -9 70 -257 30 0 -12 8 -4 405 /9  (LB -  
Tem eljna dolenjska banka Novo m esto).

OGLASI: 1 cm v enem  sto lpcu za ekonom ske oglase 6.000  
din, na prvi ali zadnji strani 12 .000 din; za razpise, lic itacije  
ipd. 6 .500  din. M ali oglas do deset besed 3 .000 din, vsaka  
nadaljnja beseda 300 din.

NAŠLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Germova 3, p.p. 
130. Telefoni: u redništvo (0 6 8 ) 23 -60 6  in 24-200, novinarski 
servis 23-610, ekonomska propaganda, mali oglasi in naročniški 
oddelek 24-006. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. 
Na podlagi mnenja sekretariata za informacije IS skupščine SRS 
(št. 421 -1 /72 od 28 .3 .197 4) se za Dolenjski list ne plačuje davek 
od prometa proizvodov. Časopisni stavek, prelom in filmi: DIC, 
to zd  Grafika, Novo m esto. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

126 P, letnik 1976, prodam. Tel. (068)
23-546 po 17. uri. (5872-MV-44)

Z 101, letnik 78, registrirano do junija 
1988, prodam. Alojz Avsec, Šmerješke 
Toplice 58. (5820-MV-44)

Z 101, staro dve leti, prodam. Franc 
Tomše, Dobeno 4, Brežice. (Š44-1 MO) 

ŠKODO, zelo dobro ohranjeno, pro
dam. Franc Bele, Paderšičeva 20. (5827- 
MV-44)

GOLF diesel, star dve leti, prodam. 
Tel. 23-874. (5833-MV-44)

Z 750, letnik 80, registrirano 25. okto
bra 1988, nujno prodam za 80 SM. Jože 
Mavsar, Iglenik 4, Novo mesto. (5844- 
MV-44)

GOLF JGL D, letnik 84, prodam. Tel. 
(068) 51-404, popoldan. (5847-MV-44)

Z 101, karambolirano, prodam v celoti 
ali po delih. Urbič, Hudeje 6, Trebnje, tel. 
45-038. (P44-6 MO)

Z 750, letnik 79, dobro ohranjeno, 
ugodno prodam. Tel. 88-910. (5852- 
MV-44)

KOMBI VW, letnik 1965 (odprti 
kason), zaradi bolezni ugodno prodam. 
Nikola Likovič, Velika Paka 1, Ribnik, 
Metlika, tel. (068) 58-319. (5856-MV- 
44)

JAW O, staro 4 mesece, prodam ali 
zamenjam za Z 750. Trefalt, Ribniki 82, 
Sevnica, tel. 82-273. (P44-9 MO)

Z 750 M, letnik 1977, prodam. Tel. 85- 
992. (5874-MV-44)

Z 101, letnik 1976, prodam po ugodni 
ceni. Tel. 25-817 od 16. ure dalje. 
(5877-MV-44)

AUDI 80, letnik 1973, prva registracija 
1977, prodam. Zlatko Kobe, V brezov log 
19, tel. 24-990. (5878-MV-14)

R 4, letnik 1978, ugodno prodam. Tel.
24-248 od 15 do 17. ure. (P44; 15 MO) 

126 P, letnik 1977, prodam. Šmihel 22,
Novo mesto. (5915-MV-44)

Z 128, letnik 1985 prodam. Franja 
Kren, Gor. Straža 15. (5914-MV-44) 

AVTO BMW, 316 letnik 1985,
26.000 prevoženih km, prodam. Tel. 
(068) 23-923. (5917-MV-44)

Z 750, november 1985, prodam. Alojz 
Gazvoda, Vidmarjeva 13, Regrča vas 
(5913-MV-44)

GOLF DIESEL, letnik 1984 S paket, 
prodam. Tel. (068) 22-384. (5912-MV- 
44) •

JUGO 45 L, star 16 mesecev, prodam. 
Tel. 25-529. (59U-MV-44)

MERCEDES 220, letnik 1968, pro
dam. Tel. 47-141. (5909-MV-44) 

DIANO, letnik 1977, šotor za 4 osebe 
in otroško posteljico prodam. Tel. 26-159 
popoldne. (5908-MV-44)

Z 101 mediteran, letnik 1982, zelo oh
ranjeno, prodam za 290 SM. Darko Dam
janovič, tel. (068) 58-170 od 6. do 7. ure. 
(5919-MV-44)

PRODAM ali zamenjam Z 101, letnik 
1987, za GOLF diesel, letnik 1984 ali 
1985. Darko Damjanovič, tel. (068) 58- 
170 od 6. do 7. ure. (5919-MV-44)

P 126, prevoženih 67.000 km, prodam. 
Ponudbe na tel. 60-014 od 17. do 19. ure. 
(5918-MV-44)

Z 101, letnik 1986, in novo jawo 350 
ugodno prodam. Tel. 85-001. (5907- 
MV-44)

STOENKO, letnik 1984, prodam. 
Nad mlini 54, Novo mesto. (ček-MV-44) 

ZASTAVO 750, letnik 1976, dobro 
ohranjena, prodam za 60 SM. Cankarjeva 
3 /a  st. 16, 68270 Krško. (P44-39 MO) 

LADO, letnik 1977, registrirana do 
maja 1988, prodam po ugodni ceni ter la- 
da, letnik 1979, celo ali po delih, in plin
sko napravo za avto. Tel. 72-446, od 17. 
do 21. ure. (5960-MV-44)

LADO, OBNOVLJENO in R 4 pro
dam. Tel. 23-933. (5941-MV-44)

R 4 GTL, letnik 1985, poškodovan, 
prodam. Blažič, Jerebova 20, Novo me
sto. (5942-MV-44)

JUGO 45 A, letnik 1987, prodam. Tel. 
(068) 25-150. (5943-MV-44)

ŠKODO 105 S, letnik 1986, prodam. 
Staniša, Črmošnjice pri Stopičah 5 b, tel. 
43-750. (5944-MV-44)

MOTOR BT 150 prodam ali zame
njam za 126 P. Staniša, Dolnja Težka vo
da 5, tel. 43-746. (5944-MV-44)

JUGO 45, letnik 1985, prodam. Med
ved, V Ragov log 4, Novo mesto. 
(5939-MV-44)

Z 101, letnik 1983, odlično ohranjena, 
prevoženih 30.000 km, z dodatno opre
mo, nujno prodam za 300 SM ali po do
govoru. Franc Grubar, Gorenje Vrhpolje 
9, 68310 Šentjernej, tel. 42-025 do 15. 
ure. (5936-MV-44)

Z 750, letnik 1986, prodam. Stane 
Škrbec, Ratež 26. (5934-MV-44)

GOLF JX, dizel, letnik 1987, GOLF 
JGL dizel, letnik 1985, in tori cros, letnik 
1.987, prodam. Mali Slatnik 12, Novo me
sto. (P44-30 MO)

Z 101, letnik 1984, prodam. Tel. 44- 
537. (P44-31 MO)

ZASTAVO 101 GTL 555/5V, letnik 
marec 1986, prodam. Silvo Vide, Krista
nova 28, Novo mesto, tel. (068) 20-511. 
(5961-MV-44)

R 4 GTL, letnik 1985, dobro ohranjen, 
prodam. Tel. v službi 22-323, doma 
zvečer 26-419. (5959-MV-44)

Z 101, letnik 1983, prevoženih 12.000 
km, registrirana do oktobra 1988, pro
dam. Tel. 22-590. (5937-MV-44)

FIAT REGATO 70, letnik 1986, pro
dam. Telefon 20-241, popoldne. (P 44-43 
MO)

Z 128, letnik 1986, prodam. Tel. 25- 
037. Rajko Kunčič, C. brigad 4, Novo 
mesto. (P44-26 MO)

WQRTBURG prodam za 80 SM. Tel.
23-005, popoldan. (5922-MV-44) 

JUGO 45 L, letnik 1985, prodam. Tel.
24-788, popoldne. (P44-26 MO) 

ZASTAVO 101 M, letnik 1982 — av
gust, prodam. Zdravko Smrke, Belokranj
ska c. 13, Novo mesto, tel. 20-278 doma 
in 24-541 int. 41 v službi (5923-MV-44)

APN 6, star 4 msece, ugodno prodam. 
Mantelj, tel. 43-780. (P44-28 MO)

Z 750, letnik 1976, prodam. Žulič, 
Vratno 3, tel. 42-288. (5924-MV-44)

Z 101, letnik 1976, obnovljena in do
datno opremljena, prodam. T el. (068) 52- 
307. (P44-29 MO)
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ZASTAVO 750, letnik 1979, prodam. 
Darko Medved, Lebanova 15, tel. 22- 
087. (5926-MV-44)

Z 101, letnik 1985, rdeče barve, 3 vra
ta, kot nov, prodam. Tel. 26-612. (5929- 
MV-44)

MAZDA 1500 delux, letnik 1970, re
gistrirano do septembra 1988, prodam. 
Tel. (068) 27-466. (5931-MV-44)

Z 101 GTL 55, letnik 1986, prodam. 
Jerovšek, tel. (068) 44-153 do 15. ure. 
(5931-MV-44)

LADO 1200, letnik 1983, prodam. 
Tel. (068) 43-721. (5946-MV-44) 

ZASTAVO 125 PZ, letnik 1974, pro
dam za 70 SM. Registriranje do septem
bra 1988. Tel. 27-830 po 15. uri. 
(5947-MV-44)

DIANO 6, letnik 1979, prodam. 
Adamičeva 33, Novo mesto. (5948- 
MV-44)

GOLF dizel, letnik 1985, prodam. Tel. 
84-893 od 15. do 20. ure. (5945-MV-44) 

ZASTAVO 128, letnik 1984 — no
vember, prevoženih 36.000 km, registri
rana za leto naprej, v odličnem stanju, 
irodam. Junc, Gorenja vas 17, Šmarješke 
'oplice.

FIAT 125 P in skoraj nov pralni stroj 
Obodin, v garanciji, prodam. Rajko Rajk, 
Šegova 8, Novo mesto, tel. 25-530. (P44- 
33 MO)

ZASTAVO 101, letnik 1983, prodam. 
Tel. 23-355. (5958-MV-44)

GOLF JGL D, letnik 1984, prodam. 
Tel. 27-210. (P44-34 MO)

LADO 1200, novo, ugodno prodam. 
Bradač, Dol. Polje, Straža, tel. 65-391. 
(P44-35 MO)

R 18, september 1982, prodam. Tel. 
(068) 25-339. (P44-37 MO)

126 P, letnik 1980, registriram do julija 
1988, prodam. Kristanova 5, Novo mesto, 
tel. 24-970. (P44-38 MO)

JUGO 45, letnik 82, prodam. Tel. 23- 
409, od 17. do 19. ure. (P44-41 MO) 

VOLKS3VAGEN, dobro ohranjen, 
ugodno prodam. Informacije med 19. in
20. uro na tel. (068) 21-089. (5826- 
MV-43)

P'
Ti

prodam
DVE BREJI TELICI prodam. Oreš- 

je l l .  Šmarješke Toplice. (5859-PR-44

SKRINJO, staro dve leti, in zamrzo
valno omaro prodam. Telefon 26-239. 
(5927-PR-44)

SAMSKO POSTELJO z jogijem 
prodam. Ivan Meleh, Gor. Straža 159, tel. 
84-600, dopoldne. (5933-PR-44) 

PRODAM kompresor 80 1 8 atm., 
stroj za betonske kvadre, dizelmotor Tor
pedo 11 KM. Zvonko Planinc, Anovec 
21, Krško. (5932-PR-44)

PRODAM spalnico, sedežno garnitu
ro, otroško posteljo, plinski štedilnik. Tel. 
27-556. (5952-PR-44)

PRODAM novo potopno vodno elek- 
tro črpalko »ELEKTROKOVINA«. Lin
dič, Vel. Brusnice 58 a, ali tel. 22- 
441/609. (5949-PR-44)

UGODNO prodam gumi voz 15 col, 
dobro ohranjen. Anton Šterk, Kočevje 2, 
Črnomelj, tel. 52-612. (5950-PR-44) 

HLEVSKI GNOJ prodam. Šeruga, 
Sela pri Ratežu 15, tel. 85-959. (P44-36 
MO)

JUNCA, starega 15 mesecev, in dvo- 
brazdni plug prodam. Štefan Količ, Vel. 
Podljuben 2. (5954-PR-44)

HITACHI kasetofon, dolby ojačeva
lec, z miksetjem, prodam. Tel. 23-615. 
(P44-40MO)

MOTORNO ŽAGO Stihi 051, staro 
dve leti, prodam. Cena po dogovoru. Tele
fon (068) 88-422. (5956-PR-44)

50 m2 ladijskega poda (macesen) pro
dam. Ludvik Legan, Dvor 68 pri Žužem
berku. (5938-PR-44)

PRODAM sedežno garnituro Kseni
ja« (trosed, dvosed, kot, fotelj), električni 
štedilnik Gorenje (4 plošče) in cca. 1200 
kom. strešnikov Dobruška vas (grafitno 
siv s posipom). Tel. 20-460, popoldne. 
(5935-PR-44)

TERMOAKUMULACIJSKO PEČ
(6 KW) ugodno prodam. Bršec, Kostan
jevica na Krki, tel. 60-215. (5887-PR-44) 

NOVO PRIKOLICO za osebni avto 
in kuppersbusch prodam. Tel. 85-921. 
Slavi Matičevič, Ratež 43 b. Brusnice. 
(5892-PR-44)

NOV RADIOKASETOFON ULT- 
RAKS (2 x 30 W) prodam. Tel. 42-427. 
(5895-PR-44)

ŽREBICO, staro 14 mesecev, prodam. 
Kavšek, Roje, Šentjernej. (5897-PR-44) 

ŽREBICO, staro 20 mesecev, prodam. 
Dular, Cegelnica 40, Novo mesto. (5898- 
PR-44)

POCENI prodam trifazni elektromo
tor, skoraj nov, nerabljen. Boris Stanko
vič, Bojanja vas 16,68330 Metlika. (P44- 
170 MO)

PRODAM DRVA. Kličite zvečer na 
tel. 85-182, do 21. ure. (5873-PR-44) 

SINGER, nov šivalni stroj, prodam za 
38 SM. Tel. (061) 223-838 dopoldne in 
(061) 266-940 popoldne. (P44-14 MO) 

KOZO — mladico prodam. Novak, 
Ratež 3, Brusnice. (5876-PR-14) 

AVTOPRIKOLICO in kompresor, 
novo, prodam. Jurka vas 37, Straža. 
(5875-PR-44)

RAČUNALNIK COM MODORE 
64 prodam. Cesta herojev 33/a, Novo 
mesto. (ček-PR-44)

PRALNI STROJ Naonis, pomivalni 
stroj Indesit, plinsko peč, dve garderobni 
omari, pečnice za kamin ali kmečko peč 
prodam. Cesta herojev 33/a, Novo mesto. 
(ček-PR-44)

KOZOLEC s podstreškom, etažno peč 
Central 20, grušt z opeko za velikost 8 x 7  
m in viličar, generalno obnovljen, 2,5 t, 
prodam. Tel. 47-141. (5909-PR-44) 

SMREKOV leseni opaž (ladijski pod) 
prodam. Tel. 25-617. (5910-PR-44) 

ŽREBE, STARO 6 mesecev, prodam. 
Tel. 85-422. (P44-24 MO)

BREJO TELICO (8 mesecev) pro
dam. Rudolf, Kravcar, Belšinja vas 2, 
Trebnje, tel. 45-148. (P44-25 MO)

BTV Ris, z daljincem, letnik 86, pro
dam. Tel. 27-645, popoldan. (P44-42 
MO)

PRODAM 1,4 m3 strešne obloge (za 
foršprunk) in 3x5 cm 120 kom. letev. In
formacije tel. 23-494 (od 14. do 16. ure) 
(P-45-2-MO)

HITACHI 3 D super woofer z dvojno 
glavo 60 W, še v garanciji prodam. Tel. 
26-416.

Centralno peč etažno 20 S prodam. 
Žabkar Jožee, Ravno 14.

OTROŠKO POSTELJICO, trajno 
žarečo peč, koruzo, pšenico, osebni avto 
Zaporožec in avtoprikolico prodam. 
Ogled po 14. uri. Bojane, Mačkovec 40. 
(5862-44)

STIHL 045 AV, brezhibno, ugodno 
prodam. M. Golob, Ratež 5 b. (5863- 
PR-44)

1 m ' suhih hrastovih plohov debelin 5 
cm prodam. Naslov v upravi lista. (P44- 
10 MO)

2000 kosov rabljene strešne opeke 
prodam za 12 SM. Kralj, Lobetova 24. 
(5865-PR-44)

AKV ARIJ (1601) z 80 ribicami poceni 
prodam. Ažnoh, Slavka Gruma 10. tel. 
26-233. (5846-PR-44)

PEČ Kuppersbusch, kotel za žgan
jekuho (601) in štedilnik (elektrika, plin), 
prodam. Heroja Slaka 29, Trebnje. (5823- 
PR-44)

PEČ Kuppersbusch, zimske gume in 
prevleke za Z 750, pograd, pisalno mizo, 
hladilnik itison, omaro ter moška, ženska 
in otroška oblačila prodam. Tel. 26-711. 
(5818-PR-44)

HLADILNIK in plinsko peč prodam. 
Informacije po 19. uri na tel. 28-200. 
(5822-PR-44)

BAS KITARO Tajfun ugodno pro
dam. Toš, tel. 84-561, od 15. do 17. ure. 
(5825-PR-44)

DRVA (metrska) prodam. Ločna 8 a, 
Novo mesto. (5840-PR-44)

BRAKO prikolico prodam. Tel. 22- 
189. (5829-PR-44)

NOVO, nerabljeno spalnico prodam. 
Tel. 27-356 (vsak dan). (5834-PR-44) 

Rabljena jogija in enojno posteljo 
prodam. Tel. 23-979. (5835-PR-44) 

TRAJNO ŽAREČO PEČ Emo-Ce- 
Ije, malo rabljeno, prodam po zelo ugodni 
ceni. Tel. 21-722, int. 13, vsak dan od 7. 
do 15. ure. (5836-PR-44)

VOZEČEGA VOLA, težkega okrog 
600 kg in starega 28 mesecev, prodam. 
Lojze Južnič, Fara 7, Vas 61336. (P44-4 
MO)

KRAVO frizijkov brejo, ugodno pro
dam. Jože Groznik, Češnjevek 15, Trebn
je. (pol-PR-44)

STREŠNE SALONITKE (40 x 60 
cm), 500 kom, malo rabljene, prodam po 
ugodni ceni. Strajnar, Nazorjeva 5, Breži
ce. (pol-PR-44)

KONJA, mirnega, starega osem let, 
težkega 550 kg, prodam. Ivan Moravec, 
Zemelj 17, Gradac v Beli krajini. (5845- 
PR-44)

ŠTEDILNIK Iskra corona (2 +  2), 
nov, zapakiran, ugodno prodam. Tel. 21- 
632. (5520-PR-44)

Zidarji, graditelji hiš, pozor! Konzolno 
trifazno električno dvigalo (nosilnost 500 
kg), prodam. Jože Prah, Gor. Prekopa 12, 
Kostanjevica na Krki. (5855-PR-44) 

PREŠO (150 1) in šivalni stroj Bagat 
ugodno prodam. Tel. 71-340. (5853- 
PR-44)

VIDEO VHS Blaupunkt, star eno leto, 
ugodno prodam. Tel. (068) 58-319. 
(5856-PR-44)

kmetijski stroji

STAREJŠO KMEČKO HIŠO z ne
kaj zemlje (do 30 km iz Novega mesta) 
kupim. Ponudbe z opisom in ceno pošljite 
na Dolenjski list pod šifro: »NARAVA«. 
(P44-40 MO)

Glavno gred za motor FAP 130 KM 
kupim. Tel. 84-915. (5819-KU-44)

posest
VIKEND v bližini Trebnjega z vino

gradom, vodovodom, elektriko, telefo
nom prodam. Tel. 47-141. (5909-PO-44) 

BUKOV GOZD pod Primožem pri 
Dvoru prodam. Tel. (061) 579-552. 
(P44-23 MO)

STARO KMEČKO HIŠO kupim. 
Vodovod in električna napeljava nista 
pomembni. Tel. (061) 272-525. (P44-12 
MO)

PRODAM na otoku Krku montažno 
(TRIMO) hišo 6 x 5 m. Tel. (068) 84-272. 
(5938-PO-14)

ZEMLJIŠČE (1823 m2), primerno za 
obdelavo, 1. kvalitete, prodam na Hudem 
pri Novem mestu. Informacije pismeno ali 
osebno. Tone Mohar, Vel. Mlačevo 37, 
Grosuplje. (P 43 — 5 MO)

razno
Upokojena 58-letna vdova grem za 

gospodinjo^ starejšemu polkmetu na Do
lenjskem. Šifra »PREMOŽNA«. (p44-3 
MO)

preklic i

Opozarjava JOŽETA RUPARJA, 
naj preneha z obrekovanjem, žaljivimi in 
grozljivimi besedami, če ne, ga bova sod
no preganjali. Marija Kunstelj in Fra
nčiška Andrejčič. (5838-PK-44)

Anton Klančar, Brezovica 19, Jože 
Dim, Brezovica 33, Amalija Brajer, Bre
zovica 5, Marija Pižmoht, Brezovica 3, in 
Štefka Pate, Brezovica 4, prepovedujemo 
vožnjo po naših parcelah v gozdu Terja- 
vec, pare. št. 211 /5,211 /6,211 /7,211 /8  
in 211 /9 , vse v k.o. Brezovica. Kdor tega 
preklica ne bo upošteval, ga bomo sodno 
preganjali. (5842-PK-44)

MARIJA JUNKAR, Drča 4, Šentjer
nej, prepovedujem vsako vožnjo po trav
niku poleg studenca (Dolina). Kdor tega 
ne bo upošteval, ga bom sodno preganja
la. (5850-PK-44)

JANEZ BAN, Cankarjeva 19, Me
tlika, prepovedujem JOŽETU BANU, 
Vrdun 4, Štopiče, prodajo mojega lesa po 
gozdovih na mojem posestvu na Zajčjem 
vrhu. Hkrati opozarjam kupce, naj od nje
ga ne odkupujejo več lesa, ker nima nobe
ne pravice prodajati les. Kdor tega ne bo 
upošteval, ga bom sodno preganjal. (5856- 
PK-44)

MARTIN BULIČ, Muhaber 12 a, 
opozarjam LADA OSOLNIKA, Muha
ber 26, naj preneha žaliti mene in mojo 
družino. V nasprotnem primeru bom sod
no postopal. (5888-PK-44)

č e s t i t k e
Dragemu možu, atu, detjku in prade

dku LOJZETU KOVAČIČU iz Velike 
Loke želimo za 80. letnicovše veliko zdra
vih let vsi njegovi. (5848-ČS-44)

Mami in babici FRANČIŠKI ZUPA
NČIČ želijo za 90. rojstni dan še veliko 
zdravnih in srečnih dni v domačem krogu 
vsi njeni. (5925-ČE-44)

TRAKTORSKO KOSILNICO Imt,
bočno, novo, in puhalnik Tajfun prodam. 
Franc Lipar, Družinska vas 50, Šmerješke 
Toplice, tel. 84-962. (5817-KS-44) 

FREZO Goldoni (8 KS) prodam. Tel. 
22-389, zvečer. (S818-KS-44)

PLUG za traktor T orno V inkovič pro
dam. Anton Zorc, Malokovec 39, Tržišče. 
(5819-KS-44)

TRAKTORSKI CIRKULAR na kar
danski pogon prodam. Tel. 58-772. 
(5849-KS-44)'

TROSILNIK hlevskega gnoja cisterno 
za gnojevko iščem. Šifra: TROSILEC« 
(5824-KS-44)

UNIVERZAL DTC, nov, prodam. 
Ivan Dehlič, Lipnik 16, Ribnik, Metlika, 
tel. (068) 58-319. (5856-KS-44) 

TRAKTOR FIAT 450, dobro ohran
jen, prodam. Tel. (068) 77-253. (ček 
133/87)

Novo (200-litrsko) traktorsko škropil
nico in 100 m gumijastih cevi (40 atm) 
Kleber ter električni mlin na kamne za 
mletje bele moke in Šrota prodam. Tel. 71 - 
309, sobota in nedelja. (P44-8 MO) 

TRAKTOR Zetor 6945 (70 KM, dva 
pogona) prodam. Jože Barborič, Gorenja 
vas 12, Šmarješke Toplice. (5904-KS-14) 

TRAKTOR Ursus 360 prodam ali 
zamenjam za manjšega. Rudi Povše, Do
lenji Podboršt 8, Mirna peč. (5871- 
KS-44)

TRAKTOR Fiat 45 s prednjo plužno 
desko prodam. Tel. 44-335. (5885-KS- 
44)

TRAKTOR Zetor 4712 prodam. 
Alojz Tršinar, Stara vas 17, Škocjan. 
(5921-KS-44)

TRAKTOR TV 523 s plugom in kli
nasto brano, star dve leti, prodam. Zdrav
ko Šavor, Kanižarica 39, Črnomelj, tel. 
52-104. (P 44-32 MO)

TRAKTOR Ursus 360 prodam. Ba
nič, Hrvaški brod 2, Šentjernej. (5920- 
KS-44)

o b v e s t i / a
POPRAVILO gospodinjskih apara

tov in elektroinstalacij. Viktor Subotič, 
Partizanska 7, Novo mesto, tel. 27-558, 
od 7. do 10. ure. (5916-OB-44)

Električne omarice, zunanje in 
notranje, kompletno opremljene, pro
dam do 30% ceneje. Tel. (061) 213- 
244. (P44-11 MO)

CANDY servis Janez Močnik, K Roku 
17, tel. 22-668. (P42-23 MO)

Cenjene Stanke obveščam, da bo frizer
ski salon Marija KULOVEC od 1. no
vembra dalje odprt ob petkih od 7. do 14. 
ure, in se priporočam! (5682-OB-44) 

Elektroinstalacije in popravilo gospo
dinjskih aparatov! Servisiram: hladilnike 
in skrinje vseh vrst, pralne stroje in štedil
nike (plinske in električne) Gorenje, imam 
pooblaščeni servis Iskra in Elma Rovven- 
ta. Ivan Petrič, Metlika, delavnica: Maren- 
tičeva 8, tel. 58-649, stanovanje: CBE 46, 
tel. 58-467. (5759-OB-44)

Snegobrane za opečno in salonitno 
kritino izdeluje, po potrebi tudi montira, 
OBRTNA DELAVNICA Dane Mižigoj, 
p.p. 26, Krško, tel. (068) 71-513. (P37-15 
MO)

kupim
KUPIM dvoredni pletilni stroj, števil

ka 4 iali 5. Telefon 51-396. (5955- 
KU-44)

AVTOBUSNI PREVOZI

ZA DRUŽBENI IN PRIVATNI 
SEKTOR OPRAVLJAM KVA
LITETNE IN UDOBNE PR E 
VOZE S KLIMATIZIRANIM 
AVTOBUSOM ZNAMKE 
TAM. (IZLETI, SMUČANJA, 
OGLEDI SEJM OV ITD.) TEL.: 
0 6 8 /2 7 -2 3 5

8 2 5 /4 3 -8 7
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Z A H V A L A

V 78. letu starosti nas je  po dolgotrajni bo
lezni zapustil naš dragi

JANEZ 
GORŠE

iz Obrha 20

O b boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem znancem, sosedom in 
sorodnikom  za izrečeno sožalje in podarjeno cvetje. Hvala sosedam Mi
leni Gorše, Marici Žepič, Dragici Vlašič in Nežki Gorše za nesebično 
pomoč, dr. M acanu in patronažnim sestram, govornikoma Janezu 
K um pu in Leopoldu Bečaju, pevcem iz Dragatuša, ZB ter gospodu 
dekanu za opravljeni obred. Hvala pogrebcem in vsem, ki ste pokojne
ga pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Marija, rejenka Zorka in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

V 74. letu starosti nas je  nepričakovano zapustila naša draga mama, sta
ra m am a, sestra in teta

FRANČIŠKA FRANKO
iz Gor. Vrhpolja 46

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in 
dobrim  sosedom, še posebno družini Pirkovič, Hudoklin in Judež, ki so 
nam  nesebično pomagale v težkih trenutkih, nam  darovali vence in 
cvetje ter našo drago m am o v tako velikem številu spremili na njeni 
zadnji poti. Naša zahvala tudi g. kaplanu za tako lepo opravljen obred.

Neutolažljivi: vsi njeni

Z A H V A L A

V 89. letu starosti nas je  zapustil naš dragi oče, stari oče, brat in stric

ALOJZ KUNČIČ
iz Bršljina

Zahvaljujem o se vsem sorodnikom , znancem in prijateljem za izraženo 
sožalje in darovano cvetje ter poslovilne besede ob grobu. Posebno za
hvalo izrekamo D om u starejših občanov, zdravnikom in strežnemu 
osebju Splošne bolnice za opravljeno nego. Zahvaljujem o se tudi D O  
Z TP-TO ZD  Sekcija za vleko vlakov in D O  Elektro L jubljana-TO ZD 
Elektro Novo mesto ter gospodu župniku za opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njegovi

Z A H V A L A

Nepričakovano in mnogo prezgodaj nas je  za vedno zapustil naš ljubi mož, oče, 
stari ata, brat in stric

ANTON
KAŠNIK

z M estnih njiv 9

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam  v težkih trenutkih stali ob strani, sočustvovali z nami, izrekli sožalje, 
darovali vence in cvetje in ga pospremili na njegovi zadnji poti. Posebno zahvalo smo dolžni ZB NOV, KS 
Mestne njive, Tobačni tovarni Ljubljana ter celotni poslovni enoti Novo mesto, kakor tudi vsem njenim 
upokojencem. Zahvaljujemo se tov. Marici Trelc in Petru Možetu za ganljive poslovilne besede, godbi na 
pihala za žalostnike ter sosedom s Trške gore in Mestnih njiv. Vsem prisrčna hvala!

Žalujoči: žena Jožica, sin Zvone z družino in sin Jani

N ovo mesto, 27. oktobra 1987

Z A H V A L A

O b izgubi drage mame, žene in stare mame

MARIJE URBANČIČ
roj. Simončič,

iz Velikega Cimika 14

bi se radi zahvalili vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in znancem, ki ste jo  tako številno pospremili na 
njeni zadnji poti, podarili vence in cvetje, nam  izrekli sožalje in v težkih trenutkih stali ob  strani ter nam 
pomagali. Posebno pa se zahvaljujemo družinam Peterle, Kovačič, Krnc, Urbančič in Rem ar, še posebno 
Cenki in Alojzu, O Š Blanca, M K K Sevnica, T O Z D -u  Klavnica, gospodu župniku za opravljeni obred, pev
cem iz Šentruperta in vsem, ki ste pokojno obiskovali, ji dajali pogum a in se trudili, da bi bilo njeno trpljenje 
manjše.

Žalujoči: m ož Sandi, sin Stane z družino ter hčerka Darinka z  družino

Z A H V A L A

O b boleči izgubi naše drage žene, mamice, babice, hčerke, sestre

SLAVKE KOLENC
r o j .  M r a z e k

se prisrčno zahvaljujem o vsem sorodnikom , prijateljem, sosedom in znancem, ki ste jo  tako številno pospre- 
rtiili na  njeni zadnji poti, podarili vence in cvetje, nam  izrekli sožalje in nam  v težkih trenutkih stali ob  strani. 
Posebno se zahvaljujemo dr. Stanislavi Vilfan in Inštitutu Golnik za nesebično pomoč, delovnemu kolektivu 
Trim o Trebnje za pom oč pri organizaciji pogreba, govornikoma za poslovilne besede ob odprtem  grobu, D O  
Tesnila Trebnje, pevcem in godbi.

Žalujoči

Zjutraj ne veš, kam bodeš drevi legel, 
ne, kdo te vzdrami, ko zapreš oko, 
kadar si svojim dragim v roke segel 
nemara si za vedno vzel slovo.

Z A H V A L A

o zapusui . 
bratranec

l/ - '*   1 J-**' * ‘ ’ ' ’--* ■ ' -* «AAm aM
r cvetu im auosu nas je  tragično zapustil / /- le tn i sin, orat, sm e, „ ^a r. u,

FRANCI KASTELIC ml.
iz Gabija 100 pod Goijanci

O b  boleči izgubi se lepo zahvaljujemo vsem, ki ste nam pomagali, stali ob  strani, nas tolažili, izrekli sožalje, 
darovali toliko lepega cvetja in pospremili našega Francija v tako velikem številu na njegovi prerani zadnji 
poti. Iskreno se zahvaljujem o še osebju Intenzivnega oddelka Splošne bolnišnice Novo mesto, sodelavcem 
Novolesa T O Z D  TPP, IM V T O Z D  TA, GG  T O Ž D  gozdarstvo in O O S DSSS GG  Novo mesto, Cestno 
podjetje T O Z D  Vzdrževanje. Posebna zahvala velja vsem vaščanom, O O  ZSM S Gabije, pevskemu zboru 
Gabrje, tov. Luzaiju in Srebrnjaku za izrečene besede slovesa, župniku za lepo opravljeni obred, družinam 
Božič, Nose in Boltez za nesebično pomoč.

V neizmerni žalosti njegovi najdražji

Ljubila si rože svoje, 
ljubila si svoj dom, 
v tihem jesenskem dnevu 
odšla si v večni dom.

Z A H V A L A

V 58. letu starosti nas je  25. oktobra 1987 nepričakovano zapustila naša draga 
sestra in zlata teta

MARIJA TOMAŽIN
iz Sevnice

Iskrena zahvala vsem, ki ste j i  v njeni težki bolezni pom agali in j i  lajšali bolečine. Hvala njenim dobrim  
sosedom, posebno družini Vrček, osebju ZD  Sevnica in vaščanom Gm ajne za pomoč. Hvala kolektivu Lisce 
iz Sevnice, Novotehni Kostanjevica, vsem sorodnikom, našim in njenim prijateljem za podarjene vence in 
cvetje ter gospodu župniku za opravljeni obred.

Žalujoči: brata in sestre z družinami

Gmajna, 28. oktobra 1987

i: vsi njeni

Ostali so sledovi 
Tvojih pridnih rok, 
a v naših srcih 
bolečina in jok.

Z A H V A L A

O b boleči izgubi naše drage mame, stare mame, sestre in tete

NEŽE MOŽIČ
iz Boštanja 41

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom , sosedom in prijateljem za podaijene vence in cvetje, za izrečeno 
sožalje in spremstvo na zadnji poti. Posebno zahvalo smo dolžni kolektivu D om a upokojencev in oskrbovan
cev Impoljca, M edvedovim iz Boštanja za pom oč in gospodu župniku za lepo opravljeni obred. Hvala vsem, 
ki ste nam  m aterialno pomagali. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: hčerka Stanka z družino, sestra Anica, nečaki in nečakinje

Prezgodaj si nas zapustila, 
bolečino v srcih ostavila, 
povsod je  prazno, odkar Te ni, 
Tvoj grob le solza še rosi

a g  -h  - S -
V S P O M I N

4. novem bra minevata dve leti, odkar nas 
je  zapustila naša dobra žena, m am a in stara 

mama

JOŽEFA
PEZDIRC

(Mikolaševa)
s Krasinca

Hvala vsem, ki obiskujete njen prerani grob, ga krasite in prižigate na 
njem svečke.

M ož Tone z družino

Z A H V A L A

Po dolgi in težki bolezni nas je  v 66. letu 
starosti zapustila naša draga sestra in teta

MARIJA 
PUST

iz M ačkovca 19 pri Dvoru

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom , prijateljem ter vsem vaščanom za 
izkazano pomoč, podaijeno cvetje in izrečeno sožalje. Posebno se za
hvaljujemo g. župniku za lepo opravljeni obred. Še enkrat hvala vsem, 
ki ste pokojnico pospremili na njeni zadnji poti.

Žalujoči: vsi njeni

Z A H V A L A

M nogo prezgodaj nas je  v 34. letu starosti 
zapustil naš dragi ati, mož in sin

VLADO 
KERSNIČ

Grič c .I /1 2 , Ribnica

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom , prijateljem in sodelavcem, ki ste 
nam v najtežjih trenutkih stali ob  strani, nam izrazili sožalje, darovali 
cvetje pokojnem u in ga v tako velikem številu pospremili na njegovi 
zadnji poti. Posebna hvala D O  R IK O  in ITPP za vsestransko pomoč, 
govorniku za ganljive besede, pevcem, delavski godbi Ribnica in 
Kočevje. Hvala vsem, ki ga boste ohranili v lepem spominu.

Vsi njegovi
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IVAN RA
Lahko  bi rekli, da j e  Ivan Ra- 

dež najlepši prim er in dokaz stal
no poudarjane vzorne skrbi no
vomeške tovarne zdravil Krka za 
kadre, za njihov razvoj, izobraže
vanje, za spodbujanje znanstve- 
no-raziskOvalnega dela. Ivan, di
plomant kemijske tehnologije, je  
eden od letošnjih dobitnikov K r
kine nagrade. Prislužil si jo  je  z  
diplomskim delom o izolaciji baci- 
tracina iz odpadnih fermentacij- 
skih voda z ionsko izmenjavo. S  
tem problemom so se v K rki uk
varjali že dalj časa. Naloga je  bila 
predvsem ekološko zastavljena, 
gre namreč za dodatno izločitev 
antibiotikov iz odpadnih voda. 
K er pa bodo s tem dobili dodatne 
količine antibiotikov, vse kaže, da 
se bo proces, če ga bodo spravili v 
pogon, celo ekonomsko pokrival, 
kar pri ekoloških programih ni 
pogosto. »Mislim, da je  to zelo do
bro, da se za diplomsko delo uk
varjaš z  nekim konkretnim indus

trijskim problemom,« pravi Ivan 
Radež. Podatek, da je  skupaj z 
mentorji in tistimi, k i so preje dde- 
lali na tem porjektu, sodeloval na 
evropskem kongresu biotehnolo
gije v A msterdamu, pa je  treba tu
di posebej izvleči iz skromnega 
pripravnika, k i je  eden od staž
istov v okviru slovenske akcije 
2000 mladih raziskovalcev.

Priprava diplomskega dela za 
Ivana Radeža ni bilo prvo sreča
nje s Krko. Z  njo se je  seznanja- 
njal že preko kluba mladih razis
kovalcev na novomeški gimnaziji, 
katerega član je  bil kot gimnazij
sk i dijak. V tistih letih je  s sošolci

trikrat delal naloge za K rk ine  na
grade in verjetno sploh ni treba 
poudarjati, da so mladi razisko
valci vsakič odnesli nagrado. Ena 
od teh nalog pa je  dobila tretjo 
nagrado na tekmovanju v okviru 
gibanja znanost mladini, preko 
katerega se je  udeležil tudi dveh 
raziskovalnih taborov. »Krko po
znam že dolgo, že dolgo sodelu
jem  z njo, to mi je  zelo pomagalo 
tudi pri odločitvi za študij, ker sem 
poznal delo,« pravi Ivan, k i zelo 
pozitivno ocenjuje tudi Krine na
grade. Pravi, da je  Krina nagrada 
velika spodbuda za mladega štu
denta, če K rka sprejme njegovo 
nalogo, ve, da ima pomen. Po
membne so tudi za srednješolce, 
da se spoznajo s tem delom in da 
se potem lažje odločijo za študij.

Ivan pravi, da je  Krka tako 
okolje, k i ima posluh za razisko
vanje in za sodelovanje z znan- 
stveno-raziskovalnimi institucija
mi ter 7 univerzami, za navezova

nje navzven, za izmenjavo izku
šenj. Brez tega takšna tovarna kot 
j e  Krka, k i se je  podobno kot vsa 
naša farmacevtska bazična indus
trija v svetu dobro uveljavila, tudi 
nima perspektive. »Načelno so 
sedaj pri nas razmere za raziska
ve sicer kar ugodne,«pravi Ivan,
» vprašanje pa je, kako je  s to nač
elnostjo v praksi Raziskave so ze
lo drage, povezane so s sodobno, 
drago opremo, katere uvoz je  pri 
nas povezan z velikanskimi teža
vami Profesorji pravijo, da je  
znanje naših študentov primerlji
vo z znanjem po svetu, potem pa 

jih  kar zmanjka, saj ni denarja, 
da bi se naprej razvijali Sploh je  
mlada generacija pri nas danes v 
težkem položaju. Govorijo, da je  
treba družbo pripeljati iz krize, 
denarja pa je  manj kot pred 10 le
ti, razmere so bistveno težje. A  s 
tem se je  treba sprijazniti in ne 
obupavati, treba je  delati« pravi 
Ivan Radež, k i ga je  zanimivo in 
ustvarjalno raziskovalno delo ž e . 
potegnilo in mu bo ostal zvest 
Ukvarjal naj bi se z biotehnologi

jo, bioinženirstvom, biofermenta- 
cijo. Vpisal je  že tretjo stopnjo, 
kar je  sicer obveznost stažistov iz 
akcije 2000 raziskovalcev in se
daj se v K rki vključuje v projekt 
avtomatizacije in računalniško 
vodene proizvodnje.

Z  LINDIČ-DRA GAŠ
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Jutri prvič 
Zimske 
urice

Nadaljevanje metliških 
poletnih prireditev

METLIKA — Jutri bo prva priredi
tev v okviru Zimskih uric, jesensko- 
zimskih nadaljevanj metliških poletnih 
kulturnih prireditev. Ob 19. uri bo v ho
telu Bela krajina predstavitev treh pred 
kratkim izšlih knjig metliškh avtorjev: 
Bečajeve pesniške zbirke Srečna dolina, 
Rusovih predvolilnih govorov kandida
ta za bodočega metliškega župana Voli
te mene in Gašperičevih humoresk Kdo 
je lahko komunist. Kandidat za župana 
Janez Vraničar-Luigi bo imel ob tej pri
ložnosti nov predvolilni govor. Organi
zator, OK ZSMS Metlika, obljublja še 
druge šoke, presenečenja in sploh kul
turo do jutra ter poziva obiskovalce, naj 
pridejo pravočasno, da ne bodo stali.

FOLKLORISTI
VABIJO

NOVO MESTO — Folklorna 
skupina Kres je začela z vpisova
njem novih plesalcev in plesalk, 
vendar dosedanji odziv na vabila pe

obeta občutnejšega porasta števila 
članov, saj je prišla k prvemu vpisu 
29. oktobra samo ena kandidatka. 
Sredi tega meseca bodo novomeški 
folkloristi akcijo ponovili.

Kabelska televizija 
dobro napreduje
Število naročnikov za priključke 

na kabelsko omrežje v Krškem in 
Novem mestu je do danes že toliko 
čez kritično mejo, da gradbena odbo
ra iz obeh naših mest, ki sta prejšnji 
teden prvič izmenjala izkušnje, ne 
dvomita več v uspeh. Krčani imajo 
opremo za vozlišče kupljeno in že 
skoraj v celoti doma, Novomeščani 
pa hite s pogajanji za čim ugodnejšo 
ceno in čim krajši dobavni rok. Če bo 
vse po sreči, bo oprema za novomeš
ko vozlišče že novembra tukaj.

Novomeški gradbeni odbor, ki se 
je sestal ta torek zvečer, se zagnano 
pripravlja na novembrsko akcijo za 
nove naročnike, saj v dveh največjih 
krajevnih skupnostih (Drska in Kan- 
dija—Grm) še ni dovolj prijav, da bi 
tam lahko začeli graditi v roku, ki ga 
zagotavlja pogodba. Najuspešnejši so 
v soseski V brezov log (KS Bršljin), 
kjer lahko računajo, da bodo prvi na 
vrsti za priključek.

M. M.

Naposled tudi cvetlični bar
Cvetličarna Artiris v Novem mestu bo posebnost — Dostava na dom, naročila ob 

katerikoli uri in dnevu — Ob otvoritvi razstava del Jožeta Ciuhe
»Dotaknili se bomo vsega po malem. 

Kot metuljčki,« je rekla Radmila Ci
uha, žena in menažer akademskega sli
karja Jožeta Ciuhe, ki bo 7. novembra 
razstavljal v Novem mestu. Pravzaprav 
nič posebnega, v Novem mestu je že bi
la kakšna razstava, vendar gre tokrat za 
predstavitev, katere pobudnik je zaseb
nik. Milan Badovinac namreč meni, da 
bo Ciuhova razstava najprimernejši 
okvir otvoritve njegove cvetličarne, 
cvetličnega bara Artiris na Glavnem tr
gu 14 v Novem mestu.

Radmila Ciuha je povedala, da so za 
to priložnost naredili poseben izbor 
umetniških del. Vse mora biti svetlo in 
vedro, prostor cvetličarne je relativno 
majhen, predstavili bodo Ciuhove opi
ce—profete, pravljice in svetle ikone. 
Nad vsem bo dominirala grafika ženske 
s cvetom, nekakšen zaščitni znak Bado- 
vinčevega lokala. Ciuhova pojasnjuje, 
da z možem kot prava profesionalca v 
načelu sprejmeta vsako povabilo. Od 
šol, domov upokojencev do največjih 
domačih in tujih galerij. Umetnost je 
namreč za vse ljudi, ne samo za redke 
bogate zbiralce.

In kako se je za tako nenavadno, po
hvale vredno obliko otvoritve lokala 
odločil Milan Badovinec?

»Cvetličarn je pri nas veliko in rekel 
bi, da so vse več ali manj enake,« pravi 
Badovinac. »Zakaj ne bi naredili nekaj

posebnega, nekaj, kar bi bilo na višji 
ravni. Šel sem v Italijo in Francijo in si 
ogledal tamkajšnje cvetličarne. Veliko 
je  bilo videti. Potem sem se še doma po
svetoval s strokovnjaki. Pa ne samo z 
ljudmi iz stroke. Lokal je uredila arhi
tektka Vesna Ferluga iz Ljubljane, z njo 
je  sodeloval tudi Zvone Pelko, k ije  iz
delal celostno podobo. Ko smo se sesta
jali, seje porodila zamisel, da bi v cvet
ličnem baru prirejali tudi občasne 
prodajne likovne razstave. Imel sem 
srečo, Jožetu Ciuhi in njegovi ženi 
Ljudmili je bila zamisel takoj všeč. Zdaj 
smo, kjer smo«.

Cvetlični bar Artiris in razstavo del 
Jožeta Ciuhe bodo slovesno odprli 7. 
novembra ob 9. uri. Cvetličarna bo 
lahko ponudila rezano cvetje, sobne 
rože in rastline, suhe cvetlične aranžma
je, poročne šopke, šopke in okras za 
svatbene avtomobile, nagrobne vence.

SMUČARSKI SEJEM
NOVO MESTO — Smučarsko 

društvo rog bo organiziralo tudi le
tos smučarski sejem, ki bo 14. in 15. 
novembra v novomeški športni 
dvorani. Na sejmu bodo prodajali 
rabljeno in novo smučarsko opre
mo, poleg tega bo strokovna komi
sija svetovala glede opreme za alp
sko smučanje in teke. SD Rog bo 
ob tej priložnosti vpisovalo nove 
člane, prodajalo smučarske karte za 
Gače s popustom in pripravilo z vi
deo posnetki šolo smučanja. Sejem, 
za katerega bo znašala vstopnina 
1.000 din za odrasle in 500 din za 
otroke, vojaki in člani smučarskega 
društva pa bodo imeli prost vstop, 
bodo organizatoiji popestrili s sreče
lovom.

na dom, Badovinac razmišlja tudi o 
vključitvi v sistem Teleflore. Iz Artirisa 
bi potem lahko posredovali šopek v ka
terikoli kraj.

Kaže torej, da se v Novem mestu, kar 
se kakovosti zasebne pobude tiče, ven
darle nekaj premika. Lepo je, da je  zač
etek kot nalašč cvetličen. Morda bomo 
čez čas, ko se bodo prebudili tudi drugi, 
lahko rekli, da je bilo to simbolično 
znamenje.

M. B.

KONTEST Z LISCE
SEVNICA — V okviru praznika 

občine Sevnica pripravlja posavskodo- 
lenjski CB radioklub Studenec 1. kon- 
test z Lisce, ki bo v soboto, 7. novem
bra, s pričetkom ob 18. uri in zaklju
čkom ob 8. uri naslednjega dne. 
Kontest se bo odvijal na kanalu 25 in 
rezervnem 27, ki sta tudi delovna kana
la CB radiokluba Studenec. Tisti, ki 
bodo to noč s cebejaši na Lisci usposta- 
vili radijsko vezo, bodo vključeni v jav
no žrebanje za 15 nagrad in diplomo, tri 
nagrade pa bodo podelili tudi za najda
ljše veze. Pokrovitelj je tovarna Lisca, 
pomagale pa so tudi delovni organizaci
ji Jutranjka in Kopitarna, ter Sob 
Sevnica.

Grafika Jožeta Ciuhe »Deklica z 
rožo«, ki je zaščitni znak cvetličarne 
Artiris.

šopke in aranžmaje, sveče ter drobna 
darila. Cvetje bo iz vse Jugoslavije in 
tudi iz uvoza. Za cvetlični bar bo poleg 
Milana Badovinca skrbela njegova žena 
Tina, pritegnila pa sta tudi nekaj zuna
njih sodelavcev — specialistov. Po tele
fonu bo mogoče naročiti cvetje, venec 
in podobno ob katerikoli uri. Cvetje in 
druge aranžmaje bodo dostavljali tudi

REPUBLIŠKI PRVAKI — Na fotografiji je ekipa mlajših pioniijev šolskega 
društva »Mladi gasilec« iz podružnične šole Stara cerkev pri Kočevju, ki je 
zmagala na nedavnem republiškem tekmovanju. Zadaj sta mentor mladih ga
silcev na šoli Oto Dicecco (levi) in ravnatelj šole Otmar Hoegler. (Foto: Primc)

Mladi republiški prvaki
Mlajši pionirji gasilci iz osnovne šole v Stari cerkvi 

pri Kočevju zmagali na republiškem tekmovanju

STARA CERKEV — Na nedavnem 
7. srečanju pioniijev iz šolskih društev 
»Mladi gasilec« v Sežani so v skupini

mlajših p i C m l j e v  zmagan p i u u n j i  po
družnične šole iz Stare cerkve pri 
Kočevju in tako postali republiški 
prvaki. Ta, doslej največji uspeh mladih 
gasilcev iz kočevske občine so dosegli 
pionirji Sebastjan Vovko, Sebastjan 
Tekavec in Klemen Mišič, kot likovnik- 
risar pa je bil v ekipi še Kristjan 
Dejanovič.

Kočevska tričlanska ekipa je bila 
najboljša v praktični vaji z vedrovko in 
v izpolnjevanju testa, malo slabša pa v 
štafeti. Tri najboljše ekipe so nato sode
lovale v kvizu, kjer so si pionirji iz Stre 
cekrve spet delili prvo mesto, za nagra
do pa dobili ročni gasilski aparat in še 
vsak smučarsko kapo. Uspeh ekipe je 
zaokrožil Kristjan Dejanovič, kije nari
sal zelo uspelo risbo na temo »Varujmo 
naše okolje«. Na tekmovanju je bila ze
lo uspešna tudi ekipa starejših pioniijev 
mladih gasilcev iz osnovne šole Vas- 
Fara, ki je v svoji skupini zasedla 12. 
mesto.

Med kvizom je bilo žrebanje nagrad 
za osnovne šole, ki so prodale po 200 
srečk za gasilsko nagradno igro »Pla
men«. Tudi tu je  bila sreča naklonjena 
mladim gasilcem iz Stare cerkve, saj so 
zadeli prvo nagrado.

Tajnik občinske gasilske zveze Ko
čevje Milan Simičič pravi, da uspehi 
mladih gasilcev iz kočevske občine v 
zadnjih letih niso naključni, ampak so 
sad načrtnega nekajletnega dela. Za us
peh tekmovalcev iz Stare cerkve pa gre 
zasluga predvsem prizadevnemu men
torju O tu Diceccu in tudi ravnatelju 
šole Otmarju Hoeglerju, ki kaže vedno

razumevanje za delo mladih gasilcev na 
šoli.

J. P.

Fritz seje pojavil na vratih moje
ga stanovanja razpoložen, kot že 
dolgo ne.

—  Servus, prijatelj moj. T a hip 
se pripeljati iz Nemčija.

Njegova pojava mi je  vzbudila 
skrb. Le kam  naj z njim, če nam e
rava ostati več dni. K ot bi mi bral 
misli, je  rekel:

—  Pri tebi ostati samo dva dni. 
N ato farati v Dalmacija.

Kam  naj ga peljem, Nem ca raz
vajenega? O b  prejšnjih obiskih sva 
oblezla že vse gore blizu Repičevi- 
ne, spustila sva se v nekaj kraških 
jam , ogledala sva si številne cerkve,

jezera, reke, muzeje in galerije. Pa 
mi je  kapnilo.

—  V Belem mestu je  razstava 
repiške elektronike in robotike. Te 
to zanima?

—  Natiirlich. Praf nestrpen sem 
videti, kje Repičeva draga stati s 
temi rečmi.

O b ogledovanju razstavljenih 
predmetov, strojev in naprav je 
Fritz pritrjevalno kimal, od časa do 
časa je  bilo videti začudenje na nje
govem nemškem obrazu, ob izhodu 
pa je  rekel:

—  Fantastično. Jaz  misliti, da vi 
niti ne sanjati o  takem  napredku,

BES!

s

KAMERA ODKRIVA — Novome- 
ščane že več kot teden dni vznemirja 
srhljivi pogled s kandijskega mostu 
na obrežje Krke, kjer razpada »tru
plo« mlajšega moškega. Le tisti z iz
ostrenim vidom lahko razločijo, da 
gre za lutko v naravni velikosti, ki so 
jo tja položili neznani šaljivci. Kot ob
ljubljajo meteorologi snega, ki bi pre
kril »mrliča« še nekaj časa ne bo, zato 
bo »truplo«, ki vsekakor ni v okras 
mesta, moral nekdo pospraviti. (Fo
to: J. P.)

MARTIN KRPAN 
V NOVEM MESTU

NOVO MESTO — V četrtek, 
19. novembra, bo ob 19.30 v no
vomeški športni dvorani Marof ve
lika kulturno zabavna prireditev, na 
kateri bo nastopil trenutno najpo
pularnejši slovenski ansambel Mar
tin Krpan. Osrednjo dolenjsko pred
stavitev te skupine, v kateri je tudi 
duet Vlado Kreslin in Miro Tomas- 
sini, bo ob izidu njene tretje LP 
plošče Od višine se zvrti poživil še 
nastop ta čas najobetavnejše dolenj- 
sko-belokranjsice rock skupine Le 
grande Britanya ter metliškega pes
nika Dušana Bečaja ob izidu njego
ve prve zbirke Srečna dolina. Pred
prodaja vstopnic: Globtour Novo 
mesto, tel. 25-125. (dv)

POL STOLETJA HARMONIJE — 
28. oktobra se je izteklo 50 let, odkar 
sta si Marija in Jože Mali obljubila 
zvestobo za vse življenje. Poročila sta 
se v Franciji, kjer je Jože prebil štiri 
desetletja v rudniku. Še vedno živita 
tam, vendar se vsako leto vračata v 
Marijine rodne Kapele in v Jožetov 
domači kraj v Tuhinjski dolini. V Ka
pelah se najraje zadržujeta. Tam sta 
kot doma in samo bolezen tu in tam 
zadrži njuno vsakokratno vrnitev. 
Ljubezen do domovine sta vcepila 
tudi sinu profesorju glasbe in dirigen
tu, ki z godbo večkrat obišče pobra
tene Trbovlje. V krajevni skupnosti 
Kapele sta Malijeva zelo priljubljena 
in oba sta prijatelja in podpornika 
tamkajšnje gasilske godbe. Za njun 
praznik so jima krajani ob zadnjem 
obisku izrekli obilico dobrih želja. 
(Foto: J. Teppey)

Odmeven uspeh 
sevniških 
raketarjev

ARK Vega in njegovi 
člani Perc, Sinkovič in 

Mandelc v vrhu

LJUBLJANA — Na zveznem 
tekmovanju raketnih modelarjev za 
9. pokal Ljubljane in 1. pokal No
tranjske so se člani sevniškega 
astronavtično-raketnega kluba Ve
ga odlično odrezali. V kategoriji ra
ket s padalom je med posamezniki 
zmagal Drago Perc, drugi je bil Bo
jan Sinkovič (oba ARK Vega Sev
nica), tretji pa Damjan Brus (MKK 
Logatec). Sevničani so v tej disci
plini zmagali tudi ekipno pred AK 
Kovin, tretja pa je  bila ekipa AK 
Franjo Kluz iz Zemuna.

V kategoriji raketoplanov je 
zmagal Bogo Štempihar iz Logatca, 
drugi je bil Sevničan Perc in tretji 
Brus (MKK Logatec). Ekipno je 
zmagal MKK Logatec, pred ARK 
Vega Sevnica in ekipo ARD Split.

V kategoriji raket s strimeijem je 
med posamezniki spet zmagal Dra- 
eo Perc. druei ie bil Janko Mandelc

(oba ARK Vega), tretji pa Miha 
Grom (MKK Logatec). Ekipno je 
zmagal ARK Vladimir Komarov iz 
Ljubljane, drugi so bili Sevničani, 
tretja pa ekipa AK Kovin.

Ker letos ni bilo državnega pr
venstva, je bilo to največje zvezno 
tekmovanje pri nas in so se ga ude
ležile najboljše ekipe in posamezni
ki v Jugoslaviji. Zato je  uspeh 
astronavtično-raketnega kluba Ve
ga iz Sevnice toliko večji.

P. P.

GOSTUJE SIMONA 
WEISS

ČRNOMELJ, OTOČEC — Mlada 
mariborska popevkarica, nekdanja 
miss in disko plesalka, je trenutno ena 
najbolj zaposlenih slovenskih umetnic 
vedrih not. V teku je namreč široko za
stavljena predstavitev skladb z njene 
prve, nedavno izšle LP plošče, hkrati pa 
gostuje tudi na vseh pomembnejših ju 
goslovanskih popevkarskih festivalih. V 
soboto, 7. novembra, se bo predstavila 
tudi Belokranjcem in Dolenjcem. Naj
prej, predvidoma ob 21.30, bo prepeva
la v črnomaljskem hotelu Lahinja, 
okrog polnoči pa bo pevka nastopila še 
v diskoteki Otočec.

VIDEODISKOTEKA
»SRAKA«

V KRMELJU
KRMELJ — Tretje leto že nepretr

goma in uspešno deluje potujoča vide- 
odiskoteka Sraka, vabil za gostovanja 
pa ji še vedno ne primanjkuje. Komaj 
so mimo poletne veselice, že prihajajo 
praznični nastopi, šolski plesi in plesna 
veseljačenja v kulturnih, gasilskih in za
družnih domovih. Pod okriljem Srake 
sicer pogosto nastopajo tudi priznani 
slovenski popevkarji, večino plesov pa 
opravi Sraka sama. Tako bo tudi to so
boto, 7. novembra, od 20. ure dalje v 
dvorani delavskega kulturnega in šport
nega društva Svoboda v Krmelju.

Majico z znakom Diskoteke Otočec bo ta teden prejela MARJANA 
GODLAR iz Leskovca pri Krškem kot nagrado za sodelovanje pri obliko
vanju naše in vaše lestvice. Žreb namreč vsak teden izbere enega izmed ti
stih, ki pošljejo predlog ali več predlogov za lestvico na naslov: KRKA — 
Zdravilišča, Diskoteka Otočec, 68222 Otočec, s pripisom LESTVICA. Hi
te z lestvice in še obilo drugih pa je mogoče slišati v Diskoteki Otočec.

Lestvica je  ta teden takšna:
1. Personal touch — ERROC BROWN
2. La Bamba — LOS LOBOS
3. I love to love — T. CHARLES
4. Just can’t stop loving you — M. JACKSON
5 . Never gonna give you up — RICK ASTLEY
6. Bad — M. JACKSON
7. Luka — S. VEGA
8. Nothing gonna stop me now — S. FOX
9. Fanky town — PSEUDO ECHO 

10. W ho’s that girl — MADONNA

OBOTIKO
zdaj pa videti, da  niste za Nemčija 
niti korak.

Bil sem visok in raven kot 
smreka.

Drugi dan me je  Fritz obiskal v 
H itrotkalu, kjer združujem delo in 
sredstva.

—  Lahko jaz videti proizvodn
ja? me je prosil.

—  Zakaj pa ne? Repičani ni
m am o skrivnosti pred tujci.

Popeljal sem ga skozi proizvodn
jo. Videl je  delavke in delavce, ki so 
šivali s starim i stroji, s katerim i so 
imeli še največ opravka mehaniki 
in drugi vzdrževalci. Nekaj časa je

opazoval obračunalce osebnih do
hodkov. Potili so se in računali na 
žepne računalnike.

Fritz se je  dolgo zadržal v krojil- 
nici, kjer so polagali in rezali ročno. 
Ni mi moglo uiti, da se je  mojemu 
nemškemu prijatelju očividno po
daljšal obraz. Nekaj mu ni šlo v 
račun in to je  km alu izrazil z 
vprašanjem.

—  Kje pa biti vsi roboti, raču
nalniki in drugo?

—  Na razstavi v Belem mestu, 
Fritz, sem mu odgovoril, ne da bi ga 
pogledal v oči.

T O N I GA ŠPERIC


